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Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 10 Νοεµβρίου 2011, σελ. 1391
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ΚΑΝΤΕΡΕΣ Ν. , σελ.1433
ΚΑΡΤΑΛΗΣ Κ. , σελ.1435,1443,1449
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ.1427
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ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α. , σελ.1408,1409
ΛΕΓΚΑΣ Ν. , σελ.1398,1418,1419,1447
ΜΑΡΓΕΛΗΣ Σ. , σελ.1434
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Αθήνα, σήµερα στις 9 Νοεµβρίου 2011, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΥΡΩΝA ΠΟΛΥΔΩΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 8-11-2011
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΚΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 8ης
Νοεµβρίου 2011, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Εθελοντισµός στο Λιµενικό Σώµα – Ελληνική Ακτο-
φυλακή και στο Πυροσβεστικό Σώµα και άλλες διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Πέµπτης 10 Νο-
εµβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 155/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Σάββα Εµινίδη
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την κά-
θαρση στο Ελληνικό Ποδόσφαιρο.

2. Η µε αριθµό 153/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μαρκόπουλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την επιστροφή οφειλών στους καταναλωτές ενέρ-
γειας στην περιοχή της Καρύστου.

3. Η µε αριθµό 161/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλαντί-
δου προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τη συρρίκνωση των υπηρεσιών του Ψυχιατρικού Νο-
σοκοµείου Θεσσαλονίκης.

4. Η µε αριθµό 159/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη διευκόλυνση επένδυ-
σης στην «Ενωµένη Κλωστοϋφαντουργία Α.Ε.».

5. Η µε αριθµό 156/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αναστάσιου Κουράκη προς την Υπουργό
Εθνικής Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τη λειτουργία του 2ου ΓΕΛ Διαπολιτισµικής Εκπαίδευσης
Ελληνικού.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 160/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Μαρίας Μίχου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά

µε την προκήρυξη µέτρων του Άξονα 3 στο πλαίσιο του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ
ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ».

2. Η µε αριθµό 154/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιχαήλ Γιαννάκη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε την απόφαση για εργασιακή εφεδρεία
στην Αεροπορική Βιοµηχανία.

3. Η µε αριθµό 162/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύρου Σκοπελίτη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων προστασίας των εισοδηµάτων των ελαιοπα-
ραγωγών.

4. Η µε αριθµό 158/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελόπουλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα δάνεια της Ελλά-
δος.

5. Η µε αριθµό 157/7-11-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας
Αµµανατίδου-Πασχαλίδου προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αντιµετώπιση των
προβληµάτων στα Μουσικά και Καλλιτεχνικά Σχολεία της χώρας
µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής: «Νέος τρόπος έκδοσης αδειών δόµη-
σης, ελέγχου κατασκευών και λοιπές διατάξεις».

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής. Στην αυριανή συνεδρίαση, αν προκύψει ανάγκη να
έχουµε και δεύτερη συνεδρίαση, αύριο ειδικώς, θα συζητηθούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες ως µία ενότητα. 

Παρακαλείται ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής να λάβει το λόγο, προκειµένου να ανακοινώσει
µερικές νοµοτεχνικές παρατηρήσεις-παρεµβάσεις εν τη αρχή
της συζητήσεως.

Ορίστε, κύριε Παπακωνσταντίνου, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Νοµίζω πως όλοι συναισθανόµαστε τη σηµασία των στιγµών
που διανύει η χώρα. Όπως γνωρίζετε και γνωρίζουν όλοι οι Βου-
λευτές, βρίσκεται σε εξέλιξη µία συζήτηση, η οποία θα καταλήξει
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σε µία κυβέρνηση ευρύτερης αποδοχής και στήριξης σε µία απο-
λύτως κρίσιµη στιγµή για τη χώρα. Πιστεύουµε και ελπίζουµε ότι
αυτές οι συζητήσεις θα ανοίξουν µία νέα σελίδα, µία σελίδα συ-
ναινέσεων γύρω από τα βασικά ζητήµατα, τα οποία έχει µπροστά
της και αντιµετωπίζει η χώρα µας. Όλοι ξέρουµε ότι δεν έχουµε
την πολυτέλεια, τη δυνατότητα να µην καταλήξουµε κάπου, έτσι
ώστε να παρθούν οι αποφάσεις που πρέπει, όχι απλώς για να συ-
νεχίσει το πρόγραµµα δανειοδότησης της χώρας, αλλά και για
να µπορέσει να διασφαλιστεί το µέλλον της και να γίνει βιώσιµο
το δηµόσιο χρέος.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλα αυτά τα λέω,
γιατί σε µερικούς θα φαντάζει ίσως παράδοξο να γίνεται σήµερα
µία συζήτηση για ένα νοµοσχέδιο, ενώ ακριβώς υπάρχει αυτή η
εκκρεµότητα. Παρ’ όλα αυτά, νοµίζω ότι ταιριάζει στο κοινοβου-
λευτικό µας σύστηµα και στις στιγµές που ζούµε να συνεχίσουµε
κανονικά τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου για το νέο τρόπο
έκδοσης αδειών δόµησης, ελέγχου κατασκευών και λοιπές δια-
τάξεις. 

Αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής έχει και ένα περαιτέρω πλεονέ-

κτηµα: Πέρα από το γεγονός ότι διευκολύνει τον πολίτη, απλο-
ποιεί διαδικασίες και φέρνει διαφάνεια. Στη συζήτηση που προ-
ηγήθηκε της Ολοµέλειας, στην επιτροπή της Βουλής έτυχε µίας
ευρείας συναίνεσης από περισσότερα κόµµατα από το κυβερνών
κόµµα.

Σ’ αυτή, λοιπόν, τη βάση το συζητάµε σήµερα. Έτσι, κύριε
Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να καταθέσω µία σειρά από νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις-συµπληρώσεις οι οποίες διευκρινίζουν, κάνουν
κάποιες αλλαγές και γενικότερα βελτιώνουν το κείµενο του νο-
µοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, να κατατεθούν στα Πρακτικά και να διανεµηθούν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Βεβαίως, κύριε Πρό-
εδρε, καταθέτω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις-
συµπληρώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Αναφορικά µε τη µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Νέος τρόπος έκδο-
σης αδειών δόµησης, ελέγχου κατασκευών και λοιπές
διατάξεις», από την πλευρά του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Ηλίας Πολατί-
δης και ως ειδικός αγορητής ο κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπου-
λος.

Επίσης, κατά τη συζήτηση του ιδίου σχεδίου νόµου εκ µέρους
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς ως ειδική αγορήτρια ορίζεται, µε επιστολή του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον
Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, η
Βουλευτής κ. Ηρώ Διώτη.

Επίσης, κατά τη συζήτηση του ιδίου νοµοσχεδίου αρµοδιότη-
τας του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδων Χαλβατζής, µε επιστολή του
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, ορίζει ως
ειδικό αγορητή τον Βουλευτή κ. Θεόδωρο Ιγνατιάδη

Το λόγο έχει η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας κ. Αικατερίνη Φαρ-
µάκη-Γκέκη.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες µέρες το πολιτικό

σύστηµα βιώνει πρωτόγνωρες διαδικασίες κάτω από τα ισχυρά
αρνητικά δηµοσιονοµικά δεδοµένα της χώρας µας, ενώ κάτω
από τις έντονες πιέσεις των ευρωπαίων εταίρων συντελούνται
µεγάλα και σηµαντικά πολιτικά βήµατα.

Η νέα κατάσταση που διαµορφώνεται σε πλαίσιο συναίνεσης
και συνεργασίας δίνει ελπίδα στους πολίτες ότι θα ξεπεραστούν
οι εγωισµοί και οι στενές κοµµατικές γραµµές και ότι θα έχουµε
τη διάθεση να εργαστούµε µε αποφασιστικότητα πάνω στους
συγκεκριµένους στόχους που απαιτεί η κρισιµότητα των περι-
στάσεων. 

Ένας από αυτούς τους στόχους πάνω στον οποίο έχουµε συµ-
φωνήσει όλοι µας, ότι πρέπει δηλαδή να ενώσουµε δυνάµεις,
είναι η σωστή λειτουργία του κράτους, προκειµένου να µπορέ-
σουµε να το θεµελιώσουµε ξανά σε νέες στέρεες βάσεις απαλ-
λαγµένο από πελατειακές σχέσεις, ώστε να µπορεί να αξιοποιεί
το ανθρώπινο δυναµικό του στη βάση της παραγωγικότητας, της
αποτελεσµατικότητος και της τήρησης της νοµιµότητας, µε λι-
γότερη γραφειοκρατία και δαιδαλώδεις διαδροµές που µέχρι
τώρα ευνοούν την παραοικονοµία και τη διαφθορά και µε ελεγ-
κτικούς µηχανισµούς που λειτουργούν και καθιστούν πιο αξιόπι-
στο το κράτος και πιο φιλικό προς τον πολίτη όχι µόνο για
λόγους δηµοσιονοµικούς, όπως καχύποπτα µπορεί να πει κά-
ποιος, αλλά γιατί το υφιστάµενο µοντέλο του δηµοσίου έχει φτά-
σει στο τέλος του. 

Πεδίο δόξης λαµπρό, λοιπόν, για να εφαρµόσουµε αυτήν τη
µεγάλη προσπάθεια για ένα νέο κράτος είναι οι πολεοδοµίες της
χώρας. Αν ανατρέξει κάποιος στις σύγχρονες µηχανές αναζήτη-
σης για το τι σηµαίνει η λέξη «πολεοδοµία», θα διαπιστώσει ότι
στην απλούστερη και ετυµολογικά ακριβέστερη σηµασία του
όρου είναι η τέχνη που έχει σαν αντικείµενο τη δόµηση, δηλαδή
το χτίσιµο µιας πόλης. 

Μετά τον Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο, ο όρος «πολεοδοµία» άρχισε
να παίρνει την έννοια της συστηµατικής επέµβασης της πολιτείας
στην παραγωγή του τεχνητού περιβάλλοντος. 

Ως «πολεοδοµία» πλέον σήµερα θεωρείται εκείνη η τέχνη και
η επιστήµη µαζί που ασχολείται µε το σχεδιασµό και προγραµ-
µατισµό των πόλεων και γενικότερα των οικισµών και περιλαµ-
βάνει ένα σύνολο τεχνικών, οικονοµικών, κοινωνικών και
διοικητικών µέτρων που έχουν ως στόχο µια αρµονική λογική και
ανθρώπινη ανάπτυξη των πόλεων.

Σήµερα, όµως, αν κάποιος ρωτήσει τους πολίτες τι σηµαίνει
γι’ αυτούς «πολεοδοµία», θα διαπιστώσει ότι οι περισσότεροι από
αυτούς την ταυτίζουν µε µια υπηρεσία γεµάτη γραφειοκρατία,
καθυστέρηση, ταλαιπωρία, διαφθορά και συναλλαγή. Και αυτό,

γιατί οι πολεοδοµικές υπηρεσίες που από το 1920 είναι υπεύθυ-
νες για την οργάνωση του οικιστικού περιβάλλοντος, µε τον
τρόπο που λειτούργησαν µέχρι σήµερα και λειτουργούν ακόµα,
όχι µόνο δεν κατάφεραν να υπερασπιστούν τις αρχές της πολε-
οδοµικής επιστήµης, αλλά αντίθετα συνέβαλαν στη δηµιουργία
πόλεων άναρχων, άσχηµων και άβολων για τον πολίτη. 

Μέχρι σήµερα το εγκριτικό τους έργο, δηλαδή η έκδοση της
οικοδοµικής άδειας για την εκτέλεση οικοδοµικών εργασιών,
αλλά και το εποπτικό, δηλαδή ο έλεγχος για τη σωστή εφαρµογή
µιας οικοδοµικής άδειας εκτελείται από την ίδια πολεοδοµική
υπηρεσία. 

Για την έγκριση µιας οικοδοµικής άδειας, για να φτιάξει ο
άλλος ένα σπίτι, ο πολίτης είναι εγκλωβισµένος σε µια απίστευτη
γραφειοκρατία που παράγει εκτός από καθυστέρηση και δια-
φθορά και συναλλαγή, καθώς ο φάκελος πρέπει να διακινηθεί
από γραφείο σε γραφείο για µια απλή θεώρηση. Πρόκειται για
µια διαδικασία που διαρκεί αρκετούς µήνες µε χιλιάδες χαµένες
εργατοώρες για υπαλλήλους, µηχανικούς και πολίτες. 

Όσον αφορά δε τον έλεγχο, καµµιά οικοδοµή δεν ελέγχεται
στην πράξη για το αν και κατά πόσο ακολουθούνται οι µελέτες
που έχουν εκπονηθεί ή εάν υπάρχει υπέρβαση δόµησης. 

Αυτό γίνεται µόνο εάν κάποιος πολίτης κάνει έγγραφη καταγ-
γελία και, βέβαια, όταν η παρανοµία πια έχει ήδη συντελεστεί και
δύσκολα µπορεί να κατεδαφιστεί. 

Το αδιέξοδο ολοκληρώνεται µε τη δυνατότητα των αυθαιρε-
τούχων ιδιοκτητών να καθυστερούν επί µακρόν την καταβολή
των προστίµων µέσω της δικαστικής οδού. Και όταν τελικά η κεν-
τρική διοίκηση, αποδεχόµενη την αδυναµία της να ελέγξει το
χάος της πολεοδοµίας, πέταξε το µπαλάκι και την ευθύνη από
πάνω της και αποκέντρωσε τις πολεοδοµικές υπηρεσίες και αρ-
µοδιότητες στις νοµαρχίες και µετά στους δήµους, η κατάσταση
αυτή καθόλου δεν βελτιώθηκε. 

Με άλλα λόγια η µέχρι τώρα αδράνεια της πολιτείας συντηρεί
ένα σύστηµα γραφειοκρατίας και αναποτελεσµατικότητας, που
όχι µόνο δεν ελέγχει την τήρηση των πολεοδοµικών κανονισµών,
αλλά συνέβαλε στην απενοχοποίηση της αυθαιρεσίας και στη συ-
νειδητή υποβάθµιση του οικιστικού περιβάλλοντος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα η κοινωνική απαίτηση όλων µας
για πάταξη της διαφθοράς σε όλα τα επίπεδα, η ανάγκη για εκ-
συγχρονισµό του συστήµατος έγκρισης και ελέγχου των οικοδο-
µικών αδειών και από την άλλη πλευρά δίκαιου καταµερισµού
των ευθυνών µεταξύ όλων των εµπλεκοµένων µερών, δηλαδή µη-
χανικούς, κατασκευαστές και ιδιοκτήτες, αλλά και η αναγκαιό-
τητα να προστατευτεί το περιβάλλον µέσω του ελέγχου της
αυθαίρετης δόµησης, καθιστούν επιτακτική την αλλαγή του πλαι-
σίου έκδοσης αδειών δόµησης. 

Η νοµοθετική πρωτοβουλία που συζητούµε, λοιπόν, σήµερα
έρχεται να συµπληρώσει το τρίπτυχο των πολύ σηµαντικών πα-
ρεµβάσεων του Υπουργείου Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής αναφορικά µε την οικιστική δόµηση, τη ρύθµιση
για τους ηµιυπαίθριους χώρους, δηλαδή το ν. 3843/ 2010, που
εισήγαγε τον καινοτόµο θεσµό της ηλεκτρονικής ταυτότητας του
κτηρίου, ώστε να καταγραφεί το ηλεκτρονικό του αποτύπωµα,
το νόµο για τη ρύθµιση των αυθαιρέτων, δηλαδή το ν. 4014/2011,
που εισήγαγε την υπεύθυνη δήλωση του µηχανικού για οποιαδή-
ποτε µεταβίβαση εµπράγµατου δικαιώµατος. 

Βασικός άξονας του νοµοσχεδίου είναι ο ευδιάκριτος και ου-
σιαστικός διαχωρισµός του εγκριτικού από το εποπτικό έργο των
υπηρεσιών δόµησης, δηµιουργώντας ένα νέο, διάφανο, στεγανό
και ταχύτατο µηχανισµό. 

Πρώτον, οι εγκρίσεις οικοδοµικών αδειών θα λειτουργούν σε
δύο στάδια. Στο πρώτο στάδιο οι υπηρεσίες έγκρισης των δήµων
θα εκδίδουν την έγκριση δόµησης µέσα σε πέντε µέρες µόνο µε
την έγκριση του ιδιοκτήτη, την κατάθεση του τοπογραφικού δια-
γράµµατος και του διαγράµµατος κάλυψης. Είναι τα δικαιολογη-
τικά αυτά στα οποία αποτυπώνονται όλοι οι πολεοδοµικοί
κανόνες που ισχύουν για το προς οικοδόµηση ακίνητο, αλλά και
όλα τα στοιχεία τού υπό κατασκευή ακινήτου. Έτσι πολύ γρή-
γορα ο πολίτης θα είναι ενήµερος για το εάν το οικόπεδό του
είναι άρτιο και οικοδοµήσιµο και επίσης για το πόσα τετραγωνικά
µέτρα δόµησης δικαιούται να οικοδοµήσει και γενικότερα για το
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τι ακριβώς οικοδοµεί ή τεχνικό έργο µπορεί να κατασκευάσει. 
Στο δεύτερο στάδιο µέσα σε ένα χρόνο, ανάλογα του εµβαδού

του τεχνικού έργου από την έγκριση δόµησης, θα µπορεί να εκ-
δίδεται η άδεια δόµησης πολύ απλά και γρήγορα µόνο σε δύο
µέρες µόνο µε την ηλεκτρονική υποβολή των απαραίτητων µελε-
τών, αλλά και την ανάληψη της σχετικής ευθύνης από τους µε-
λετητές µηχανικούς. 

Για να λειτουργήσει αυτό το νέο σύστηµα, θεσπίζεται η ηλε-
κτρονική υποβολή όλων των απαιτούµενων δικαιολογητικών,
στοιχείων και µελετών και η θεσµοθέτηση διαδραστικής διαδι-
κτυακής πύλης ενηµέρωσης και πληροφόρησης σχετικά µε την
πολεοδοµική νοµοθεσία. Με τον τρόπο αυτό γίνεται άµεσα ο
έλεγχος των δικαιολογητικών, επιταχύνεται δραστικά η διαδικα-
σία αναζήτησής τους και διευκολύνεται η αναθεώρηση, ενηµέ-
ρωση, ανάκληση ή ακύρωση της έγκρισης και άδειας δόµησης. 

Όλο το παραπάνω σύστηµα δηµιουργεί µία βάση δεδοµένων
στο ΥΠΕΚΑ για όλες τις οικοδοµικές άδειες, που θα επιτρέπει
ανά πάσα στιγµή την εξαγωγή συµπερασµάτων για την κατά-
σταση του οικιστικού περιβάλλοντος. 

Δεύτερον, ο έλεγχος των οικοδοµικών αδειών αφαιρείται
πλέον από τις πολεοδοµικές υπηρεσίες και θα διενεργείται από
ιδιώτες ελεγκτές δόµησης, υπό την εποπτεία του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Η εισαγωγή του
θεσµού των ελεγκτών δόµησης αποτελεί την απάντηση στον πλή-
ρως απαξιωµένο θεσµό της αυτοψίας, που είτε δεν εφαρµοζόταν
καθόλου στην πράξη είτε ήταν τελείως προσχηµατικός. 

Οι ελεγκτές δόµησης θα είναι ιδιώτες µηχανικοί, πιστοποιηµέ-
νοι και όχι δηµόσιοι υπάλληλοι του στενού ή του ευρύτερου δη-
µόσιου τοµέα. 

Πέρα από τη δοµική και πολύ σηµαντική αυτή αλλαγή που επι-
φέρει το παρόν σχέδιο νόµου στον τρόπο έκδοσης µιας οικοδο-
µικής άδειας, θεσπίζει νέα γνωµοδοτικά όργανα για την
ενθάρρυνση και την ανάπτυξη της σύγχρονης αρχιτεκτονικής έκ-
φρασης και της βιοκλιµατικής αρχιτεκτονικής. Στόχος, επίσης,
είναι να διατηρηθούν τα ιδιαίτερα στοιχεία του οικιστικού περι-
βάλλοντος, όπου αυτά υπάρχουν, ακόµη και να διασωθούν. 

Το νοµοσχέδιο αναδιαρθρώνει υπηρεσίες της Γενικής Διεύθυν-
σης Πολεοδοµίας του ΥΠΕΚΑ, συγχωνεύοντας, καταργώντας και
δηµιουργώντας νέα τµήµατα προκειµένου να τις καταστήσει πιο
αποτελεσµατικές. Επίσης, ρυθµίζει θέµατα των οικοδοµικών συ-
νεταιρισµών. Είναι ένα ζήτηµα που πραγµατικά είχε δηµιουργή-
σει πολλούς προβληµατικούς οικισµούς σε όλη την Ελλάδα.
Οικισµούς δηλαδή που παρ’ ότι είχαν την απόλυτη ευθύνη να κα-
τασκευάσουν τις υποδοµές, εντούτοις και παρά τις πολλές πα-
ρατάσεις που τους έχουν δοθεί, δεν κατέστη ικανό αυτό να γίνει
µέχρι σήµερα. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα σ’ αυτούς τους οικι-
σµούς να υπάρχει και µια αδιαφάνεια ως προς τη διαχείριση των
χρηµάτων από την καταβολή των µελών για διάφορα έργα υπο-
δοµής. 

Βέβαια το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και πολλές διατάξεις µε
σκοπό να λύσει συγκεκριµένα πολεοδοµικά προβλήµατα για τα
οποία θα γίνει εκτεταµένη συζήτηση επί των άρθρων.

Θα ήθελα πριν τελειώσω, να αναφερθώ και στις διατάξεις εκεί-
νες που ορίζουν φορολογικά κίνητρα και ελαφρύνσεις για την
αποκατάσταση κτηρίων στις περιοχές Γεράνι και Μεταξουργείο
του ιστορικού κέντρου της Αθήνας. Είναι ένα πολύ σηµαντικό ζή-
τηµα, το οποίο έχει συζητηθεί στην Επιτροπή Περιβάλλοντος της
Βουλής. Κάποιες από τις αποφάσεις που ελήφθησαν νοµίζω ότι
ήταν το κίνητρο για αυτές τις φορολογικές ελαφρύνσεις, γι’ αυτά
τα ζητήµατα που θέτει το νοµοσχέδιο, προκειµένου να επιστρέ-
ψουν οι κάτοικοι στο ιστορικό κέντρο και να µπορέσουν βέβαια
να εκµεταλλευτούν, είτε τις οικίες είτε τα ακίνητα για εµπορικούς
και άλλους οικονοµικούς σκοπούς. 

Η πολιτεία παρακολουθούσε αδρανής για πάρα πολλά χρόνια
αν όχι αδιάφορη την κατάληψη του ιστορικού κέντρου από λα-
θροµετανάστες, χρήστες ναρκωτικών και άλλα εγκληµατικά στοι-
χεία. Παράλληλα η τοπική αυτοδιοίκηση προσπαθούσε να
αποποιηθεί κάθε ευθύνης και δεν αναλάµβανε καµµία πρωτοβου-
λία σχετικά µε την προστασία και την αναβάθµιση του ιστορικού
κέντρου. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα το ιστορικό κέντρο να παρα-
δοθεί µε τον πιο σκληρό και ανελέητο τρόπο στην παρανοµία.

Υπήρξε οικιοθελής αποµάκρυνση των πολιτών από τα σπίτια
τους.

Εµείς αυτό θέλουµε να το αλλάξουµε. Έχουν κατατεθεί απ’
όλες τις πτέρυγες της Βουλής αντίστοιχες απόψεις, γιατί δεν
είναι δυνατόν να κλείνουµε τα µάτια σ’ αυτήν την πραγµατικό-
τητα, τη σκληρή πραγµατικότητα και να καταδικάζουµε µια ολό-
κληρη περιοχή, παραδίνοντάς την µε το που πέφτει το σκοτάδι,
στο φόβο για τον διπλανό, για τον συνάνθρωπο, για τον αλλο-
δαπό, που ίσως κι αυτός µε τη σειρά του βιώνει την πιο άγρια κα-
ταπίεση.

Πρέπει να αναλάβουµε δράση κι αυτό κάνουµε σήµερα. Το
ΥΠΕΚΑ στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του, επιχειρεί να φέρει
τον κόσµο πίσω στο ιστορικό κέντρο της Αθήνας καθιερώνοντας
φορολογικά κίνητρα αποκατάστασης των κτηρίων. Βέβαια, θα µε
ρωτήσετε αν αυτά τα φορολογικά κίνητρα είναι αρκετά. Ίσως δεν
είναι αρκετά, ειδικά σ’ αυτήν τη δύσκολη δηµοσιονοµική συγκυ-
ρία που ζούµε. Είναι όµως µια καλή αρχή ώστε να ακολουθήσουν
και άλλες πρωτοβουλίες συντονισµένες και στοχευµένες τόσο
των αρµοδίων Υπουργείων, όσο και της τοπικής αυτοδιοίκησης
και του Δήµου Αθηναίων, αλλά και της Περιφέρειας Αττικής.

Προσωπικά δεν πιστεύω ότι µόνο η αστυνόµευση ή µόνο τα
φορολογικά µέτρα µπορούν να λύσουν αυτό το πρόβληµα. Είναι
και θέµα παιδείας, κοινωνικών δοµών, πολιτικής για τη µετανά-
στευση και τοπικών κοινωνιών, ακόµη και της εκκλησίας θα
έλεγα.

Πρέπει η πολιτεία να συντονίσει όλους τους εµπλεκόµενους
φορείς σε καθοριστικές δράσεις απογκετοποίησης του ιστορικού
κέντρου, ώστε να συµφιλιωθούν οι πολίτες σ’ αυτό και να απο-
κατασταθεί η ηρεµία και η νοµιµότητα στην περιοχή.

Παράλληλα δε, να αξιοποιηθούν οικονοµικά, εµπορικά και του-
ριστικά τα κτήρια µε σεβασµό στην ιστορία τους.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την εισήγησή µου
επί της αρχής σε αυτό το πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο, θέλω να πω
ότι πραγµατικά σήµερα αποτελεί κριτήριο της ωριµότητας του
πολιτικού µας συστήµατος να µπορούµε να έχουµε την πολιτική
βούληση να θεσπίζουµε µέτρα σύγχρονα, απλά, διαφανή και
αποτελεσµατικά προς την κατεύθυνση του δηµοσίου συµφέρον-
τος, τα οποία βελτιώνουν την καθηµερινότητα του πολίτη και κά-
νουν διαφανείς τις διαδικασίες. Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι
προς αυτήν την κατεύθυνση. Θεωρώ, λοιπόν, ότι η ευρύτερη δυ-
νατή συναίνεσή µας, όπως αυτή καταγράφτηκε και στην αρµόδια
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου της Βουλής, αποτελεί
δείγµα υπευθυνότητας του πολιτικού µας συστήµατος και από-
δειξη ότι µπορούµε µαζί να δηµιουργήσουµε ένα µικρότερο,
αλλά συγχρόνως και καλύτερο κράτος. 

Σας καλώ, λοιπόν, στην έµπρακτη στήριξη του συγκεκριµένου
σχεδίου νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κα
Αικατερίνη Φαρµάκη-Γκέκη.

Καλείται στο Βήµα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, Βου-
λευτής Τρικάλων, κ. Νικόλαος Λέγκας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι η σηµερινή

συζήτηση βρίσκεται σε αναντιστοιχία µε το πολιτικό ενδιαφέρον
όλων των Ελλήνων, όλων των πτερύγων, όλων των κοµµάτων και
φυσικά ηµών των ιδίων. Η σκέψη µας είναι λογικό να βρίσκεται
εκτός αυτής της Αιθούσης, στις διαπραγµατεύσεις, στις πολιτι-
κές εξελίξεις, που δυστυχώς παρεµποδίζονται από ατυχείς και
υπερβολικές παρεµβάσεις, οι οποίες θίγουν την εθνική µας αξιο-
πρέπεια. Η επιθυµία µας για συνεννόηση στο επίπεδο µιας µετα-
βατικής κυβέρνησης δεν µπορεί να εκλαµβάνεται ως αδυναµία
ούτε να οδηγεί στην αµφισβήτηση των δεδηλωµένων προθέσεών
µας να στηρίξουµε την ελληνική οικονοµία, το ευρώ, αλλά και τις
αναπόφευκτες πλέον αποφάσεις της 26ης Οκτωβρίου. 

Σήµερα που η πολιτική κρίση φαίνεται να γενικεύεται και να
αφορά και άλλες χώρες της Ευρωζώνης, οφείλουµε όλοι να εί-
µαστε πιο συνετοί. Γιατί, πέρα από τις διαπραγµατεύσεις, τις
συµφωνίες και τους όρους, θα πρέπει να σκεφτόµαστε ότι πίσω
απ’ όλα αυτά βρίσκονται λαοί, βρίσκονται πολίτες, βρίσκονται άν-
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θρωποι. Και όλοι αυτοί βρίσκονται τόσο πίσω από τους ισχυρούς,
αλλά και πίσω από τους αδύναµους κρίκους της Ευρωζώνης. 

Υπό αυτήν την έννοια η σηµερινή συζήτηση θα έλεγε κάποιος
ότι µοιάζει µε φάρσα: φάρσα για το µείζον, στο οποίο αναφέρ-
θηκα. Φάρσα, όµως -για να περάσω στην ουσία του νοµοσχε-
δίου- που θα µπορούσε να χαρακτηρίσει και ο οποιοσδήποτε
κακόβουλος που θα άκουγε να συζητάµε ένα θέµα, αυτό της βελ-
τίωσης του τρόπου έκδοσης των οικοδοµικών αδειών την ώρα
που στη χώρα µας το θέµα αυτό δεν έχει την ένταση του παρελ-
θόντος. Σύµφωνα µε τα πρόσφατα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ το εξά-
µηνο Ιανουαρίου-Ιουνίου του 2011, η συνολική οικοδοµική
δραστηριότητα εµφανίζει στο σύνολο της χώρας µείωση κατά
36% περίπου –για την ακρίβεια 35,7%- όσον αφορά τον αριθµό
των εκδοθεισών οικοδοµικών αδειών, κατά 47,6% όσον αφορά
την επιφάνεια και κατά 45% όσον αφορά τον όγκο της οικοδοµι-
κής δραστηριότητας, σε σχέση µε το αντίστοιχο εξάµηνο του
2010. Το θέµα αυτό φαίνεται ότι το επέλυσε –βεβαίως προσω-
ρινά- όπως και το κυκλοφοριακό, η κρίση. 

Θα υποστηρίξω και εγώ το αντίθετο, αυτό που υποστήριξε
προηγουµένως και ο κύριος Υπουργός, ότι µακριά από την όποια
πίεση και ένταση των διαδικασιών, που εκτονώθηκαν από την
κρίση, µπορούµε να συζητήσουµε και να καταλήξουµε σε καλύ-
τερα αποτελέσµατα προς όφελος των λιγότερων σήµερα και
αύριο πολύ περισσότερων πολιτών που ενδιαφέρονται να οικο-
δοµήσουν. Και εδώ βεβαίως δεν µπορούµε να κατανοήσουµε
γιατί η πολιτική ηγεσία του ΥΠΕΚΑ επέλεξε να νοθεύσει το χα-
ρακτήρα αυτής της νοµοθετικής παρέµβασης µε µία σειρά ανο-
µοιογενών διατάξεων -αναφέροµαι κυρίως στα άρθρα από το 39
και µετά έως το τέλος του νοµοσχεδίου- αλλά και µιας τροπολο-
γίας, που από µόνη της θα µπορούσε να αποτελέσει ένα νέο νο-
µοσχέδιο. Πέρα από το γεγονός ότι όλες αυτές οι διατάξεις
έχουν αποφύγει την όποια διαβούλευση, πέρα από το γεγονός
ότι δεν υπήρξε ο χρόνος να µελετηθούν επαρκώς, εγείρονται αρ-
κετά ερωτηµατικά για τη σκοπιµότητα αυτών των ρυθµίσεων.

Το γεγονός ότι ο κύριος Υπουργός ενηµέρωσε για το περιε-
χόµενο της τροπολογίας την Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου
στη διαδικασία της δεύτερης ανάγνωσης, είναι µεν θετικό, αλλά
δεν µπορεί να εξαφανίσει την ουσιαστική πρωτίστως, και µετά
την τυπική πλευρά του ζητήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινή πλέον διαπίστωση
ότι το σύστηµα έκδοσης των οικοδοµικών αδειών αντιµετωπίζει
σοβαρά προβλήµατα τα οποία έχουν τη βάση τους στις αρχές
της δεκαετίας του ’50, όταν εκδηλώθηκαν, άλλωστε, και οι πρώ-
τες οικιστικές πιέσεις κυρίως στα αστικά κέντρα, πιέσεις που κα-
θόρισαν τις σχέσεις ανάµεσα στους µελετητές, στην πολιτεία,
αλλά και στους ιδιοκτήτες, πιέσεις που καλλιέργησαν το ιδεολό-
γηµα, µε την ανοχή της πολιτείας, ότι η οικοδοµική άδεια είναι
ένα τυπικό προαπαιτούµενο, ότι ανάµεσα στα άλλα χαρτιά µιας
οικοδοµής, θα πρέπει να υπάρχει και η άδεια. Φυσικό και επό-
µενο ο µελετητής να είχε µετατραπεί σε διεκπεραιωτή της γρα-
φειοκρατίας, ο εργολάβος σε µελετητή, ο ιδιοκτήτης σε επιβλέ-
ποντα.

Σε αυτή τη βάση το όλο σύστηµα, µε τις παραλείψεις και την
ευθύνη της πολιτείας, διαµορφώθηκε από ανεπαρκείς υπηρε-
σίες, οι οποίες επίσης ήλεγχαν ανεπαρκώς, από ανεπαρκείς µε-
λέτες τις οποίες οι κατασκευαστές εφήρµοζαν επίσης ανεπαρ-
κώς.

Ενδεικτικό το ερώτηµα, το οποίο ακόµα και σήµερα επαναλαµ-
βάνεται από τους ιδιοκτήτες, για το πόσο πάει η άδεια, ή, από
µία άλλη εκδοχή, πόσο θέλεις για να βγει αυτή η άδεια. Και όταν,
βεβαίως, η άδεια δεν έβγαινε, ερχόταν το αυθαίρετο σε ένα
φθηνό οικόπεδο µε τις µίζες, µε τα βραδινά µεροκάµατα, µε τα
ακριβά υλικά, µε την έλλειψη στοιχειώδους ασφάλειας, µε τις
οµηρίες που τελικά κούραζαν ψυχικά και οικονοµικά τους ιδιο-
κτήτες. 

Αυτές οι στρεβλώσεις, οι παθογένειες, τα ενδηµικού τύπου
φαινόµενα κυριάρχησαν µε ένταση δυστυχώς για πολλά χρόνια. 

Μάλιστα, συµπληρώθηκαν και ενισχύθηκαν διαχρονικά από
την πολυνοµοθεσία, αλλά και από την ανεπαρκή στελέχωση και
τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούσαν τα πολεοδοµικά γραφεία. 

Σήµερα ουδείς µπορεί να είναι ευχαριστηµένος από τη συνο-

λική διαδικασία, από την ποιότητα των µελετών και των κατα-
σκευών, από το χρόνο διεκπεραίωσης, από τους ελέγχους, από
τις πελατειακές σχέσεις που έχουν αναπτυχθεί, από τις ευθύνες
σε όλα τα στάδια που διαχέονται, από το τελικό αποτέλεσµα.

Είναι σαφές ότι χρειάζεται µια βαθιά αλλαγή, ώριµη και γεν-
ναία, στην αντιµετώπιση των σηµερινών προβληµάτων, αλλά να
πηγαίνει και πιο µπροστά, µε στόχο την απελευθέρωση των δη-
µιουργικών δυνάµεων, την προστασία του χρήστη, αλλά και του
δοµηµένου περιβάλλοντος, την ποιότητα του τελικού αποτελέ-
σµατος, την οικονοµία και βεβαίως την ασφάλεια των κατα-
σκευών. Και αυτή η αλλαγή θα πρέπει να διατρέχει όλα τα στάδια
και όλους τους συντελεστές παραγωγής των ιδιωτικών έργων,
την πολιτεία, τη διοίκηση, τους µελετητές, τους επιβλέποντες,
τους κατασκευαστές, τους παραγωγούς των δοµικών υλικών,
τους ιδιοκτήτες. 

Βεβαίως, θα πρέπει να διατρέχει όχι µόνο τον τρόπο έκδοσης
των οικοδοµικών αδειών, αλλά να συµπεριλαµβάνει το Γενικό Οι-
κοδοµικό Κανονισµό, ο οποίος προφανώς και θα πρέπει να απλο-
ποιηθεί –κι εδώ έχουµε καθυστερήσει- τον Πολεοδοµικό και
Χωροταξικό Σχεδιασµό ο οποίος θα πρέπει να επιταχυνθεί και
τον τρόπο οργάνωσης και πιστοποίησης όλων όσων ασχολούνται
µε τις κατασκευές και ο οποίος τρόπος θα πρέπει να εκσυγχρο-
νιστεί. 

Υπ’ αυτή την έννοια η νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος που συζητάµε σήµερα θα πρέπει να τεθεί
στη σωστή βάση. Θα πρέπει να γίνει κατανοητό ότι αφορά µόνο
ένα σκέλος, αυτό της διαδικασίας παραγωγής των ιδιωτικών
έργων, αυτό της έκδοσης της οικοδοµικής άδειας.

Θα πρέπει, επίσης, να διατυπωθούν οι στόχοι στη σωστή τους
διάσταση, έτσι ώστε να µην καλλιεργούνται προσδοκίες που εν-
δεχοµένως να οδηγήσουν και σε αυθαίρετα συµπεράσµατα.

Το επικοινωνιακό, παραδείγµατος χάριν, µήνυµα «τέρµα οι πο-
λεοδοµίες…» -το άκουσα να επαναλαµβάνεται στην επιτροπή- «…
τέρµα ο έλεγχος των µελετών», ενδέχεται να ενισχύσει το αί-
σθηµα της αυθαιρεσίας, αφού χωρίς πολεοδοµίες τα πράγµατα,
υπ’ αυτήν την αντίληψη, γίνονται πιο εύκολα, αλλά και της αντί-
ληψης για τη µη αναγκαιότητα των µελετών, αφού αυτές δεν θα
ελέγχονται.

Το ίδιο, επίσης, ισχύει και για το άλλο επικοινωνιακό µήνυµα,
ότι θα έχουµε άδειες –όπως αναφέρεται και θα ακουστεί σε
αυτήν την Αίθουσα- σε δύο και πέντε ηµέρες. Κι ας προσπάθησε
ο κύριος Υπουργός, ο κ. Σηφουνάκης, να το ισορροπήσει αυτό
στην επιτροπή ύστερα από την κριτική µας. 

Αυτό περίπου είπατε, κύριε Υπουργέ, και αυτό περίπου απο-
τυπώθηκε στον Τύπο και στην κοινή γνώµη –και, βεβαίως, γι’
αυτό δεν ευθύνεστε εσείς- ότι δηλαδή καταργούνται οι πολεο-
δοµίες και ότι η Υπηρεσία Δόµησης του Δήµου –έτσι πια θα λέµε
την πολεοδοµία- θα χορηγεί µε ένα τοπογραφικό και ένα διά-
γραµµα κάλυψης σε πέντε ηµέρες την έγκριση δόµησης, ενώ µε
την προσκόµιση των άλλων µελετών σε δύο ηµέρες την έγκριση
δόµησης. Πολύ ωραίο και εύκολο για να είναι αληθινό.

Έτσι ακριβώς, λοιπόν, το αποτυπώσατε, όπως σας είπα, στη
σχετική παρουσίαση που κάνατε όταν δώσατε στη δηµοσιότητα
το συζητούµενο νοµοσχέδιο.

Θα σας αναφέρω εδώ αυτήν την παρουσίαση και τις τοµές στο
σχέδιο νόµου, όπως εσείς τις προσδιορίσατε. Διαβάζω την
πρώτη τοµή του σχεδίου νόµου: «Καταργούνται οι πολεοδοµίες».
Διαβάζω την τρίτη τοµή του σχεδίου νόµου: «Έγκριση δόµησης
σε πέντε ηµέρες µε την υποβολή τοπογραφικού και του διαγράµ-
µατος κάλυψης». Διαβάζω την τέταρτη τοµή της παρουσίασης
που κάνατε: «Άδεια δόµησης σε δύο ηµέρες µε την προσκόµιση
των υπολοίπων µελετών».

Πότε, όµως, θα γίνουν όλα αυτά; Στην περίπτωση που θα
έχουν διεκπεραιωθεί όλες οι χρονοβόρες και γραφειοκρατικές
διαδικασίες, οι οποίες βρίσκονται εκτός των ρυθµίσεων του πα-
ρόντος νόµου, αλλά και στην περίπτωση που οι φάκελοι δεν θα
έχουν ελλείψεις, παραλείψεις, αποκλίσεις, αφού είναι εύκολο να
εφευρίσκονται τέτοιες για να δικαιολογεί η γραφειοκρατία τις
παραβιάσεις χρόνου. 

Πέρα από τα ανωτέρω, η πρόβλεψη χορήγησης έκθεσης δό-
µησης σε πέντε ηµέρες και άδειας δόµησης σε δύο ηµέρες είναι
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ελλιπής και ατελέσφορη, εάν η ίδια διάταξη του νόµου δεν προ-
βλέπει τι γίνεται στις περιπτώσεις όπου θα παραβιάζονται αυτοί
οι χρόνοι. Και εδώ έχουµε µία σηµαντική αδυναµία του νοµοσχε-
δίου, που είναι βέβαιο ότι θα οδηγήσει σε καταστρατήγηση, επι-
τρέψτε µου να πω, του νόµου, µε έµµεσο αποτέλεσµα την
απογοήτευση των πολιτών στους οποίους καλλιεργήθηκαν τέ-
τοιες υψηλές προσδοκίες. 

Αντίστοιχες προσδοκίες είχαν καλλιεργηθεί κατά το ν.
3212/2003, ο οποίος, παρά τα θετικά σηµεία που είχε, παρά τις
καλές προθέσεις σχετικά µε τους χρόνους έκδοσης των οικοδο-
µικών αδειών, προσέκρουσε στο ανέφικτο, αλλά και στο ανεξέ-
λεγκτο. Γιατί δεν είναι λογικό να προσπαθείς να µειώσεις τους
χρόνους έκδοσης των αδειών, µειώνοντας τους ελέγχους και πε-
ριορίζοντας αυτούς στο δειγµατοληπτικό 10%, ούτε µεταφέρον-
τας τις ευθύνες που έχει η πολιτεία στους άλλους. Ούτε, επίσης,
είναι δυνατόν να µετατρέπονται οι ασφαλιστικές εταιρείες σε πο-
λεοδοµικά και µελετητικά γραφεία, προσθέτοντας ένα επιπλέον
κόστος στις κατασκευές.

Παρά, λοιπόν, τις υψηλές προσδοκίες που καλλιεργούνται,
είναι γεγονός ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται µία ριζική
αλλαγή στον τρόπο έκδοσης των οικοδοµικών αλλαγών, αλλά και
του ελέγχου των κατασκευών. Είναι µία αλλαγή, που έχει βε-
βαίως καλές προσθέσεις, αλλά πολύ φοβάµαι ότι δεν λαµβάνει
υπ’ όψιν της ή µάλλον αγνοεί την πραγµατικότητα που επικρατεί
στο επίπεδο λειτουργίας της Δηµόσιας Διοίκησης ή της ψηφια-
κής σύγκλισης, τις πραγµατικές δυνατότητες που έχει η ηλεκτρο-
νική διακυβέρνηση. Γι’ αυτό και στο πρώτο κεφάλαιο κυριαρχεί
η σύντµηση των χρόνων έκδοσης της οικοδοµικής άδειας, ενώ
σε δεύτερη µοίρα έρχεται η παραγωγή ενός άρτιου, ασφαλούς
και οικονοµικού έργου.

Θετική, ωστόσο, είναι η προσπάθεια επιµερισµού και διαχωρι-
σµού των ευθυνών τόσο για τη µελέτη όσο και για την επίβλεψη
και ολοκλήρωση του έργου. Υπάρχουν, όµως, αρκετά ζητήµατα
που πρέπει να διασαφηνιστούν, αλλά και να ρυθµιστούν, έτσι
ώστε αυτή η προσπάθεια να µη µείνει κενή περιεχοµένου. 

Το πρώτο και βασικό είναι αυτό που αφορά στην οριακή, θα
έλεγα, συµφωνία ή από την άλλη πλευρά, στη σύγκρουση, επι-
τρέψτε µου να πω, των ρυθµίσεων του παρόντος νοµοσχεδίου
µε το Σύνταγµα και τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Το θέσαµε και στην επιτροπή. Έχει αναπτυχθεί ένας προ-
βληµατισµός, σχετικά µε το εάν επιτρέπεται να χαθεί η άσκηση
κρατικού ελέγχου και εποπτείας στη διαδικασία της αδειοδότη-
σης. Κι αυτό, γιατί έχει κριθεί και µάλιστα από επανειλληµένες
αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας ότι δεν είναι επιτρε-
πτό στο κράτος να µεταβάλει καθ’ οιονδήποτε τρόπο, είτε µε
νόµο είτε µε κανονιστικές διοικητικές πράξεις, την άσκηση όλων
ή µερικών από τις αρµοδιότητες στους ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού ή
να τις µεταβιβάζει. Μιλάµε για τις αρµοδιότητες οι οποίες δεν θα
µπορούσαν να χαρακτηριστούν ως τέτοιες υποθέσεις.

Το ερώτηµα που τίθεται εδώ είναι εάν η εποπτεία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, οι ελεγκτές δόµησης, καθορίζουν, εδραι-
ώνουν και πιστοποιούν την άσκηση κρατικού ελέγχου στην όλη
διαδικασία αδειοδότησης. Ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος µας διαβεβαίωσε ότι το ζήτηµα αυτό έχει εξεταστεί και
δεν θα υπάρξει πρόβληµα. Ευχόµαστε να είναι έτσι, γιατί διαφο-
ρετικά γίνεται αντιληπτό ότι όλο αυτό το οικοδόµηµα του µηχα-
νισµού αδειοδότησης θα βρεθεί στον αέρα, όπως θα βρεθεί στον
αέρα, εάν συνεχίσει αυτός ο µηχανισµός να λειτουργεί αποκοµ-
µένος, αυτόνοµος, ανεξάρτητος από τη λογική, τη δοµή και την
οργάνωση των συναρµόδιων και εµπλεκόµενων υπηρεσιών. Η
µόνη σύνδεση που τέθηκε είναι η υποχρέωση των µελετών και
συγκεκριµένα τα τοπογραφικά και τα διαγράµµατα κάλυψης να
λαµβάνουν υπ’ όψιν και τις προδιαγραφές των άλλων υπηρεσιών.
Όµως, και αυτό, αντί να επιλύει, περιπλέκει περισσότερο τη δια-
δικασία. Αντί, λοιπόν, να βγουν προδιαγραφές κοινές για όλες
τις υπηρεσίες, λέµε στο µελετητή: «Φέρε µου τα δικαιολογητικά,
όπως τα προδιαγράφω για την έγκριση δόµησης, αλλά λάβε υπ’
όψιν σου και όποιες άλλες προδιαγραφές απαιτούν οι άλλες υπη-
ρεσίες».

Στην ουσία, αντί να τυποποιήσουµε διαδικασίες, νοµιµοποι-
ούµε τη διαφορετική αντίληψη που υπάρχει στις διαφορετικές

υπηρεσίες. 
Πέρα, όµως, από τις προδιαγραφές υπάρχει και ένα ακόµα ση-

µαντικό σηµείο στη διαδικασία αδειοδότησης που έχει σχέση µε
το χρόνο. Γι’ αυτό και ρωτήσαµε, τι γίνεται µε τις εγκρίσεις που
απαιτούνται από τις άλλες υπηρεσίες, όπως αρχαιολογία, δα-
σαρχεία, εφορείες νεώτερων µνηµείων, ΕΟΤ; Επίσης, τι γίνεται
µε το κόστος των ελέγχων δόµησης; Με ποια κριτήρια θα καθο-
ριστεί και ποιος θα επιβαρύνεται; Βεβαίως, ξέρουµε ποιος θα επι-
βαρύνεται, αυτός που υποβάλλει την άδεια. Αλλά το ζήτηµα είναι
σε ποιο επίπεδο θα βρίσκεται αυτό το κόστος.

Επίσης, θα πρέπει να µας δώσετε σαφείς απαντήσεις για ερω-
τήµατα που θέσαµε, όπως ποιος είναι ο αρµόδιος για τον εντο-
πισµό τυχόν λαθών στις µελέτες. Ακόµη µε ποιον τρόπο υπάρχει
δυνατότητα απλής ενηµέρωσης του φακέλου της άδειας δόµη-
σης για αλλαγές που θα γίνουν στη διάρκεια του χρόνου κατα-
σκευής. Επίσης, δεν φαίνεται πουθενά πότε θα µπορέσουµε να
φτάσουµε στην αποκλειστική ηλεκτρονική υποβολή και διαχεί-
ριση των φακέλων.

Τέλος, διερωτόµαστε πόσο αποτελεσµατικό και λειτουργικό
µπορεί να είναι αυτό το νοµοσχέδιο, όταν για να λειτουργήσει
χρειάζονται δέκα υπουργικές αποφάσεις στις οποίες ρυθµίζονται
τα πιο κρίσιµα ζητήµατά του. Είναι διαδικασίες χρονοβόρες και
γι’ αυτές δεν κάνει καµµία πρόβλεψη ο νόµος, µε αποτέλεσµα να
ακυρώνεται η καλή πρόθεση του νόµου, να εκδίδεται, όπως λέει,
η άδεια σε πέντε και δύο µέρες. 

Κλείνοντας και συνοψίζοντας τα παραπάνω, επαναλαµβά-
νουµε ότι το συζητούµενο νοµοσχέδιο επιχειρεί έστω και απο-
σπασµατικά µια τοµή στο χώρο έκδοσης των αδειών. Είναι απλά
και περιεκτικά διατυπωµένο, παραπέµπει ωστόσο, όπως ανέφερα
και πριν από λίγο, τη διευθέτηση και ρύθµιση σηµαντικών ζητη-
µάτων σε δέκα υπουργικές αποφάσεις. 

Θέτει ως βασικό στόχο τη µείωση του χρόνου έκδοσης των
αδειών, παραβλέπει, όµως, άλλα ουσιαστικά ζητήµατα, όπως την
ποιότητα των µελετών, την απλοποίηση του Γενικού Οικοδοµικού
Κανονισµού, το τελικό κατασκευαστικό αποτέλεσµα, στοιχεία τα
οποία τοποθετεί σε ένα δεύτερο επίπεδο, παραβλέποντας επίσης
το χρόνο που απαιτούν όλες οι υπόλοιπες συνοδές εγκρίσεις,
δασαρχεία, ΕΟΤ, Αρχαιολογική Υπηρεσία, Πυροσβεστική Υπηρε-
σία. Εγκρίσεις οι οποίες βρίσκονται εκτός των ρυθµίσεων του
νόµου, µε αποτέλεσµα οι όποιες καλές προθέσεις σύντµησης
του χρόνου έκδοσης αδείας να ακυρώνονται εν τη γενέσει. 

Επίσης, το συζητούµενο νοµοσχέδιο είχε σχεδιαστεί να δου-
λέψει και να χρησιµοποιήσει σύγχρονα ηλεκτρονικά εργαλεία
που όµως είναι αµφίβολο πόσος χρόνος απαιτείται, για να δου-
λέψει αυτό το σύστηµα καθολικά. Κατανέµει ορθώς ευθύνες µε-
ταξύ των συντελεστών παραγωγής, δεν διασφαλίζει, όµως, για
το ποιος είναι υπεύθυνος για τον έλεγχο των µελετών.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµο-
κρατία θα ψηφίσει επί της αρχής το παρόν νοµοσχέδιο. Βεβαίως,
αυτό δεν είναι προϊόν των πολιτικών διεργασιών που βρίσκονται
σε εξέλιξη, άλλωστε το νοµοσχέδιο αυτό προηγήθηκε των
όποιων διεργασιών, το είχαµε πει και στην αρµόδια Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου τις συµφωνίες µας επί της αρχής στο
παρόν νοµοσχέδιο. Επιφυλασσόµεθα ωστόσο για την πλειοψη-
φία των άρθρων, αναµένοντας απαντήσεις και εξηγήσεις και κυ-
ρίως για τα επόµενα του άρθρου 38, άρθρα. 

Επισηµαίνουµε, τέλος, την ελλιπή διαβούλευση και το γεγονός
ότι ένας σηµαντικός αριθµός άρθρων που δεν τέθηκε στη δια-
βούλευση και τα οποία θα µπορούσαν να αποτελέσουν από µόνα
τους ένα δεύτερο νοµοσχέδιο, νοθεύει την ουσία αυτού του νο-
µοσχεδίου και επειδή τα άρθρα αυτά είναι σηµαντικά δεν µπο-
ρούµε να τα προσπεράσουµε, γι’ αυτό και επιφυλασσόµεθα. 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Νικόλαο Λέγκα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
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γίας της Βουλής, σαράντα δυο µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί από το 72ο Γυµνάσιο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Θεόδωρος Ιγνατιάδης.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο βασικός στόχος του παρόντος

νοµοσχεδίου είναι κατά την εκτίµηση του ΚΚΕ να επιταχυνθεί η
συγκέντρωση και η συγκεντρωποίηση του κεφαλαίου στον κλάδο
των κατασκευών σε βάρος των λαϊκών αναγκών. Στην ίδια κατεύ-
θυνση και στόχο κινείται επίσης και για άλλα τµήµατα του κεφα-
λαίου, τουριστικό, ενεργειακό κ.λπ.. Εντάσσεται στο τσάκισµα
κάθε λαϊκής κατάκτησης, που παίρνει στις µέρες µας τη µορφή
χιονοστιβάδας και θα ενταθεί από την Κυβέρνηση του µαύρου
µετώπου σωτηρίας, της πλουτοκρατίας, που στήνεται αυτές τις
ώρες.

Με την ολόπλευρη διευκόλυνση και ενίσχυση των επιχειρηµα-
τικών οµίλων επιδιώκεται, σε βάρος του λαού και του περιβάλ-
λοντος, να µειωθεί η κάµψη των κερδών από την κρίση και η
επάνοδός του σε υψηλούς ρυθµούς κερδοφορίας. Δεν µπορούν,
βέβαια, να αποτελέσουν το φάρµακό της, όπως κάποιοι ισχυρί-
ζονται. 

Το ίδιο µέτωπο έχει διαµορφωθεί και σε αυτό το νοµοσχέδιο,
όπως έχει διαφανεί και από τη µέχρι τώρα συζήτηση, το οποίο
προσπαθεί παράλληλα να διαχειριστεί, σε βάρος των λαϊκών
αναγκών, κάποιες από τις αντιφάσεις που δηµιουργεί η αναρχία
και η ταξικότητα του καπιταλιστικού τρόπου παραγωγής, χωρίς
βέβαια να θίγει τις αιτίες τους. 

Κατά τη γνώµη µας είναι ψευδεπίγραφος ο στόχος της αντι-
µετώπισης της υπαρκτής διαφθοράς στις πολεοδοµικές υπηρε-
σίες, γιατί αυτή είναι αποτέλεσµα της εµπορευµατοποίησης της
γης, της οικοδοµικής δραστηριότητας και γενικότερα των τεχνι-
κών έργων, του κοινωνικού συστήµατος και των αξιών του, του
καπιταλιστικού κέρδους που δεν γνωρίζει εµπόδια και κανένα
ηθικό ή άλλο φραγµό και πλάθει καθ’ εικόνα και καθ’ οµοίωσή
του τον κρατικό µηχανισµό. Η διαφθορά είναι αποτέλεσµα της
αγοράς και στην αγορά ανατίθεται η επίλυσή της. Υπεύθυνα για
αυτήν είναι πριν από όλα τα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα
που εκµεταλλεύονται τη γη, τα τεχνικά έργα και τις κατασκευές
και η πολιτική που τα υπηρετεί µέσω των κοµµάτων της, του
ΠΑΣΟΚ της Νέας Δηµοκρατίας και των συνοδοιπόρων τους,
καθώς και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κάθε λογής απολογητών
της. 

Στην πραγµατικότητα το νέο νοµικό πλαίσιο θα οδηγήσει σε
µια µεγάλης κλίµακας εµπόριο πιστοποιητικών, όπου η δοσολη-
ψία µεταξύ ελεγκτών και κατασκευαστών, θα πάρει τεράστιες
διαστάσεις. Αν το σηµερινό σύστηµα ελέγχων από µόνιµους κρα-
τικούς υπαλλήλους δίνει µια φορά τη δυνατότητα της συνδιαλ-
λαγής το νέο σύστηµα όπου οι µελετητές, οι επιβλέποντες και οι
ελεγκτές βρίσκονται υπό τη µόνιµη απειλή της ανεργίας και την
άµεση πίεση των µεγαλοκατασκευαστών, θα πολλαπλασιάσει τις
δυνατότητες συνδιαλλαγών και τα φαινόµενα διαφθοράς. Δη-
λαδή, θα µετατοπιστεί, θα αναπαραχθεί και θα πολλαπλασιαστεί
η διαφθορά στο επίπεδο των ιδιωτικών ελεγκτικών µηχανισµών.
Θα εξακολουθεί να διευκολύνεται όπως και µέχρι τώρα, από τη
δαιδαλώδη πολεοδοµική νοµοθεσία. Δεν θα θεραπεύσει το καρ-
κίνωµα της παραγωγής κατασκευαστικών έργων που βρίσκονται
σε αντίθεση µε τις διευρυµένες λαϊκές ανάγκες, αλλά θα το πολ-
λαπλασιάσει, όπως και τις παραβιάσεις ακόµα και των όσων ανε-
παρκών περιορισµών και νοµικών δεσµεύσεων έχουν αποµείνει
στην υφιστάµενη νοµοθεσία. Αφού προωθείται παραπέρα το
καρκίνωµα παραγωγής έργων χωρίς ουσιώδη δηµόσιο έλεγχο
µε ιδιωτικοποίησή του µάλιστα. 

Στο σχέδιο νόµου δεν προβλέπεται καν διάκριση των οικονο-
µικών αδειών για κατοικίες και άλλες χρήσεις, τουριστικές, βιο-
µηχανικές κ.λπ., ως προς τη διαδικασία ελέγχου. Ανοίγει έτσι ο
δρόµος για τροµακτική υποβάθµιση του περιβάλλοντος και της
ποιότητας ζωής των λαϊκών στρωµάτων, προτείνοντας τον ίδιο
µηχανισµό ελέγχου για όλες τις χρήσεις. Άρα είναι υποκριτικός
ο ισχυρισµός ότι γίνεται προσπάθεια καταπολέµησης της παρα-

νοµίας και της ανοµίας στο οικιστικό και φυσικό περιβάλλον. 
Είναι ψέµα ότι υπάρχει καταµερισµός των ευθυνών στα διά-

φορα µέρη, αφού το σύνολο της ευθύνης πέφτει στις πλάτες του
εργαζόµενου µηχανικού, είτε ως ελεγκτή είτε ως µελετητή και
επιβλέποντα, που θα είναι αναγκασµένος να λειτουργεί εν µέσω
ποικιλότροπων πιέσεων και µηχανισµών εξαγοράς της εργοδο-
σίας και των κατασκευαστών. Ο επιβλέπων µηχανικός-υπάλληλος
θα βρίσκεται απέναντι στο εξής δίληµµα: Να προσυπογράψει µια
σειρά από παρανοµίες που στόχο έχουν να πολλαπλασιάσουν
την κερδοφορία του οµίλου που εργάζεται αναλαµβάνοντας και
την τεχνική ευθύνη ή να απολυθεί; 

Τα κατασκευαστικά µονοπώλια ενώ είναι ο κύριος υπεύθυνος,
απαλλάσσονται από τις ευθύνες τους και δεν προβλέπεται καµία
ακύρωση σε βάρος τους. Στην περίπτωση καταγραφής κάποιας
παράβασης θα καλύπτονται πίσω από την ευθύνη του εργαζόµε-
νου µηχανικού που θα γίνεται ο αποδιοποµπαίος τράγος. 

Επίσης, είναι σαφής ο εισπρακτικός χαρακτήρας του νοµοσχε-
δίου, αφού θεσπίζονται πρόστιµα σε κάθε περίπτωση µικρών πα-
ραβάσεων στη δόµηση, σε βάρος του εργαζόµενου ή µικροεπαγ-
γελµατία µηχανικού. Η διάκριση που επιχειρείται µε νοµοτεχνική
βελτίωση που κατατέθηκε, θα λειτουργήσει πιο ενθαρρυντικά για
παραβάσεις για τους µεγάλους κατασκευαστικούς οµίλους. 

Το κόστος των τεχνικών ελέγχων, θα επιβαρύνει σε τελική ανά-
λυση το λαϊκό καταναλωτή ενώ περιορίζεται και η δυνατότητα
καταγγελιών αφού στην ουσία τα παράβολα που θεσµοθετούνται
θα λειτουργούν αποτρεπτικά για τα λαϊκά στρώµατα που θίγον-
ται από τα κατασκευαστικά τερατουργήµατα. 

Θεσµοθετείται ουσιαστικά η ανυπαρξία των κρατικών ελέγχων
που εκτός της έγκρισης δόµησης και της πληρότητας του φακέ-
λου για την άδεια δόµησης µετατρέπονται σε δευτεροβάθµιους
από µια επιτροπή, την Ειδική Υπηρεσία Ελεγκτών Δόµησης, που
θα στελεχωθεί µε όλα και όλα εξήντα δύο άτοµα που θα έχουν
την ευθύνη των ελέγχων για όλη τη χώρα. 

Την ίδια πολιτική υπηρετούν και οι διατάξεις για τα Συµβούλια
Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων και η αναδιάρ-
θρωση των αντίστοιχων υπηρεσιών του Υπουργείου, όπως και
αυτές για τα Συµβούλια Αρχιτεκτονικής µέσω της περαιτέρω
υποβάθµισής τους σε γνωµοδοτικό από αποφασιστικό ρόλο,
προκειµένου να µην υπάρξει ουσιαστικά καµµιά αντίδραση στα
επιχειρηµατικά συµφέροντα, ακόµα και όταν αυτά µε τον πιο
οφθαλµοφανή τρόπο παραβιάζουν τους νόµους της επιστήµης
σε βάρος των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων. 

Η εισαγωγή τεχνολογικών εξοπλισµών στην όλη διαδικασία
δεν αλλάζει σε τίποτα το ταξικό περιεχόµενο και τον προσανα-
τολισµό του εγχειρήµατος. Χρυσώνει το χάπι. Διευκολύνει την
ταχύτητα κερδοφορίας του κεφαλαίου και τη συγκέντρωση στο
χώρο των κατασκευών, από την οποία, αν επιτευχθεί, θα ωφελη-
θούν κυρίως οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, ακόµα και αν
απαλλαγούν από ένα µέρος της ταλαιπωρίας και µικροί κατα-
σκευαστές και λαϊκά στρώµατα που επιχειρούν από µόνα τους
την κατασκευή κατοικίας ή στέγης. 

Με τον τρόπο της επιλογής για τους ελεγκτές δόµησης µε τα
µητρώα προωθείται η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
Μπολόνια για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα, αποσυνδέοντάς τα
από το πτυχίο, αφού ο ελεγκτής δόµησης απλά θα περνάει από
σχετικές εξετάσεις, ανεξάρτητα από τις σπουδές του. Προωθεί-
ται η διά βίου κατάρτιση, η ιδιωτικοποίηση της εκπαίδευσης, που
το κόστος της θα βαρύνει τους ίδιους τους εκπαιδευόµενους ως
ελεγκτές, ενώ υλοποιείται και η πολιτική διάσπασης των πενταε-
τών πτυχίων σε δυο κύκλους σπουδών. Η ίδια λογική των επαγ-
γελµατικών προσόντων βρίσκεται και στο άρθρο 23 για τα
προσόντα συµµετοχής στα Συµβούλια Αρχιτεκτονικής, όπου
αποσυνδέεται η πρόσβαση στο επάγγελµα από το ακαδηµαϊκό
δίπλωµα και στο άρθρο 7 για τους µελετητές και επιβλέποντες
µηχανικούς µε τα µητρώα που προβλέπει για αυτούς. 

Ανοίγει το δρόµο για τις µαζικές απολύσεις εργαζοµένων στο
δηµόσιο, αφού η κατάργηση των πολεοδοµικών ελέγχων και των
πολεοδοµιών καταργεί στην πράξη οργανικές θέσεις που θα
προστεθούν σε αυτές της εργασιακής εφεδρείας και συµπληρώ-
νει τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στον τοµέα της πλήρους παράδοσης της
γης και της κατασκευαστικής δραστηριότητας στα µεγάλα επι-
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χειρηµατικά συµφέροντα. 
Οι διατάξεις του άρθρου 39 για τους οικοδοµικούς συνεταιρι-

σµούς και οι διαπιστώσεις στις οποίες στηρίζονται αποκαλύ-
πτουν το γεγονός ότι όσο η γη είναι εµπόρευµα είναι αδύνατον
να καλυφθούν ολοκληρωµένα οι λαϊκές στεγαστικές ανάγκες µε
αυτήν την πολιτική της κατ’ εξαίρεση διαχείρισης του προβλή-
µατος. Η υπαγωγή της λύσης των προβληµάτων των υποδοµών
στους δήµους ενισχύει την κατεύθυνση της ανταποδοτικότητας
και της εµπορευµατοποίησης των υποδοµών των οικισµών, φορ-
τώνοντας διπλά το κόστος τους στα λαϊκά στρώµατα και εντάσ-
σεται στη λογική ιδιωτικοποίησης των δηµόσιων εταιρειών
ύδρευσης, αποχέτευσης, δικτύων κ.λπ.. 

Με το άρθρο 40 για τα απόβλητα εκσκαφών, κατασκευών και
κατεδαφίσεων προωθείται και ενισχύεται παραπέρα η ιδιωτικο-
ποίηση της λειτουργίας της επεξεργασίας τους. Με τον ορισµό
εκ του νόµου ως κατάλληλων όλων των ανενεργών λατοµείων -
και µάλιστα ανεξάρτητα από το ιδιοκτησιακό τους καθεστώς- για
τη χωροθέτηση µονάδων επεξεργασίας τέτοιων αποβλήτων κα-
ταργείται σιωπηρά η διαδικασία της Προκαταρκτικής Περιβαλ-
λοντικής Εκτίµησης και Αξιολόγησης για τη βέλτιστη χωροθέ-
τησή τους. Εξαίρεση δεν γίνεται ούτε καν για τα ανενεργά λατο-
µεία που βρίσκονται σε προστατευόµενες περιοχές, αρχαιολογι-
κές περιοχές, δασικά οικοσυστήµατα κ.λπ.. και προέχει η
περιβαλλοντική τους αποκατάσταση. Τα ανενεργά λατοµεία «φι-
λέτα» παραχωρούνται στις µεγάλες κατασκευαστικές εταιρείες,
που είναι σε θέση να οργανώσουν ατοµικά ή συλλογικά συστή-
µατα εναλλακτικής διαχείρισης τέτοιων αποβλήτων για να κατα-
σκευάσουν µονάδες επεξεργασίας τους. Επίσης, τα απόβλητα
εκσκαφής από δηµόσια έργα, ενώ δεν είναι όλα «αθώα», καθώς
µπορεί να περιλαµβάνουν ακόµα και επικίνδυνες ουσίες, βαπτί-
ζονται «προϊόντα εκσκαφών» όλα και επιτρέπεται η διάθεσή τους
σε ανενεργά λατοµεία χωρίς να απαιτείται η τήρηση των προδια-
γραφών που ισχύουν για τους χώρους διάθεσης αδρανών απο-
βλήτων. Επιπλέον, θεωρούνται απόβλητα όλα για να εµφανιστεί
πλασµατική επιτυχία στους στόχους του συστήµατος διαχείρι-
σης. Επίσης, καταργείται σκανδαλωδώς η υποχρέωση αυτών των
εγκεκριµένων συστηµάτων να αναλαµβάνουν τη δαπάνη αποκα-
τάστασης των ανενεργών λατοµείων. 

Με το επόµενο άρθρο εισάγονται ρυθµίσεις για την επιχειρη-
µατικότητα στο θαλάσσιο χώρο. Με την ενδεικτική λίστα των το-
µέων που περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο του θαλάσσιου χωροτα-
ξικού σχεδιασµού στοχεύει στην εµπορευµατοποίηση της θάλασ-
σας και της παραχώρησής της για µια σειρά από χρήσεις για την
αποκόµιση κερδών στο ιδιωτικό κεφάλαιο, που µετά τη λεηλασία
του χερσαίου χώρου λιµπίζονται και το «φιλέτο» το θαλάσσιο. Οι
συνέπειες θα είναι αντίστοιχες µε αυτές της εµπορευµατοποί-
ησης της γης και της κατασκευαστικής δραστηριότητας, τόσο
στο θαλάσσιο περιβάλλον και στις λαϊκές δραστηριότητες ανα-
ψυχής, παραγωγικές ή άλλες που σχετίζονται µε τη θάλασσα,
αρχής γενοµένης από τα θαλάσσια αιολικά πάρκα, όπως προ-
βλέπονται στις διατάξεις του επόµενου άρθρου µεταξύ άλλων
αντιπεριβαλλοντικών ρυθµίσεων. 

Το άρθρο 42 διευκολύνει την κατά παρέκκλιση εκτός σχεδίου
δόµηση από µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, περισσότε-
ρους απ’ ό,τι στο παρελθόν, σε βάρος των εργαζοµένων, του πε-
ριβάλλοντος και των µικροεπαγγελµατιών, χωρίς µάλιστα να
απαιτείται η σύµφωνη γνώµη των αρµόδιων οργάνων, όπως γί-
νεται µε τα δηµόσια έργα κοινής ωφέλειας.

Αυξάνει ακόµα περισσότερο την επιβάρυνση των µικροϊδιοκτη-
τών µε αύξηση των εισφορών τους, απεµπολώντας κάθε δηµόσια
ευθύνη για την ανάπτυξη των υπό ένταξη περιοχών σε σχέδια.
Προωθείται παραπέρα η ελαστική εργασία στο Κέντρο Ανανεώ-
σιµων Πηγών και Εξοικονόµησης Ενέργειας όπως και στο Πρά-
σινο Ταµείο και η κάλυψη των αναγκών τους µε αποσπάσεις και
όχι προσλήψεις. Διευκολύνει την υποβάθµιση των όρων προστα-
σίας των προστατευόµενων περιοχών για τα επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα. Ο Υπουργός µπορεί επίσης να εντάσσει χρήσεις
επιπλέον αυτών που εισηγούνται οι δήµοι και αποφασίζουν τα
συµβούλια πολεοδοµικών θεµάτων και αµφισβητήσεων σε πολε-
οδοµικές ενότητες πληθυσµών. 

Με την παράταση της έγκρισης των περιβαλλοντικών όρων για

τις κατασκηνώσεις και τις ειδικές εξοχές εντός δασών και δασι-
κών εκτάσεων διαιωνίζει για πολλοστή φορά µία ήδη προβληµα-
τική κατάσταση. Διευκολύνει επίσης συγκεκριµένους επιχειρη-
µατικούς οµίλους µε τη δυνατότητα να εγκριθούν άδειες όσων
υπέβαλαν φακέλους υψηλής παραγωγικότητας εκατέρωθεν του
οδικού δικτύου. Δίνει επίσης δυνατότητα για ιδιωτικά αποτεφρω-
τήρια νεκρών, χωρίς ούτε καν να θεσµοθετούνται οι προδιαγρα-
φές τους. Αντίθετα, εξαιρούνται από τις ισχύουσες πολεοδοµικές
ρυθµίσεις και µάλιστα όχι µόνο για τη συγκεκριµένη χρήση και
το χώρο που αυτή απαιτεί, αλλά και για άλλες προκειµένου να
διευκολυνθεί πολλαπλώς η επιχειρηµατική κερδοφορία. Φυσικά
είναι αναγκαίο να γίνουν τέτοια, αλλά να είναι αποκλειστικά δη-
µόσια και µε σωστές προδιαγραφές.

Αίρεται επίσης µε την εξαίρεση τριάντα οκτώµισι στρεµµάτων
η αναδάσωση από το δάσος της Πεντέλης, υποτίθεται στο όνοµα
της επέκτασης του Γενικού Νοσοκοµείου Παίδων Πεντέλης και
του αύλιου χώρου και παραχωρείται κατά κυριότητα στο νοµικό
πρόσωπο του νοσοκοµείου µε προκλητικούς µάλιστα όρους δό-
µησης σε συνθήκες που βάζετε «µε τα τσαρούχια» το ιδιωτικό
κεφάλαιο µέσα στα νοσοκοµεία και προωθείτε µε κάθε τρόπο την
αξιοποίηση της περιουσίας τους. Πρόκειται για ένα προοίµιο επι-
κείµενης τσιµεντοποίησης και παράδοσης του δάσους στα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα.

Δίνετε νέες σκανδαλώδεις παραχωρήσεις υπέρ των µονοπω-
λίων ενέργειας µε δυνατότητα για αύξηση της τιµής κοστολόγη-
σης της παραγόµενης ενέργειας στα αιολικά πάρκα κατά 30%
για να φτάσει στα 140 ευρώ ανά µεγαβατώρα και να µπορεί να
αναπροσαρµόζεται και προς τα πάνω. Καταργείτε τον έλεγχο της
νοµιµότητας αδειών παραγωγής από ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. 

Με τα κίνητρα για το Γεράνι και για το Μεταξουργείο προσπα-
θείτε να διαχειριστείτε σαν πολεοδοµικό ένα κατ’ εξοχήν κοινω-
νικό πρόβληµα που είναι απότοκο της ταξικής πολιτικής σας, που
οδηγεί στην ανέχεια των λαϊκών στρωµάτων, στην εγκατάλειψη
των λαϊκών γειτονιών, όσο και της πολιτικής σας για τους µετα-
νάστες που ανάµεσα στα άλλα δεινά, τους οδήγησε και στην γκε-
τοποίησή τους.

Φυσικά το διαχειρίζεστε µε σκανδαλώδη προνόµια και παρο-
χές προς το µεγάλο κατασκευαστικό κεφάλαιο που κέρδισε από
την υποβάθµιση αγοράζοντας ακίνητα σε εξευτελιστικές τιµές
και τώρα το πριµοδοτείτε για να βγάλει υπερκέρδη από την ποι-
κιλότροπη αξιοποίησή τους. Δεν γίνεται κανένας διαχωρισµός
στα κριτήρια ανάµεσα σ’ αυτούς και τους µικροϊδιοκτήτες και
είναι προφανές το πού θα πάει το φιλέτο από τα κίνητρα. 

Έχουµε σοβαρά ερωτηµατικά και επιφυλάξεις για το κατά
πόσο θα µπορέσουν πραγµατικά να επωφεληθούν και ορισµένοι
µικροϊδιοκτήτες ακινήτων της περιοχής που ανήκουν στα λαϊκά
στρώµατα απ’ αυτά τα κίνητρα στις σηµερινές συνθήκες κρίσης
και ανέχειας.

Θέλουµε να αναφερθούµε τώρα στα άρθρα των τροπολογιών
που κατατέθηκαν στην επιτροπή και που ενσωµατώνουν και ορι-
σµένες απ’ αυτές που κατέθεσαν και Βουλευτές κυρίως της Πλει-
οψηφίας. 

Με το πρώτο άρθρο διασπάτε στην ουσία για τα τουριστικά
ακίνητα τη διαδικασία έκδοσης και αναθεώρησης των αδειών δό-
µησης απ’ αυτήν του ελέγχου τους που θα γίνεται όπως και στα
υπόλοιπα. Στην ουσία απαλλάσσετε τους επιχειρηµατίες του
χώρου από τον ουσιαστικό δηµόσιο έλεγχο και διευκολύνετε τις
fast track επενδύσεις των µονοπωλιακών οµίλων του τοµέα σε
βάρος των λαϊκών αναγκών και του περιβάλλοντος. 

Με το δεύτερο άρθρο αξιοποιείτε την προσπάθειά σας να δια-
χειριστείτε µέσω των αναπλάσεων τα αδιέξοδα που δηµιουργεί
η εµπορευµατοποίηση της γης και της κατασκευής για να εξαι-
ρέσετε τα ακίνητα µε µόνιµη κάλυψη µεγαλύτερη του 30% που
το πιθανότερο είναι να λειτουργήσει σε βάρος των µικρών ιδιο-
κτησιών και των φτωχών ιδιοκτητών που θα κληθούν να πληρώ-
σουν αυτές, σηκώνοντας µονοµερώς το βάρος των απαλλοτριώ-
σεων.

Με το τρίτο άρθρο γίνεται εξαίρεση από την προστασία του
Υµηττού της συγκεκριµένης περιοχής της Αργυρούπολης για
επέκταση νεκροταφείων. Με τον τρόπο που διατυπώνεται ανοίγει
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ο δρόµος για την εµπορευµατοποίηση του Υµηττού µέσω της νο-
µιµοποίησης της χρήσης του για συναφείς µε τα νεκροταφεία
δραστηριότητες –και όχι µόνο- που συλλήβδην µπορούν να επε-
κτείνονται στον Υµηττό. Ήδη, σύµφωνα µε πληροφορίες µας και
σύµφωνα µε τη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή, αντίστοιχο
ενδιαφέρον έχει εκδηλώσει και οι δήµος Γλυφάδας.

Με το τέταρτο άρθρο, δίνοντας την ίδια νοµική ισχύ µε τις δη-
µόσιες σε µελέτες που έχουν εκπονηθεί για ιδιώτες για τη χρήση
τους σε συγχρηµατοδοτούµενα έργα και την ένταξή τους σε δη-
µόσια προγράµµατα χρηµατοδότησης, γίνεται ένα αποφασιστικό
βήµα για την παραπέρα ιδιωτικοποίηση της παραγωγής των δη-
µοσίων έργων µε πρώτα αυτά που αφορούν τη λεγόµενη ανά-
πλαση του φαληρικού όρµου από το ίδρυµα Νιάρχου και την
αναβάθµιση του Ωνασείου που είναι ήδη έτοιµα σ’ αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Με το πέµπτο άρθρο και τις δασοκτόνες διατάξεις του επιχει-
ρείτε ένα ακόµη προσχεδιασµένο περιβαλλοντικό έγκληµα. Επι-
βεβαιώνετε την τοποθέτηση στο περιθώριο της Δασικής
Υπηρεσίας σε ό,τι αφορά την κατάρτιση των δασικών χαρτών.
Αυτό έγινε και γίνεται χάριν της πλήρους παράδοσης του έργου
της σε ιδιώτες, αφού έχει δροµολογηθεί και η ιδιωτικοποίηση
ακόµα και της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.».

Επεκτείνεται επίσης η σύγχυση του ν. 3889/2010 για το ποιο
είναι το περιεχόµενο των κυρωµένων δασικών χαρτών. Ιδιωτικο-
ποιείται πέρα από τη σύνταξη των δασικών χαρτών και η κρίσιµη
λειτουργία της εξέτασης των αντιρρήσεων όσων έχουν συµφέ-
ρον να µη χαρακτηριστεί κάποια έκταση σαν δασική, κατά τη δια-
δικασία κύρωσης των δασικών χαρτών. 

Είναι δυνατόν δηλαδή ένα µελετητικό γραφείο, το οποίο συ-
νέταξε για λογαριασµό ενός ιδιώτη την αντίρρησή του κατά του
δασικού χάρτη, να αναλάβει να συντάξει και την εισήγηση για
την κρίση της αντίρρησης ενώπιον των αρµοδίων επιτροπών.

Καταργείται ο ρόλος των δασικών χαρτών ως εργαλείο για την
προστασία των δασών και των δασικών εκτάσεων και δίνεται η
δυνατότητα τροποποίησής τους εκ των υστέρων µε πράξεις της
διοίκησης, δηλαδή αυξάνει ο κίνδυνος και η δυνατότητα ευρείας
έκτασης αποχαρακτηρισµών των δασών και των δασικών εκτά-
σεων σε περιπτώσεις επεκτάσεως σχεδίου πόλεως µετά την κύ-
ρωση των δασικών χαρτών, που θα καταντήσουν στο τέλος να
είναι ένα ακόµη πληροφοριακό στοιχείο χωρίς κανένα κύρος. 

Επίσης, ανοίγει ο δρόµος για την κατάργηση διά της απαγο-
ρεύσεως του τεκµηρίου κυριότητας του δηµοσίου στα δάση, τις
δασικές και χορτολιβαδικές εκτάσεις και η παράδοσή τους στα
ιδιωτικά κερδοσκοπικά συµφέροντα και δίνεται η δυνατότητα µε-
τεγκατάστασης σε ελαιοτριβεία, χωρίς µάλιστα διάκριση µεγέ-
θους και τύπου µέσα σε δάση και δασικές εκτάσεις, στο όνοµα
του εκσυγχρονισµού τους και της προώθησης του ελαιολάδου
διεθνώς, λες και δεν υπάρχουν άλλοι τόποι πλην των δασών και
των δασικών εκτάσεων για να αναπτυχθεί αυτή η βιοµηχανική
δραστηριότητα. Το πρόβληµα της χωροθέτησης γενικότερα είναι
φυσικά απότοκο της πολιτικής σας και της ίδιας της καπιταλιστι-
κής ανάπτυξης. 

Με το επόµενο άρθρο των τροπολογιών, το άρθρο 6, διαιωνί-
ζεται η ελλιπής στελέχωση των υπηρεσιών, αφού θεωρείται εξαι-
ρετικά πιθανό να υπάρχουν τεχνικές και πολεοδοµικές υπηρεσίες
των δήµων χωρίς καν αρχιτέκτονες. 

Με το επιεικώς απαράδεκτο άρθρο 7 δίνετε παράταση ως το
2014 -ενώ θα έπρεπε να έχει τελειώσει από το 2009- στη λειτουρ-
γία λατοµείων στα Μαύρα Βουνά σε ζώνη προστασίας Α’, που οι
ίδιοι τη χαρακτηρίζετε περιβαλλοντικά υπερευαίσθητη και µάλι-
στα µε προκλητικό τρόπο, όχι µόνο για την αποκατάσταση του
ανάγλυφου και συνολικά την αναδάσωση, την περιβαλλοντική δι-
ευθέτηση -που επιπλέον δεν διασφαλίζονται ουσιαστικά- αλλά
και την εµπορική εκµετάλλευση.

Με το άρθρο 8 ανοίγει ο δρόµος για την άρση της απαγόρευ-
σης της πετρελαιοκίνησης µε υπουργική απόφαση, που θα κα-
θορίσει τα ανώτατα όρια για τα πετρελαιοκίνητα σε Αθήνα και
Θεσσαλονίκη, προκειµένου να επιτραπεί η κυκλοφορία τους, κάτι
που αποτελεί πάγιο αίτηµα των ξένων αυτοκινητοβιοµηχανιών και
των ντόπιων εισαγωγέων. 

Το πρόβληµα όµως της αντιµετώπισης του κόστους των καυ-

σίµων και της λαθρεµπορίας και νοθείας τους διαχρονικά δεν
έχει λυθεί. Δεν αντιµετωπίζεται, αλλά παραµένει η υπερφορολό-
γησή τους ως έµµεση αντιλαϊκή φορολογία για τα λαϊκά στρώ-
µατα, ενώ δεν υπάρχουν αξιόπιστοι δηµόσιοι τεχνικοί έλεγχοι
ούτε σαφώς καθορισµένες και τεκµηριωµένες επιστηµονικά προ-
διαγραφές στους ρύπους ούτε και συνολικότερα µέτρα που θα
επέτρεπαν τη συνολική προσέγγιση στο ζήτηµα.

Το άρθρο 9 των τροπολογιών αποτελεί µία προκλητική διευ-
κόλυνση του µεγάλου κεφαλαίου στην οικοδόµηση τουριστικών
εγκαταστάσεων σε ό,τι αφορά και τον τρόπο συµµετοχής του
στη διαδικασία εισφοράς σε γη, δηλαδή παραχώρηση εισφοράς
γης και σε άλλες εκτάσεις, µη κατ’ ανάγκη όµορες, όπως και σε
ό,τι αφορά τις απαγορεύσεις προς τους δήµους να αναπτύσσουν
σε αυτές τις εκτάσεις γης δραστηριότητες που θα µπορούσαν
να θεωρηθούν ανταγωνιστικές από τους ιδιώτες µεγαλοεπενδυ-
τές, που θα καθορίζουν µάλιστα ποιες θα επιτρέπονται, εφόσον
είναι όµορες µε τις επενδύσεις τους, ώστε αν είναι δυνατόν να
προσθέτουν και αξία στην επένδυσή τους.

Στον αντίποδα της πολιτικής σας σε βάρος του λαού, των
δασών και γενικότερα του φυσικού και δοµηµένου περιβάλλον-
τος -που υπηρετεί την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων
και προωθείται και µε αυτό το νοµοσχέδιο- ο λαός έχει ανάγκη
από µία άλλη πολιτική και έναν άλλο δρόµο ανάπτυξης, το δρόµο
της λαϊκής συµµαχίας για ρήξη και ανατροπή της εξουσίας και
της οικονοµίας των µονοπωλιακών οµίλων, µε διαµόρφωση της
λαϊκής πλειοψηφίας που θα οδηγήσει στην κοινωνικοποίηση των
µονοπωλίων της γης των δασών και της θάλασσας, θα θέσει τον
πλούτο της χώρας και τις παραγωγικές της δυνάµεις στο πλαίσιο
της λαϊκής εξουσίας, κάτω από εργατικό λαϊκό έλεγχο και επι-
στηµονικό κεντρικό σχεδιασµό, µε στόχο και δυνατότητα -αφού
ο λαός θα έχει στα χέρια του τα µέσα, το σχεδιασµό και τον
έλεγχο- την ολόπλευρη ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών. 

Ένας τέτοιος δρόµος ανάπτυξης, µια τέτοια εξουσία και οικο-
νοµία µπορεί να δώσει φυσικά πραγµατική φιλολαϊκή λύση και
στο πρόβληµα της χρήσης της γης, των δασών και της θάλασσας
και φυσικά και στο πρόβληµα των κατασκευών µέσα από έναν
ενιαίο φορέα κατασκευών που θα αναλαµβάνει το έργο σε όλες
τις φάσεις του, από τον σχεδιασµό και τη µελέτη µέχρι την κα-
τασκευή και τη συντήρηση. Μόνον έτσι, µαζί µε τις άλλες λαϊκές
ανάγκες, µπορούν να καλυφθούν και οι ανάγκες για σύγχρονη,
φθηνή, ποιοτική λαϊκή κατοικία και άλλες αναγκαίες κατασκευές,
να προστατευθεί το περιβάλλον και να χτυπηθεί στη ρίζα της η
διαφθορά, όπως και το πρόβληµα της σύγχρονης, οικονοµικής
και ασφαλούς µεταφοράς για τα λαϊκά στρώµατα µε δηµόσιο
σχεδιασµό, στο πλαίσιο ενός ενιαίου, δηµόσιου φορέα συγκοι-
νωνιών. 

Μόνο αυτός ο δρόµος µπορεί να σεβαστεί το περιβάλλον, το
φυσικό πλούτο, τον πλούτο που µπορεί να παραχθεί στον τοµέα
των κατασκευών, της ενέργειας, των µεταφορών και να τα αξιο-
ποιήσει εις όφελος του λαού, να δώσει σταθερή δουλειά και ευη-
µερία στους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα.

Είµαστε κατά επί της αρχής του νοµοσχεδίου, καθώς και επί
του συνόλου των άρθρων όπως έχουν κατατεθεί και µε τις τρο-
πολογίες που κατατέθηκαν στις επιτροπές, µε βάση το σκεπτικό
µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ιγνατιάδη.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι

παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τέσ-
σερις µαθητές και ένας εκπαιδευτικός από το ιδιωτικό δηµοτικό
σχολείο Σύγχρονα Εκπαιδευτήρια Μάνεση. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι η ακροτελεύτια πράξη της
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απερχόµενης Κυβέρνησης, µιας κυβέρνησης η οποία έχασε την
εσωτερική της δυναµική και δεν εγγυάται τη δυνατότητα να κυ-
βερνήσει τη χώρα, γι’ αυτό και ο διεθνής παράγοντας ζητάει πο-
λιτική σταθερότητα στην Ελλάδα -για να διασφαλίσει τα δικά του
συµφέροντα βέβαια- ως προαπαιτούµενο του να συνεχιστεί η
απελευθέρωση των χρηµατοδοτικών συµβάσεων. 

Πρέπει να πούµε ότι η επιχειρούµενη συνεργασία για να πετύ-
χουµε αυτούς τους στόχους έχει µία τέτοια δυστοκία που πραγ-
µατικά έχει εκνευρίσει και τον ελληνικό λαό και έχει αναστατώσει
και το πολιτικό δυναµικό της χώρας, το οποίο αισθάνεται ότι κάθε
κωλυσιεργία φέρνει πιο κοντά την Ιταλία στην κρίση και αν η
κρίση της Ιταλίας γιγαντωθεί, τότε η Ελλάδα θα βρεθεί σε πάρα
πολύ δύσκολη θέση. Δεν θα είναι αυτή το πρόβληµα. Θα είναι
ένα µέρος ενός µεγαλύτερου προβλήµατος, µικρότερης σηµα-
σίας, και σαφώς τα πράγµατα θα γίνουν πολύ πιο άσχηµα για
µας. 

Εµείς έχουµε κατ’ επανάληψιν τονίσει ότι θέλουµε να υπάρξει
µια κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας -το είπαµε ευθύς εξαρχής- γιατί
κανείς δεν µπορούσε από µόνος του. Όµως, δυστυχώς, ο ένας
δεν µπορούσε κι ο άλλος δεν ήθελε. Τώρα επιχειρείται η συνέ-
νωση των δυνάµεων.

Θα ήταν χρήσιµο αυτό να γίνει πολύ νωρίς, για να έχουµε
ισχυρή διαπραγµατευτική παρουσία, να πετύχουµε καλύτερα
αποτελέσµατα, να δουλεύουν τα επιτελεία όλων των υπεύθυνων
κοµµάτων για το πώς θα υπερασπιστούν τα εθνικά συµφέροντα,
τα συµφέροντα του ελληνικού λαού. Μια κυβέρνηση εθνικής σω-
τηρίας σαφώς θα έχει και ηµεροµηνία λήξης. Έχει το δεκαοκτά-
µηνο συνταγµατικά, αλλά έχει και από τη µια πλευρά έναν
περιορισµό πάνω στην πολιτική συµφωνία, όπως τη ζητάει κυ-
ρίως η Νέα Δηµοκρατία: να είναι πολύ πολύ σύντοµη η παρουσία
αυτής της κυβέρνησης, δηλαδή να µην είναι εθνικής σωτηρίας,
αλλά να είναι µια κυβέρνηση υπηρεσιακή ή µεταβατική, όπως τη
λέει. 

Με βάση αυτά τα δεδοµένα, εµείς θέλουµε να θέσουµε ένα
καίριο ερώτηµα: Για να βγούµε από την κρίση, αν σήµερα χρει-
άζεται µια κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας, µετεκλογικά δεν θα
είναι κι αυτό απαραίτητο; Σαφώς. Θα πρέπει να συνεχίσει το πο-
λιτικό σύστηµα να υφίσταται, αναθεωρώντας όµως το κακό πα-
ρελθόν της µονοκοµµατικής γραµµής, της εναλλαγής του
δικοµµατισµού, της κλεψύδρας που από τη µια µεριά έγραφε
ΠΑΣΟΚ κι από την άλλη Νέα Δηµοκρατία. 

Πρέπει να τελειώνουµε µε αυτή την κλεψύδρα που εγκλώβιζε
όλο τον κόσµο, τον ελληνικό λαό. Θα ήθελα να τονίσω ότι δεν
πρέπει να χαθεί η ιστορική ευκαιρία να αποκτηθεί ένας νέος πο-
λιτικός πολιτισµός συνεννόησης σε αυτή τη χώρα.

Την εποµένη, λοιπόν, των εκλογών θα χρειάζεται κυβέρνηση
εθνικής ενότητας, κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας γιατί είµαστε κυ-
ριολεκτικά στον γκρεµό. Πρέπει να το αντιληφθούν όλοι, πέ-
φτουµε από τον γκρεµό και πρέπει να βγάλουµε και φτερά πλέον
για να σωθούµε. Αυτή είναι η τραγική πραγµατικότητα. 

Ποιο είναι εκείνο το κίνητρο, το οποίο αποσταθεροποιεί το πο-
λιτικό σύστηµα; Το κόλπο του δικοµµατισµού µε το πριµ του
πρώτου κόµµατος για τις πενήντα έδρες. Υπενθυµίζω την πρό-
ταση του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού παλαιότερα για το σύ-
στηµα της απλής αναλογικής µε πριµ στο πρώτο κόµµα µόνο από
τα υπόλοιπα κάτω από το 3%. Δεν µας ακούσατε. 

Τώρα η πόλωση δεν υπάρχει, ο κλασικός διπολισµός είναι νε-
κρός. Τα δυο κόµµατα δεν µπορούν να συγκρουστούν γιατί
έχουν µοιάσει τόσο πολύ το ένα µε το άλλο που είναι δυσδιάκρι-
τες στην ουσία οι πραγµατικές πολιτικές διαφορές. Η µόνη συ-
νεννόηση στο παρελθόν υπήρξε προκλητικά η ατιµωρησία των
στελεχών και σήµερα είµαστε µπροστά στην απέλπιδα προσπά-
θεια να βρεθεί µια τελική λύση, µια λύση η οποία θα δώσει ξανά
βηµατισµό σε αυτή τη χώρα. 

Εµείς έχουµε συνδράµει και ως αρχικοί εµπνευστές αυτής της
προσέγγισης και µε το ύφος µας και µε την επιλογή της εποικο-
δοµητικής αντιπολίτευσης και όχι της στείρας, αλλά πολλοί πα-
ρερµηνεύουν αυτή τη στάση λέγοντας «α, είστε µόνο πρόθυµοι
για εξουσία». 

Αποδείξαµε και µε τις δηλώσεις του Προέδρου του ΛΑΟΣ ότι
το θέµα δεν είναι να πάρουµε κάποιες καρέκλες και δεν το συ-

ζητάµε. Γι’ αυτό και τους αφήσαµε ήσυχους να διαπραγµατεύον-
ται επί µέρες χωρίς εµάς. Γι’ αυτούς, όχι για την Ελλάδα. Γιατί
για την Ελλάδα θα έπρεπε ήδη το Σάββατο να είχε τελειώσει το
θέµα και ήδη η Ελλάδα να µην παρεµβαίνει αποσταθεροποιητικά
στις διεθνείς αγορές, πέρα από τα λάθη –εσκεµµένα ή µη- τα
οποία οδηγούν στην πλήρη απαξίωση του πολιτικού προσωπικού
που εκπροσωπεί τη χώρα. 

Και βέβαια εδώ τίθενται καίρια ζητήµατα. Εµείς τι είµαστε; Εί-
µαστε δύναµη συνεκτική πολιτικής σταθερότητας και οφείλουµε
να υπενθυµίσουµε ότι εµείς είµαστε αταλάντευτοι σε πολιτικές
θέσεις στα εθνικά ζητήµατα. Εµείς δεν θα δεχθούµε ποτέ το
όνοµα «Μακεδονία» να παραχωρηθεί στα Σκόπια και ας συµφω-
νήσετε όλοι εσείς µαζί! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Εµείς έχουµε ζητήσει δηµοψήφισµα γι’ αυτό. Εµείς έχουµε πει

ότι δεν θα δεχθούµε να έρθει από το παράθυρο µε πιέσεις το
σχέδιο Ανάν ξανά και η Ελλάδα να εκπροσωπηθεί µε γραµµή συ-
νοµοσπονδίας της Κύπρου, όπου θα έχουµε εναλλασσόµενους
προέδρους και όπου θα πατήσουν πόδι και στην ελεύθερη από
το στρατό κατοχής Κύπρο. Είµαστε ξεκάθαροι στις θέσεις µας.

Η ατζέντα την οποία έθεσε ο κ. Παπανδρέου στην αποχαιρετι-
στήρια ως Πρωθυπουργός οµιλία του εδώ πέρα νοµίζει ότι απο-
τελεί δέσµευση για όλους µας. Τα θέµατα αυτά είναι πρόκληση
για όλους µας. Δεν αποτελούν πλαίσιο που αυτός έθεσε µε τους
δικούς του όρους –την ανεπάρκεια, την αδράνεια, την πολιτική
αµέλεια- που εµείς αποδεχόµαστε ως τετελεσµένο. 

Όταν εµείς λέµε ότι θέλουµε να ενωθούν οι δυνάµεις, είναι για
να διασώσουµε τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, να δυναµώ-
σουµε την διαπραγµατευτική ισχύ και όχι να εφαρµόσουµε την
ντιρεκτίβα ως οι άλλοι τη χαράζουν, για να αποτρέψουµε εθνικές
συµφορές και όχι για να εγκλωβιστούµε στις λάθος γραµµές. 

Εµείς µε πολύ ήπιο τόνο, µε πολλή προσοχή, µε πραγµατικό
αποδεδειγµένο αίσθηµα ευθύνης συµπεριφερόµαστε σε αυτή
την Αίθουσα νουθετώντας τις πολιτικές δυνάµεις για συµµετοχή
στην ευθύνη, για συνευθύνη όχι για συνενοχή, όπως θα ήθελαν
κάποιοι.

Και δεν εννοούµε οι συµπράξεις να είναι αλληλοτορπιλιζόµε-
νες φανερά απλώνοντας το χέρι και από κάτω µε τρικλοποδιές,
για να µην προχωρήσει αυτός ο τόπος, πάνω στα µικροκοµµατικά
οφέλη του ενός και του άλλου για λίγο µεγαλύτερο συντελεστή
λαϊκισµού, άρα αύξησης ποσοστών ψήφου.

Όφειλα να κάνω αυτή τη µικρή ανακεφαλαίωση για να συνει-
δητοποιήσετε ότι η πολιτική φωνή ευθύνης που αρθρώνουµε δεν
εµπεριέχει την εξουσιοµανία που κάποιοι ευκόλως ήθελαν να µας
προσάψουν, αλλά είναι η πολιτική σταθερά πάνω στην οποία
συγκροτείται αυτό το δυναµικό πολιτικό µέτωπο εθνικής σωτη-
ρίας µε ή χωρίς εµάς, διότι οι όροι που θέτουµε δεν είναι προ-
σχηµατικοί. Είναι η πίστη µας ότι οφείλουµε να είµαστε απέναντι
στον ελληνικό λαό ειλικρινείς. Να ξέρει ο ελληνικός λαός, επειδή
ζούµε µε δανεικά που βρισκόµαστε, να ακολουθηθεί βηµατισµός
εξόδου από την κρίση, να υπάρξει αναπτυξιακή στρατηγική.

Όφειλα να θέσω το πολιτικό πλαίσιο που κινούµαστε. Έρχοµαι
στην ουσία του νοµοσχεδίου. Αυτό το νοµοσχέδιο τι ακριβώς
αναφέρει; Ότι είναι νεκρός ο οικοδοµικός κλάδος. Είναι νεκρός
γιατί κάνατε τα τεράστια λάθη και δεν αφήσατε έξω από το
«πόθεν έσχες» την οικοδοµή και τις κατασκευές, για να εισρεύσει
το χρήµα και να διοχετευθεί και αντί να φυγαδεύεται να εισέρχε-
ται στη χώρα µας, να τονώνεται η αγορά µε τα διακόσια επαγ-
γέλµατα γύρω από την οικοδοµή και να υπάρχει οικονοµική
ανάκαµψη. Χάσαµε ένα τεράστιο δυναµικό της οικονοµίας µας.
Είχαµε διαφυγή κεφαλαίων από δική σας αµέλεια, γιατί δεν µας
ακούσατε. 

Το νοµοσχέδιο αυτό τι κάνει; Έρχεται να επιδιώξει δυο βασι-
κούς στόχους. Αναφέροµαι στο σκέλος του πρώτου κεφαλαίου
για το νέο τρόπο έκδοσης αδειών δόµησης και ελέγχου κατα-
σκευών. Έρχεται να απλουστεύσει τις διαδικασίες. Εµείς χαιρε-
τίσαµε αυτή την εξέλιξη. 

Χαιρετίζουµε ότι θα είναι οπωσδήποτε ηλεκτρονικής µορφής
πλέον οι άδειες για να µην µπαίνουν και βγαίνουν τα έγγραφα
στις πολεοδοµίες οι οποίες κατατάχθηκαν δυστυχώς, στη κο-
ρυφή της πυραµίδας της διαφθοράς σε όλους τους ελέγχους.
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Και βέβαια το ενιαίο έντυπο που θα συµπληρώνεται και δε θα αλ-
λοιώνεται. Η άδεια θα δίνεται µε µια ταχύτητα για να µπορεί να
γίνει γρήγορα η κατασκευή. 

Αλήθεια τι εµπόδιζε τα προηγούµενα χρόνια να υπάρξει αυτή
η απλούστευση; Μα, η ίδια η διαφθορά που δεν έχει επιτρέψει
τις οικονοµικές υπηρεσίες της χώρας να λειτουργούν µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα σε όλα τα θέµατα για να υπάρχει η προσωπική
διαπραγµάτευση, γιατί η προσωπική διαπραγµάτευση ενείχε και
το περιθώριο της διαφθοράς. 

Αυτά είναι τα βασικά ζητήµατα.
Και βέβαια συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρχει µητρώο µελε-

τητών. Μα, είναι δυνατόν αυτοί που διατυπώνουν µια µελέτη να
µην είναι σε ένα µητρώο, να έχουν ονοµατεπώνυµο και κωδικό
για να µπορούν να αξιολογηθούν στη διαδροµή πόσα καλά κά-
νουν και πόσα λάθος, πόσα σωστά και εσκεµµένα στη συνέχεια;
Όλα αυτά είναι πολύ χρήσιµα. 

Τι κάνει το Υπουργείο για να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα που
κληρονοµεί µέσα από την κακιά νοοτροπία, τη στρεβλή εξέλιξη
του ελληνικού δηµοσίου; Φτιάχνει, προτείνει ελεγκτές δόµησης.
Οι ελεγκτές δόµησης επειδή από µόνοι τους µπορούν να παρα-
συρθούν στο ίδιο λάθος –και δεν αναφέροµαι στην αµέλεια ή στο
εσκεµµένο λάθος αλλά σε οποιαδήποτε παράλειψη- έχουν από
πάνω τους και εποπτικό συµβούλιο. Και µε δική µας πρόταση δια-
τυπώθηκαν αυστηρότερα τα πρόστιµα και έφτασαν στις 500.000
ευρώ. Εισακουστήκαµε σ’ αυτό. 

Το άρθρο 38 αφορά στη δοµή του υπουργείου. Ο Υπουργός
έφερε ένα σχέδιο νόµου, έσβησε τελείως αυτό το άρθρο και
έφερε µια τροπολογία αντικαθιστώντας το. Σήµερα ξαναδιαγρά-
φηκε αυτό το άρθρο -προηγουµένως µε αυτό ασχολούµουν, να
διαβάσω τι θα ψηφίσουµε- και αναδιατυπώθηκε η δοµή στο
Υπουργείο.

Τρεις φορές διαφορετική διατύπωση µέσα από την πίεση είτε
του κατεστηµένου στο Υπουργείο, είτε από την προχειρότητα
διατύπωσης, είτε από την αίσθηση του αρχικού λάθους. Το κακό
είναι ότι όλα κρίνονται στην τελευταία διατύπωση, πώς στήνεται
η δοµή αυτών των υπηρεσιών του περιβάλλοντος.

Υπάρχουν άρθρα που αφορούν τους οικοδοµικούς συνεταιρι-
σµούς στους οποίους παρατείνεται η θητεία για δύο χρόνια για
να προσαρµοστούν τα καταστατικά τους. Εκεί χρειάζεται πολύ
µεγάλος, ουσιαστικός έλεγχος αν ανταποκρίνονται στο σκοπό
για τον οποίον ιδρύθηκαν, αν οι εκτάσεις τις οποίες διαχειρίζον-
ται είναι εκτάσεις που πραγµατικά τους ανήκουν ή που από κά-
ποιες συνθήκες παραχωρήθηκαν και ουδέποτε έδρασαν ως
έπρεπε. Και είναι και µια σειρά άλλες λεπτοµέρειες. Εκεί είναι
πολύ µεγάλο το ζήτηµα. Θέλει ουσιαστική παρέµβαση για την
οποία δεν υπήρξε πολιτική βούληση.

Στο άρθρο 41 αναφέρεται η θαλάσσια χωροταξία και γίνονται
κάποιες εξαιρέσεις για επενδυτικούς και άλλους σκοπούς. Η θα-
λάσσια χωροταξία είναι ένα ξεχωριστό νοµοσχέδιο. Πρέπει να
έρθει στη Βουλή µε ολοκληρωµένες διατυπώσεις, γιατί η έκταση
της χώρας είναι κατ’ αρχάς θαλάσσια και θα έπρεπε σε αυτό το
πλαίσιο να έχουµε πλήρη πολιτική προστασίας όλων των θαλασ-
σίων ζωνών για να προσδιοριστούν οι χρήσεις των θαλάσσιων
χώρων, πώς θα τις προστατεύσουµε, πώς θα τις αξιοποιήσουµε,
µέχρι πού µπορούµε να παρέµβουµε. Ένα σκέλος είναι της αλι-
είας, ένα σκέλος είναι του τουρισµού, ένα σκέλος έχει να κάνει
µε την ρύπανση των χώρων αυτών που πρέπει να αντιµετωπι-
στούν. Άλλοι είναι οι κλειστοί κόλποι, άλλοι οι ανοιχτοί, άλλα τα
ζητήµατα διελεύσεων. Μια σειρά λεπτοµέρειες στην κατάσταση
που επικρατεί από µεριά ζωτικότητας του βυθού. Πρέπει να
δούµε τόσες και τόσες πτυχές. 

Το ζήτηµα της θαλάσσιας χωροταξίας δεν µπορεί να αντιµε-
τωπίζεται « Α, σε αυτήν την περιοχή εξαιρείται και παραχωρείται
και διευκολύνεται η επενδυτική δραστηριότητα που παρεµβαίνει
στο θαλάσσιο περιβάλλον». Αποσπασµατικά δεν αντιµετωπίζεται. 

Οι λοιπές διατάξεις τακτοποιούν φορολογικά κίνητρα για τα
νεοκλασικά στο κέντρο της Αθήνας και συµφωνούµε σε αυτό.

Θα συζητήσουµε στη συνέχεια επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αλέξανδρο Χρυσανθακόπουλο.
Καλείται στο Βήµα για να λάβει το λόγο η ειδική αγορήτρια

του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Ηρώ Διώτη.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητή συναδέλφισσα, η Κυβέρ-

νηση κατέρρευσε κάτω από την κρίση των κοινωνικών αγώνων
και της λαϊκής οργής και αγανάκτησης. Το πολιτικό προσωπικό
που υπηρέτησε µέχρι στιγµής την πολιτική του µνηµονίου αλλά
και η τρόικα και οι απαιτήσεις των κυβερνητών της ευρωζώνης
είναι πλήρως απονοµιµοποιηµένες. Οι πλατείες, οι χιλιάδες ερ-
γαζόµενοι ή οι άνεργοι και οι συνταξιούχοι που πληµµύριζαν τους
δρόµους στις πλατείες και ο µαζικός λαϊκός ξεσηκωµός κατά της
Κυβέρνησης στη διάρκεια των παρελάσεων οδήγησαν την Κυ-
βέρνηση τον Ιούνιο στα πρόθυρα της κατάρρευσης και τώρα
στην απόσυρση.

Η παρούσα Βουλή όσο και η όποια κυβέρνηση αναδειχθεί από
αυτήν δεν έχει πια κανένα ίχνος νοµιµοποίησης. Τι να πούµε για
οποιοδήποτε νοµοσχέδιο και οποιοδήποτε θέµα που το φέρνει
µια κυβέρνηση που ουσιαστικά δεν υπάρχει πια και ενώ ένα πρα-
ξικόπηµα µε κοινοβουλευτικό µανδύα υπάρχει σε εξέλιξη; Η Κυ-
βέρνηση των τραπεζιτών και του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµεί-
ου, η Κυβέρνηση καθ’ υπόδειξη των νεοφιλελεύθερων κύκλων
της ευρωζώνης δεν είναι νόµιµη. Είναι παράνοµη. Δεν την ψήφισε
ποτέ ο ελληνικός λαός για να πάρει αυτά τα µέτρα και ως εκ τού-
του δεν δικαιούται να πάρει αποφάσεις που δεσµεύουν τη χώρα
για τα επόµενα πολλά χρόνια.

Η δανειακή σύµβαση, την οποία υιοθετεί τώρα και ο κ. Σαµα-
ράς, δεν αφήνει περιθώρια ούτε για άλλη πολιτική, ούτε για ανά-
πτυξη όπως λέγεται. 

Τα όποια δηµοσιονοµικά πλεονάσµατα υπάρξουν -αν υπάρ-
ξουν στο µέλλον- και οι όποιοι πόροι από τη ρευστοποίηση της
δηµόσιας περιουσίας είναι µε τη δανειακή σύµβαση δεσµευµένα
στο σύνολό τους για την εξυπηρέτηση του χρέους.

Κατά τη γνώµη µας, όποιος βάλει την υπογραφή του στα τε-
λειωτικά αυτά µέτρα θα είναι υπόλογος απέναντι και στην κοινω-
νία και στην ιστορία. Οι τρόφιµοι του µνηµονίου, όλοι δηλαδή
εκτός της Αριστεράς, προσπαθούν µαζί µε τα κανάλια και τα πα-
παγαλάκια της εξουσίας, όπως πάντα φυσικά, να πείσουν τον ελ-
ληνικό λαό ότι δεν υπάρχει άλλη λύση, ότι η δανειακή σύµβαση
πρέπει να υπογραφεί, ότι κινδυνεύουµε µε χρεοκοπία και έξοδο
από το ευρώ.

Καλούµε, λοιπόν, την ελληνική κοινωνία να µην πιστεύει τους
ψεύτες και υπηρέτες των συµφερόντων των πλουσίων, του κε-
φαλαίου και των τραπεζιτών. Γι’ αυτούς δεν υπάρχει άλλος δρό-
µος για τα κέρδη τους και τα συµφέροντά τους. Για µας υπάρχει.
Για την κοινωνία υπάρχει.

Το φιάσκο του κ. Παπανδρέου µε το δηµοψήφισµα έδειξε
πάρα πολλά πράγµατα. Πρώτα-πρώτα, έδειξε ότι όποιος θέλει
µπορεί να διαπραγµατευθεί και να θέσει τους όρους του. Αυτό
φοβήθηκαν και τον κάλεσαν άρον-άρον στις Κάννες για να πάρει
το «Χρυσό Φοίνικα» της υποταγής.

Του απαγόρευσαν, δηλαδή, αγαπητές συναδέλφισσες και αγα-
πητοί συνάδελφοι, να αµφισβητήσει την πολιτική που είχαν συµ-
φωνήσει και φυσικά δέχθηκε χωρίς δεύτερη συζήτηση να µη
θέσει τη δανειακή σύµβαση για έγκριση στον ελληνικό λαό. Μα-
κάρι να την έθετε, αλλά δεν ήταν και σκοπός του αυτός από την
αρχή.

Επίσης, φάνηκαν µε την ιστορία του δηµοψηφίσµατος τα
όρια της δηµοκρατίας στην Ευρωζώνη και έγινε σαφές πως δη-
µοκρατία δεν υπάρχει. Όχι µόνο δεν θέλουν να τεθούν κρίσιµα
ζητήµατα υπό την κρίση των ευρωπαϊκών κοινωνιών, αλλά υπα-
γορεύουν µε ολοφάνερους εκβιασµούς και το τι θα κάνει κάθε
κυβέρνηση, ειδικά εάν είναι µία δική τους κυβέρνηση, των δικών
της δηλαδή συµφερόντων, όπως είναι η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
και η επόµενη που ετοιµάζεται.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Επίσης, αυτό που φάνηκε κυρίαρχα τις τελευταίες µέρες είναι
πόσο πολύ φοβούνται σε Ελλάδα και Ευρώπη µη τυχόν µπει το
σύστηµα σε κίνδυνο. Γι’ αυτό έτρεξαν όλοι να διασώσουν -ο κα-
θένας µε τη δική του απόχρωση, αλλά µε κοινή τη συµφωνία- ότι
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υπηρετούµε την ίδια πολιτική, βαφτίζοντάς την εθνική σωτηρία.
Δεν είναι και η πρώτη φορά εξάλλου στην ιστορία. Κάθε φορά
που κινδυνεύει το σύστηµά τους, το σύστηµα της εκµετάλλευσης
και της απανθρωπιάς, βαφτίζονται όλα τα εγκλήµατα εθνική σω-
τηρία.

Σε µαύρες µέρες της ιστορίας του ελληνικού λαού, στον ελ-
ληνικό λαό έλεγαν τα ίδια διάφοροι τότε πολιτικοί και χρησιµο-
ποιούσαν διάφορες αδιανόητες µεθόδους ενάντια στους
αντιπάλους τους, µε το επιχείρηµα ότι αναγεννάται το έθνος. Σή-
µερα, λοιπόν, ακολουθούν πολιτική σωτηρίας της Ευρωζώνης
από το λαϊκό στοιχείο.

Εµείς, όµως, απέναντι στο µνηµονιακό µπλοκ αντιπαρατάσ-
σουµε το δικό µας µέτωπο, ένα νέο συνασπισµό εξουσίας στη-
ριγµένο στη δυναµική των κοινωνικών κινητοποιήσεων. Το
µήνυµά µας δεν µπορεί παρά να είναι ότι η κοινωνία πρέπει να
ελευθερωθεί από το φόβο και την αβεβαιότητα απέναντι σε µία
εναλλακτική λύση.

Μια κυβέρνηση στηριγµένη στα ευρύτατα λαϊκά στρώµατα και
στη δυναµική των λαϊκών αγώνων µπορεί να δροµολογήσει ένα
εναλλακτικό πολιτικό σχέδιο, πρώτα απ’ όλα αξιοποιώντας τις
ευαίσθητες ισορροπίες στο παγκόσµιο και ευρωπαϊκό οικονοµικό
σύστηµα και ξεκινώντας διεκδικήσεις σε εντελώς νέα βάση.

Λέτε ότι η Αριστερά δεν έχει προτάσεις. Ορίστε, λοιπόν, θα
σας πω: Με εξοικονόµηση πόρων για την ανάπτυξη υπέρ των κοι-
νωνικών αναγκών, µε ριζική αναδιανοµή του πλούτου, µε δια-
γραφή του µεγαλύτερου µέρους του χρέους χωρίς µνηµόνια,
µεσοπρόθεσµα και αντικοινωνικούς όρους, αξιοποιώντας όλα τα
όπλα αποφασιστικής και σκληρής διαπραγµάτευσης -λογιστικό
έλεγχο, αµφισβήτηση, αθέτηση πληρωµών- µε αναζήτηση εναλ-
λακτικών πηγών δανεισµού, µε εθνικοποίηση-κοινωνικοποίηση
του τραπεζικού τοµέα προς όφελος της κοινωνίας και την άµεση
επαναφορά στην ιδιοκτησία του δηµοσίου, µε εργατικό και κοι-
νωνικό έλεγχο των δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών που
ξεπουλήθηκαν ή που βρίσκονται στη διαδικασία να ξεπουληθούν.

Με κριτήριο την υπεράσπιση των λαϊκών συµφερόντων τονί-
ζουµε πως η εξυπηρέτηση των κοινωνικών αναγκών, δηλαδή, οι
µισθοί, οι συντάξεις, τα κοινωνικά δικαιώµατα είναι το πρώτο κα-
θήκον. Δεν αναγνωρίζουµε τις αντισυνταγµατικές δανειακές συµ-
βάσεις υποτέλειας ούτε τους εκβιαστικούς µονόδροµους της
κοινωνικής χρεοκοπίας.

Γνωρίζουµε, λοιπόν, ότι εδώ που έχουν φθάσει τα πράγµατα
δεν υπάρχουν εύκολοι δρόµοι, αλλά δεν υπάρχουν και µονόδρο-
µοι, όπως ισχυρίζονται. Αν οι εταίροι µας και οι πιστωτές µας δεν
αποδεχθούν αυτή τη βάση διαλόγου, υπάρχει και ο δρόµος των
µονοµερών επιλογών. Το πρόβληµα δεν είναι µόνο δικό µας,
αλλά είναι και δικό τους και µπορούµε να τους χαλάσουµε τα
σχέδια. Ο κόσµος της εργασίας, η κοινωνία που διαλύεται από
την πολιτική τους και η Αριστερά σηκώνουν, λοιπόν, το γάντι.

Περνώ, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Σας είχαµε πει και στην επι-
τροπή ότι το καταψηφίζουµε, κύριε Υπουργέ, διότι γίνεται φα-
νερό ότι αυτό το σχέδιο νόµου έρχεται ως συνέχεια της πολιτικής
περιστολής του δηµόσιου τοµέα και της σταδιακής αντικατάστα-
σής του µε τον ιδιωτικό.

Προκειµένου να περιοριστούν οι αναγκαίες θέσεις εργασίας
στο δηµόσιο, απεµπολείτε το µεγαλύτερο µέρος της ευθύνης
ελέγχου και έγκρισης των µελετών, µεταθέτοντάς το στο µελε-
τητή και φορτώνοντας το οικονοµικό βάρος του ελέγχου στον
πολίτη. Με διάφορες δικαιολογίες, δηλαδή, ιδιωτικοποιείτε άλλο
ένα πεδίο άσκησης δηµοσίου ελέγχου. 

Συγκεκριµένα, διχοτοµείτε τη διαδικασία έκδοσης οικοδοµικών
αδειών σε δύο φάσεις, όπου στην πρώτη που αφορά την έγκριση
δόµησης, ο φορέας ελέγχου παραµένει το δηµόσιο µέσω των
πολεοδοµικών γραφείων, την Υπηρεσία Δόµησης των Δήµων,
ενώ στη δεύτερη φάση εγκρίνεται άµεσα η άδεια δόµησης µετά
από έναν απλό έλεγχο πληρότητας του φακέλου και µία υπεύ-
θυνη δήλωση του µελετητή, ότι η µελέτη συντάχθηκε σύµφωνα
µε τους ισχύοντες νόµους, χωρίς να απαιτείται ουσιαστικός έλεγ-
χος από τις υπηρεσίες δόµησης.

Δηλαδή, επί της ουσίας µας λέτε ότι προκειµένου να περιορί-
σουµε τα φαινόµενα διαφθοράς στις πολεοδοµίες και τελικά την
αυθαίρετη δόµηση, παίρνουµε την αρµοδιότητα από τη δηµόσια

υπηρεσία και την παραχωρούµε στον ιδιωτικό τοµέα. Όµως,
αυτό που δεν µας λέτε είναι ότι την αυθαιρεσία και τη διαφθορά
που εξέθρεψε το πελατειακό κράτος του δικοµµατισµού, όχι δεν
µπορείτε, αλλά δεν θέλετε να την ελέγξετε. Δεν µας λέτε ότι τέ-
τοιες πρακτικές σκόπιµα επικράτησαν ή ευνοήθηκαν µε την απο-
διοργάνωση και την υποστελέχωση των υπηρεσιών και µε την
πολυπλοκότητα της πολεοδοµικής νοµοθεσίας που δεν λέτε να
την αποκωδικοποιήσετε επιτέλους, γιατί το µοντέλο ανάπτυξης
που ακολουθούσαµε τόσα χρόνια από το 1960 και µετά, στηρίχ-
θηκε µε τον τρόπο που στηρίχθηκε στην οικοδοµή και την κατα-
σκευή.

Είναι ντροπή, λοιπόν, να µιλάτε για πάταξη της αυθαιρεσίας,
όταν προκειµένου να µπει χρήµα στα ταµεία, όπως για παρά-
δειγµα µε το νόµο για τα αυθαίρετα, πετάτε στα σκουπίδια τη νο-
µιµότητα και την ισόρροπη ανάπτυξη του οικιστικού περιβάλ-
λοντος. Επίσης, είναι αστείο να λέτε ότι η λύση στην αδυναµία
να ελεγχθεί η χρηστή άσκηση του δηµοσίου ελέγχου είναι να πε-
ράσει αυτή σε ιδιώτες! 

Επί της ουσίας, λοιπόν, µε πρόσχηµα τη γρήγορη και εύκολη
εξυπηρέτηση του πολίτη, ακολουθείτε την ίδια µεθοδολογία που
διέπει το «fast track» για τις µεγάλες επενδύσεις. Μ’ αυτόν τον
τρόπο, όπως επισηµαίνουν και διάφοροι φορείς στις ανακοινώ-
σεις τους, µε την παραχώρηση δηλαδή ελέγχου από την ευθύνη
της δηµόσιας υπηρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα, καταστρατηγείτε
το άρθρο 24, παράγραφος 2, του Συντάγµατος που ορίζει ότι η
χωροταξική αναδιάρθρωση της χώρας, η διαµόρφωση, η ανά-
πτυξη, η πολεοδόµηση και η επέκταση των πόλεων και γενικά
των οικιστικών περιοχών, υπάγεται στη ρυθµιστική αρµοδιότητα
και στον έλεγχο του κράτους. Συνεπώς οποιαδήποτε νοµοθετική
πρόταση µε την οποία η ρυθµιστική αρµοδιότητα και ο έλεγχος
του κράτους µεταβιβάζονται στην ιδιωτική βούληση, είναι αντί-
θετη µ’ αυτήν την ευθεία επιταγή.

Πέρα απ’ αυτά, κύριε Υπουργέ, δηµιουργώντας αυτό το νέο
Σώµα Ελεγκτών που θα επιλέγονται από ειδική λίστα από το µη-
τρώο, µετά από έξτρα καταρτίσεις, ειδικεύσεις και σεµινάρια,
υλοποιείτε αυτό που εδώ και µία δεκαετία προσπαθείτε, δηλαδή
τον κατακερµατισµό των επαγγελµατικών και εργασιακών δικαιω-
µάτων –εν προκειµένω, των µηχανικών- τη δηµιουργία του µο-
νήρη εργαζόµενου, αενάως µε τα ίδια πάντα µέσα καταρτιζό-
µενου µε τον προσωπικό φάκελο δεξιοτήτων του, που δεν θα
διεκδικήσει λογικά τα δικαιώµατά του.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για να υπογραµµίσω την
περιβαλλοντική χρεωκοπία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, αγα-
πητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες. Το Υπουργείο
επιλέγει µ’ αυτό το νοµοσχέδιο να κατεδαφίσει και τα στοιχειώδη.
Ο Υπουργός κ. Παπακωνσταντίνου κατεδαφίζει και το έργο της
προκατόχου του. Σ’ αυτό το σχέδιο νόµου δεν αναφέρονται µόνο
οι οικοδοµικές άδειες, αλλά και άλλες διευκολύνσεις, όπως είναι
η γη υψηλής παραγωγικότητας, τα θαλάσσια αιολικά πάρκα, τα
λατοµεία. Για όλα αυτά θα τοποθετηθούµε και στη συζήτηση επί
των άρθρων.

Όµως, όπως είπαµε και στη συζήτηση στην επιτροπή, θα
ήθελα να αναφερθώ κυρίως στη φιλοσοφία που διέπει το άρθρο
41. Στην αιτιολογική έκθεση, λοιπόν, µπορεί κανείς µε ευκολία
να διαπιστώσει την αντιπεριβαλλοντική λογική που διέπει το
Υπουργείο και που αγγίζει κατά τη γνώµη µας τα όρια της πρό-
κλησης, όταν επιλέγει τις συγκεκριµένες αντιοικολογικές διατυ-
πώσεις, κάνοντας φανερό ότι δεν έχει καµµία ιδέα, µα ούτε και
πρόθεση έστω, να κρατήσει τα προσχήµατα και να πει πως η θά-
λασσα είναι ένα πολύτιµο οικοσύστηµα που χρήζει προστασίας. 

Αντιθέτως, η θάλασσα είναι µόνο προς εκµετάλλευση από διά-
φορα συµφέροντα και παραγωγικές δραστηριότητες στη λογική
του προϊόντος. Συνεχίζετε, δηλαδή, να θεωρείτε ότι ολόκληρη η
χώρα, ο δηµόσιος πλούτος και οι φυσικοί πόροι, είναι ένα οικό-
πεδο που το έγραψαν οι προκάτοχοι αυτής της Κυβέρνησης σε
κάποια διαθήκη.

Κύριε Υπουργέ, πριν κλείσω, θα σας πω το εξής: Πρέπει να
πείτε στο Σώµα απ’ αυτές τις τροπολογίες που κατατέθηκαν,
ποιες θα κάνετε δεκτές. 

Πέραν, βέβαια, του ανεκδότου ότι αυτές οι τροπολογίες που
µας φέρατε, οι τροπολογίες Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ, είναι ουσια-
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στικά η δική σας τροπολογία που φέρατε προς συζήτηση στην
επιτροπή σε κοµµάτια, πρέπει –οφείλετε- πριν κλείσει αυτή η συ-
ζήτηση για το σχέδιο νόµου -γιατί δεν ξέρουµε και ποια Κυβέρ-
νηση θα έχουµε αύριο ή σε δυο ώρες- να µας δώσετε µια απά-
ντηση. 

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι όπως σας είπαµε και στην επι-
τροπή, ελπίζουµε και πραγµατικά ευχόµαστε να µην προλάβετε
ούτε εσείς, αλλά ούτε η σχεδιαζόµενη αυτή κυβέρνηση να κάνετε
κανένα χωροταξικό για τη θάλασσα και οποιοδήποτε άλλο σχέδιο
γι’ αυτόν τον τόπο που αποφασίζετε να διαλύσετε. 

Φυσικά καταψηφίζουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου.
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την ειδική

αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ηρώ Διώτη. 
Το λόγο έχει η Βουλευτής Αχαΐας του ΠΑΣΟΚ, κ. Μαρία Κυ-

ριακοπούλου. 
ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου ει-

σάγει δύο βασικές τοµές. 
Την αποσύνδεση των αρχών οικοδοµικής αδειοδότησης από

τις αρχές ελέγχου και την επιτάχυνση και τη διαφάνεια στη δια-
δικασία έκδοσης αδειών δόµησης µε την αξιοποίηση των νέων
τεχνολογιών και της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. 

Βασικός στόχος είναι η διαφάνεια και η καλύτερη εξυπηρέ-
τηση των πολιτών σε έναν τοµέα όπου παραδοσιακά διαπιστώ-
νονται τα µεγαλύτερα ποσοστά διαφθοράς και έντονης γραφειο-
κρατίας ή ορισµένες φορές εσκεµµένης κωλυσιεργίας. 

Σύµφωνα µάλιστα µε την έκθεση για το έτος 2010 του Γενικού
Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης, το 13,8% των υποθέσεων που
ελέγχθηκαν, αφορούσαν στην εφαρµογή της πολεοδοµικής νο-
µοθεσίας, φέρνοντας έτσι τις πολεοδοµίες δεύτερες σε σειρά
κατάταξης µετά τις υπηρεσίες που διαχειρίζονται δηµόσιο χρήµα
ως τα «προπύργια» της διαφθοράς.

Το ένα πέµπτο (1/5) των καταγγελιών που γίνονται για δηµό-
σιες υπηρεσίες αφορούν τις Πολεοδοµίες και σχετίζονται µε κα-
θυστερήσεις, µε τη µη ικανοποίηση αιτηµάτων, µε αδιαφανείς
διαδικασίες και άλλα. 

Μάλιστα, πολλά κρούσµατα διαφθοράς έχουν δει κατά και-
ρούς το φως της δηµοσιότητας για κυκλώµατα συγκάλυψης πο-
λεοδοµικών αυθαιρεσιών και µη διαβίβασης προστίµων στις
αρµόδιες εφορίες, µε αποτέλεσµα αυτά να µην εισπράττονται
ποτέ για υπαλλήλους πολεοδοµιών, που πραγµατοποιούν αρχι-
τεκτονικές µελέτες ως ιδιώτες και παράλληλα τις επιβλέπουν ως
υπάλληλοι της Πολεοδοµίας. 

Πολύ συνεπείς, επίσης, είναι οι καταγγελίες για καταβολή
«γρηγορόσηµων», αλλά και για «φακελάκια», προκειµένου ο αρ-
µόδιος υπάλληλος να µη συντάσσει εκθέσεις αυτοψίας και να
µην καταλογίζει πρόστιµα για διαπιστωθείσες παραβάσεις. Μά-
λιστα, πρόσφατα εντοπίστηκαν υπάλληλοι πολεοδοµίας µε κα-
ταθέσεις εκατοµµυρίων ευρώ.

Η αντιµετώπιση αυτών των φαινοµένων δεν είναι απλώς ζή-
τηµα κάθαρσης των υπηρεσιών, αλλά θέµα υψίστης περιβαλλον-
τικής σηµασίας. Η τήρηση των πολεοδοµικών κανόνων στο
πλαίσιο της χωροταξικής οργάνωσης της χώρας και η µορφή
που λαµβάνει η ανάπτυξη των πόλεων και των οικισµών είναι καί-
ριας σηµασίας για το βιοτικό επίπεδο των πολιτών, για την
ασφαλή διαβίωση και την προστασία του οικιστικού και φυσικού
περιβάλλοντος. 

Η διαδικασία βεβαίωσης της αρτιότητας οικοπέδου και έκδο-
σης οικοδοµικών αδειών, αλλά και ελέγχου εφαρµογής αυτών,
καθώς και η λειτουργία Συµβουλίων Αρχιτεκτονικής και νέας Δι-
εύθυνσης Αρχιτεκτονικής στο Υπουργείο Περιβάλλοντος για να
προστατευθεί η αισθητική των πόλεων και των οικισµών και να
εξασφαλιστεί η υγιής ένταξη των νέων κατασκευών στο φυσικό
και οικιστικό περιβάλλον, αποτελούν ιδιαίτερα σηµαντικές διαδι-
κασίες και παρεµβάσεις για τη βέλτιστη διαµόρφωση του χώρου
που διαβιούµε, αναπτυσσόµαστε και δραστηριοποιούµαστε. 

Προ µηνός σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα ψηφίσαµε το ν. 4014/
2011 για την τακτοποίηση αυθαιρέτων, σε συνέχεια του ν.
3843/2010 για την τακτοποίηση µη νόµιµων κατασκευών εντός

του κελύφους των κτηρίων, που είχε ψηφιστεί ένα χρόνο νωρί-
τερα, µε τη σκέψη ότι σε κάθε περίπτωση είναι αδύνατον να προ-
βούµε σε κατεδάφιση όλων των αυθαιρέτων κατασκευών που
ξεπερνούν το ένα εκατοµµύριο. 

Με το νοµοσχέδιο για τα αυθαίρετα δεσµευθήκαµε ότι µπαίνει
µια κόκκινη γραµµή και ότι δεν θα υπάρξει νέα γενιά αυθαιρέτων. 

Με το σηµερινό σχέδιο νόµου θέτουµε τις ασφαλιστικές δικλεί-
δες, ώστε να γίνει δέσµευση αυτή η πραγµατικότητα, τουλάχι-
στον σε ό,τι αφορά τις αυθαιρεσίες εντός του κελύφους της
οικοδοµής. 

Με τη σηµερινή νοµοθετική παρέµβαση αναµένεται να αλλάξει
άρδην η υπάρχουσα κατάσταση. 

Σύµφωνα µε την έκθεση πάλι του Γενικού Επιθεωρητή Δηµό-
σιας Διοίκησης, στους ελέγχους που διενεργήθηκαν στα κατά
τόπους πολεοδοµικά γραφεία, διαπιστώθηκε πληµµελής έλεγχος
στοιχείων και µελετών, παρεκκλίσεις από την προβλεπόµενη δια-
δικασία έκδοσης πολεοδοµικών αδειών, µη εφαρµογή πολεοδο-
µικών διατάξεων, επιλεκτικός χειρισµός υποθέσεων, πληµµελής
έλεγχος οικοδοµών. 

Βασικό µειονέκτηµα του υφισταµένου συστήµατος είναι ότι
δεν πραγµατοποιούνται αυτεπάγγελτοι έλεγχοι κατασκευών
παρά µόνο µετά από καταγγελίες, οπότε και διενεργούνται αυ-
τοψίες και πάλι, όµως, µετά την πάροδο µεγάλου χρονικού δια-
στήµατος και τις περισσότερες φορές, αφού έχει ήδη ολοκλη-
ρωθεί η επίµαχη κατασκευή. 

Όταν µάλιστα προβαίνουν σε αυτοψία οι αρµόδιοι υπάλληλοι
δεν ελέγχουν πλήρως τις οικοδοµές και δεν καταγράφουν όλες
τις πολεοδοµικές παραβάσεις, αλλά µόνο αυτές που καταγγέλ-
λονται κάθε φορά, µε αποτέλεσµα να επαναλαµβάνονται οι έλεγ-
χοι στο ίδιο ακίνητο, αν υπάρξει και άλλη καταγγελία. 

Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, πόσο σηµαντικές είναι οι νέες ρυθ-
µίσεις για τον έλεγχο των εργασιών δόµησης. Συγκεκριµένα, µε
το νέο σύστηµα θα διεξάγονται έλεγχοι υποχρεωτικά µε την ολο-
κλήρωση κάθε επιµέρους σταδίου δόµησης, καθώς και κατά την
αποπεράτωση της οικοδοµής από διαφορετικό ελεγκτή που θα
επιλέγεται αυθηµερόν µε ηλεκτρονική κλήρωση, ώστε να µην
υπάρχουν περιθώρια προσωπικής επαφής µαζί του και χρηµατι-
σµού. 

Ταυτόχρονα, οι ελεγκτές δόµησης θα ελέγχονται από τους επι-
θεωρητές δόµησης και θα τιµωρούνται από αρµόδιο εποπτικό
συµβούλιο µε διοικητικές κυρώσεις, σε περίπτωση παραβίασης
των καθηκόντων τους, ενώ θα υποχρεούνται και σε ετήσια υπο-
βολή δήλωσης περιουσιακής κατάστασης. 

Δεν θα χρειάζεται, λοιπόν, να γίνει καταγγελία, για να ενεργο-
ποιηθούν οι αρµόδιοι φορείς και να ελεγχθεί η τήρηση των πο-
λεοδοµικών διατάξεων, αφού ο έλεγχος εντάσσεται πλέον στη
διαδικασία ανοικοδόµησης. 

Επίσης, θεσµοθετείται το πλαίσιο για τη µηχανογράφηση και
ψηφιοποίηση του αρχείου των υπηρεσιών δόµησης, τη διαδι-
κτυακή συνεργασία των αρµοδίων υπηρεσιών, την ηλεκτρονική
υποβολή δικαιολογητικών, ώστε να είναι εύκολη η παρακολού-
θηση της πορείας των υποθέσεων, η άµεση ενηµέρωση και η τα-
χεία εξυπηρέτηση των πολιτών, σε συνέχεια της προσπάθειας
αύξησης του επιπέδου ηλεκτρονικής εξυπηρέτησης που έχει ήδη
ξεκινήσει µέσω της διαδικτυακής πύλης e-πολεοδοµία. 

Σύµφωνα µε την έρευνα µάλιστα της παγκόσµιας τράπεζας
«Doing Business 2011», απόσπασµα της οποίας παραθέτει και ο
Πρόεδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας σε σχετικό
άρθρο, αναφέρεται ότι «η Ελλάδα κατατάσσεται στην 51η θέση
παγκοσµίως ως προς τις διαδικασίες έκδοσης αδειών οικοδοµι-
κών και κάθε είδους εγκαταστάσεων, συµπεριλαµβανοµένων των
συνδέσεων µε κοινωφελείς οργανισµούς. Ως προς τον αριθµό
των διαδικασιών αδειοδότησης που απαιτούνται κατατάσσεται
στην 18η θέση σε σύνολο είκοσι εννέα ευρωπαϊκών χωρών, ενώ
ως προς το χρόνο έκδοσης αδειών στη 13η θέση». 

Με τις νέες, λοιπόν, διατάξεις θα απλοποιηθεί και θα επιταχυν-
θεί η όλη διαδικασία, κυρίως µε την αξιοποίηση των νέων τεχνο-
λογιών, αλλά και τη θέσπιση ιδιαίτερα σύντοµων προθεσµιών για
έκδοση και έγκριση της άδειας οικοδοµής. 

Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους οφείλουµε να στη-
ρίξουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο εισάγει βασικές τοµές
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στο υπάρχον σύστηµα και προπάντων επειδή είναι η πρώτη φορά
που δίνεται τόσο µεγάλη σηµασία στην πρόληψη, η πρώτη φορά
που οργανώνεται ένα τέτοιο σύστηµα ελέγχου µε διαφάνεια και
συστηµατικότητα, ώστε να µη βρεθούµε κάποια χρόνια µετά στη
δυσάρεστη θέση να τακτοποιούµε εκ νέου αυθαίρετες κατα-
σκευές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την Βου-
λευτή ΠΑΣΟΚ του Νοµού Αχαΐας κ. Μαρία Κυριακοπούλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Δηµητρίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γεώργιος Βλάχος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αλλιώς ξεκίνησε η συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου και δια-

φορετικά έχουν εξελιχθεί τα πράγµατα. Σήµερα είµαστε µπρο-
στά σε πολιτικές εξελίξεις. Εµείς, βεβαίως, είµαστε εδώ να
συζητάµε νοµοσχέδιο. Δεν ξέρω πώς µπορεί να συµβαδίζει έτσι
αυτή η πρακτική. 

Μέσα σε αυτές τις συνοπτικές διαδικασίες, υπό τις οποίες πρέ-
πει να συζητηθεί αυτό το νοµοσχέδιο, εγώ έχω χρέος εδώ, στην
Ολοµέλεια, να επαναφέρω θέµατα, τα οποία συζητήσαµε στην
επιτροπή πολύ συνοπτικά, θα έλεγα. Μιλώ πάλι για το άρθρο 42,
τη ρύθµιση που τώρα αναριθµήθηκε σε 15 και η οποία λέει: «Σε
επαγγελµατικά εργαστήρια µε δραστηριότητες χαµηλής όχλη-
σης –αρτοποιεία, εργαστήρια ζαχαροπλαστικής, κ.λπ.- και συ-
νεργεία οχηµάτων, τα οποία λειτουργούσαν καθ’ οιονδήποτε
τρόπο πριν τη δηµοσίευση του παρόντος και βρίσκονται σε πε-
ριοχές που εκκρεµούν οι διαδικασίες τροποποίησης ή αναθεώ-
ρησης του γενικού πολεοδοµικού σχεδίου, εφόσον πληρούν τις
προϋποθέσεις υγιεινής, πυρασφάλειας και αποδεδειγµένης λει-
τουργίας, χορηγείται από τις αρµόδιες υπηρεσίες προσωρινή
άδεια τριών ετών, δυνάµενη να παραταθεί µε απόφαση των αρ-
µοδίων Υπουργών». Ήταν ένα θέµα που εµείς θίξαµε. Πιστεύαµε
και πιστεύουµε ότι δίνει λύση σε πραγµατικά προβλήµατα της
καθηµερινότητας. Και πιστεύω ότι η τελική διατύπωση είναι
σωστή. 

Πήρα το λόγο, κυρία Πρόεδρε, για να πω και εγώ πολιτικά ότι
στηρίζουµε αυτή τη διάταξη, διότι έχει σχέση, όπως είπα, µε την
πραγµατικότητα και είναι θετική.

Είχαµε θέσει, επίσης, το θέµα των συνεταιρισµών. Μιλάµε για
το άρθρο 39. Και εδώ βεβαίως υπάρχει κάτι, το οποίο ζητήσαµε:
Οι δεκαοκτώ µήνες γίνονται δώδεκα. Είναι και αυτό θετικό. Θα
έλεγα, όµως, ότι εδώ πρέπει να διευκρινιστεί το ποιος αναλαµ-
βάνει τα έργα και να ξεµπλοκαριστεί η όλη διαδικασία που υπάρ-
χει µε τους συνεταιρισµούς. Δεν ξέρω αν αυτό επιτυγχάνεται.
Είναι, όµως, κάτι που πρέπει να γίνει. Διότι δεν µπορεί οι άνθρω-
ποι που οργάνωσαν τη ζωή τους σε διάφορες περιοχές –µιλώ κυ-
ρίως για την Αττική, γιατί για εκεί έχω εικόνα- να είναι δέσµιοι,
επειδή δεν γίνονται τα έργα υποδοµής και επειδή δεν αναλαµβά-
νουν οι δηµοτικές αρχές την ολοκλήρωση αυτών των έργων.
Είναι κάτι που πρέπει να διευκρινιστεί.

Κάποιες άλλες παρατηρήσεις, τις οποίες θέσαµε στην επι-
τροπή, έχουν διευκρινιστεί. Επί της ουσίας του νοµοσχεδίου δεν
θέλω να παρατηρήσω κάτι. Ο συνάδελφος, ο κ. Λέγκας, έκανε
µια σαφέστατη τοποθέτηση. Εµείς είπαµε ότι επί της αρχής το
νοµοσχέδιο θα το ψηφίσουµε. Θέλω να πιστεύω βεβαίως πως
όλη η κουβέντα που έγινε στην επιτροπή και που γίνεται σήµερα
στην Ολοµέλεια θα έχει αξία και την επόµενη εβδοµάδα, που θα
χρειαστεί η τυπική ψήφιση του νοµοσχεδίου και πως όλα αυτά
που λέµε θα βρίσκονται σε ισχύ. Είναι κάτι που σήµερα δεν το
ξέρουµε. Γι’ αυτό και δεν θέλω να πω κάτι επιπλέον αυτήν την
ώρα. Αναµένουµε όλοι τις πολιτικές εξελίξεις, το µηδενισµό του

χρόνου ή, αν θέλετε, αυτή τη νέα εκκίνηση, που θα µας οδηγήσει
πολύ σύντοµα, όπως εµείς πιστεύουµε, σε εκλογές.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-

ώργιο Βλάχο, Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας.
Καλείται να λάβει το λόγο ο Βουλευτής Β’ Αθήνας του Λαϊκού

Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έχει δίκιο ο κ. Βλάχος να αναφέρεται στους οικοδοµικούς συ-

νεταιρισµούς. Μιλάµε για ανθρώπους, οι οποίοι επί σαράντα
πέντε -ακόµη και πενήντα- χρόνια µένουν δέσµιοι ενός κράτους,
το οποίο είναι αρλούµπα. Ακόµα και εκεί που δεν υπάρχουν
δάση, επινοεί ο κάθε ευφάνταστος δασάρχης δάση. Ακόµα και
εκεί που είναι σεληνιακό τοπίο, βλέπει δέντρα απλώς και µόνο
για να κρατιούνται δέσµιοι άνθρωποι, οι οποίοι έχουν πληρώσει
κανονικά τις εισφορές τους, τις συνδροµές τους και είναι µέλη
νοµίµως αναγνωρισµένων συνεταιρισµών, οι οποίοι ποτέ δεν
υπήρχαν σε δασικές εκτάσεις. Αυτά είναι ασύλληπτα πράγµατα.
Δυστυχώς, εν έτη 2011 συνεχίζει να σέρνεται ένα ζήτηµα, το
οποίο έπρεπε να έχει τελειώσει εδώ και δεκαετίες.

Σήµερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο µε εντελώς θεωρητική
αξία, γιατί πλέον δεν έχει τόση σηµασία το σύστηµα έκδοσης
αδειών, αφού πολύ απλά έχει σβήσει η οικοδοµή. Δεν µιλάµε για
20%, 30% και 40%. Μιλάµε για εξαφάνιση σχεδόν της οικοδοµι-
κής δραστηριότητας. Άραγε, στο δρόµο βλέπεις µπετονιέρες;
Βλέπεις τσάπες; Βλέπεις εκσκαφείς, όπως παλαιότερα; Την οι-
κοδοµή την εξαφάνισε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ αυτά τα δύο
χρόνια µε αξιοζήλευτη µεθοδικότητα, µε απανωτά χαράτσια και
µε χιλιοφορολογηµένα ακίνητα.

Δεν κατάλαβε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ούτε τα όργανα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και οι συνάδελφοί µου, κ. Πολατίδης από
τις Σέρρες, κ. Κολοκοτρώνης, κ. Μαρκάκης, κ. Χρυσανθακόπου-
λος και άλλα επίλεκτα στελέχη του ΛΑΟΣ και εγώ έχουµε κάνει
προσφυγή στην Επιτροπή Αναφορών του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου –και θα την καταθέσω για τα Πρακτικά- σηµειώνοντας ότι
παραβιάζεται η αρχή της αναλογικότητας και ξανά φορολογείται
ήδη φορολογηµένο αγαθό. Αυτό γίνεται µε το περίφηµο χαράτσι
µέσω της ΔΕΗ. Και απορούν κάποιοι στην Ελλάδα γιατί πέφτουν
βροχή τα πρόστιµα από το Δικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινο-
τήτων. Η προσφυγή θα συζητηθεί το Δεκέµβριο στις Βρυξέλλες. 

Είναι ίσως θετικό ότι σε µια εποχή που δεν υπάρχει πραγµα-
τικά σάλιο για τους µηχανικούς, να δίνεται µια ευκαιρία απασχό-
λησής τους µε τη ρύθµιση περί ελεγκτών δόµησης. Όµως, αυτός
ο ελεγκτής δόµησης θα έχει άραγε τα απαραίτητα εφόδια για να
εντοπίσει λαµογιές, παρανοµίες και αυθαιρεσίες κατά την κατα-
σκευή ενός κτηρίου; Αυτά τα σεµινάρια που λέγεται ότι θα ακο-
λουθήσει, επαρκούν; Και γιατί θα περιοριστεί η λαµογιά που
σήµερα όλοι διαπιστώνουµε ότι υπάρχει στις πολεοδοµίες; Γιατί
δηλαδή ο ελεγκτής δόµησης θα αποδειχθεί πιο προσεκτικός στο
λάδωµα από κάποιους υπαλλήλους πολεοδοµιών που έχουν θη-
σαυρίσει; 

Θα ήθελα να αναφερθώ σε µια προσωπική εµπειρία. Η οικογέ-
νειά µου έχει πληρώσει και την έλλειψη πολιτικού βύσµατος επί
σειρά ετών, όταν ο πατέρας µου υπηρετούσε στο Υπουργείο Δη-
µοσίων Έργων, αλλά και τις πολιτικές πιέσεις.

Έχασα τον πατέρα µου πριν δυόµισι χρόνια. Τύγχανε πολιτι-
κός µηχανικός στο παλιό Υπουργείο Δηµοσίων Έργων. Ακριβώς
επειδή δεν είχε βύσµα, τον τοποθετούσαν στις τέσσερις άκρες
της Ελλάδος. Ενδεικτικά αναφέρω ότι έχει υπηρετήσει στα Τρί-
καλα, στη Μυτιλήνη, στην Καβάλα, στις Κυκλάδες, σε µια εποχή
που για να πας παραδείγµατος χάριν από τη Σύρο στην Κύθνο
έπρεπε να πας στον Πειραιά να αλλάξεις καράβι ή για να επιθε-
ωρήσεις ένα µόλο ή ένα δρόµο στην Ηρακλειά ή στα Κουφονή-
σια, έπρεπε να πας µε το καΐκι οκτώ ώρες µέσα στη φουρτούνα.
Αυτή ήταν τότε, τη δεκαετία του ’70 η τύχη του νοµοµηχανικού
Κυκλάδων. Εν πολλοίς και σήµερα ακόµη περίπου τα ίδια γίνον-
ται, ασφαλώς όµως έχουν βελτιωθεί οι συνθήκες.

Έζησαν, λοιπόν, οι γονείς µου και εµείς την ταλαιπωρία πριν
τριάντα πέντε χρόνια της ελληνικής περιφέρειας όταν δεν είχε
το επίπεδο ζωής που έχει σήµερα, για να λέµε και κάτι θετικό.

Έζησα τον πατέρα µου να φεύγει µε φορείο µε καρδιακή προ-
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σβολή, την οποία υπέστη το 1979 από τις συνεχείς πιέσεις από
Βουλευτές, Υπουργούς, δηµάρχους, νοµάρχες για να κάνει τα
στραβά µάτια για τις βίλλες πολιτικών, τρανταχτών ονοµάτων του
θεάτρου και του τραγουδιού –το υπογραµµίζω- αλλά και δηµο-
σιογράφων. Αυτές ήταν οι πιέσεις στους υπαλλήλους της πολε-
οδοµίας εκείνη την εποχή. 

Ζήτησε τότε ο πατέρας µου αλλαγή από την ηλεκτρική καρέ-
κλα, στην οποία καθόταν, για να µην αφήσει ορφανά τρία µικρά
παιδιά. Θυµάµαι τις πιέσεις από πολιτικούς προϊστάµενους, δη-
µάρχους, νοµάρχες και δεν συµµαζεύεται, αλλά και τους φου-
σκωτούς κάποιων φραγκάτων κυρίων που παρεµπόδιζαν συνερ-
γεία της πολεοδοµίας να ρίξουν βίλλες. Θυµάµαι φυσικά και την
αδιαφορία των µέσων ενηµέρωσης όταν ένας υπάλληλος προ-
σπαθούσε να κάνει τη δουλειά του και είχε απέναντί του βαρύ-
γδουπα ονόµατα.

Οι πολεοδοµίες είναι λοιπόν διάτρητες και κάποιοι δεν αφή-
νουν τους υπαλλήλους που θέλουν να δουλέψουν, να κάνουν τη
δουλειά τους. Υπάρχουν και τέτοιοι. Και πολιτικοί µηχανικοί
υπάρχουν αξιόλογοι, ακέραιοι και αρχιτέκτονες και τοπογράφοι
και διοικητικό προσωπικό και λοιπό τεχνικό προσωπικό, που δεν
τα «έπιασε» ποτέ και προσπαθούσε να τα βγάλει πέρα µε ένα
σύγχρονο far west. Ζούσαµε ένα far west, εξ ου και τα εκατοµµύ-
ρια αυθαίρετα που έχει η Ελλάδα. Far west µε εργολάβους, αυ-
θαίρετα συµφέροντα και λαδώµατα. 

Επειδή λοιπόν έζησα ως παιδί το άγχος και τη δραµατική
φθορά της υγείας του πατέρα µου, πρέπει να σας πω ότι καλή
είναι η πρόθεσή σας, κύριε Υπουργέ, για την επικοινωνία του πο-
λίτη και των υπηρεσιών αποκλειστικά µε τρόπο ηλεκτρονικό, για
να περιοριστεί το αλισβερίσι, αλλά δυστυχώς το σύστηµα του
λαδώµατος είναι τέλεια οργανωµένο και δεν είναι αυτή η λύση.

Λύση είναι το ξεπάτωµα στην κυριολεξία όλων των επίορκων
που τα πήραν, το ξετίναγµά τους και η απόλυσή τους από το δη-
µόσιο. Αυτή είναι λύση παραδειγµατική για τους επίδοξους «λα-
διάρηδες» βλέποντας την περιουσία που φτιάχνουν ορισµένοι.
Να ξέρουν ότι θα έχουν κυρώσεις όταν θα πάνε να βάλουν το
χέρι τους µέχρι τον αγκώνα στο βάζο µε το µέλι.

Ούτε µε τους ελεγκτές δόµησης, ούτε µε την ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση ή µε τον πόλεµο των άστρων ή δεν ξέρω τι άλλο, θα
βγάλετε άκρη. Άκρη είναι η παραδειγµατική τιµωρία των λαµο-
γιών.

Όσο για την πρόβλεψη στο νοµοσχέδιο για την ανάπλαση συγ-
κεκριµένου σηµείου του κέντρου της Αθήνας, εγώ δεν καταλα-
βαίνω γιατί πρέπει να είναι συγκεκριµένο. Γιατί να µην είναι και
άλλες περιοχές; 

Παράλληλα νοµίζω ότι χρειάζεται να αναλάβουµε µια πρωτο-
βουλία για τον εξωραϊσµό των δηµοσίων και ιδιωτικών κτηρίων
της πόλης από τα ασύλληπτα γκράφιτι. Όλες οι ευρωπαϊκές τη-
λεοράσεις σε µια χώρα τουριστική όπως είναι η Ελλάδα, αφιε-
ρώνουν ρεπορτάζ για κιτς, αντιαισθητικές βρωµιές που έχουν
υποβαθµίσει το αστικό µας περιβάλλον.

Συνεχή είναι τα ρεπορτάζ στη βελγική τηλεόραση. Ζητάµε να
έλθει τουρισµός στην Ελλάδα και βλέπουµε τα χάλια τα µαύρα
µε τα γεφύρια, τους τοίχους, τα σχολεία. Κάθε ελεύθερη επιφά-
νεια, µάντρα, αγάλµατα, ούτε καν τα αρχαία µνηµεία δεν γλιτώ-
νουν από το µένος όλων αυτών των άεργων που είναι µε τα σπρέι
και καταστρέφουν ό,τι βρουν µπροστά τους και βέβαια η ατιµω-
ρησία είναι και πάλι τέλεια οργανωµένη.

Τι να πω για την αρχιτεκτονική εµφάνιση των πόλεών µας; Ξέ-
ρουµε ότι έγιναν εγκλήµατα την εικοσαετία ’55-’75. Το κακό βέ-
βαια σταµάτησε, αλλά συνεχίζουν ακόµα να φτιάχνονται κάποια
κτήρια όπου το σύστηµα δηµιουργίας τους δεν έχει καµµία
σχέση µ’ αυτά που γίνονται σε άλλες προηγµένες χώρες όπως
παραδείγµατος χάριν στην Αυστρία. Εκεί ο καθένας δεν χτίζει
ό,τι θέλει. Υπάρχει αρχιτεκτονικός ρυθµός, επιλέγεις από πριν
ένα από τα πολλά, πάµπολλα προτεινόµενα σχέδια και φτιάχνεις
αυτό που θέλεις κι έτσι αποφεύγονται τα αρχιτεκτονικά εξαµβλώ-
µατα, τα οποία συχνά βλέπουµε στις ελληνικές πόλεις. 

Μιλάµε λοιπόν για ανάπλαση υποβαθµισµένων αστικών περιο-
χών, αλλά δύο µεγάλες επενδύσεις που θα µπορούσαν να δώ-
σουν κίνητρο και δουλειά στον κόσµο και παράλληλα να
αναπλάσουν περιοχές µένουν στάσιµες. Ούτε το γήπεδο του Πα-

ναθηναϊκού προχωράει σε µία περιοχή πλήρως υποβαθµισµένη,
σε µία περιοχή που θυµίζει Πακιστάν, ούτε και το γήπεδο της
ΑΕΚ. Ο µεν Βοτανικός έχει τα χάλια του και φύλλο δεν κουνιέται
για να γίνει το νέο γήπεδο του Παναθηναϊκού και βέβαια ούτε η
ανάπλαση. Η δε Φιλαδέλφεια όπου υπήρχε το ιστορικό γήπεδο
της ΑΕΚ είναι ένα σκάµµα στο οποίο υπάρχουν γάτες, σκουπίδια,
αγκάθια, ενώ θα µπορούσε να είναι ένα εργοτάξιο ώστε να βρί-
σκει ο κόσµος δουλειά και να εξαλειφθεί αυτό το χάλι. Μιλάµε
ότι τίποτα δεν κινείται σε σχέση µε δύο σηµαντικές επενδύσεις.
Μέσα στην ξεραΐλα που ζούµε, κάτι θα ήταν κι αυτό για δύο ιστο-
ρικές οµάδες που κάθε σεζόν ψάχνουν και αλλού γήπεδα για να
παίξουν µπάλα και να πάνε οι οπαδοί τους. 

Όλα αυτά βέβαια δεν συµβαίνουν επειδή δεν υπάρχει ελεγ-
κτής δόµησης ή επειδή δεν έχει προωθηθεί η ηλεκτρονική επι-
κοινωνία πολίτη και πολεοδοµιών. Γίνονται γιατί δεν υπάρχει
πολιτική βούληση για να γίνει κάτι γρήγορα και αποτελεσµατικά.
Είναι όλα αργοκίνητα, δηλαδή λείπει ο κοινός νους, δεν γίνονται
τα αυτονόητα και ασχολούµαστε µε τα µεγαλεπήβολα και τα βα-
ρύγδουπα σε µία χώρα όπου κυριολεκτικά εξοντώσατε για δύο
χρόνια ως Κυβέρνηση την οικοδοµή και τα επαγγέλµατα που
ζουν απ’ αυτή. Απορεί κανείς ποιο µέλλον µπορεί να υπάρξει για
την οικονοµία της χώρας µας στην οποία «ατµοµηχανή» ήταν η
οικοδοµή και πλέον δυστυχώς έχει µετατραπεί στο τελευταίο
«βαγόνι».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Αϊ-
βαλιώτη.

Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητης Βουλευτής Αττικής κ. Αθανάσιος
Λεβέντης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς είχαµε χαιρετίσει τη δη-

µιουργία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλα-
γής. Μάλιστα ήταν της µόδας η κλιµατική αλλαγή και
«κολλήσαµε» και αυτό τον τίτλο στο Υπουργείο. Έτσι λοιπόν εί-
χαµε ελπίδες ότι θα µπορούσε να κάνει κάτι. Εκτός από τις προ-
σπάθειες που έγιναν την προηγούµενη περίοδο, δεν βλέπουµε
το τελευταίο διάστηµα αυτό το Υπουργείο να έχει να παρουσιά-
σει ένα θετικό έργο όπως θα το θέλαµε εµείς. Γίνεται µία προ-
σπάθεια τώρα για την αλλαγή της διαδικασίας για την έκδοση
οικοδοµικών αδειών. 

Κύριε Υπουργέ, το ξέρετε πολύ καλά –έχετε ασχοληθεί µε το
θέµα- ότι αν θέλουµε να έχουµε πόλεις, θα έπρεπε να έχουµε
κάνει χωροταξικούς σχεδιασµούς, θα έπρεπε να έχουµε προσ-
διορίσει τις χρήσεις γης, να έχουµε πολεοδοµικούς σχεδια-
σµούς, να ξέρουµε πρώτα πού θα είναι τα όρια της πόλης, να
φτιάξουµε τις υποδοµές και µετά να φτιάχνουµε τα σπίτια. Δυ-
στυχώς αυτό δεν έγινε στη χώρα µας και ούτε κατά τα φαινόµενα
πρόκειται να γίνει, τουλάχιστον σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Από την άλλη έχουµε διαδοχικά και από το Υπουργείο αυτό
νοµοσχέδια που γίνονται νόµοι που νοµιµοποιούν τις αυθαιρε-
σίες, που νοµιµοποιούν τις επεκτάσεις των ηµιυπαίθριων χώρων,
που νοµιµοποιούν µια σειρά από άλλες παραβάσεις. 

Τώρα λοιπόν ερχόµαστε αυτές τις νοµιµοποιήσεις, τουλάχι-
στον όσον αφορά τις οικοδοµικές άδειες, να τις παίρνουµε από
τις δηµόσιες υπηρεσίες και να τις δίνουµε σε ιδιώτες µηχανικούς.
Γιατί; Διότι –λέει- υπάρχει διαφθορά στις πολεοδοµίες. Όντως οι
πολεοδοµίες είναι «άντρα» διαφθοράς όπως και τόσα άλλα στη
χώρα µας, αλλά όταν θα έλθουν ιδιώτες, τότε η διαφθορά θα πα-
ταχθεί; Φοβόµαστε ότι θα ενισχυθεί ακόµα περισσότερο.

Επίσης εδώ, παραδείγµατος χάριν, µιλάµε για συµβούλια αρ-
χιτεκτονικής. Πράγµατι θα έπρεπε να υπάρχουν οι κοσµητείες
τοπίου, να ξέρουµε σ’ αυτές τις πόλεις που είναι φτιαγµένες πώς
θα µπορέσουµε να κρατήσουµε το χαρακτήρα τους, να κρατή-
σουµε ό,τι έχει αποµείνει ή και οι καινούργιες που φτιάχνουµε να
έχουν επίσης ένα τύπο και ένα ρυθµό και βέβαια να είναι εξυπη-
ρετικές για τους πολίτες.

Για τους ελεύθερους χώρους µέσα στις πόλεις φαίνεται ότι
εδώ στη χώρα µας αυτά είναι ψιλά γράµµατα. 

Εκ πρώτης όψεως, λοιπόν, θα µπορούσε αυτό το νοµοσχέδιο
να το δει κανένας θετικά σα µια θετική προσπάθεια αλλαγής της
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διαδικασίας για την έκδοση των οικοδοµικών αδειών, που θα
έπρεπε όµως να έχουν σαν στόχο την κατάργηση της γραφει-
οκρατίας, την απλούστευση των διαδικασιών έκδοσης των
αδειών, την πάταξη της αυθαιρεσίας στη δόµηση, την καλύτερη
εξυπηρέτηση των πολιτών και την προστασία του περιβάλλοντος. 

Αυτά δεν τα βλέπουµε όµως σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Φαίνεται
ότι είναι ένα νοµοσχέδιο πρόχειρο και νοµοτεχνικά ανεπεξέργα-
στο. Δίνει την εντύπωση ότι προσπαθεί να λύσει το πρόβληµα
της γραφειοκρατίας, της αναποτελεσµατικότητας και της δια-
φθοράς µέσα από την πλήρη ουσιαστικά απορρύθµιση του τρό-
που έκδοσης των αδειών. Εξάλλου την αποτίµησή του εµποδίζει
και το πλήθος των κανονιστικών πράξεων στις οποίες παραπέµ-
πει και των οποίων το περιεχόµενο θα έπρεπε έχει δοθεί στη δη-
µοσιότητα πριν από την ψήφιση του νόµου. 

Για µια ακόµη φορά, κύριε Υπουργέ, αν µε παρακολουθείτε, η
ναοδοµία παραµένει στο απυρόβλητο. Ναοδοµία τι σηµαίνει; Μια
κραιπάλη κυριολεκτικά αυθαιρεσιών, όπου ο κάθε ένας εξυπνά-
κιας Έλληνας εγκαθιστά στα ωραιότερα σηµεία της χώρας, σε
λόφους ή οπουδήποτε αλλού, ένα µικρό εκκλησάκι και εκεί πάνω
χτίζει ένα µέγαρο µε τις πισίνες, τα ελικοδρόµια, µε ό,τι άλλο θέ-
λετε. Θα µπορούσαµε να αποκαλέσουµε αυτούς τους ανθρώ-
πους αγιογδύτες. Και όµως οι πολιτεία κλείνει τα µάτια αιδη-
µόνως. 

Είναι γεγονός λοιπόν, ότι το υφιστάµενο καθεστώς χαρακτη-
ρίζεται από αδιαφάνεια, διαφθορά, αδιαφορία για το περιβάλλον.
Ο έλεγχος εργασιών δόµησης, οι ελεγκτές δόµησης, η ηλεκτρο-
νική υποβολή των µελετητικών δεδοµένων, η ταυτότητα του κτη-
ρίου, το µητρώο µελετητών και επιβλεπόντων, οι ευθύνες των
αρχιτεκτόνων και οι υποχρεώσεις τους είναι νέες έννοιες και θε-
σµοί που πρέπει όµως να οργανωθούν σωστά, ώστε να είναι το
πραγµατικό υπόβαθρο της επόµενης µέρας και όχι µια ακόµα
ηµιτελής και αποτυχηµένη προσπάθεια. 

Η περιβαλλοντική, κλιµατική και οικονοµική κρίση επιβάλλει
την αναζήτηση νέων αρχιτεκτονικών και πολεοδοµικών προτύπων
που να είναι σε θέση να συµβάλλουν στην κατεύθυνση της αει-
φόρου ανάπτυξης µακριά από τη λογική της στείρας µεγέθυνσης
και της κατασπατάλησης των φυσικών και ανθρωπογενών πόρων
που διαθέτει η χώρα. 

Ζητάµε λοιπόν, να εξασφαλίσουµε τις συνθήκες που θα διευ-
κολύνουν τη δηµιουργία καλύτερων πόλεων και οικισµών, περιο-
ρίζοντας σε µεγάλο βαθµό την πολυνοµία και γραφειοκρατία που
αποτελούν τροχοπέδη στην ανάπτυξη οποιασδήποτε δηµιουργι-
κής σκέψης. 

Δε θα επεκταθώ στα άρθρα. Δεν το επιτρέπει ο χρόνος. Αυτό
όµως που πρέπει να σηµειώσουµε είναι ότι στο άρθρο 42, κύριε
Υπουργέ, έχετε βάλει µια σειρά διατάξεις απ’ όπου περνάνε τα
πάντα: από επέκταση της οικοδόµησης του Νοσοκοµείου Πεντέ-
λης µέχρι το Πράσινο Ταµείο που θα εκπροσωπείται από το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, αυτό το Πράσινο Ταµείο τι έσοδα έχει
µαζέψει ως τώρα; Και αυτά τα έσοδα που έχουν πάει; Κατά τα
φαινόµενα έχουν πάει στον Καιάδα, στη µαύρη τρύπα των ελ-
λειµµάτων και των προσπαθειών που κάνουµε για να εξασφαλί-
σουµε χρήµατα. Και δεν είναι αυτό το µόνο, είναι και τόσα άλλα.
Τα περισσότερα από αυτά που είχαν µαζευτεί για να αποκατα-
σταθούν οι πυρόπληκτοι στην Ηλεία, έχουν κινηθεί προς την κα-
τεύθυνση της κάλυψης των ελλειµµάτων του προϋπολογισµού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Λάθος είναι αυτό. Έχει
γίνει δήλωση επ’ αυτού συγκεκριµένα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Τουλάχιστον, κύριε Υπουργέ, χαί-
ροµαι να το ακούω.

Περιµένω και για το Πράσινο Ταµείο να µου πείτε ότι είναι
λάθος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έγινε δήλωση πριν
από µερικές µέρες για το Πράσινο Ταµείο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Θα περιµένουµε την επίσηµη τοπο-
θέτησή σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Όσο για τα αιολικά πάρκα µέσα στη θάλασσα εµείς έχουµε τις

επιφυλάξεις µας. Η Ελλάδα, βεβαίως, είναι ένας χώρος που έχει
µεγάλες θαλάσσιες εκτάσεις κοντά σε ακτές, σε νησιά, τα οποία
πρέπει να προστατευθούν. Για παράδειγµα, σχεδιάζεται στον
κόλπο του Μαραθώνα να µπουν αιολικά πάρα. Από αυτή την
άποψη εµείς είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι.

Για όλα αυτά, επειδή αυτό το νοµοσχέδιο δεν µας πείθει, εµείς
δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω για τα απόβλητα από τις εκσκα-
φές, κύριε Υπουργέ. Θα θέλαµε να ξέρουµε πώς ακριβώς θα λει-
τουργήσουν, γιατί υπάρχουν λατοµεία ανενεργά αυτή τη στιγµή
στην Αττική ή αλλού. Θα ρίξουµε τα µπάζα εκεί; Θα ρίξουµε βιο-
µηχανικά απόβλητα –και θα ήθελα εδώ την προσοχή σας, κύριε
Υπουργέ- στα λατοµεία; Διότι υπάρχουν τεράστιες ποσότητες.
Παραδείγµατος χάριν, αµµοβολές. Αυτές, όµως, έχουν µια σειρά
από προϊόντα τοξικά και επικίνδυνα που ρυπαίνουν το περιβάλ-
λον και τον υδροφόρο ορίζοντα. Θα πάνε και αυτά στα λατοµεία
τα γύρω της Αττικής ή στα ορυχεία του Σκαλιστήρι, παραδείγ-
µατος χάριν, έξω από την Ελευσίνα;

Όλα αυτά εµάς µας κάνουν επιφυλακτικούς και γι’ αυτό δεν
µπορούµε να το ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Αθα-

νάσιο Λεβέντη.
Ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης. Απών. Διαγράφεται. 
Παρακαλείται ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Σηφουνάκης να
λάβει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρία Πρό-
εδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, συναδέλφισσες, επί µία σχεδόν
εβδοµάδα η χώρα µας βρίσκεται στο επίκεντρο της παγκόσµιας
προσοχής. Στο εσωτερικό της χώρας µας γίνονται πρωτόγνωρες
διαδικασίες για τα πολιτικά µας ήθη, διεργασίες που έχουν ένα
και µόνο τελικό στόχο: Να παραµείνει η Ελλάδα στη σφαίρα των
ανεπτυγµένων χωρών του πλανήτη και να µη διολισθήσει στις
γκρίζες ζώνες του διεθνούς συστήµατος.

Σε αυτές τις ιστορικές στιγµές η πολιτική πρωτοβουλία για συ-
ναίνεση έχει µέγιστη αξία για να βγει από το πολιτικό αδιέξοδο η
χώρα και κυρίως για να αποφευχθεί η γενικευµένη σύγκρουση,
ο πόλεµος όλων εναντίον όλων που φάνταζε περίπου αναπόφευ-
κτος.

Αληθινός ηγέτης είναι εκείνος που µπορεί να αλλάζει τους κα-
νόνες του παιχνιδιού, παραδέχονται όλες οι µεγάλες προσωπι-
κότητες που γνώρισε ο κόσµος. Και ο Γιώργος Παπανδρέου
υπήρξε ένας τέτοιος. Μας έµαθε να σκεπτόµαστε µε όρους οι-
κουµενικούς, να επιζητούµε την καινοτοµία, να µην υποχωρούµε
µπροστά στη µικρότητα και να αναζητούµε τον άνθρωπο πίσω
από κάθε πολιτική πρωτοβουλία.

Υπήρξε για εµάς και προσωπικά για εµένα τιµή να συµµετάσχω
στις κυβερνήσεις του.

Στο νέο Πρωθυπουργό που θα αναλάβει τη διακυβέρνηση της
χώρας στην πιο ιστορική καµπή, ευχόµαστε κάθε επιτυχία για να
επιτύχουµε τον κοινό µας στόχο σε αυτό τον αγώνα.

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, η δηµοκρατία µας
λειτουργεί. Και είναι τιµή για όλους µας που σήµερα εδώ ανεπη-
ρέαστα τηρούµε τον προγραµµατισµό της Βουλής, την ηµερήσια
διάταξη και συνεδριάζουµε, όπως είχε προγραµµατιστεί.

Προσωπικά πρέπει να σας πω ότι είµαι συγκινηµένος γιατί
αυτό το νοµοσχέδιο είναι αποτέλεσµα µιας εργασίας συλλογικής
ενός χρόνου. Και, βεβαίως, είναι συγκινητικό και για εµένα και
για τον Γιώργο τον Παπακωνσταντίνου, διότι αυτό το νοµοσχέδιο
είναι το τελευταίο νοµοσχέδιο που θα ψηφίσει µε µεγάλη πλει-
οψηφία –θα µπορούσα να πω περίπου οµόφωνα- η Βουλή µας.

Η συνέχεια στο κοινοβουλευτικό µας έργο είναι ένας βασικός
όρος για να πετύχουµε το στοίχηµα της µεταρρύθµισης, που
είναι απαίτηση των καιρών και των πολιτών.

Υπ’ αυτό το πρίσµα, το νοµοσχέδιο που εισηγούµαστε για το
νέο τρόπο έκδοσης οικοδοµικών αδειών, κατασκευών και ελέγ-
χου, φιλοδοξεί να αλλάξει ριζικά το αποτύπωµα που άφησε στο
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χώρο η ελληνική κοινωνία, αλλά και ο θεσµικός εκφραστής της,
που είναι το κράτος, από τη Μεταπολίτευση µέχρι σήµερα, το
αποτύπωµα, δηλαδή, της αυθαίρετης πολιτείας.

Τις τελευταίες δεκαετίες η ανθρώπινη παρέµβαση στο χώρο
και στο ιδιαίτερο ελληνικό τοπίο είχε λάβει ανεξέλεγκτες διαστά-
σεις. Οι οικισµοί επεκτείνονται πέραν των ορίων, προς όλες τις
κατευθύνσεις, χωρίς κανένα σχεδιασµό ή ελλιπή σχεδιασµό. Με-
γάλα έργα, συχνά φαραωνικού τύπου, κατασκευάζονται, χωρίς
να τα επιβάλει καµµία ανάγκη, αλλοιώνοντας ριζικά το τοπίο. 

Το τραγικό ή το κωµικό –εξαρτάται πώς το βλέπει κανείς- είναι
ότι όλες αυτές οι µεταβολές δεν είναι αποτέλεσµα πληθυσµιακών
πιέσεων, αφού στο διάστηµα της τελευταίας δεκαετίας ο πληθυ-
σµός της χώρας µας διατηρείται περίπου σταθερός. 

Το κυρίαρχο αίτιο της υπερεκµετάλλευσης του χώρου είναι ότι
η κερδοσκοπική αξιοποίηση της γης αποτέλεσε διαχρονικά βα-
σικό οικονοµικό παράγοντα για εκτεταµένα κοινωνικά στρώµατα,
αλλά και επίδειξη κοινωνικής ανέλιξης. Η τραγική κατάσταση της
ελληνικής οικονοµίας αποδεικνύει περίτρανα το αδιέξοδο αυτής
της πρακτικής και γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο η ανάγκη αλλαγής
πλεύσης είναι επιτακτική. 

Η καταναλωτική υποκουλτούρα της εξάντλησης των φυσικών
πόρων υπήρξε, επίσης, πολλαπλώς καταστροφική για τη χώρα
µας. Οι εκτεταµένες αστικοποιήσεις δεν συνοδεύτηκαν από τη
δηµιουργία κατάλληλων υποδοµών, γεγονός που οδήγησε στην
εξαφάνιση της έννοιας του δηµόσιου χώρου. Και όµως, ο δηµό-
σιος χώρος ήταν το συστατικό στοιχείο της ελληνικής πόλης
κατά τους κλασικούς αλλά και τους νεοκλασικούς χρόνους. Η
αγορά, οι ανοιχτοί χώροι, τα πάρκα και οι πλατείες, η συντεταγ-
µένη, όπως λέγεται, «Ιπποδάµεια πολεοδοµία», η Δηµόσια Διοί-
κηση, η οικονοµική και πολιτιστική ζωή αποτελούσαν από κοινού
το άστυ. 

Η ποιότητα της δηµοκρατίας αποτυπώνεται στο δηµόσιο χώρο
των πόλεων. Όσο βαθαίνουν οι κοινωνικές ανισότητες, τόσο κα-
τακερµατίζεται και ο δηµόσιος χώρος. Η ανυπαρξία ζωτικού δη-
µόσιου χώρου αντανακλά µια παθητική µάζα λαού που καταλήγει
θεατής, χωρίς συµµετοχή, στα πολιτικά δρώµενα, που προτάσσει
το προσωπικό µικρό ή µεγάλο συµφέρον έναντι του συλλογικού. 

Γιατί, όµως, επικράτησε στην εποχή µας αυτή η κατάσταση
στο δοµηµένο περιβάλλον; Ποια είναι τα αίτια; Από το 1835 µέχρι
το 1923, για ογδόντα οκτώ χρόνια, ίσχυε το βασιλικό διάταγµα:
«Περί υγιεινής οικοδοµής πόλεων και κωµών». Στη συνέχεια, από
το 1923 έως το 1983, για εξήντα χρόνια, ίσχυε το νοµοθετικό διά-
ταγµα: «Περί σχεδίων πόλεων, κωµών και συνοικισµών του κρά-
τους και οικοδοµής αυτών». Από το 1983 µέχρι σήµερα, για
είκοσι οκτώ χρόνια, ισχύει ο ν.1337 του Αντώνη Τρίτση. 

Από το 1923 και κάτω από την πίεση της στέγασης των προ-
σφύγων, στην Ελλάδα ταυτίστηκε απόλυτα η ιδιοκτησία της γης
µε το δικαίωµα της οικοδόµησης της, όποια γη ή έκταση και αν
κατείχε ο πολίτης. Αυτό, κατά τους ιστορικούς της αρχιτεκτονι-
κής και κυρίως τους ειδικούς του περιβάλλοντος, απεδείχθη µοι-
ραίο για το ελληνικό τοπίο. Από το 1960 και µετά, οι ασφυκτικές
πιέσεις για επεκτάσεις των σχεδίων πόλεων ακύρωσαν το ανε-
παρκές θεσµικό πλαίσιο. Δυστυχώς, κανένας πολιτικός δεν τόλ-
µησε να αντισταθεί στο υποτιθέµενο δικαίωµα του Έλληνα να
οικοδοµεί οπουδήποτε, αρκεί να διέθετε τέσσερα στρέµµατα,
ένα προνόµιο που δεν διαθέτει κανένας άλλος λαός στην Ευ-
ρώπη όπου ανήκουµε, ανατολική ή δυτική. 

Η αλλοίωση, λοιπόν, του ελληνικού χώρου, η ασχήµια, εάν θέ-
λετε, που επικράτησε γύρω µας έχει την ερµηνεία της. Εν ολί-
γοις, είναι η ηθεληµένη ταύτιση της έννοιας του οικοπέδου µε το
κτήµα, µε τη γη. Έτσι πορεύτηκε το οικοδοµείν στην πατρίδα µας
και καταλήξαµε στη ζοφερή και χωρίς κανόνες πραγµατικότητα
που βλέπουµε σήµερα και που στηρίχθηκε στο ελληνικό σόφισµα
«της οικοδόµησης κατά παρέκκλιση». 

Η ανυπαρξία εξειδικευµένων αρχιτεκτονικών µορφολογικών
κανόνων, η καταστρατήγησή τους -όπου αυτοί υπήρξαν- η απου-
σία ουσιαστικών και έµπρακτων ελέγχων, η συναλλαγή και η αλ-
ληλοσυγκρουόµενη πολλές φορές πολυνοµία, είχαν ως αποτέ-
λεσµα την εικόνα που όλοι έχουµε και βιώνουµε στις πόλεις µας
και στα οικιστικά σύνολα όπου ο καθένας κατοικεί. 

Δυστυχώς µέχρι εµείς -το κράτος- εξέθρεψε µε την πολυνοµία

και τις αναποτελεσµατικότητες, θεσµοθετηµένες διαδικασίες και
φαινόµενα διαφθοράς υπηρεσιών. Όλες οι κοινωνικές έρευνες
που έχουν δει το φως της δηµοσιότητας για τη διαφθορά στο
δηµόσιο τοµέα και πολλά από τα πορίσµατα των ελεγκτών Δη-
µόσιας Διοίκησης αναδεικνύουν τα πολεοδοµικά γραφεία, ως τον
αδύναµο κρίκο σ’ αυτή την αλυσίδα της ντροπής. 

Έχουµε, λοιπόν, χρέος να δώσουµε τέλος σ’ αυτή την κατά-
σταση. Να θέσουµε µε σαφήνεια τους όρους µε τους οποίους
εγκρίνεται, αδειοδοτείται, εκτελείται και ελέγχεται το οικοδοµικό
έργο. 

Να διασφαλιστεί η νοµιµότητα. Να µην µπορεί άλλο να αδει-
οδοτείται και άλλο κτίσµα στο τέλος να κατασκευάζεται. Να στα-
µατήσει η αυθαίρετη δόµηση. Να τιθασευτεί η συνδιαλλαγή
µηχανικών, εργολάβων, πολιτών, πολιτείας, µέσω των πολεοδο-
µικών γραφείων. Προτείνουµε, λοιπόν, σήµερα τη ριζική αλλαγή
αυτού του τρόπου δόµησης.

Στον µελετητή µηχανικό ανήκει η αποκλειστική ευθύνη της
σύνταξης των µελετών, της σωστής εκτέλεσης του έργου που
µελέτησε και έτυχε της άδειας δόµησης από τον αρµόδιο δήµο. 

Καταργείται το πολεοδοµικό γραφείο, όπως το γνωρίσαµε και
το βιώσαµε. Αποδεικνύεται στην πράξη ότι µια από τις αιτίες της
κακοδαιµονίας ήταν και η συγκέντρωση σε ένα πρόσωπο φυσικό
ή νοµικό της έγκρισης και του ελέγχου της δόµησης. «Γιάννης
κερνούσε, Γιάννης έπινε». Σήµερα προτείνουµε τον πλήρη δια-
χωρισµό της έγκρισης δόµησης από το ελεγκτικό έργο µε τη δη-
µιουργία του Σώµατος των Ελεγκτών Δόµησης που δεν ανήκει
στον δήµο, αλλά ανήκει στην αποκεντρωµένη διοίκηση.

Η νέα υπηρεσία δόµησης του δήµου απλώς θα πιστοποιεί τη
δυνατότητα δόµησης ή τη µη δυνατότητα δόµησης. Με ευθύνη
του µελετητή µηχανικού θα συντάσσονται οι µελέτες. Την ορθή
ή λαθεµένη εκτέλεση της άδειας δόµησης την πιστοποιεί άλλο
Σώµα που ανήκει, όπως είπα, στην αποκεντρωµένη διοίκηση και
καθιερώνονται αυστηρές ποινές για όποιους µηχανικούς παρεκ-
κλίνουν ή υπερβαίνουν καθ’ οιονδήποτε τρόπο την εγκεκριµένη
άδεια δόµησης.

Καθιερώνουµε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση µε την ηλεκτρο-
νική υποβολή των σχεδίων. Θεσπίζονται νέα γνωµοδοτικά όρ-
γανα αρχιτεκτονικής και πολεοδοµικών θεµάτων ανοιχτά στους
νέους µηχανικούς και καταργούµε τριάντα χρόνια µετά τις επι-
τροπές ενασκήσεως αρχιτεκτονικού ελέγχου, που είχαν καταν-
τήσει –και το γνωρίζουµε όλοι- όργανο αναγκαστικών εγκρίσεων
µελετών και αποθέωση πελατειακών σχέσεων. 

Καθιερώνονται δυο στάδια διαδικαστικά: η έγκριση δόµησης
και η άδεια δόµησης. Είναι δυο διακριτές φάσεις σκόπιµα. Η έγ-
κριση δόµησης διασφαλίζει τον πολίτη που µέχρι σήµερα, εάν
ήθελε να οικοδοµήσει κατέβαλε χρήµατα για µελέτες και ήταν
υποχρεωµένος να συµπληρώνει δεκάδες φακέλους, χωρίς να
ξέρει εάν τελικά εδικαιούτο πραγµατικά να ασκήσει ή όχι αυτό
το δικαίωµα. Η έγκριση δόµησης θα χορηγείται υποχρεωτικά
άµεσα µε την υποβολή και τον έλεγχο τριών µόνο δικαιολογητι-
κών, το τοπογραφικό διάγραµµα, το διάγραµµα κάλυψης ή δό-
µησης, όπως λέγεται τώρα, και τα αποδεικτικά καταβολής των
κρατήσεων. Θα µπορεί δηλαδή, µέσα σε µια ηµέρα, σε δυο ηµέ-
ρες, µε αυτά τα τρία απαιτούµενα να γνωρίζει ο πολίτης αν δι-
καιούται να χτίσει, να οικοδοµήσει ή όχι και µε ποιους όρους και
από εκεί και πέρα δεν υπόκειται σε κανένα παρελκυστικό τέχνα-
σµα.

Η άδεια δόµησης θα µπορεί να εκδίδεται πράγµατι µέσα σε
λίγες ηµέρες. Είναι δύσκολο, όµως –και αναφέροµαι στον ειση-
γητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- να προσδιορίσεις επακρι-
βώς πότε θα δοθεί η άδεια, διότι τα θέµατα που αφορούν,
παραδείγµατος χάριν, τις αρχαιολογικές περιοχές -δηλαδή, τις
εγκρίσεις που δίνει το Υπουργείο Πολιτισµού ή ακόµα εκείνες
των δασικών υπηρεσιών- είναι πολύ δύσκολο να προσδιορισθεί
χρόνος. Πιστεύω ότι θα φτάσουµε κάποια στιγµή κι εκεί, όταν θα
έχουν ολοκληρωθεί οι χάρτες των προστατευόµενων περιοχών
από αυτές τις δύο υπηρεσίες, δηλαδή, την Αρχαιολογική Υπηρε-
σία και την Υπηρεσία Δασών. Από εκεί και πέρα πιστεύω ότι σύν-
τοµα θα φτάσουµε σε λύση και σ’ αυτό.

Οι ελεγκτές δόµησης δεν είναι δηµόσιοι υπάλληλοι. Αποκτούν
την άδεια του ελεγκτή αφού περάσουν µε επιτυχία τις σχετικές
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εξετάσεις. Η θητεία τους είναι διετής. Μετά φεύγουν κι έρχονται
άλλοι. Στις τρεις αυτοψίες που θα γίνονται στην οικοδοµή µε την
εκσκαφή, µε την ολοκλήρωση του φέροντα οργανισµού, µε την
ολοκλήρωση του οικοδοµικού έργου ελεγκτές θα κληρώνονται.
Και στις τρεις φάσεις -όπου θα υπάρχουν τρεις φάσεις αυτοψίας-
δεν θα είναι ποτέ ο ίδιος ελεγκτής. 

Άλλο ουσιαστικό σηµείο είναι το κοµµάτι που αφορά τη µείωση
του έργου των αρχιτεκτονικών επιτροπών. «Μέχρι σήµερα από
τις επιτροπές ενασκήσεως αρχιτεκτονικού ελέγχου», που περ-
νούσαν τα πάντα για έγκριση πλατείες άσχηµες και µη λεωφόροι,
κ.λπ.. Καταργούµε το 70% του έργου αυτών των επιτροπών. Δεν
είδαµε δα να βελτιωθεί η κατάσταση, η αισθητική της χώρας
επειδή υπήρχαν αυτές οι επιτροπές. Το αντίθετο. Δηµιουργούµε
τα αρχιτεκτονικά συµβούλια, το Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτο-
νικής, το οποίο είναι ολιγοµελές. Αυτά τα συµβούλια είναι ολιγο-
µελή και τα αποτελούν αρχιτέκτονες που πρέπει να έχουν κάποια
προσόντα. Δεν είναι πλέον ούτε εκπρόσωποι του νοµάρχη, ούτε
του περιφερειάρχη, ούτε του υπουργού, ούτε της ΓΣΕΕ, ούτε
της ΑΔΕΔΥ. Έκλεισε αυτός ο κύκλος. Πρέπει να έχουν ορισµένα
προσόντα, όπως παραδείγµατος χάριν να έχουν συµµετάσχει σε
διεθνείς αρχιτεκτονικούς διαγωνισµούς ή σε ελληνικούς διαγω-
νισµούς, να έχουν τύχει διακρίσεως ή βραβείου, να έχουν τέλος
πάντων µία εξειδίκευση στο αντικείµενο, στο οποίο ουσιαστικά
πρέπει να προσφέρουν.

Μίλησα για το ηλεκτρονικό µητρώο. Θέλω να ολοκληρώσω, λέ-
γοντας ότι αυτό το νοµοσχέδιο που σήµερα θα ψηφίσουµε είναι
µέρος ενός πλέγµατος πρωτοβουλιών που συνδέονται. Ανατίθεν-
ται, όπως ξέρετε, αυτό τον καιρό οι µελέτες για την αναγνώριση
τη µορφολογική, την αρχιτεκτονική κάθε δήµου της χώρας. Κάθε
δήµος, λοιπόν, στη χώρα, µετά από οκτώ µήνες, θα έχει το δικό
του διάταγµα, όπου θα µπορεί ο µηχανικός -και θα επιβάλλεται-
να εκπονεί µελέτες που να έχουν σχέση µε οικοδοµική ιστορία
της περιοχής για να µη βλέπουµε αυτό που έχουµε πει πολλές
φορές στον κάµπο της Λάρισας, ένα µυκονιάτικο σπίτι και στη
Λέσβο ένα σαλέ, για παράδειγµα. Αυτό βεβαίως έπρεπε να είχε
γίνει από καιρό. Σε οκτώ µήνες ο κάθε δήµος θα έχει το προ-
εδρικό διάταγµα µε τα βασικά µορφολογικά στοιχεία. Δεν επι-
διώκουµε τον αρχιτεκτονικό µιµητισµό, αλλά χτίζουµε απλά µε
απλές γραµµές, αυτό που χαιρόµαστε σε άλλες χώρες της Ευ-
ρώπης. 

Ένα δεύτερο ουσιαστικό που συνδέεται µε αυτό το νοµοσχέ-
διο είναι οι αναθέσεις για τις δώδεκα χωροταξικές µελέτες για
τις δώδεκα περιφέρειες της χώρας. Επιδιώκουµε να µπει µία
τάξη, σε: τι κτίζεις, ποιες είναι οι οικονοµικές δραστηριότητες
που πρέπει να υπάρχουν στην χ περιφέρεια, σε ποια κατεύθυνση
πρέπει να δοθεί προτεραιότητα και ποια είναι η προοπτική κάθε
περιοχής.

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να σηµειώσω ότι ση-
µαδιακά σηµειολογικά αυτό το νοµοσχέδιο, θα είναι το τελευταίο
της Κυβέρνησης του Γιώργου Παπανδρέου. 

Θα εφαρµοστεί από 1η Μάρτη του 2012 για να µπορέσουν να
γίνουν τα µητρώα των ελεγκτών δόµησης, για να µπορέσει να
φτιαχτεί η ταυτότητα κτηρίου –οι προδιαγραφές- να µπορέσει να
φτιαχτεί ό,τι είναι αναγκαίο, να ξεκινήσει σωστά, να αναδιαρθρω-
θούν τα πολεοδοµικά γραφεία των δήµων. Όπως είπα και στην
επιτροπή τώρα πλέον το 50%, αν όχι το 60% του ανθρώπινου δυ-
ναµικού των πολεοδοµικών γραφείων απελευθερώνεται, πράγµα
που σηµαίνει ότι θα πρέπει να τα οργανώσουν κατά τέτοιο τρόπο
οι δήµοι µε ευθύνη των δήµων και των δηµάρχων, ούτως ώστε
να τακτοποιήσουν το αρχείο τους, να ψηφιοποιηθεί όλο το αρ-
χείο και από την άλλη πλευρά να συνδράµουν τις νέες υπηρεσίες
και τη νέα δοµή που θα λειτουργεί από εδώ και πέρα. Όλα τα
άλλα, όπως οι αρχιτεκτονικές επιτροπές κ.λπ., θα έχουν ισχύ από
τη δηµοσίευση του νοµοσχεδίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Ανα-

πληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής, κ.
Νίκο Σηφουνάκη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Σπυρίδων Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Είπε ο κύριος Υπουργός «µε όλα όσα κάναµε µέχρι σήµερα,
την περασµένη εβδοµάδα, αποφεύχθηκε ο πόλεµος όλων εναν-
τίον όλων».

Κατ’ αρχάς, να το ξεκαθαρίσουµε. Δεν υπάρχει πόλεµος γενι-
κώς και αορίστως. Εδώ και πάρα πολύ καιρό έχουµε έναν πόλεµο
της αστικής τάξης, των αστικών κοµµάτων ενάντια στην εργατική
τάξη, ενάντια σε όλους τους εργαζόµενους. Είπε ακόµα ότι
έχουµε κοινό στόχο. Είναι κοινός σας στόχος. Δεν είναι κοινός
µας στόχος. Είπε ακόµα ότι πιστεύει πως αυτό το νοµοσχέδιο θα
ψηφιστεί µε µεγάλη πλειοψηφία, ίσως και οµόφωνα. Όχι, δεν θα
ψηφιστεί οµόφωνα. 

Το έχουµε ξεκαθαρίσει και από την τοποθέτηση του ειδικού
αγορητή µας. δεν είναι κοινός µας στόχος. Δεν έχουµε κοινούς
στόχους. Όλα όσα γίνονται και αυτές τις µέρες είναι κοινός στό-
χος των αστικών και µικροαστικών κοµµάτων, ακόµα και κάποιων
προθύµων. Και η παραµονή στον λεγόµενο ευρωµονόδροµο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν είναι κοινός στόχος του ελληνικού
λαού. Υποστηρίξαµε και υποστηρίζουµε ότι υπάρχει και άλλος
δρόµος και θα πω δυο λόγια παρακάτω.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Για να δούµε, όµως, τι έχουµε σήµερα. Οι εκβιασµοί, οι απει-
λές, η καταστροφολογία, η κινδυνολογία δεν σταµάτησαν και
ούτε θα πάψουν και από τα αστικά κόµµατα και από τους µηχα-
νισµούς και αξιωµατούχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι εκ-
βιασµοί οι οποίοι θέλουν να οδηγήσουν στην υποταγή του λαού.
Αυτή η ιδεολογική τροµοκρατία µε όλα τα µέσα, µε όλους τους
τρόπους αποσκοπεί πράγµατι σε αυτό, στην κατατροµοκράτηση
των εργαζοµένων και όλου του λαού. Αυτό που επιδιώκεται είναι
η υποταγή των εργαζοµένων, η υποταγή του λαού και ο συµβι-
βασµός του. Και αυτή η τακτική δεν θα σταµατήσει. Και η Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΛΑΟΣ και άλλοι
πρόθυµοι µαζί µε τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης φέρνουν την
καταστροφή, εάν και εφόσον δεν περάσουν τα αντεργατικά, αν-
τιλαϊκά µέτρα τα οποία είναι έτοιµα. Τώρα είναι οι εκβιασµοί για
την έκτη δόση. Αύριο θα έχουµε εκβιασµούς για την έβδοµη
δόση. Ύστερα, θα είναι απειλές και εκβιασµοί για την όγδοη
δόση και πάµε συνέχεια.

Η απάντηση των εργαζοµένων, του λαού, της νεολαίας εµείς
είµαστε σίγουροι πως θα είναι κατηγορηµατική µέσα από τον
αγώνα, από τις κινητοποιήσεις στα εργοστάσια, στις επιχειρή-
σεις, στους τόπους δουλειάς, στις γειτονιές, στα σχολειά και στα
πανεπιστήµια.

Με έναν µαζικό, συντονισµένο, ταξικά προσανατολισµένο
αγώνα θα πουν ένα µεγάλο «όχι» στην προετοιµαζόµενη νέα κυ-
βέρνηση ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας και άλλων προθύµων. 

Εµείς τη χαρακτηρίσαµε από την αρχή ως «κυβέρνηση µαύρου
µετώπου». Γιατί; Γιατί αυτή η Κυβέρνηση έχει στην ατζέντα της
τόσα και τέτοια αντεργατικά και αντιλαϊκά µέτρα που πολύ φο-
βούµαστε ότι όλα αυτά θα ωχριούν µπροστά σε ό,τι έχει ψηφιστεί
µέχρι σήµερα εδώ και ενάµισι χρόνο. Οι εργάτες, οι εργαζόµενοι,
ο λαός µε τον αγώνα τους θα βάλουν εµπόδια σε αυτά τα αντι-
λαϊκά σχέδια και θα ανατρέψουν αυτήν την πολιτική και αυτή την
Κυβέρνηση, η οποία προετοιµάζεται, η οποία «ψήνεται» και µην
έχετε αυταπάτες γι’ αυτό. Όσο και αν η ιδεολογική τροµοκρατία
συνεχιστεί, οι εργαζόµενοι και ο λαός δεν θα µείνουν µε χέρια
σταυρωµένα. Άλλωστε, και όλες αυτές οι δυσκολίες, οι οποίες
εµφανίζονται στη διαχείριση της βαθιάς καπιταλιστικής οικονο-
µικής κρίσης είναι αποτέλεσµα της πάλης των εργαζοµένων. 

Προηγουµένως ο Υπουργός µίλησε αναλυτικά για την έννοια
του δηµόσιου χώρου. Αλήθεια, αυτό το δηµόσιο χώρο ποιος τον
υπερασπίστηκε όλα αυτά τα χρόνια και ποιος τον λεηλάτησε;
Αλλά -αν θέλετε- και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, που εµφανίζεται
σαν το τέλειο νοµοσχέδιο που θα λύσει όλα τα προβλήµατα δό-
µησης, αυτή η λεηλασία συνεχίζεται. 

Κύριε Σηφουνάκη, ποιος κυβέρνησε και κυβερνά αυτόν τον
τόπο; Να µην πάµε µεταπολεµικά, αλλά µεταπολιτευτικά. Ποια
πολιτική υπηρετήσατε και εσείς ως ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρα-
τία; Τι θέλετε να σας θυµίσω; Ότι το 1993, πριν από τις εκλογές,
Πρωθυπουργός ο Μητσοτάκης πήγε στο Πέραµα και έδωσε τα
παραχωρητήρια σε όλους τους αυθαιρετούχους, που πήγαν οι
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άνθρωποι πάνω στα βουνά, έχτισαν εκεί µια καλύβα να βάλουν
το κεφάλι τους και τους κρατούσαν δεκάδες χρόνια χωρίς τα πα-
ραχωρητήρια και τα έδωσε εκείνη η κυβέρνηση παραµονές των
εκλογών, για να λεηλατήσει τις ψήφους; 

Δεν είναι η εµπορευµατοποίηση της γης η µήτρα που γεννά
όλη αυτήν την πολιτική, όλες αυτές τις παρανοµίες, τη διαφθορά,
τον εκφυλισµό σε όλους τους µηχανισµούς και τις δηµόσιες υπη-
ρεσίες; Δηλαδή, τώρα ανακαλύψατε τις πολεοδοµίες και τα προ-
βλήµατα διαφθοράς εκεί; Ποιος ευθύνεται για τις συνεχείς
επεκτάσεις των σχεδίων πόλης; Καλά, δεν ξέρουν οι κυβερνή-
σεις, δεν ξέρει και η σηµερινή Κυβέρνηση ότι µέσα στην Αττική
οι επεκτάσεις των σχεδίων πόλης αρκούν για να οικοδοµηθούν
κατοικίες που να φιλοξενήσουν τουλάχιστον δεκαπέντε εκατοµ-
µύρια κατοίκους; Δεν γίνονται οι περισσότερες από τις επεκτά-
σεις µε βάση συγκεκριµένα κριτήρια, εκλογικά, ψηφοθηρικά και
µε λεηλασία συνειδήσεων και ψήφων; Νοµίζουµε ότι τα µεγάλα
λόγια περισσεύουν. Ό,τι και να πείτε, δεν µπορείτε να πείσετε
κανέναν. 

Ορισµένα πράγµατα για το νοµοσχέδιο πιο συγκεκριµένα.
Είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι ο κλάδος των κα-
τασκευών για πολλές δεκαετίες αποτέλεσε ένα σηµαντικό εργα-
λείο της αστικής τάξης για την προώθηση της αστικής πολιτικής
απ’ όλες τις κυβερνήσεις. 

Πολλά ειπώθηκαν για τη χωροταξία, σαν να είναι µια λέξη και
µια αφηρηµένη έννοια. Τι είναι η χωροταξία; Είναι η εφαρµογή
πολιτικής στο χώρο. Αυτή την πολιτική την εκµεταλλευτήκατε
όλες οι κυβερνήσεις, όλα τα χρόνια, κατά το δοκούν. 

Βεβαίως, ο κατασκευαστικός κλάδος είναι ένας κλάδος που
τις προηγούµενες δεκαετίες αποκόµισε τεράστια κέρδη, για να
µην πιάσουµε τα τέλη της δεκαετίας του ’50 και ’60 που µε την
αντιπαροχή κατέστρεψε την Αθήνα. Ψάξτε να δείτε όλα εκείνα
τα πρακτικά των συζητήσεων, τότε που δεν προκρίθηκε το µετρό
ή τα µέσα µαζικής µεταφοράς και µάλιστα σταθερής τροχιάς,
τότε που προκρίθηκαν αυτά που επέβαλαν οι εταιρείες αυτοκι-
νήτων, ανταλλακτικών, ελαστικών, οι εταιρείες πετρελαιοειδών,
σε εκείνη την περίφηµη µελέτη του συγκοινωνιολόγου Σµιθ. 

Γιατί έγιναν όλα αυτά; Έγιναν για συγκεκριµένα οικονοµικά και
πολιτικά συµφέροντα της εποχής. Σήµερα, σαν συνέπεια της βα-
θιάς καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης, υπάρχει πολύ µεγάλη
κρίση στην οικοδοµή. Ο χώρος των κατασκευών πλήττεται αφάν-
ταστα. Είναι αλήθεια ότι γύρω από την οικοδοµή, την κατασκευή
κινούνται περίπου εκατόν πενήντα επαγγέλµατα. 

Οι εργαζόµενοι σε κατασκευαστικές εταιρείες είτε µένουν
απλήρωτοι για µήνες είτε απολύονται. Το κράτος χρωστά εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια έως και δισεκατοµµύρια σε αντίστοιχες
επιχειρήσεις. Έτσι, πάρα πολλές κατασκευαστικές εταιρείες
αξιοποιούν, εκµεταλλεύονται αυτήν την κατάσταση. Απολύουν
εργαζόµενους, χωρίς να δώσουν αποζηµιώσεις είτε τους κρα-
τούν απλήρωτους. Αυτό είναι ένα βασικό ζήτηµα που κατά τη
γνώµη µας πρέπει να αντιµετωπιστεί και να λυθεί προς όφελος
των εργαζοµένων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εδώ και πολύ καιρό αναπτύσσεται µια διαδικασία συγκέντρω-

σης και συγκεντροποίησης του κεφαλαίου στον κλάδο των κα-
τασκευών. Και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο αυτή η διαδικασία
επιταχύνεται. 

Πρώτον, διευκολύνει µε τους τεχνολογικούς εκσυγχρονισµούς
την ταχύτατη κυκλοφορία του κεφαλαίου και αυτό υλοποιείται
µε τη συγκέντρωσή του στο χώρο των κατασκευών. Δεύτερον,
µε την επιτάχυνση του ρυθµού υλοποίησης των τεχνικών έργων.
Τρίτον, µε την κατάργηση ουσιαστικά του δηµοσίου ελέγχου,
ανεξάρτητα από το γεγονός ότι το πλαίσιο ελέγχου ήταν ελλιπές. 

Τέταρτον, µε τη µετατόπιση του συνόλου της τεχνικής ευθύ-
νης στον εργαζόµενο µηχανικό, ενώ αφήνει στο απυρόβλητο τα
κατασκευαστικά µονοπώλια του κλάδου να κατασκευάζουν
χωρίς κανένα έλεγχο. 

Πέµπτον, µε την ταξική πολιτική του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δη-
µοκρατίας οδηγήθηκαν µεγάλες περιοχές, ολόκληρες αστικές
γειτονιές στο κέντρο της Αθήνας σε πλήρη υποβάθµιση. Τα δύο

κόµµατα µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την πολιτική
των µονοπωλίων, οδήγησαν εκατοντάδες βιοτεχνίες στο κλεί-
σιµο. Ουσιαστικά, µε πολλούς και διάφορους τρόπους, έδιωξαν
εργαζόµενους και βιοτέχνες έξω από αυτές τις περιοχές. 

Την ίδια περίοδο, στις δύο τελευταίες δεκαετίες περίπου, µε-
γαλοεπιχειρηµατίες αγόρασαν για ένα κοµµάτι ψωµί ολόκληρα
οικοδοµικά τετράγωνα σε κεντρικές περιοχές της Αθήνας. 

Σήµερα, η κυβερνητική πολιτική ενισχυόµενη και από το Δήµο
της Αθήνας επιδιώκει να «αναβαθµίσει» το κέντρο για να κερδί-
σουν εκατοµµύρια και δισεκατοµµύρια ευρώ µεγαλοκατασκευα-
στικές επιχειρήσεις και άλλοι οι οποίοι, όπως είπαµε, απέκτησαν
τεράστια ακίνητα µε ελάχιστες πληρωµές. 

Όλα αυτά συµπληρώνονται από το πλαίσιο εφαρµογής του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», µε την πλήρη παράδοση δηµόσιας γης και της
κατασκευαστικής δραστηριότητας στα µεγάλα επιχειρηµατικά
συµφέροντα. Ανοίγει ο δρόµος για µια νέα επέλαση σε δασικές
περιοχές και εκτάσεις, µε χίλιους τρόπους, µε αποχαρακτηρι-
σµούς δασικών περιοχών και εκτάσεων.

Πέρα απ’ όλα αυτά, µια σειρά από διατάξεις του νοµοσχεδίου,
που µπορεί να φαίνονται λεπτοµέρειες, ενισχύουν αυτήν τη λο-
γική και αντίληψη, όπως λόγου χάριν θέµατα που σχετίζονται µε
την πολύ µεγάλη υποβάθµιση του περιβάλλοντος και της ποιότη-
τας ζωής των λαϊκών στρωµάτων. Έχουµε κατασκευές ουσια-
στικά, χωρίς έγκριση µελετών. 

Εµείς λέµε και υποστηρίζουµε ότι υπάρχει ένας άλλος δρόµος
ανάπτυξης, που θα είναι ενάντια στην επιχειρηµατοποίηση, την
εµπορευµατοποίηση της γης και της εργατικής, λαϊκής κατοι-
κίας. Βεβαίως, αυτός ο άλλος δρόµος ανάπτυξης µπορεί να
υπάρξει, όπως έχουµε τονίσει πολλές φορές, µε µία άλλη εξου-
σία, µε µια λαϊκή εξουσία, όπου τον παραγόµενο πλούτο δεν θα
τον νέµεται µία δράκα καπιταλιστών, αλλά αυτός ο πλούτος θα
ικανοποιεί τις συνεχώς αυξανόµενες ανάγκες της εργατικής, λαϊ-
κής οικογένειας. Αυτοί οι οποίοι παράγουν τον πλούτο θα τον
αξιοποιούν προς όφελός τους. Μια άλλη εξουσία, µια λαϊκή εξου-
σία, µε αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την µονο-
µερή διαγραφή του χρέους, θα διαµορφώσει όρους, συνθήκες
και προϋποθέσεις για τη βελτίωση της ζωής του λαού. 

Τέλος, –κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω µε αυτό κι ευχαριστώ για
την ανοχή σας- επειδή λέτε και καταστροφολογείτε ότι αν ακο-
λουθηθεί ένας άλλος δρόµος θα καταστραφεί η χώρα, λέµε ότι
κανένας δεν πρόκειται να καταστραφεί. Ναι, µπορεί να κατα-
στραφούν τα κέρδη της αστικής τάξης, τα 610 δισεκατοµµύρια
ευρώ που βρίσκονται κατατεθειµένα µόνο σε ελβετικές τράπε-
ζες. Ναι, δεν θα υπάρχουν αυτές οι offshore εταιρείες. Ναι, δεν
θα υπάρχουν αυτές οι παροχές στα µονοπώλια, γιατί θα κοινω-
νικοποιηθούν όλα αυτά. 

Εµείς σ’ αυτόν το δρόµο παλεύουµε, σ’ αυτόν το δρόµο κα-
λούµε την εργατική τάξη, όλους τους εργαζόµενους κι αυτές τις
ηµέρες, να ξεπεράσουν φοβίες, τροµοκρατίες κι εκβιασµούς, να
βγουν στο δρόµο συντεταγµένα και να ανατρέψουν την εφαρµο-
ζόµενη πολιτική, να ανατρέψουν κι αυτή τη νέα κυβέρνηση που
πάτε να στήσετε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακο-
λουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
από το 5ο Γενικό Λύκειο Καλλιθέας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Ηλίας Πολατίδης. 

Ξέρετε κι εσείς, όπως και ο κ. Χαλβατζής, ότι έχετε δύσκολο
ακροατήριο, τους µαθητές!

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Το γνωρίζω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε µπροστά στο τελευταίο

νοµοσχέδιο της Κυβερνήσεως Παπανδρέου… 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μην είστε σίγουρος. 
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ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Έτσι είπε ο Υπουργός. Κάτι παραπάνω
από µας θα ξέρει, κύριε Λαφαζάνη. Υποθέτω ότι ξέρει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αµφιβάλλω. 
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτό, σε αντίθεση µε

την µελαγχολική διάθεση που έδειξε ο κ. Σηφουνάκης, µάλλον
πρέπει να προκαλεί στον ελληνικό λαό αισθήµατα ανακουφίσεως
και χαράς, γιατί αυτή η Κυβέρνηση ήρθε µε πολλές προσδοκίες,
αλλά κατόρθωσε πολύ γρήγορα να τις διαψεύσει. Γι’ αυτούς που
την ψήφισαν φυσικά, αλλά και για όλο τον ελληνικό λαό ήταν µια
νέα κυβέρνηση που ήρθε µε το «λεφτά υπάρχουν» και κατέληξε
στο ότι λεφτά ούτε υπήρξαν ούτε υπάρχουν. 

Άρα, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι το κύκνειο άσµα αυτής της
Κυβερνήσεως και νοµίζω ότι θα έπρεπε –επειδή αναφέρεται σε
ένα σηµαντικότατο θέµα- να υπάρχει µεγαλύτερη περίσκεψη,
γιατί πραγµατικά οι περιστασιακές και οι αποσπασµατικές λύσεις
σε αυτά τα θέµατα µας έχουν οδηγήσει σε τεράστια προβλή-
µατα, ειδικά σε αυτό τον τοµέα της πολιτικής, ο οποίος είναι
πολύ σηµαντικός για την Ελλάδα, αφού το οικιστικό περιβάλλον
αποτελεί έναν σηµαντικό τοµέα και οικονοµικής δραστηριότητας,
αλλά και γενικότερα το ανθρωπογενές περιβάλλον είναι εξίσου
σηµαντικό µε το φυσικό περιβάλλον. Δυστυχώς, οι ασέλγειες που
έχουν γίνει από τις κατά καιρούς κυβερνήσεις πάνω στο οικιστικό
περιβάλλον είναι πολύ χειρότερες από αυτές που έχουν γίνει στο
φυσικό περιβάλλον. 

Επίσης, ο κ. Σηφουνάκης αναφέρθηκε στις αιτίες, οι οποίες
µας έχουν οδηγήσει έως εδώ. Αναφέρθηκε ακόµη στον ελλιπή
σχεδιασµό, στην κερδοσκοπική αξιοποίηση της γης, στην εκτός
σχεδίου δόµηση. Μα, για όλα αυτά τα θέµατα δεν φταίνε οι
νόµοι, η πολυνοµία κ.λπ.. Φταίει η διαφθορά, φταίνε αυτοί που
τόσα χρόνια εξέθρεψαν τη διαφθορά.

Μάλιστα, κατά σειρά ετών, ήταν περιζήτητες οι θέσεις των επι-
κεφαλής των πολεοδοµιών ειδικά στην Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη
και στις τουριστικές περιοχές. Έχουµε ακούσει κατ’ επανάληψη
να γίνονται κάποιες προσπάθειες και να υπάρχουν δηµοσιεύµατα
στις εφηµερίδες που µιλούσαν για τεράστια ποσά, τα οποία
υπήρχαν σε τραπεζικούς λογαριασµούς. Όµως, ποτέ δεν είδαµε
να κατάσχωνται αυτά τα ποσά. Ποτέ δεν είδαµε αυτές οι διώξεις
τελικά να προχωρούν. 

Βλέπουµε να συνεχίζεται αυτή η κατάσταση της γενιάς του
Πολυτεχνείου γιατί –µην ξεχνιόµαστε- αυτοί που σήµερα είναι
στην πολεοδοµία είναι περίπου η γενιά –ή λίγο πριν ή λίγο µετά-
του Πολυτεχνείου, οι οποίοι έπεσαν και µε τα δυο χέρια στο µέλι,
έκλεψαν όσο µπορούσαν να κλέψουν –στη συντριπτική πλειοψη-
φία των περιπτώσεων- µε αποτέλεσµα οι πολεοδοµίες να θεω-
ρούνται το νούµερο ένα της διαφθοράς, ξεπερνώντας ακόµα και
τις εφορίες. Αυτό λένε τουλάχιστον όλες οι µετρήσεις. 

Έρχοµαι στο θέµα των επιτροπών αρχιτεκτονικού ελέγχου.
Είπε ο Υπουργός ότι οι παλιές επιτροπές δεν προσέφεραν τίποτα
και γι’ αυτό καταργούνται. Είναι αυτή η τάση των κυβερνήσεων
ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας να θεωρούν ότι οι νοµοθετικές
παρεµβάσεις λύνουν προβλήµατα. 

Ποιο ακριβώς πρόβληµα θα λύσουν; Αν δεν δούλευαν οι προ-
ηγούµενες επιτροπές –που πράγµατι δεν δούλευαν, το βλέπουµε
εκ των πραγµάτων ότι δεν έχουν δουλέψει, ότι δεν έχουν επιτε-
λέσει το σκοπό που έπρεπε να εξυπηρετήσουν- ποιος έφταιγε;
Έφταιγε το ότι υπήρχε εκπρόσωπος του νοµάρχη και της ΓΣΕΕ
και της ΑΔΕΔΥ; Αυτοί που είχαν τον πρώτο λόγο σε αυτές τις επι-
τροπές δεν ήταν οι αρχιτέκτονες; Τι πρόβληµα υπήρχε στο να
δουλέψουν εκείνες οι επιτροπές; Δεν µας λέει. 

Έρχεται τώρα και καταργεί όλους τους άλλους. Έχει µέσα κυ-
ρίως αρχιτέκτονες, τους αλλάζει το όνοµα και αυτοµάτως η µια
επιτροπή, η οποία δεν δούλευε ως επιτροπή αρχιτεκτονικού
ελέγχου, θα δουλέψει ως συµβούλιο αρχιτεκτονικού ελέγχου –
αυτό ήταν το πρόβληµα- που θα δηµιουργηθεί στις περιφέρειες,
καθώς και ένα κεντρικό συµβούλιο στο Υπουργείο και µετά από
αυτό θα λυθούν τα προβλήµατα. Μάλιστα, ο Υπουργός µας λέει
ότι οσονούπω –µονίµως εντός ολίγου γίνεται αυτό- µετά από
οκτώ µήνες θα υπάρχει αρχιτεκτονική µελέτη για κάθε δήµο. 

Εσείς, κύριε Μαρκάκη, που έχετε θητεύσει στη δηµόσια διοί-
κηση κ.λπ. πιστεύετε πως είναι δυνατόν κάθε δήµος στην Ελλάδα
εντός οκτώ µηνών από σήµερα –και µάλιστα υπό ένα καθεστώς

που θα είναι καθεστώς µιας κυβερνήσεως περιορισµένης ευθύ-
νης, ειδικού ρόλου- θα κατορθώσει να κάνει αρχιτεκτονικές µε-
λέτες για όλους τους δήµους της Ελλάδας; Είναι δυνατόν αυτό
να συµβεί; 

Είναι δυνατόν µέχρι την 1η Μαρτίου 2012 η Δηµόσια Διοίκηση
που έχει τα σηµερινά προβλήµατα και που εκτός των άλλων δεν
θα έχει και πολιτική ευθύνη –θα είναι µειωµένη η πολιτική ευθύνη
από τους επικεφαλής- θα κατορθώσει όλα αυτά να τα κάνει; Δεν
θα τα κάνει. Όµως, ούτως ή άλλως, είπαµε πως πολλές φορές –
σχεδόν πάντα- οι ηµεροµηνίες που µπαίνουν στους νόµους –και
όπως έχει γνωµοδοτήσει άλλωστε, για να φύγει από τις ευθύνες
και η δικαιοσύνη- είναι ενδεικτικές. 

Η 1-3-2012 µπορεί να είναι και 1-3-2022 και πάλι µπορεί να συ-
ζητούν -όσοι θα είναι τέλος πάντων σ’ αυτήν την Αίθουσα τότε-
για το ίδιο πρόβληµα.

Το ζήτηµα είναι, όπως και σε όλα τα άλλα ζητήµατα, µε τις νέες
ρυθµίσεις τις οποίες κάνετε, εάν έχετε τη βούληση να χτυπήσετε
τη διαφθορά. Θα φύγουν µε την ευθύνη των δήµων τα πολεοδο-
µικά γραφεία και θα µετατραπούν στις νέες υπηρεσίες που πρέ-
πει να οργανώσουν τα αρχεία, για να µπορέσει να δουλέψει από
εδώ και πέρα το σύστηµα.

Όµως, εδώ πέρα για το θέµα της διαφθοράς δεν θα κάνετε
κάτι; Για το θέµα του «πόθεν έσχες» όλων αυτών οι οποίοι διά-
γουν πολυτελή βίο, ο οποίος δεν δικαιολογείται από τα εισοδή-
µατά τους, θα κάνετε το παραµικρό; Δεν βλέπουµε να υπάρχει
τίποτα. Αν θα έπρεπε κάπου να ζητήσουµε τεχνική βοήθεια από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, θα έπρεπε να ζητήσουµε σε αυτό το ζή-
τηµα. Γιατί; Για να µην κρύβονται πάντα ορισµένοι πίσω από τα
δάκτυλό τους, να κάνουν το νοµοθετικό πλαίσιο και µετά να λένε
ότι δήθεν το νοµοθετικό πλαίσιο δεν επιτρέπει στο να βάλουν
χέρι σε αυτούς οι οποίοι δηµιουργούν τα προβλήµατα, σε αυτούς
που έχουν βρεθεί µε εκατοµµύρια ευρώ στους τραπεζικούς τους
λογαριασµούς.

Επίσης, ένα σηµείο το οποίο δείχνει ότι το νοµοσχέδιό σας
είναι φτιαγµένο στο πόδι, έχει προχειρότητα και προσπαθεί να
λύσει αποσπασµατικά ένα πρόβληµα το οποίο θα ήθελε ένα πολύ
συγκεκριµένο σχεδιασµό, είναι αυτό το οποίο κάνετε για τα φο-
ρολογικά κίνητρα στην περιοχή στο Γεράνι και στο Μεταξουρ-
γείο. Λέτε, λοιπόν, εκεί ότι εφόσον κάποιος κάνει επισκευές σε
αυτό το κτήριο, µπορεί το 80% του κόστους αυτής της επισκευής
σε βάθος δεκαετίας να εκπίπτει από το φορολογητέο του εισό-
δηµα. Λέω: Γιατί, δηλαδή, µόνο αν ένας µένει στο Μεταξουργείο;
Αν είναι, δηλαδή, παραδίπλα, για ποιο λόγο να µην υπάρχει; Για
ποιο λόγο να µην υπάρχει αυτή η δυνατότητα σε όλη την Ελλάδα;
Διότι το πρόβληµα είναι τεράστιο µε τα διατηρητέα κτήρια σε
όλη την Ελλάδα.

Βλέπουµε ακόµη και στην Αττική, εδώ, στο κέντρο των Αθη-
νών, διατηρητέα κτήρια να ρηµάζουν µε την ελπίδα οι ιδιοκτήτες
τους να βγει επιτέλους η περιβόητη απόφαση περί µη στατικό-
τητος και µη δυνατότητας επισκευής του κτηρίου, ούτως ώστε
να το ρίξουν και να κάνουν αυτά τα εκτρώµατα τα οποία βλέ-
πουµε να υπάρχουν. Επ’ αυτού του ζητήµατος δεν κάνετε το πα-
ραµικρό.

Θα µπορούσατε να κάνετε µια ρύθµιση την οποία έχω πει και
στο παρελθόν. Την είχα πει και επί κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρα-
τίας. Επειδή, όµως, θίγει τον πυρήνα του ζητήµατος, κλείνετε τα
αυτιά σας, δεν απαντάτε. Δεν θα απαντήσετε και τώρα. Εντάξει,
κατανοώ τη θέση σας. Μπορεί, όταν είναι ένα κτήριο διατηρητέο,
να υπάρχει µια ρύθµιση που να λέει ότι στην περίπτωση που για
λόγους στατικότητας κατεδαφιστεί, το νέο κτήριο, ανεξαρτήτως
των όρων δόµησης της περιοχής, θα έχει τα ίδια τετραγωνικά µε
αυτά που είχε το παλιό κτήριο. Αυτή η ρύθµιση, εάν µπει, θα είναι
µια δικλίδα ασφαλείας, για να µην έχει κίνητρο ο ιδιοκτήτης ή οι
ιδιοκτήτες να γκρεµίσουν το κτήριο, προκειµένου να αυξήσουν
τη συνολική κάλυψη του οικοπέδου που υπάρχει.

Πάρα πολλά ωραία κτήρια που σήµερα υπάρχουν στην Αθήνα
και σε όλες τις πόλεις έχουν εγκαταλειφθεί µε αυτό το σκοπό,
να µπορέσουν κάποτε να κατεδαφιστούν, για να γίνουν οι άσχη-
µες πολυκατοικίες σε αυτές τις περιοχές.

Η ευθύνη που θα έπρεπε να υπάρχει από τους δήµους -και
αυτό έγινε στην Πορτογαλία- είναι, προκειµένου να βελτιωθούν
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αυτές, να γίνουν παρεµβάσεις στα κτήρια στα οποία είναι αυτά
τα άσχηµα κτήρια τα οποία έχουµε, γιατί επί δεκαετίες χτίζονταν
µε µοναδικό κριτήριο την ικανοποίηση κάποιων συγκεκριµένων
αναγκών και τη µείωση του κόστους, θεωρώντας οτιδήποτε βελ-
τιώνει την εµφάνιση του κτηρίου ως µη παραγωγική δαπάνη.

Δεν είναι έτσι, γιατί ένας άνθρωπος ο οποίος ζει σε ένα οικι-
στικό περιβάλλον πιο ωραίο, πιο όµορφο είναι και καλύτερος,
βελτιώνεται η ζωή του, χωρίς απαραίτητα να θεωρούµε ότι η βελ-
τίωση της ζωής είναι συνδεδεµένη αποκλειστικά και µόνο µε το
εισόδηµα. Ένας που ζει σε µια όµορφη πόλη µε το ίδιο εισόδηµα
έχει πολύ καλύτερο επίπεδο ζωής, πολύ καλύτερη ποιότητας
ζωής από έναν που ζει σε µια άσχηµη πόλη, όπως είναι δυστυχώς
η συντριπτική πλειοψηφία των ελληνικών πόλεων.

Εκεί, λοιπόν, οφείλουν να γίνουν παρεµβάσεις από την πολι-
τεία µε φορολογικά κίνητρα -γιατί κατανοούµε ότι υπ’ αυτές τις
συνθήκες είναι λίγο δύσκολο να δοθούν άλλου είδους κίνητρα-
ούτως ώστε να βελτιωθεί η εµφάνιση των κτηρίων.

Ορισµένα κτήρια κακάσχηµα, κάποιες πολυκατοικίες του
«µπάου χάουζ», µπορούν να µετατραπούν σε νεοκλασικά. Υπάρ-
χει η δυνατότητα να γίνει αυτό. Παραλλήλως µε τη βελτίωση της
ενεργειακής αποδόσεως του κτηρίου, µπορούν να γίνουν αυτές
οι παρεµβάσεις. Υπάρχει αυτή η τεχνογνωσία. Μάλιστα, στην
Πορτογαλία την έκαναν ελληνικά αρχιτεκτονικά γραφεία. Υπάρ-
χει, λοιπόν, αυτή η διαδικασία. Δυστυχώς, υπάρχει η στραβή νο-
οτροπία από το κράτος.

Κλείνοντας, όσον αφορά την Κυβέρνηση Παπανδρέου, θα
ήθελα να πω τα εξής: Εκτός απ’ αυτά που είπε ο ίδιος ο κ. Πα-
πανδρέου, παρουσιάζοντας ένα περιθώριο και ωραιοποιώντας
µάλιστα την πολιτική του ιστορία, θα ήθελα να πω ότι εκτός από
όλα αυτά που ανέφερε, υπάρχουν και άλλα που φρόντισε να τα
απαλείψει και αφορούν τη δική του πολιτική ιστορία –ελπίζουµε
να ντρέπεται γι’ αυτά- όπως είναι η κατάργηση του άρθρου 19
για την ιθαγένεια, προκειµένου οι απόγονοι αυτών οι οποίοι έφυ-
γαν για αντεθνικούς λόγους, να έρχονται σήµερα να ψηφίζουν
ως Έλληνες πολίτες από τη µουσουλµανική µειονότητα, καθώς
και όλα αυτά που έχει πει περί ναρκωτικών! Έχουµε καταλήξει
να ζούµε σε µία χώρα, όπου σε λίγο για λόγους υγείας θα απα-
γορεύεται το τσιγάρο και θα επιτρέπεται το χασίς!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτης Λαφαζά-
νης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η χώρα ζει εδώ και τρεις-τέσσερις µέρες µία απίστευτη φαρ-

σοκωµωδία. Και η πιο νοσηρή φαντασία να είχε περιγράψει
αυτές τις καταστάσεις που ζούµε αυτές τις ώρες, δεν θα µπο-
ρούσαµε να διανοηθούµε ότι θα την ξεπερνούσε η ίδια η ζωή.
Ξέρετε το ανέκδοτο που κυκλοφορεί ανάµεσα στους πολίτες. Το
ανέκδοτο που αναπαράγουν blogs, ραδιόφωνα, κ.λπ., είναι ότι
µετά την απελευθέρωση του επαγγέλµατος των φορτηγατζήδων
και των ταξιτζήδων, απελευθερώθηκε πλέον και το επάγγελµα
του Πρωθυπουργού! Ζητείται Πρωθυπουργός! Ζητείται Πρωθυ-
πουργός µε προσόντα για ταξίδια, κ.λπ.! Εδώ φθάσατε τη χώρα! 

Δυστυχώς, αυτά τα φαινόµενα που αφορούν και τα δύο κόµ-
µατα πλέον, το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία, δείχνουν ότι το
κυρίαρχο πια πολιτικό σύστηµα έχει προχωρήσει σε µία πολύ
βαθιά σήψη και αποσύνθεση. Είναι ανίκανο πλέον να προσφέρει
οτιδήποτε στη χώρα. Αντίθετα, είναι ένα σύστηµα το οποίο τη βυ-
θίζει όλο και περισσότερο στην καταστροφή. Μέρα µε τη µέρα
που περνάει, µε κυρίαρχες δυνάµεις το ηγετικό ΠΑΣΟΚ και την
ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και συνολικά του αστικού
κόσµου, πολύ φοβούµαι ότι κόβεται κάτι από το µέλλον της
χώρας, αν δεν υποθηκεύεται συνολικά το µέλλον της! Πολύ φο-
βούµαι ότι αν συνεχιστεί αυτή η κατάσταση και πάµε και σε συγ-
κυβέρνηση, η χώρα οδηγείται σε µία απίστευτη καταστροφή.
Ήδη κατρακυλά στον γκρεµό και η συγκυβέρνηση θα της δώσει
τη χαριστική βολή! Διότι περί αυτού πρόκειται!

Τώρα βλέπουµε να παίζεται µία κωµωδία και από τον Αρχηγό
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής

Αντιπολίτευσης λέει «εγώ δεν υπογράφω χαρτί το οποίο θα δε-
σµεύει µε την υπογραφή µου ότι θα εφαρµοστεί η συµφωνία της
26ης και 27ης Οκτωβρίου»!

Δεν το κατάλαβα. Ο κύριος Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης αφού έκανε µια ολόκληρη κωλοτούµπα και τώρα συµ-
φώνησε µε τις αποφάσεις της 26ης Οκτωβρίου και λέει ότι θα τις
εφαρµόσει στη συγκυβέρνηση και θα τις τηρήσει πλήρως και
απαρεγκλίτως, τον µάρανε η υπογραφή; Η υπογραφή τον µά-
ρανε πια; Αυτό είναι η εθνική αξιοπρέπεια; Αυτό τον ενοχλεί; Δεν
ενοχλεί η ίδια η απόφαση που είναι εθνικά, οικονοµικά και κοινω-
νικά απαράδεκτη; Δεν ενοχλεί αυτή η απόφαση που θα οδηγήσει
τη χώρα από το κακό στο χειρότερο; Δεν τον ενοχλεί αυτό; Η
υπογραφή τον ενοχλεί; 

Επίσης, θα ήθελα να ρωτήσω και κάτι άλλο. Αυτή την απόφαση
συνυπογραφής του κειµένου πιστής εφαρµογής της απόφασης
της 26ης Οκτωβρίου δεν την έλαβε το Eurogroup; 

Στο Eurogroup, κύριε Υπουργέ, δεν συµµετείχε και ο κ. Βενιζέ-
λος; Ο κ. Βενιζέλος δεν ήξερε γι’ αυτήν την απόφαση; Ο κ. Βενι-
ζέλος δεν επικρότησε αυτήν την απόφαση; Δεν την ψήφισε;
Εποµένως, ο κ. Σαµαράς πρέπει να ζητάει ευθύνες από αυτούς
που θέλουν να συγκυβερνήσουν και δεν θα πρέπει να απευθύνεται
γενικώς εις τας Ευρώπας. Από τον κ. Βενιζέλο πρέπει να ζητήσει
ευθύνες, γιατί ο κ. Βενιζέλος συναποφάσισε τη συνυπογραφή. 

Όµως, εδώ παίζονται παιχνίδια παρασκηνίου και παιχνίδια θε-
άτρου σκιών, προκειµένου να αποπροσανατολιστεί ο κόσµος από
τα πραγµατικά προβλήµατα, από τα πραγµατικά διακυβεύµατα
και από τις πραγµατικές προκλήσεις. Κανέναν, όµως, δεν απο-
προσανατολίζετε. Και πολύ περισσότερο δεν αποπροσανατολί-
ζεται ο κόσµος µε χονδροειδείς εκβιασµούς και απειλές και µε
µια αφόρητη κινδυνολογία που αγγίζει πλέον τα όρια της τροµο-
κρατίας. 

Τροµοκράτες έχετε γίνει, κύριοι της Κυβέρνησης και φοβάµαι
ότι τώρα µεταβάλλεστε σε κάτι τέτοιο και εσείς ευθέως της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης. Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει γίνει «τροµο-
κρατική οµάδα» και απειλεί τον ελληνικό λαό απατηλά ότι αν δεν
αποδεχθεί αυτές τις συµφωνίες, αυτά τα απαράδεκτα µέτρα, τα
µνηµόνια και τις ευρωκηδεµονίες, θα ανοίξουν οι πύλες της κο-
λάσεως και θα καταπιούν τη χώρα και τον ελληνικό λαό, θα οδη-
γηθούµε σε πτώχευση, θα οδηγηθούµε έξω από το ευρώ και θα
επιστρέψουµε στην καταραµένη αυτή δραχµή, η οποία µας είχε
φέρει σ’ αυτό το χάλι που είναι σήµερα. Αυτά ακούγονται και τα
υποστηρίζουν από τα κυβερνητικά έδρανα. 

Ποιον απειλείτε µε πτώχευση, κύριοι της συγκυβέρνησης;
Ποιον απειλείτε µε πτώχευση; Η πτώχευση έχει επέλθει. Η πτώ-
χευση είναι παρούσα. Είναι πτώχευση και της ελληνικής οικονο-
µίας και του ελληνικού λαού. 

Εδώ, όµως, χωρίς να έχουµε την τυπική πτώχευση, ξέρετε τι
έχει συµβεί; Έχουµε όλα τα κακά της πτώχευσης, αλλά δεν
έχουµε και το µεγάλο καλό της. Το µεγάλο καλό της πτώχευσης
είναι ότι όταν είσαι και επίσηµα πτωχευµένος, δεν πληρώνεις και
δεν αποπληρώνεις τους δανειστές, δεν καταβάλεις, δηλαδή, τό-
κους και χρεολύσια, τόκους και χρεολύσια τα οποία έχουν τιναχ-
θεί στα ύψη και δεσµεύουν τον προϋπολογισµό, δεσµεύουν το
µέλλον της χώρας µας. 

Εποµένως, ποια είναι η απειλή δηλαδή; Να παραµείνουµε σε
καθεστώς ανεπίσηµης πτώχευσης και απίστευτης και συνεχούς
λεηλασίας και να πληρώνουµε και τους δανειστές, να πληρώ-
νουµε κανονικά και τόκους και χρεολύσια; Αυτή είναι η πρότασή
σας; Και απειλείτε τον ελληνικό λαό µε την πτώχευση; 

Επίσης, τον απειλείτε ότι αν δεν εφαρµοστούν οι αποφάσεις,
θα φύγουµε από το ευρώ και θα πάµε στην επάρατο, τη δραχµή.
Δεν κατάλαβα. Το ευρώ γιατί διαµορφώθηκε και συγκροτήθηκε
από όσους συγκροτήθηκε; Για να καταστρέψει και να λεηλατήσει
τη χώρα; Γιατί κάνατε το ευρώ; Δεν το κάνατε, υποτίθεται, για να
βελτιώσει τη θέση της χώρας, αλλά και τη ζωή του ελληνικού
λαού; Ή µήπως το φτιάξατε ως µπαµπούλα και ως τροµοκράτη
χωρών και λαών, ώστε να λέτε «θα φύγουµε από το ευρώ και
εποµένως θα πρέπει να αποδεχθείτε µισθούς 300 ευρώ και 200
ευρώ, θα πρέπει να αποδεχθείτε την ανεργία πέρα και έξω από
κάθε όριο, πέρα και έξω από κάθε λογική;». Γι’ αυτό φτιάξατε,
κύριοι, το ευρώ; 
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Δυστυχώς, αυτά τα οποία πράττετε και αυτά τα οποία επαγ-
γέλλεστε είναι καταστροφή για τη χώρα. Μια πραγµατική κατα-
στροφή! Δεν θα µείνετε, όµως, για πολύ στο προσκήνιο. Ήδη
είστε παρελθόν. Ήδη για τον ελληνικό λαό, που βλέπει αυτά που
συµβαίνουν σήµερα στη χώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε συνάδελφε, δεν
αφιερώνετε και τέσσερα-πέντε λεπτά στο νοµοσχέδιο; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Είναι, όµως, κρίσιµες οι ώρες,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όλες οι ώρες κρίσιµες
είναι. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κανονικά η Βουλή έπρεπε κά-
ποτε να µάθει ότι πρέπει να συζητήσουµε γι’ αυτά τα θέµατα. Δεν
µπορεί, κύριε Πρόεδρε, δύο άνθρωποι απλώς να λένε στον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας «Συµφωνήσαµε για συγκυβέρνηση». Δεν
ξέρω, βέβαια, τι συµφώνησαν. Γιατί πώς συµφωνείς για συγκυ-
βέρνηση, όταν δεν βγαίνεις να µας πεις ποιο θα είναι το περιε-
χόµενο αυτής της συγκυβέρνησης και ποιος θα είναι επικεφαλής;

Ποια συµφωνία έκαναν; Έκαναν συµφωνία να τα βρούνε εν
γένει, να ταλαιπωρούνται επί τέσσερις µέρες και να ψάχνουν από
εδώ και από εκεί ποιος θα είναι ο Πρωθυπουργός. Αυτή είναι η
συµφωνία που έκαναν; Αυτά είναι ντροπής πράγµατα! 

Έπρεπε να έχουν έρθει στη Βουλή να συζητήσουν αυτά τα
πράγµατα, να κάνουν εδώ ολοµέλεια µε την παρουσία όλων των
κοµµάτων, να πάρουν το λόγο όλοι οι Βουλευτές, να πάρουν το
λόγο οι Αρχηγοί των Κοµµάτων, να πουν τη θέση τους και όχι να
µου λέτε εµένα ότι έχουµε νοµοσχέδιο, ότι δεν µπορώ να µιλήσω
γι’ αυτά τα θέµατα και ότι µιλάω πάρα πολύ!Για ποια θέµατα θέ-
λετε να µιλήσω; 

Θα αναφερθώ, βεβαίως, στο νοµοσχέδιο. Όµως, αυτά που γί-
νονται είναι πρωτοφανή και ο εξευτελισµός αυτής της Αίθουσας
είναι απερίγραπτος, γιατί όλοι εδώ ζουν µε την αγωνία τι θα γίνει
σε αυτήν τη χώρα, αν θα υπάρξει κυβέρνηση, ποια θα είναι η κυ-
βέρνηση, αν υπάρχει Πρωθυπουργός και ποιος είναι. Αυτά συ-
ζητάει ο κόσµος αυτή τη στιγµή. Δεν το αντιλαµβανόµεθα; 

Επ’ αυτών, λοιπόν, των θεµάτων εγώ συγκροτώ τον πολιτικό
µου λόγο και κάνω την επίκριση για όσα συµβαίνουν. Σας λέω
ότι είστε παρελθόν. Είστε ένα απίστευτο, κατάπτυστο παρελθόν
γι’ αυτήν τη χώρα! Φθάσατε την Ελλάδα στο σηµείο να είναι σή-
µερα όχι µε θετικό τρόπο στο κέντρο του ενδιαφέροντος της
παγκόσµιας κοινής γνώµης, αλλά στο κέντρο των ανεκδότων
όλου του πλανήτη, να τη βλέπουν ως µία χώρα, η οποία υποτίθε-
ται ότι καταστρέφει και την Ευρώπη και όλον τον κόσµο. Αυτό
είναι το σηµείο στο οποίο έχετε φθάσει τη χώρα!

Βεβαίως, για το νοµοσχέδιο αυτό, κύριε Πρόεδρε, η εισηγή-
τριά µας νοµίζω ότι τοποθετήθηκε πλήρως και αναλυτικά επί της
αρχής. Θα τοποθετηθούµε και επί των άρθρων. 

Το µέγα θέµα µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι η ιδιωτικοποίηση,
την οποία επιχειρεί. Η οικοδοµή φεύγει πλέον πλήρως από το δη-
µόσιο έλεγχο και παραχωρείται σε ιδιωτικά συµφέροντα και σε
ιδιωτικούς ελέγχους. Αυτό κάνει αυτό το νοµοσχέδιο, στο όνοµα
του ότι το δηµόσιο, βεβαίως, είναι το κακό, το γραφειοκρατικό,
το διεφθαρµένο. Έτσι, όµως, διαλύεται το σύµπαν στο κράτος
και στη δηµόσια διοίκηση. 

Με αυτές τις λογικές φθάσατε στο σηµείο να µη λειτουργεί τί-
ποτα στο κράτος αυτήν την ώρα. Και δεν µπορεί µια χώρα, χωρίς
ένα δηµοκρατικό δηµόσιο τοµέα, που θα λειτουργεί ως επιτελείο
ανάπτυξης και προώθησης του τόπου, να λειτουργήσει και να
έχει µέλλον. Αυτό, όµως, το έχετε καταφέρει. 

Εγκαταλείπετε, λοιπόν, όσον αφορά τις οικοδοµικές άδειες το
δηµόσιο τοµέα και τον δηµόσιο έλεγχο, τον παραδίδετε σε ιδιώ-
τες και µε το νοµοσχέδιο αυτό αφήνετε στο απυρόβλητο, λες και
δεν υπάρχουν, τις κατασκευαστικές εταιρείες κάθε λογής και
κάθε µορφής. 

Δεν έχουµε πλέον τον ιδιώτη, το νοικοκυριό, που θέλει να φτιά-
ξει το σπίτι, και τον πολιτικό µηχανικό. Έχουµε τις εταιρείες, οι
οποίες πλέον αυτές κατασκευάζουν και δοµούν και οι πολιτικοί
µηχανικοί έχουν σχεδόν υπαλληλική σχέση µαζί τους. Εκµεταλ-
λεύονται και τους πολιτικούς µηχανικούς και τους αρχιτέκτονες,
και, βεβαίως, τα ιδιωτικά νοικοκυριά. Όµως, αυτές οι κατασκευα-
στικές εταιρείες ούτε καν αναφέρονται στο νοµοσχέδιό σας, λες

και δεν έχουν σχέση ούτε µε τις άδειες ούτε µε τη διαφθορά ούτε
µε την παρανοµία. Και όµως, αυτές είναι που κατά 90% οικοδο-
µούν τη χώρα σήµερα. 

Τι θα γίνει µε αυτές τις υποθέσεις; Γιατί τις έχετε απαλλάξει
από το νοµοσχέδιο και ψάχνετε να αναζητήσετε όπου αλλού –
υποτίθεται- ευθύνες; 

Ιδιωτικοποιείτε, επίσης, τους ελέγχους κατά τρόπο τέτοιο,
ώστε οι κατασκευαστικές εταιρείες να έχουν και τους ελεγκτές
στο χέρι ακόµα περισσότερο απ’ ό, τι υποτίθεται υπήρχε µε το
διεφθαρµένο δηµόσιο. Αυτά είναι τα έργα που κάνατε και που θα
οδηγήσουν σε πολύ χειρότερες καταστάσεις την οικοδοµή, τη
λαϊκή οικογένεια και κυρίως το περιβάλλον της χώρας µας.

Γι’ αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει τώρα ο

Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Παπακωνσταντίνου για µία παρέµβαση, για να κλείσουµε επί της
αρχής τη διαδικασία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Πρόεδρε.

Ζήτησα το λόγο όχι για να µιλήσω πάνω στην ουσία του νοµο-
σχεδίου. Θα µου επιτρέψετε να κάνω µερικές παρατηρήσεις,
ακούγοντας κάποιες τοποθετήσεις κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης.

Κατ’ αρχάς, σε µία στιγµή που είναι δύσκολη και κρίσιµη για
τη χώρα επιχειρείται µία απίστευτη σπέκουλα –θα µου επιτρέ-
ψετε να χρησιµοποιήσω αυτήν τη λέξη- από διάφορους εδώ
µέσα, µία προσπάθεια να ευτελίσουν µία διαδικασία που είναι
απόλυτα συµβατή µε το Σύνταγµα και απόλυτα συµβατή µε αυτό
που είναι σαφές ότι είναι το κοινό αίσθηµα. Δηλαδή, να διευρυν-
θεί η βάση στήριξης της σηµερινής Κυβέρνησης, για να µπορέ-
σουµε να προχωρήσουµε συντεταγµένα, να κλείσουµε τις
εκκρεµότητες που έχουµε σε σχέση µε τη δανειακή σύµβαση και
µε τις αποφάσεις που πάρθηκαν στις 27 Οκτωβρίου και να πάει
µετά η χώρα συντεταγµένα και να πάρει τις πολιτικές αποφάσεις
που πρέπει να πάρει. 

Πρόκειται για µία πορεία, η οποία ξεκίνησε από την απόφαση
που πήρε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός -κάτι που δεν το έχει ξανα-
κάνει ποτέ κανένας- να βάλει το δικό του αξίωµα πάνω στο τρα-
πέζι και να πει ότι «εµένα δεν µε ενδιαφέρει εάν υπάρχει µία
άλλη, τρίτη λύση, µε την οποία συµφωνούµε όλοι». Και αντί αυτό
να χαιρετιστεί, ακούµε αυτή τη φοβερή σπέκουλα γύρω από το
ότι ευτελίζονται –υποτίθεται- οι θεσµοί και οι διαδικασίες τους
Συντάγµατος. Κάθε άλλο. Όλα θα γίνουν σύµφωνα µε τις συν-
ταγµατικές διαδικασίες και µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο για
τον τόπο. 

Επίσης, βλέπω µια απύθµενη υποκρισία. Οι ίδιοι ακριβώς, οι
οποίοι τις τελευταίες ηµέρες, εβδοµάδες και µήνες έκαναν ό, τι
µπορούσαν για να δώσουν την εικόνα προς τα έξω µιας χώρας
ακυβέρνητης -και µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα και έξω απ’ αυτή την
Αίθουσα- οι ίδιοι που µιλούσαν για κατοχικές κυβερνήσεις, οι ίδιοι
ακριβώς σήµερα έρχονται και ανησυχούν για την εικόνα της
χώρας στην Ευρώπη και στον κόσµο. Πόσο υποκριτής µπορεί να
είναι κανένας! 

Και να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι φαίνεται ότι
αυτό είναι το τελευταίο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης µε την πρω-
θυπουργία του Γεωργίου Παπανδρέου. Είναι ένα νοµοσχέδιο στη
συνέχεια πολλών άλλων δύσκολων νοµοσχεδίων. Εγώ ως Υπουρ-
γός Οικονοµικών και στη συνέχεια ως Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής είχα την ευκαιρία να εισηγηθώ
πολλά από αυτά τα νοµοσχέδια, νοµοσχέδια που δίχασαν την Αί-
θουσα, νοµοσχέδια που συζητήθηκαν, νοµοσχέδια που, όµως,
όλα ήταν απαραίτητα για να σταθεί η χώρα όρθια και να κάνει
µεγάλες αλλαγές. 

Όλοι όσοι συµµετέχουµε σ’ αυτήν την Κυβέρνηση είµαστε υπε-
ρήφανοι που υπηρετήσαµε υπό τον Γιώργο Παπανδρέου. Και εί-
µαστε υπερήφανοι για το έργο που φέραµε µέχρι εδώ. Ένα έργο
που θα κριθεί, βεβαίως, στο δρόµο από τους πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, κ. Σπυρίδων Χαλβατζής, για ένα λεπτό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κύριος Υπουργός µίλησε σε πρώτο πληθυντικό. Εµείς δεν

έχουµε ουδεµία σχέση και ούτε έχουµε καµµία φορά τοποθετη-
θεί για κατοχική κυβέρνηση. Ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε η Νέα Δηµο-
κρατία εµφορούνται από κατοχικές απόψεις. 

Όλα όσα συµβαίνουν σήµερα συναποφασίζονται στην Ευρω-
παϊκή Ένωση µε τη συµµετοχή των κοµµάτων, σήµερα του
ΠΑΣΟΚ, χθες της Νέας Δηµοκρατίας. Όλα όσα εφαρµόζονται
είναι η πολιτική της αστικής τάξης. Εµείς σ’ αυτό αντιπαρατιθέ-
µεθα: Αντιπαλεύουµε αυτήν την πολιτική. Την πολιτική των µονο-
πωλίων, την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τώρα, το αν µέσα
στο τελευταίο διάστηµα συµπλέκονται, διαπλέκονται και αλλη-
λοεκφράζονται και οι πολιτικοί εκπρόσωποι της αστικής τάξης
στη χώρα µας και τα επιτελεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τον
ίδιο λόγο, µε την ίδια τροµοκρατική προς το λαό αντίληψη, αυτό
είναι κάτι αναπόφευκτο. Αλλά οι αναφορές περί κατοχής δεν
έχουν σχέση µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Πα-
ναγιώτης Λαφαζάνης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Καταλαβαίνω και κατανοώ τον
κύριο Υπουργό. Κατανοώ τη θέση του, τις δυσχέρειες που έχει.
Διαχειρίστηκε άλλωστε ως Υπουργός Οικονοµικών τις τύχες της
χώρας για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα επί Κυβερνήσεως Πα-
πανδρέου. Κάτι καλό πρέπει να πει γι’ αυτή την Κυβέρνηση, κάτι
καλό για τον εαυτό του. Είναι θεµιτό, ανθρώπινο. 

Αλλά από εκεί µέχρι του σηµείου που φθάνετε να πείτε ότι
είστε υπερήφανος για το έργο αυτής της Κυβέρνησης, λυπάµαι
πάρα πολύ. Είστε εκτός τόπου και χρόνου. Δεν καταλαβαίνετε τι
γίνεται. Δεν έχετε καµµιά επαφή µε την ελληνική κοινωνία. Δεν
έχετε αντιληφθεί ότι µέσα σ’ αυτά τα δύο χρόνια καταστράφηκε
αυτή η χώρα από την Κυβέρνησή σας. Το χειρότερο απ’ όλα, µια
και θελήσατε να δώσετε άλλου είδους προεκτάσεις στις αντιπο-
λιτευτικές µας διαθέσεις, είναι ότι έχετε µετατρέψει τη χώρα σε
νεοαποικία, σε µπανανία και προτεκτοράτο. Αυτή είναι η αλήθεια,
την οποία ξέρει σήµερα όλος ο ελληνικός λαός πέρα από πολι-
τικά και ιδεολογικά σύνορα. Και βεβαίως την ξέρουν και οι πάν-
τες στον κόσµο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής «Νέος τρόπος έκδοσης αδειών δόµησης, ελέγ-
χου κατασκευών και λοιπές διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής «Νέος τρόπος έκδοσης αδειών δόµησης, ελέγχου κα-
τασκευών και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά
πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των άρθρων και των τροπολογιών, τα οποία θα συζητηθούν ως
µία ενότητα.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής κ. Παπακωνσταντίνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Για να διευκολύνω τη
διαδικασία, γιατί απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι θα συζητηθούν ταυτό-
χρονα τα άρθρα και οι τροπολογίες, θα ήθελα να δηλώσω τις
τροπολογίες τις οποίες αποδέχεται η Κυβέρνηση.

Η Κυβέρνηση αποδέχεται την τροπολογία της κ. Φαρµάκη-
Γκέκη µε γενικό αριθµό 610 και ειδικό 57.

Η Κυβέρνηση αποδέχεται την τροπολογία επίσης, της κ. Φαρ-
µάκη-Γκέκη µε γενικό αριθµό 620 και ειδικό 66.

Η Κυβέρνηση αποδέχεται µια τρίτη τροπολογία της κ. Φαρ-

µάκη-Γκέκη µε γενικό αριθµό 614 και ειδικό 61.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μα, κύριε Υπουργέ…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αποδεχόµαστε την
τροπολογία του κ. Παπαδόπουλου, του κ. Τριανταφυλλόπουλου
και της κ. Κυριακοπούλου µε γενικό αριθµό 618 και ειδικό 64.

Όπως πάντα είναι αµετροεπής ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ...
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Έλεος!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αποδεχόµαστε την
τροπολογία του κ. Χαραλαµπόπουλου µε γενικό αριθµό 607 και
ειδικό 55.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, κύριε Λα-

φαζάνη. Βοηθήστε και τους στενογράφους. Παρεµβάλλεστε και
δεν µπορούν να καταγράψουν τα Πρακτικά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αποδεχόµαστε την
τροπολογία της κ. Τσιαούση και του κ. Κεγκέρογλου µε γενικό
αριθµό 613 και ειδικό 60.

Αποδεχόµαστε την τροπολογία της κ. Τσιαούση µε γενικό
αριθµό 619 και ειδικό 65.

Αποδεχόµαστε την τροπολογία του κ. Κατρίνη µε γενικό
αριθµό 615 και ειδικό 62.

Αποδεχόµαστε την τροπολογία της κ. Περλεπέ µε γενικό
αριθµό 609 και ειδικό 56.

Υπάρχουν και κάποιες άλλες τροπολογίες εκ των οποίων ορι-
σµένα σηµεία έχουν ήδη ενσωµατωθεί µέσα στις αλλαγές που
έχουµε κάνει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πιο εύκολο θα ήταν να

µας πείτε ποιες δεν δέχεστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όχι, γιατί ήταν πολ-
λές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η κ. Αι-
κατερίνη Φαρµάκη-Γκέκη.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω εν τάχει επί των άρ-

θρων αναφορικά µε το νοµοσχέδιο, γιατί νοµίζω ότι τόσο εγώ
στην εισήγηση επί της αρχής, όσο και οι δύο Υπουργοί τοποθε-
τηθήκαµε επαρκώς και αναλύσαµε πολλά ζητήµατα τα οποία ου-
σιαστικά ήταν στη συζήτηση επί των άρθρων. 

Εν τάχει, για να έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε επί των
τροπολογιών που περιλαµβάνουν πολλά και σηµαντικά θέµατα,
θα πω ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αποτελείται από
3 κεφάλαια και 43 άρθρα. Ουσιαστικά είναι στην κατεύθυνση τού
να υπάρξει ένα νέο, σύγχρονο, απλό και ταχύ πλαίσιο για την έκ-
δοση αδειών δόµησης που θα χρησιµοποιήσει την τεχνολογία,
χορηγώντας την άδεια δόµησης γρήγορα και µε λίγα δικαιολο-
γητικά. Σε δεύτερο στάδιο εκείνο που θέλουµε ως συντεταγµένη
πολιτεία είναι να εκσυγχρονιστούν οι πεπαλαιωµένες διαδικασίες
που σχετίζονται µε την παρακολούθηση και τον έλεγχο των κτη-
ριακών κατασκευών. Ένα τρίτο ζήτηµα είναι να ρυθµιστούν χρο-
νίζοντα προβλήµατα και πρακτικά ζητήµατα που έχουν ανακύψει
και από τον πρόσφατο νόµο των αυθαιρέτων, αλλά που σχετίζον-
ται γενικότερα και µε την πολεοδοµική νοµοθεσία.

Στο A’ Κεφάλαιο του νοµοσχεδίου ουσιαστικά γίνεται η έγ-
κριση δόµησης και η άδεια δόµησης τελείως ξεχωριστά. Η έγ-
κριση δόµησης µε πολύ λίγα δικαιολογητικά υποβάλλεται και
εγκρίνεται στην υπηρεσία δόµησης των δήµων µέσα σε πέντε
µέρες, η δε άδεια δόµησης -η οποία µπορεί να εκδοθεί µέσα σ’
ένα χρόνο ή σε δύο χρόνια αν το κτήριο είναι πολύ µεγάλο- µε
την υποβολή ηλεκτρονικά των απαιτούµενων µελετών και µε
πλήρη ευθύνη των µηχανικών µελετητών µέσα σε δύο µέρες. Κα-
ταλαβαίνουµε όλοι ποια τεράστια διαφορά υπάρχει σε σχέση µε
το προηγούµενο σύστηµα, πόσο απελευθερώνονται εργατοώρες
και για τους υπαλλήλους των πολεοδοµιών, έτσι ώστε να µπορέ-
σουν να διευθετήσουν άλλα ζητήµατα, δηλαδή να κάνουν καλύ-
τερη αρχειοθέτηση και να συµβάλουν στην καλύτερη πολεοδό-
µηση του οικιστικού περιβάλλοντος. Από την άλλη µεριά βέβαια
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εξοικονοµούνται πάρα πολλές εργατοώρες και για τους µηχανι-
κούς-µελετητές, αλλά και για τους ιδιοκτήτες.

Στο Β’ Κεφάλαιο ουσιαστικά γίνεται συζήτηση για τον ελεγκτή
δόµησης. Είναι ένας καινούργιος θεσµός, ο οποίος επιβαρύνεται
µε τον έλεγχο δόµησης ο οποίος ουσιαστικά µέχρι τώρα δεν γι-
νόταν καθόλου στις οικοδοµές ή, όπου γινόταν, ήταν προσχηµα-
τικός ή γινόταν κατόπιν έγγραφης καταγγελίας κάποιου πολίτη.
Ο έλεγχος δόµησης που θα γίνεται σε τρεις φάσεις της κατα-
σκευής, δηλαδή στη θεµελίωση ή στα τοιχία του υπογείου, στην
ολοκλήρωση του φέροντος οργανισµού και στην ολοκλήρωση
της τοιχοποιίας σ’ αυτό το στάδιο, αλλά και στο στάδιο της απο-
περάτωσης της κατασκευής, θα γίνεται από τρεις διαφορετικούς
ελεγκτές δόµησης οι οποίοι θα ορίζονται κατόπιν κλήρωσης.
Άρα, περιορίζεται το ζήτηµα της διαφθοράς και περιορίζεται το
ζήτηµα τού να θέλει κάποιος να ευνοήσει µία αυθαιρεσία, διότι
θα είναι ο επόµενος ο οποίος θα τη δει. Υπάρχει ο έλεγχος των
ελεγκτών δόµησης απευθείας από το ΥΠΕΚΑ. Θεωρώ ότι µε την
εµπειρία την οποία βάζουµε µετά από δύο χρόνια για κτήρια τα
οποία είναι µέχρι χίλια τετραγωνικά και για τέσσερα χρόνια για
κτήρια τα οποία είναι µεγαλύτερα, ο θεσµός αυτός µπορεί να
βοηθήσει στην απεµπλοκή και στη µείωση της αυθαιρεσίας.

Στο Γ’ Κεφάλαιο ουσιαστικά υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα
τα οποία αφορούν τα γνωµοδοτικά όργανα, τη γνωστή µας ΕΠΑΕ
η οποία µέχρι τώρα διαχειριζόταν πάρα πολλούς φακέλους.
Ήταν οι φάκελοι των αδειών, οι οποίοι προορίζονταν για οικοδο-
µές οι οποίες ήταν στα πεντακόσια µέτρα από την παραλιακή
ζώνη, είτε ήταν σε πλατείες είτε ήταν σε εθνικούς δρόµους κ.λπ..

Όπως είπε και ο Υπουργός ουδόλως βοήθησαν σε όλο αυτό
το διάστηµα να γίνει ένα καλύτερο οικιστικό περιβάλλον. Όλο
αυτό, λοιπόν, αναθεωρείται µαζί και οι λειτουργίες και οι δοµές
του Υπουργείου ΥΠΕΚΑ προκειµένου να µπορέσουν να προσεγ-
γίσουν τη νέα πραγµατικότητα του οικιστικού περιβάλλοντος και
να βοηθήσουν σε αυτή την κατεύθυνση και µε τη βοήθεια της τε-
χνολογίας.

Περνώντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις τροπολογίες
θέλω να πω ότι οι περισσότερες απ’ αυτές τις τροπολογίες τις
οποίες κατέθεσα και εγώ αλλά και άλλοι συνάδελφοι Βουλευτές,
είναι τροπολογίες που είχαν συζητηθεί στην επιτροπή και τη συ-
ζήτηση επί των άρθρων. Απλά τεχνικό κώλυµα και η κατάληψη
του Λογιστηρίου του Κράτους δεν άφησε να υπάρχει τεχνική και
οικονοµική αξιολόγηση, έτσι ώστε να έρθουν ενσωµατωµένες
στον κύριο όγκο του νοµοσχεδίου. Άρα, δε θα πρέπει κανείς να
συζητά και να βάζει ζητήµατα που έχουν να κάνουν ίσως µε όχι
σωστή κατεύθυνση των συναδέλφων και εµού προσωπικά. 

Αναλυτικά, ως προς τις τροπολογίες που έχω καταθέσει και οι
οποίες είχαν συζητηθεί, ήταν και η αρµοδιότητα του πολεοδοµι-
κού γραφείου του ΕΟΤ να είναι υποχρεωµένο τις άδειες που εκ-
δίδει να τις κοινοποιήσει στις υπηρεσίες δόµησης των δήµων οι
οποίες θα είναι και υπεύθυνες, αν υπάρχει αυθαίρετη κατασκευή,
να επιβληθούν τα πρόστιµα. 

Επίσης, σε ζητήµατα που αφορούν στην πολεοδοµική αναµόρ-
φωση προβληµατικών περιοχών, ουδέποτε ο ν. 2508 εφαρµό-
στηκε στην πράξη ακριβώς διότι υπήρχε δικαστική εµπλοκή από
ιδιοκτήτες, οι οποίοι δεν ήθελαν την αναµόρφωση της περιοχής.
Θεωρώ ότι η διάταξη κατά την οποία ο ιδιοκτήτης που µπορεί να
προσφύγει, πρέπει να έχει δοµήσει το ακίνητό του τουλάχιστον
κατά 30% είναι κάτι που µπορεί να µας απεµπλέξει από την κα-
θυστέρηση της αναµόρφωσης των προβληµατικών περιοχών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Το άρθρο 4 έχει πάρα πολλές ρυθµίσεις µε σκοπό να λειτουρ-
γήσει πολύ πιο σωστά ο πρόσφατος ν. 4014 για τη ρύθµιση των
αυθαιρέτων. Είναι ζητήµατα που έχουν προκύψει από την αρχή
της εφαρµογής του νόµου, από την 1η Οκτωβρίου. Είναι ζητή-
µατα που είναι προς όφελος των πολιτών και νοµίζω ότι κανένας
συνάδελφος δεν θα έχει αντίρρηση. 

Σ’ εκείνο το οποίο θα σταθώ και το οποίο ίσως δεν συζητήθηκε
στην επιτροπή, απ’ όσο θυµάµαι, είναι το θέµα των παραδοσια-
κών οικισµών. Δίνεται η δυνατότητα µε αυτήν την τροπολογία να
ρυθµιστούν και τα αυθαίρετα τα οποία είναι σε παραδοσιακούς
οικισµούς. Είναι κάτι που και εγώ, αλλά και άλλοι συνάδελφοι εί-

χαµε θέσει στο νόµο περί αυθαιρέτων, γιατί θεωρούσαµε ότι
πραγµατικά δεν µπορείς να αποκλείεις από µια τέτοια ρύθµιση
τη δυνατότητα των ιδιοκτητών, οι οποίοι είχαν κάποιες αυθαίρε-
τες κατασκευές µέσα σε παραδοσιακούς οικισµούς, να µην µπο-
ρούν να µεταβιβάσουν ή να µην µπορούν να ρυθµίσουν το
ακίνητό τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δυο λεπτά θα ήθελα µόνο για να ολοκλη-
ρώσω. 

Δίνεται η δυνατότητα στους παραδοσιακούς οικισµούς να ρυθ-
µιστούν και σε αυτά τα ακίνητα που ήταν πριν από την έγκριση
του παραδοσιακού οικισµού, αλλά και µετά.

Θέλω να πω, όµως, κύριε Υπουργέ, εδώ ότι το 5%, το οποίο
επιτρέπουµε σε παραδοσιακούς οικισµούς µικρότερους των δύο
χιλιάδων κατοίκων είναι πάρα πολύ µικρό. Θεωρώ ότι το 5% είναι
στο όριο µιας µικροπαράβασης. Έχουµε 2% και µπορούµε να
έχουµε ήδη µικροπαράβαση. Νοµίζω ότι µπορούµε να το πάµε
15%.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μπορώ να έχω
το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ίσως υπάρχει
µια παρεξήγηση. Πράγµατι από τον προηγούµενο νόµο ρύθµισης
περί αυθαιρέτων κατασκευών εξαιρέθηκαν οι παραδοσιακοί οι-
κισµοί. Έχουν κηρυχθεί πάρα πολλοί παραδοσιακοί οικισµοί.
Υπήρξε ένα θέµα όσον αφορά στις µεταβιβάσεις που δεν µπο-
ρούσαν να γίνονται δηλαδή τις δικαιοπραξίες. Έπρεπε να βρεθεί
µια λύση.

Νοµίζω ότι το είδαµε πολλαπλώς νοµικά. Και αυτό το 5% είναι
ουσιαστικά πέραν του επιτρεπόµενου, σύµφωνα µε τους όρους
και περιορισµούς δόµησης που ισχύουν στον οικισµό. Αυτό ση-
µαίνει ότι µπορεί να έχεις µια εξ ολοκλήρου, 100%, αυθαίρετη
κατασκευή σε έναν παραδοσιακό οικισµό, η οποία ουσιαστικά
«τακτοποιείται», αφού περάσει από την επιτροπή. Κι αν δεν προ-
σαρµόζεται, υποδεικνύει η ειδική επιτροπή που συστήνεται αλ-
λαγές που θα πρέπει να γίνουν για να προσαρµοστεί.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ – ΓΚΕΚΗ: Σε κάτω των δύο χιλιά-
δων; Όχι. Έτσι όπως το λέτε εδώ, δεν επιτρέπεται η υπαγωγή
στις διατάξεις του παρόντος αυτοτελών νέων κατασκευών µετά
την κήρυξη του οικισµού ως παραδοσιακού, οι οποίες έχουν
υπέρβαση ύψους µεγαλύτερη του 5% του επιτρεποµένου. Στα
επτάµιση µέτρα το 5% είναι…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι µόνο ως
προς το ύψος.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ – ΓΚΕΚΗ: Ως προς το ύψος µόνο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Και αυτό γιατί;
Διότι αφορά τις νέες κατασκευές. Διότι, δυστυχώς, σε υπέρο-
χους παραδοσιακούς οικισµούς υπάρχουν αυθαίρετες κατα-
σκευές, όπου αλλοιώνουν τον οικισµό κατά τραγικό τρόπο.
Υπάρχουν αυθαιρεσίες µε τρεις ορόφους ή τέσσερις ή πέντε,
ανάλογα µε την κλίση. Αυτές όχι…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ – ΓΚΕΚΗ: Συµφωνώ απολύτως,
αλλά θεωρώ ότι το 5% στα επτάµιση µέτρα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Και πολύ είναι.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ – ΓΚΕΚΗ: …είναι µόνο τριάντα πέντε
εκατοστά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Και πολύ είναι.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ – ΓΚΕΚΗ: Νοµίζω ότι πρέπει να το
δείτε θετικά µέχρι τη λήξη της συζήτησης.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, θέλω πραγµατικά να ευχαριστήσω
το Υπουργείο, γιατί αυτό το µεγάλο ζήτηµα των παραδοσιακών
οικισµών λύνεται σήµερα µε την τροπολογία αυτή µε τον πλέον
καλύτερο τρόπο.
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Θεωρώ ότι και όλα τα ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε
τον υπολογισµό προστίµων είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Όσον αφορά την τροπολογία η οποία έχει κατατεθεί για τη µεί-
ωση περαιτέρω των προστίµων ή για την αύξηση των δόσεων,
εγώ είµαι θετική, αν και το Υπουργείο µπορέσει να την αποδεχ-
θεί.

Στο άρθρο 5, επίσης, υπάρχει ένα θέµα το οποίο νοµίζω ότι
αφορά όλη την κοινωνία, η απόφαση του Υπουργείου να επιτρέ-
ψει υπό όρους την πετρελαιοκίνηση επιβατικών αυτοκινήτων στις
περιοχές Αττικής και Θεσσαλονίκης. Αίρεται, ουσιαστικά, αυτή η
απαγόρευση και δίνεται η δυνατότητα, µετά από κοινή υπουργική
απόφαση του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, να τε-
θούν οι όροι και οι προϋποθέσεις για τη χορήγηση αδειών
κυκλοφορίας πετρελαιοκίνητων επιβατικών αυτοκινήτων, αλλά
να µπουν και σχετικά µέτρα για την αντιµετώπιση της ρύθµισης.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 620, θεωρώ ότι είναι και αυτή
για την καλύτερη λειτουργία του νόµου περί αυθαιρέτων, όπως
και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 614 η οποία δίνει παράταση
µέχρι τις 30/11/2011. 

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι τα τελευταία γεγονότα οδηγούν
στην κατεύθυνση να ξαναγίνει αναθεώρηση και επέκταση αυτού
και για τους ηµιυπαίθριους και για τα αυθαίρετα, διότι τα γεγο-
νότα τα οποία συµβαίνουν στη χώρα µας το τελευταίο διάστηµα
αποτρέπουν και τους πολίτες από το να προσέλθουν στις πολε-
οδοµίες, στις υπηρεσίες δόµησης είτε στους µηχανικούς και να
ρυθµίσουν το αυθαίρετό τους.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτή η παράταση ισχύος του ν. 3843 για
τους ηµιυπαίθριους, αλλά και για τα αυθαίρετα, είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση και καλώ όλους τους συναδέλφους να την
ψηφίσουν.

Το νοµοσχέδιο επί των άρθρων ουσιαστικά συζητείται σήµερα
και νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής θα αποδεχθούν τα
περισσότερα άρθρα, αν όχι όλα. Διότι νοµίζω ότι τα περισσότερα
από αυτά είναι στην κατεύθυνση, πραγµατικά, οφέλους των πο-
λιτών και ξεµπλοκαρίσµατος πολεοδοµικών νοµοθεσιών, για τις
οποίες έχουν επισηµανθεί καθυστερήσεις και ανακολουθίες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο εισηγητής της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης κ. Νικόλαος Λέγκας έχει το λόγο.

Απ’ ό,τι φαίνεται θα είστε κι εσείς ο τελευταίος εισηγητής της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Μετά τι ακολουθεί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μιας και µιλάµε για τα

τελευταία πράγµατα, θα είστε µετά, για παράδειγµα, της Συµπο-
λίτευσης.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπε ο κύριος Υπουργός ότι είναι θετικό που τηρούµε τον Κα-

νονισµό της Βουλής, επειδή συνεχίζουµε να συζητάµε σήµερα
αυτό το νοµοσχέδιο.

Είπα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην αρχική µου τοποθέ-
τηση ότι η σηµερινή συζήτηση βρίσκεται σε αναντιστοιχία µε το
πολιτικό ενδιαφέρον όλων των Ελλήνων, όλων των πτερύγων,
όλων των κοµµάτων και φυσικά ηµών των ιδίων. Ας είµαστε ειλι-
κρινείς. Σήµερα, περί άλλων τυρβάζουµε και πρέπει να λέµε τα
πράγµατα µε το όνοµά τους. 

Ναι, πρέπει να τηρήσουµε τον Κανονισµό, αλλά, βεβαίως, από
την άλλη, πρέπει να µην προκαλούµε τον Κανονισµό. Και τον
προκαλούµε, κύριε Υπουργέ, µε τη σωρεία όλων αυτών των τρο-
πολογιών. Το γεγονός ότι ενηµερώσατε κατά τη διαδικασία της
δεύτερης ανάγνωσης για τις βασικές σας προθέσεις σε σχέση
µε τις τροπολογίες, δεν αναιρεί το ότι σήµερα έχουµε σωρεία
τροπολογιών, ρυθµίσεων, που είναι αδύνατο να µελετηθούν.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα και ας είµαστε ειλικρινείς. Οφεί-
λουµε να το πούµε.

Υπ’ αυτήν την έννοια, διατάξεις και άρθρα που έπονται του άρ-
θρου 38, για εµάς, δεν υφίστανται. Σας καλούµε, κύριε Υπουργέ,
να αποσύρετε και αυτές τις τροπολογίες. Δεν έχουµε καµµία βια-
σύνη -έτσι νοµίζω- πλην µίας τροπολογίας, αυτής µε αριθµό 614,

που αφορά στην παράταση προθεσµίας υποβολής αιτήσεων και
δικαιολογητικών για την υπαγωγή ακινήτων στις διατάξεις του
Κεφαλαίου Β’ που αναφέρεται στους ηµιυπαίθριους χώρους. 

Με αυτές τις τροπολογίες στην ουσία τι κάνετε; Κάνετε την
ανάγκη φιλοτιµία. Σήµερα, οι βουλευτικές τροπολογίες τις
οποίες δεχθήκατε απλόχερα -πρωτοφανές για τα ιστορικά δεδο-
µένα του Υπουργείου σας- στην ουσία τι είναι; Δεχθήκατε τις
τροπολογίες τις οποίες µεταβιβάσατε στους Βουλευτές. Αυτό
ακριβώς έγινε. Είχατε την πρόθεση να φέρετε υπουργικές τρο-
πολογίες. Τις «σπάσατε» και τις δώσατε στους Βουλευτές. Δώ-
σατε έτσι και τη χαρά των µικρών ή µεγάλων αλλαγών στους
Βουλευτές, που κατόρθωσαν να περάσουν τις απόψεις τους
µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, ας είµαστε ειλικρινείς. Έχουµε εδώ ένα δεύ-
τερο νοµοσχέδιο, αυτό που ακολουθεί µετά το άρθρο 38 και
τώρα, µε αυτές τις τροπολογίες, φτιάχνουµε ένα τρίτο νοµοσχέ-
διο. Έχουµε στην ουσία τρία νοµοσχέδια στη συσκευασία του
ενός. Δεν είναι διαδικασία αυτή και µάλιστα σ’ αυτήν την κρίσιµη
συγκυρία, που οφείλουµε περισσότερο από κάθε άλλη φορά να
σεβόµαστε τις διαδικασίες και τον Κανονισµό της Βουλής!

Γιατί, αλήθεια, αυτή η βιασύνη; Δεν βιαστήκατε να εντάξετε
όλες αυτές τις ρυθµίσεις στο κυρίως σώµα του νοµοσχεδίου και
έρχεστε τώρα να το κάνετε µε αυτήν τη διαδικασία; Αφήστε το
για αργότερα, για την κυβέρνηση που έρχεται, να συζητήσουµε
µε άνεση χρόνου όλα αυτά τα ενδιαφέροντα θέµατα, κατά την
άποψή σας. Εµείς σε ορισµένα από αυτά έχουµε ισχυρές ενστά-
σεις και θα θέλαµε εκεί να έχουµε το χρόνο να µελετήσουµε
αυτές τις τροπολογίες. Είναι αλήθεια ότι µε αυτήν τη διαδικασία
και εµείς αµυνόµεθα, µε αποτέλεσµα να αδικήσουµε και ορισµέ-
νες σωστές ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται σε αυτά που φέρ-
νετε.

Πέρα από το γεγονός ότι αυτές οι τροπολογίες δεν έχουν αξιο-
λογηθεί και έρχονται µε βεβιασµένο τρόπο, δεν έχουν αξιολογη-
θεί και οι συνέπειές τους τόσο σε δηµοσιονοµικό όσο και σε
λειτουργικό επίπεδο. Θα σας αναφέρω µερικές από αυτές τις
ρυθµίσεις για τις οποίες έχουµε ισχυρές ενστάσεις. Αναφέροµαι
στις δασικές και στις βραχώδεις εκτάσεις, στην πετρελαιοκίνηση
και πώς εισάγεται αυτή, στην επαναλειτουργία των ανενεργών
λατοµείων που είναι µείζον θέµα, στη διαδικασία σύνταξης των
δασικών χαρτών, στον τρόπο υπολογισµού της εισφοράς σε γη
στις τουριστικές εγκαταστάσεις, στις διαδικασίες ανάθεσης των
µελετών του παραλιακού µετώπου, στη χρονική επέκταση του
καταλόγου των αιολικών πάρκων, στο ειδικό χωροταξικό σχέδιο
για το θαλάσσιο χώρο, στη στελέχωση των διευθυντών του
Υπουργείου σας, χωρίς αξιολόγηση µάλιστα, στην άρση της ανα-
δάσωσης του Νοσοκοµείου Πεντέλης, στην αναδιάρθρωση των
υπηρεσιών της γενικής διεύθυνσης του ΥΠΕΚΑ, όταν πριν από
λίγο καιρό ψηφίσαµε νοµοσχέδιο για το νέο µισθολόγιο και το
νέο βαθµολόγιο αλλά και για την ένταξη της παλιάς δοµής στο
νέο µισθολόγιο, στη ρύθµιση για τις υπεραγορές, ώστε να ανα-
πτύσσονται στις περιοχές εκτός σχεδίου την ώρα που πάνε σύµ-
φωνα µε το εθνικό χωροταξικό σχέδιο να την αποτρέψουν. Δεν
µπορούµε, λοιπόν, να σας δώσουµε τη συγκατάθεση και τη συ-
ναίνεσή µας σε όλες αυτές τις διατάξεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως τονίσαµε και στη συζή-
τηση επί της αρχής, το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί έστω και
αποσπασµατικά, µία τοµή –το διευκρινίζουµε και το περιορί-
ζουµε- στο χώρο έκδοσης των αδειών.

Είναι απλά και περιεκτικά διατυπωµένο. Παραπέµπει ωστόσο
τη διευθέτηση και ρύθµιση καίριων ζητηµάτων σε δέκα υπουργι-
κές αποφάσεις. Τα πιο σηµαντικά ζητήµατα προσπαθεί να τα
ρυθµίσει µέσα από υπουργικές αποφάσεις.

Θέτει σαν βασικό στόχο τη µείωση του χρόνου έκδοσης των
αδειών, παραβλέπει, όµως, τα άλλα ουσιαστικά ζητήµατα, όπως
την ποιότητα των µελετών, την απλοποίηση του Γενικού Οικοδο-
µικού Κανονισµού, το τελικό κατασκευαστικό αποτέλεσµα. Στοι-
χεία, τα οποία τα τοποθετεί, όπως είπαµε και στην αρχική µας
τοποθέτηση, σε ένα δεύτερο επίπεδο.

Παραπέµπει επίσης στο χρόνο που απαιτούν όλες οι υπόλοι-
πες συνοδές εγκρίσεις, δασαρχεία, ΕΟΤ, Αρχαιολογική Υπηρε-
σία, Πυροσβεστική Υπηρεσία, µε αποτέλεσµα οι όποιες καλές
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προθέσεις σύντµησης του χρόνου έκδοσης αδείας να ακυρώνον-
ται εν τη γενέσει. 

Επίσης, το συζητούµενο νοµοσχέδιο θέλει να δουλέψει µε σύγ-
χρονα ηλεκτρονικά εργαλεία, υπάρχει όµως ισχυρή αµφιβολία,
αν τελικά µπορεί αυτό το σύστηµα καθολικά να δουλέψει και να
έχει αποτελέσµατα. Κατανέµει ορθώς ευθύνες µεταξύ των συν-
τονιστών παραγωγής, δεν διασφαλίζει, όµως, το ποιος είναι
υπεύθυνος για τον έλεγχο των µελετών. 

Θα θέλαµε επιπλέον να τονίσουµε την ελλιπή διαβούλευση και
το γεγονός ότι προστέθηκε ένας αριθµός άρθρων που δεν τέ-
θηκε σε διαβούλευση, όπου προστέθηκε ένας µεγάλος αριθµός
τροπολογιών, που συνθέτουν ένα ακόµα νοµοσχέδιο και σας κα-
λούµε για ακόµα µία φορά να αποσύρετε αυτές τις τροπολογίες. 

Θα επιχειρήσω στο σύντοµο χρόνο που έχω, να κάνω κάποιες
παρατηρήσεις. Τονίσαµε ότι είναι ψευδεπίγραφος ο σκοπός, η
σκοπιµότητα, ο στόχος αυτού του νοµοσχεδίου να δώσει άδειες
σε πέντε ηµέρες και άδειες δόµησης σε δύο ηµέρες και εξηγή-
σαµε σε ποια περίπτωση µπορεί να γίνει, στην περίπτωση που θα
έχουν διεκπεραιωθεί όλες οι χρονοβόρες και γραφειοκρατικές
διαδικασίες, οι οποίες βρίσκονται εκτός των ρυθµίσεων του πα-
ρόντος νόµου. 

Αναγνωρίζουµε ότι υπάρχουν καλές προσθέσεις αλλά πρέπει
να τοποθετούµε και τα πράγµατα εκεί που βρίσκονται. Να µην
υπερβάλλουµε, γιατί µέσα από τις υπερβολές, είναι σίγουρο και
δεδοµένο ότι θα έρθει πιο γρήγορα η απογοήτευση των πολιτών
απέναντι σε αυτές τις ρυθµίσεις και τις προσδοκίες που φαίνεται
να µοιράζονται είτε από την εισηγητική έκθεση είτε από τον
τρόπο µε τον οποίο τον παρουσιάσατε στην ελληνική κοινωνία.

Βεβαίως, υπάρχουν και σηµαντικές πρωτοβουλίες που παίρνει
αυτό το νοµοσχέδιο και πράγµατι έχουµε σύντµηση του χώρου
σε αρκετές περιπτώσεις. Θέλουµε, όµως, να κάνουµε την παρα-
τήρηση και επιµένουµε σε αυτό, τι γίνεται µε τις εγκρίσεις που
απαιτούνται από τις άλλες υπηρεσίες, όπως είναι οι αρχαιολογι-
κές υπηρεσίες, τα δασαρχεία, οι εφορίες νεώτερων µνηµείων και
ο ΕΟΤ, διότι εκεί νοµίζω ότι βρίσκεται η ουσία του νοµοσχεδίου.
Αναιρείται η καλή πρόθεση που είχε αυτό το νοµοσχέδιο από τις
εγκρίσεις των άλλων υπηρεσιών, οι οποίες επιτρέψτε µου να πω
ότι δεν είναι αυτές που θα έπρεπε να είναι, είναι αναντίστοιχες
µε τους στόχους που θέτει αυτό το νοµοσχέδιο.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα: Πώς µπορεί να εκδοθεί άδεια δό-
µησης σε δύο ηµέρες από την κατάθεσή της, όταν για να εγκρι-
θεί η παθητική πυροπροστασία χρειάζονται τουλάχιστον
δεκαπέντε ηµέρες µετά την υποβολή της στην Πυροσβεστική,
ενώ για την υποβολή της στην Πυροσβεστική Υπηρεσία προϋπό-
θεση είναι η έγκριση της παθητικής προστασίας; Επίσης, δεν
είναι σαφές –και αν δεν είναι έτσι να µας το πείτε- ποιος είναι ο
αρµόδιος για τον εντοπισµό τυχόν λαθών στις µελέτες. 

Δεν έχω το χρόνο να αναφερθώ και στις παρατηρήσεις των
υπόλοιπων άρθρων, παραµένουν ωστόσο παρατηρήσεις µας που
κάναµε κατά τη διαδικασία της δεύτερης ανάγνωσης. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, όπως είπαµε, ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο
επί της αρχής, έχει καλές προθέσεις, ωστόσο το κοµµάτι του νο-
µοσχεδίου που έπεται από το άρθρο 38 και µετά, αφορά ένα
άλλο νοµοσχέδιο, όπως και οι τροπολογίες και θα σας καλού-
σαµε αυτό το κοµµάτι του νοµοσχεδίου να το αποσύρετε.

Εµείς δεν θα ψηφίσουµε αυτά τα άρθρα και, βεβαίως, ούτε
θα συµµετέχουµε στη συζήτηση των συγκεκριµένων άρθρων και
των τροπολογιών και θα µου επιτρέψετε να συµπληρώσω, πλην
της τροπολογίας πάλι που αφορά στην επέκταση της προθε-
σµίας για την υποβολή των δικαιολογητικών για τους ηµιϋπαίθρι-
ους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρό-
εδρε, το λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θέλω να πω
στο συνάδελφο εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας να µας απαριθ-
µήσει σε ποιες τροπολογίες δεν συµφωνεί, µε την εξής έννοια:

Υπάρχει η τροπολογία η βασική, ο κορµός των τροπολογιών, που
αφορά, παραδείγµατος χάριν, τους παραδοσιακούς οικισµούς,
όπου ξέρετε ότι εκεί υπήρξε, πράγµατι, µία εµπλοκή.

Δεν µπορεί να γίνει καµία δικαιοπραξία και βρίσκουµε µία
λύση. Αυτό δεν θα το ψηφίσετε; Μία άλλη τροπολογία είναι αυτή
που αφορά την πρόταση για τις δόσεις στη ρύθµιση των αυθαι-
ρέτων, να αυξηθούν ή να αυξηθεί η έκπτωση όταν υπάρξει εφά-
παξ αποπληρωµή. Θα θέλαµε να ξέραµε ακριβώς πού διαφω-
νείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Λέγκας έχει το
λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εξηγήσαµε ότι είναι
θέµα αρχής για εµάς να συζητήσουµε τροπολογίες που εισάγον-
ται µε αυτήν την διαδικασία. Είπαµε ότι µας αναγκάζει ο κύριος
Υπουργός να αµυνθούµε και να µην ψηφίσουµε ακόµη και ζητή-
µατα µε τα οποία συµφωνούµε και για τα οποία δεν υπάρχει καµ-
µία βία. Θεωρούµε ότι όλα αυτά τα άρθρα, θα µπορούσαν να
έρθουν σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο. Δεν υπάρχει βιασύνη, εκτός
κι αν ο Υπουργός χρησιµοποιήσει την προσφιλή δικαιολογία
άλλων Υπουργών, δηλαδή ότι τα θέλει η τρόικα. Δεν νοµίζω ότι
αυτά µας τα επιτάσσει κάποια τρόικα.

Εποµένως, πλην της τροπολογίας που έχει και ένα έντονο δη-
µοσιονοµικό ενδιαφέρον, που αφορά στην επιβολή των δικαιο-
λογητικών για τους ηµιυπαίθριους, νοµίζω ότι θα έχουµε την
ευκαιρία όλα αυτά τα ζητήµατα να τα συζητήσουµε σε µία επό-
µενη διαδικασία, σε ένα άλλο νοµοσχέδιο, µε άνεση χρόνου. 

Βεβαίως, ναι, κύριε Υπουργέ, µε αρκετές από αυτές τις διατά-
ξεις συµφωνούµε αλλά θα µου επιτρέψετε να σας επαναλάβω
για ακόµη µία φορά ότι είναι θέµα αρχής ο τρόπος µε τον οποίο
εισάγονται αυτές οι τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ενηµερώσω το Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν την συνεδρίασή µας, αφού
πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα δύο
µαθητές και µαθήτριες και έξι εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό
Σχολείο Θήβας και το Δηµοτικό Σχολείο Νέου Μοναστηρίου
Φθιώτιδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.

Για να διακόπτετε τους εισηγητές, κύριε Πρόεδρε, σηµαίνει
ότι θα έχετε κάτι σηµαντικό να µας πείτε.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Σήµερα, Τετάρτη 9 Νοεµβρίου 2011, 2 η
ώρα το µεσηµέρι, η Βουλή των Ελλήνων δεν ξέρει αν υπάρχει κυ-
βέρνηση. Νοµοθετεί, χωρίς να ξέρει αν υπάρχει κυβέρνηση. Νο-
µοθετεί, χωρίς να ξέρει ποιος είναι ο Πρωθυπουργός. Νοµοθετεί,
χωρίς να ξέρει ποιο είναι το πρόγραµµα το οποίο θα υιοθετήσει,
αυτό το οποίο επωάζεται σε εργώδη επώαση, µε παλίνδροµο
κύηση, που σηµαίνει ότι το έµβρυο βγαίνει νεκρό. 

Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, για άλλη µία φορά συµφωνούν
διαφωνώντας και διαφωνούν συµφωνώντας. Είναι δράµα για την
Ελλάδα. Οι Έλληνες έχουν παγώσει στην πρωτεύουσα, στη συµ-
πρωτεύουσα, σε όλες τις πόλεις και την επαρχία. Η Ελλάδα έχει
κυβέρνηση; Ποιος είναι ο Πρωθυπουργός; Περιφέρουµε την εν-
τολή του Πρωθυπουργού σε όποιον καθίσει. Έχουν παρελάσει
από τις τηλεοράσεις διά των διαρροών, περίπου δέκα ονόµατα.
Πού βαδίζουµε; Πού πηγαίνουµε; Σε µισή ώρα ο Πρωθυπουργός
πηγαίνει στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µε τις παραιτήσεις στα
χέρια. Θα είναι Υπουργός ο κ. Σηφουνάκης, ο οποίος σήµερα
έχει φέρει το νοµοσχέδιο του στη Βουλή; Δηλαδή, όταν το ψηφί-
σουµε σε δύο ώρες, θα έχει καταργηθεί ο κ. Σηφουνάκης; 

Όλα αυτά δεν σας φαντάζουν σχήµατα οξύµωρα και αντιφα-
τικά; Συµπληρώνω, ο πολύ καλός κ. Σηφουνάκης, στον οποίο
θέλω να υπενθυµίσω ότι ως Ανεξάρτητος Βουλευτής πριν από
δέκα χρόνια είχα ψηφίσει ένα νοµοσχέδιο που δεν ψήφισε κανείς
και θέλω να εξάρω τη συµβολή του κ. Σηφουνάκη µε τον οποίο
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γνωριστήκαµε και συνδεθήκαµε πάρα πολύ στα τριάµισι χρόνια
που ανεβοκατεβαίναµε κάθε εβδοµάδα στο Στρασβούργο, στις
Βρυξέλλες. 

Ξέρει, λοιπόν, πολύ καλά ο κ. Νίκος Σηφουνάκης πώς µας βλέ-
πει η Ευρώπη. Υπάρχει µία καχυποψία που έχει φτάσει στο κόκ-
κινο. Παντελώς ανυπόληπτοι. Δεν µπορούµε να της δώσουµε
όνοµα Πρωθυπουργού, ποιοι στηρίζουν αυτήν την Κυβέρνηση,
εκτός της Αριστεράς που έχει µία πάγια θέση. Ποιοι θα είναι
Υπουργοί; Θα είναι πολιτικά πρόσωπα ή τεχνοκράτες; Στις 7’ µ.µ.
φεύγει η διαρροή ότι θα µπουν πολιτικά πρόσωπα. Στις 9’ µ.µ.
αναιρείται, δεν θα είναι πολιτικά πρόσωπα. Στις 10’ µ.µ. βγαίνει
ο Παπαδήµος. Στις 11 µ.µ. ο Σκουρής. Στις 12 µ.µ. ο Ρουµελιώ-
της. Στη 1 πµ ο Διαµαντούρος. Και ξαναγυρίζει. Και κατά τη διάρ-
κεια της νύχτας που κάποιοι µάλιστα δεν κοιµήθηκαν καθόλου,
η εντολή πέρασε σε τέσσερα-πέντε χέρια διαφορετικών προσώ-
πων. Είναι σοβαρότητα όλο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τη στιγµή που πρόκειται για το έθνος, τις ώρες που διανύουµε
είναι σοβαρό αυτό το πράγµα; 

Ο Μπερλουσκόνι έπεσε και φαίνεται να παρασύρει και την Ιτα-
λία µαζί του. Εάν πέσει η Ιταλία, είναι θέµα ωρών –όχι ηµερών-
να πέσει και η Ισπανία. Και ερωτώ: Υπάρχει κανείς ανάµεσά µας,
εσείς κύριε Υπουργέ, που θα πιστέψει ότι ανάµεσα στη σωτηρία
της Ιταλίας και της Ελλάδας η κ. Μέρκελ ή ο κ. Σαρκοζί, θα προ-
τιµήσουν την Ελλάδα; Τα λεφτά δεν φτάνουν για να σωθούν όλες
οι χώρες, ιδιαίτερα του Νότου. 

Κι εµείς είµαστε εδώ και προσπαθούµε να δούµε εάν θα συµ-
φωνήσει ο Παπανδρέου µε το Σαµαρά και ο Σαµαράς µε τον Πα-
πανδρέου. Πώς; Μπορεί να το πιστέψει κανείς στο εσωτερικό της
χώρας; Μπορεί να το πιστέψει η Ευρώπη; Μπορεί να το πιστέψει
η Αµερική και όσες χώρες επιτέλους ενδιαφέρονται, εσείς, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι προσπαθούµε να συνθέσουµε µία
κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας και δεν µιλάνε µεταξύ τους; Δεν
συναντιούνται σε ένα γραφείο και να πουν ότι αυτός είναι ο κα-
λύτερος, αυτόν προτείνω. Είναι δυνατόν µε τηλεφωνικές συνο-
µιλίες, όσες γίνονται –που δεν είναι πολλές- ολιγόλογες και
βραχείες, να προκύψει κυβέρνηση που θα σώσει τον τόπο; 

Προσεκλήθην, όπως ξέρετε. Το Σάββατο το πρωί ο κ. Σαµαράς
είχε µία άλλη γνώµη. Απολύτως σεβαστό. Κυριακή πρωί, Κυριακή
απόγευµα, Δευτέρα πρωί. Δευτέρα µεσηµέρι καλούµαι στον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Κάτι αντιλαµβάνοµαι. Δευτέρα από-
γευµα µου λένε «Κοίταξε πρέπει να είσαι µέσα στην κυβέρνηση
γιατί είναι απαραίτητη προϋπόθεση». Ναι. Ποια κυβέρνηση; «Μα,
έλεγες τόσον καιρό για κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας» µου λένε.
Ναι και το επαναλαµβάνω και τώρα. Είναι κυβέρνηση εθνικής σω-
τηρίας ή εξωµήτριος διαδικασία; Πού βρεθήκαµε να συζητή-
σουµε; 

Όταν ο κ. Παπανδρέου, ο απερχόµενος Πρωθυπουργός της
χώρας, µου είπε ότι είναι και η σύµφωνη γνώµη του κ. Σαµαρά,
του λέω: Το σέβοµαι. Το λέει ο Πρωθυπουργός. Αλλά να τον
βρω, να µου πει τι ισχύει. Κατέστη αδύνατον. Δηλαδή πάµε να
κάνουµε τι; Ναρκοθετούµε εκ των προτέρων αυτό το οποίο έρ-
χεται. Μήπως έχουµε να κάνουµε µε κινήσεις, διαβουλεύσεις
εντυπώσεων, επικοινωνιακού περιεχοµένου, κοµµατικής ιδιοτέ-
λειας;

Θέλω να δω την Ελλάδα να προτάσσεται. Δεν προτάσσεται η
Ελλάδα. Κινδυνεύει η Ελλάδα. Κανονικά έπρεπε να έχει αρχίσει
ο Χολαργός να τυπώνει δραχµές. Μας το λένε ευθέως, κύριε Κοι-
νοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, ότι είµαστε εκτός Ευρώπης. Το λένε
όλοι οι επίσηµοι. Από τον Γιούνγκερ, από τη Μέρκελ, από τον αν-
τιπρόεδρο της γερµανικής κυβέρνησης, µας το λένε όλοι -ας το
πούµε- «Προσέξτε, είστε στη δραχµή».

Και αν θέλετε, η εκφώνηση του λόγου γίνεται για να προτρέψει
όλους σε κίνηση ως σοκ, ως το χαστούκι σε εκείνον που έχει λι-
ποθυµήσει. Λιπόθυµοι είµαστε µπροστά στην κατάσταση η οποία
επέρχεται. Είναι δυνατόν; Εάν δεν µπορούν οι δυο υπεύθυνοι της
χώρας, η µεγάλη Πλειοψηφία του Κοινοβουλίου, οι δυο Αρχηγοί
να καταλήξουν σε µια φόρµα, ας αποφασίσουν οι Βουλευτές που
συνθέτουν τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες να εγκαλέσουν ή να
σπρώξουν, να ανατρέψουν ή να προωθήσουν. Δεν είναι δική µου
δουλειά να πω στους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ ή της Νέας Δηµο-
κρατίας τι πρέπει να γίνει, όµως κάτι πρέπει να γίνει. Εσείς θα

κληθείτε σε δυο µέρες από τώρα µε συνοπτικές διαδικασίες, -
γιατί επιβάλλει ο χρόνος ο αµείλικτος- να ψηφίσετε µία κυβέρ-
νηση που δεν ξέρετε ποια είναι, δεν ξέρετε ποιος θα είναι, πού
θα είναι και τι θα είναι. Τεχνοκράτες; Πολιτικά πρόσωπα; Ακούω
διάφορες σκέψεις. Δηλαδή, στον απόστρατο υποστράτηγο Κα-
ραµήτρο, στο λέκτορα της τάδε πανεπιστηµιακής σχολής, στον
τάδε αεροπαγίτη επί τιµή, θα του αναθέσουµε να πάει να σώσει
τη χώρα; Οι πολιτικοί γιατί υπάρχουν; Είµαστε για τα δύσκολα,
δεν είµαστε για το χειροκρότηµα στις ηµερίδες που κάνουν τα
κοµµατικά µας στελέχη. Είµαστε να πάρουµε ευθύνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Φοβούµεθα να πάρουµε ευθύνες και θα πάµε υπό ποίων;

Αυτών των οποίων δεν ξέρουµε. Δεν ξέρετε. Τώρα έµπαινα στην
Αίθουσα για να έρθω να µιλήσω και µου έλεγε κορυφαίος Υπουρ-
γός αυτής της Κυβέρνησης, συνάδελφός σας: «Έχεις µάθει
ποιος θα είναι ο Πρωθυπουργός;». Σε µισή ώρα πάει ο Παπαν-
δρέου στον Παπούλια. Κορυφαίος Υπουργός από την Κυβέρνηση
µε ρώταγε απ’ έξω: «Έχεις µάθει ποιος θα είναι ο Πρωθυπουρ-
γός;». Ε, δεν προχωράει αυτό το πράγµα. Δεν είναι σοβαρό. Η
κατάσταση είναι σοβαρή. Είπα προ ηµερών ότι οι πολιτικές ηγε-
σίες κινούνται εις τον αστερισµό της παράνοιας. Δυστυχώς εκεί
κινούνται ακόµα, µε µία διαφορά. Προχθές εκινούντο µε ογδόντα
χιλιόµετρα, τώρα κινούνται µε τριακόσια χιλιόµετρα στο δρόµο
της παράνοιας.

Εάν, λοιπόν, ο τόπος χρειάζεται βοήθεια, εάν δεν θέλουµε να
δούµε πράγµατα που πολιτικά ιστορικώς δεν έχουµε δει ποτέ
µέσα εις την Αίθουσα, πρέπει να υπάρξει σοβαρότητα της υστά-
της στιγµής. Δεν µπορεί να απουσιάζουν τα πρώτα ονόµατα από
αυτήν την προσπάθεια. Εάν θέλουµε ο τόπος να βγει από το λή-
θαργο, εάν θέλουµε να βγει ο τόπος από το βάλτο, πρέπει οι δυ-
νατοί να βάλουν τα µπράτσα τους και το µυαλό τους, όχι να
κρύβονται πίσω από υποδεέστερα πολιτικά πρόσωπα ή µη πολι-
τικά πρόσωπα. Η Ελλάδα πρέπει να σωθεί και θα σωθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής κ. Σηφουνάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε,
ο κ. Καρατζαφέρης, ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ, οµολογουµένως έχει
µνήµη ατσάλινη. Πράγµατι, το 2004, λίγο πριν εκπνεύσει ο χρόνος
της κυβέρνησης του Κωνσταντίνου Σηµίτη, εισηγήθηκα και τότε
ένα νοµοσχέδιο για τον τρόπο µε τον οποίο θα γινόταν η από-
συρση κτηρίων από τα νησιά του Αιγαίου, των κτηρίων εκείνων,
τα οποία είναι άσχηµα, κακά και κυρίως εκείνα που έχουν κτιστεί
σε χώρους ιδιαίτερου φυσικού κάλλους. Πράγµατι, ήταν ο κ. Κα-
ρατζαφέρης τότε ως Βουλευτής νοµίζω που ψήφισε το νοµοσχέ-
διο εκείνο, σε αντίθεση µε το τότε κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης της Νέας Δηµοκρατίας που δεν το ψήφισε. Σή-
µερα έτυχε λίγο πριν εκπνεύσει ο χρόνος αυτής της Κυβέρνησης,
πράγµατι, να ξαναεισηγηθώ ένα νοµοσχέδιο, που είναι σηµαντικό
και µεγάλη τοµή, για το νέο τρόπο έκδοσης οικοδοµικών αδειών.
Έβαλε, όµως, ο Αρχηγός του ΛΑΟΣ και δυο θέµατα, το ένα αν
υπάρχει κυβέρνηση και το δεύτερο, αν είναι δυνατόν να µην ξέ-
ρουµε σ’ αυτήν την κρίση ποιος είναι ο Πρωθυπουργός, ποια είναι
η επόµενη κυβέρνηση. 

Όσον αφορά το αν υπάρχει κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, θέλω
να σας πω το εξής. Έχουµε, πράγµατι, µία εµπειρία -εσείς πιο
πολύ, αλλά κι εγώ- από τη θητεία µας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο και ξέρουµε τι λέγεται στην Ευρώπη. Δεν χρειάζεται, όµως,
να έχεις θητεύσει στο Ευρωκοινοβούλιο για να το ξέρεις. Νοµίζω
ότι είµαστε όλοι πολίτες αυτού του κόσµου.

Κυβέρνηση υπάρχει και από το Σύνταγµα. Έως ότου οριστεί η
νέα κυβέρνηση και ορκιστεί, κυβέρνηση υπάρχει έστω και υπό
τη µορφή της υπηρεσιακής. Το σηµαντικό και η τοµή είναι ότι σή-
µερα λειτουργεί η Βουλή. Η Βουλή, ο ναός της δηµοκρατίας,
αποτελεί ουσιαστικά την κολώνα της δηµοκρατίας. Άρα, είναι ση-
µαντικό που σήµερα νοµοθετούµε.

Δεύτερο ερώτηµα που θέσατε, είναι ότι δεν ξέρουµε ποια θα
είναι η κυβέρνηση και ο πρωθυπουργός. Κύριε Πρόεδρε, ο Γιώρ-
γος Παπανδρέου από την επόµενη µέρα που επέστρεψε από τις
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Κάννες -όταν κατάλαβαν όλες οι πολιτικές δυνάµεις ότι στην Ευ-
ρώπη δεν µας δίνουν έτσι απλώς τα λεφτά- είπε «εγώ είµαι έτοι-
µος να παραχωρήσω τη θέση µου». Το έκανε και τον Ιούνιο. 

Ποια είναι, όµως, η διαφορά; Ότι αυτοί που ήθελαν να φύγει –
και είναι οι γνωστοί διαπλεκόµενοι που έλεγαν να φύγει αµέσως,
να παραιτηθεί- δεν σκέφτηκαν ότι έπρεπε να υπάρξει κάποιος
χρόνος αφού δήλωσε ότι θα φύγει; Να γίνουν οι συζητήσεις µε
τα κόµµατα, να καταλήξουν οι Αρχηγοί και µετά να πάει να πα-
ραιτηθεί. 

Γιατί ήθελαν οπωσδήποτε να παραιτηθεί, εδώ και τώρα, ένας
εκλεγµένος Πρωθυπουργός, ένας Πρωθυπουργός που πήρε ένα
κάρο κι ένα σταυρό για δύο χρόνια, έφερε εδώ την χώρα και απε-
φεύχθη η κατάρρευση που τον έφερε. Η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση κι εσείς δείξατε υπευθυνότητα ζητώντας να υπάρξει µια
κυβέρνηση εθνικής ενότητας. Ποιες είναι, όµως, εκείνες οι δυ-
νάµεις που κάνουν πολιτική χωρίς να νοµιµοποιούνται -και όχι
εσείς ή το Κοινοβούλιο ή οι πολιτικοί Αρχηγοί- και επιτάσσουν να
παραιτούνται πρωθυπουργοί; Σε ποιες εποχές ανατρέχει αυτό; 

Αυτό πρέπει να το αλλάξουν οι πολιτικές δυνάµεις και να το
κατανοήσει ο λαός, ώστε να µην παρασύρεται από εκείνους που
θέλουν να ανεβάζουν και να κατεβάζουν πρωθυπουργούς, όπως
το έκαναν και πριν σαράντα χρόνια. 

Επαναλαµβάνω ότι η δική σας στάση και της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης είναι σώφρων στάση. Είναι στάση υπεράσπισης της
πολιτικής και των ελευθεριών του ελληνικού λαού. Τα οικονοµικά
συµφέροντα δεν θα ταυτίζονται ούτε θα αντικαθιστούν την πολι-
τική. 

Ταυτόχρονα, όµως, και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση κι εσείς
πρέπει να κατανοήσετε ότι δεν χρειαζόµαστε πλέον µία κυβέρ-
νηση εθνικής ενότητας τριών, τεσσάρων ή πέντε µηνών, αλλά
µέχρι την ολοκλήρωση της θητείας στη Βουλή. Αυτή είναι υπεύ-
θυνη πολιτική στάση. 

Έτσι πρέπει να απαντήσουµε σε αυτούς που θέλουν να οδη-
γήσουν το λαό στο φανατισµό και το µίσος ενάντια στους εκλεγ-
µένους εκπροσώπους του. Ο λαός δεν παρασύρεται όταν
εκλέγει Βουλευτές και υποδεικνύει ποιος θέλει να τον εκπροσω-
πήσει. 

Σε µια εποχή που δεν υπήρχαν τηλεοράσεις ούτε ραδιόφωνα,
το µήνυµα της πολιτικής αργούσε να φτάσει παντού. Αναφέροµαι
στο 1920. Με τον ίδιο τρόπο, όµοιες δυνάµεις, έστειλαν το Βενι-
ζέλο στην εξορία και οδήγησαν την Ελλάδα στη µεγαλύτερη ήττα
της ιστορίας της. Τα ίδια κέντρα ήταν και τότε.

Πρέπει, λοιπόν, να κατανοήσουµε ότι η πολιτική και οι κυβερ-
νήσεις δηµιουργούνται και παράγονται µέσα από εκλογές, όπως
θέλει ο λαός και η Βουλή είναι εκείνη που προσδιορίζει τις πολι-
τικές εξελίξεις. Αυτό πρέπει να κατανοήσουµε και για αυτό πρέ-
πει να πολεµήσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ζητήσει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Πρωτόπαπας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αν δεν τελειώσει το

νοµοσχέδιο….
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Είχαµε αφήσει τις οµι-

λίες των εισηγητών στη µέση, κύριε Πρωτόπαπα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Δεν είχα πρόθεση να πάρω το

λόγο, αλλά διεκόπη η διαδικασία από την παρέµβαση του Προ-
έδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεωργίου Καρα-
τζαφέρη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, είναι ευτύχηµα ότι ο
Γιώργος Παπανδρέου δεν άκουσε τον Αντώνη Σαµαρά και δεν
έσπευσε, προτού γίνουν οι συνεννοήσεις για την κυβέρνηση συ-
νεργασίας -την οποία πιστεύουµε, έχουµε προτείνει και για την
οποία παλεύουµε όλες αυτές τις ηµέρες- να παραιτηθεί, µε απο-
τέλεσµα να έχουµε ακυβερνησία αυτήν τη στιγµή.

Διότι απορώ: Ποιος θα είχε πάει χθες στο Eurogroup; Ποιος
θα εκπροσωπούσε τη χώρα σε µια κρίσιµη στιγµή και µε ποιον
θα µπορούσαν να µιλήσουν οι εταίροι µας, κάτω από τις ιδιαίτερα
δύσκολες συνθήκες που περνάµε σήµερα; Αυτό νοµίζω ότι όλοι
έχουµε κατανοήσει ότι σαν κίνηση ήταν σωστή και βεβαίως από
την άλλη ήταν και δίκαιη απέναντι σ’ έναν άνθρωπο, όπως είναι
ο Πρωθυπουργός της χώρας, που επί δύο χρόνια τώρα έβαλε το

προσωπικό του συµφέρον κάτω από το συλλογικό, κάτω από τα
συµφέροντα της χώρας και τράβηξε ένα τεράστιο βάρος. Το
τραβήξαµε µόνοι µας και χωρίς όποιοι ευθύνονται για την κρίση,
έστω και µαζί µε µας, να αναλάβουν το δικό τους µερίδιο της ευ-
θύνης, µε αποτέλεσµα, αν θέλετε, να έχουµε σηκώσει -από τον
πρώτο ως το νεώτερο Βουλευτή µας- κι όλο το πολιτικό και προ-
σωπικό κόστος, κι εκείνο που µας ανήκε, αλλά δυστυχώς και
εκείνο που δεν µας ανήκε, εκείνο που ανήκε σε άλλους, οι οποίοι
ήταν κρυµµένοι, οι οποίοι ήταν σπίτι τους, στον καναπέ τους, µα-
κριά από τα συµφέροντα της χώρας και «πέταγαν πέτρες». Αυτή
είναι µία πραγµατικότητα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να έχουµε κι ένα σεβασµό απέναντι στην
προσπάθεια που έγινε αυτά τα δύο χρόνια στη χώρα, δηλαδή το
γεγονός ότι η Ελλάδα ισορρόπησε, το γεγονός ότι η Ελλάδα δεν
πήγε στον γκρεµό, το ότι η Ελλάδα παραµένει εταίρος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, µπορεί και διεκδικεί και διαπραγµατεύεται,
και ότι είµαστε µέλος της Ζώνης του ευρώ. Αυτό σε κάποιες προ-
σπάθειες κάποιων ανθρώπων οφείλεται, από τον Πρωθυπουργό
–το ξαναλέω- µέχρι το νεώτερο σε παρουσία Βουλευτή του
ΠΑΣΟΚ και φυσικά πάνω απ’ όλα στις θυσίες του ελληνικού λαού,
διότι αυτές µας έδωσαν τη δυνατότητα να πετύχουµε και τη συµ-
φωνία της 26ης και, όπως λέγεται, και 27ης Οκτωβρίου. Αυτά
είναι γνωστά. Απλώς τα επαναλαµβάνω, διότι θα πρέπει να µην
ξεχνιόµαστε σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα και ο καθένας µας να ανα-
λαµβάνει τις ευθύνες του. 

Τώρα υπάρχει µία πραγµατικότητα. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει συ-
νάδελφος που να είναι ευτυχής µε την καθυστέρηση η οποία
υπάρχει στο σχηµατισµό της κυβέρνησης συνεννόησης, συνερ-
γασίας. Πείτε την όπως θέλετε. Αυτό είναι µία πραγµατικότητα.
Θα έλεγα ότι πρέπει να αναγνωρίζουµε την αλήθεια και να αντα-
ποκρινόµαστε σ’ αυτό που θέλει ο ελληνικός λαός. Ο ελληνικός
λαός είδε θετικά την πρόταση, η οποία υπήρξε και κατατέθηκε
σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα την Παρασκευή από το Γιώργο Πα-
πανδρέου και εξειδικεύθηκε στη συνέχεια, για τον σχηµατισµό
µιας κυβέρνησης συνεργασίας µε συγκεκριµένο χρόνο –πράγ-
µατι-, µε συγκεκριµένο έργο, αλλά τέτοιο που να ασφαλίσει τη
χώρα στη Ζώνη του ευρώ, που να αισθανθούν οι πολίτες ότι
υπάρχει σ’ αυτήν τη χώρα προοπτική, ότι οι θυσίες τους δεν πάνε
χαµένες και µετά, µε τελείως διαφορετικό κλίµα, µε µια ήρεµη
και νηφάλια κοινωνία να πάµε σε εκλογές, να αναπτύξει ο καθέ-
νας τις απόψεις του, αλλά να ξέρουµε προηγουµένως ότι η Ελ-
λάδα δεν κινδυνεύει, ότι δεν θα χρεοκοπήσουµε, ότι δεν θα
λειτουργήσουµε εις βάρος των πολιτών, ότι τα κοµµατικά µας
συµφέροντα τα έχουµε υποτάξει στα συµφέροντα της χώρας,
στα συµφέροντα της πατρίδας. 

Αυτό, ο ελληνικός λαός το είδε πολύ θετικά από την πρώτη
στιγµή και οφείλουµε, πράγµατι, να µην τον απογοητεύουµε.
Οφείλουµε να µη δίνουµε την εικόνα ότι διαπληκτιζόµαστε και
δεν συµφωνούµε και καθυστερούµε απέναντι σε µια ιστορία την
οποία ο ελληνικός λαός προσδοκά και απαιτεί να ολοκληρώ-
σουµε. Κι επειδή όλοι έχουµε την ευθύνη, και κυρίως οι επικεφα-
λής των κοµµάτων, είναι σαφές ότι αυτό πρέπει να γίνει και θα
γίνει πάρα πολύ γρήγορα, κατά το δυνατόν ταχύτερα. 

Όλες αυτές τις µέρες, ακούστηκαν και «έπαιξαν» διάφορα ονό-
µατα άλλα πραγµατικά κι άλλα όχι, υπό την έννοια ότι για ορι-
σµένους µπορεί να υπήρχε συζήτηση και για ορισµένους όχι. Δεν
µας ενδιαφέρουν αυτές οι φήµες. Δεν µπαίνουµε στις φήµες. Δεν
µπαίνουµε στην ονοµατολογία. Δεν µπορούµε να καθορίζουµε
τις πολιτικές µας ανάλογα µε το τι ακούγεται δεξιά και αριστερά.
Ένα µας ενδιαφέρει. Με πλήρη συνείδηση ότι αυτό το πείραµα
είναι πρωτότυπο για την Ελλάδα αφού τέτοιες κυβερνήσεις
έχουν να συζητηθούν και να γίνουν επί δεκαετίες ολόκληρες,
πρακτικά υπάρχουν προβληµατισµοί και προβλήµατα. Θέλετε να
αναγνωρίσουµε και ανωριµότητες µεταξύ µας σε κάποια σηµεία;
Βεβαίως, υπήρξαν αυτές τις µέρες φαινόµενα και στα µέσα ενη-
µέρωσης, όπου φαινόταν ότι κάποιοι Βουλευτές, κάποιοι συνά-
δελφοι, ανεξαρτήτως κοµµάτων –δεν θέλω τώρα να ξύσω
πληγές- ήταν εκτός τόπου και χρόνου. Εγώ να καταλάβω ότι
υπήρξαν φαινόµενα ανωριµότητας κι ότι είναι ένα πείραµα, που
γίνεται πρώτη φορά µετά από πολλές δεκαετίες, ότι υπάρχουν
αµφιθυµίες, ότι υπάρχουν διαφορετικές απόψεις, ότι υπάρχουν
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προβλήµατα κι ότι υπάρχουν απειρίες. Να τα αναγνωρίσω όλα
αυτά. Κάπου όµως πρέπει να τελειώνουµε. Κι αυτό το καταλα-
βαίνουµε όλοι. Η εκκρεµότητα πρέπει πλέον να τελειώσει. Κι
αυτό αφορά όλους µας. Ούτε µπορεί να ευτελιζόµαστε στο τι
λέει ο καθένας ούτε µπορεί να στηριζόµαστε σε φήµες. 

Πρέπει το ταχύτερο να βρεθεί λύση και ελπίζω ότι σήµερα
µπορεί να βρεθεί λύση και να ολοκληρώσουµε αυτό το µέρος
του κύκλου, να έχουµε τη δυνατότητα µετά να κουβεντιάσουµε
πολιτικά κατά τη διάρκεια της συζήτησης, που θα γίνει για την
ψήφο εµπιστοσύνης στη νέα κυβέρνηση. 

Δεν πάµε σε όποιον «καθίσει». Είναι σαφές ότι γίνεται µια συ-
ζήτηση και µεταξύ των πολιτικών Αρχηγών για την εξεύρεση,
όπως είπε και ο Πρωθυπουργός χθες στο Υπουργικό Συµβούλιο,
του καλύτερου δυνατού προσώπου. Πιθανά να µην είναι οι ιδα-
νικές λύσεις, γιατί όλοι καταλαβαίνουµε ότι υπάρχουν διαφορές,
αλλά του καλύτερου δυνατού, όχι όποιου βρούµε. 

Νοµίζω ότι εκείνο που έχουµε τονίσει είναι ότι σε αυτήν την
Κυβέρνηση, χρειάζεται να υπάρχουν ισχυρά πολιτικά πρόσωπα
–το είπαµε από την πρώτη στιγµή, το ζητήσαµε από την πρώτη
στιγµή- που να τα γνωρίζει ο ελληνικός λαός, να τα έχει ψηφίσει
και να τα έχει εµπιστευθεί ο ελληνικός λαός και να ξέρουµε πολύ
καλά ότι είναι σε θέση να φέρουν εις πέρας ένα δύσκολο έργο,
ανεξάρτητα αν είναι λίγοι µήνες, ένα πραγµατικά σηµαντικό
εθνικό έργο, όπως αυτό που έχει να κάνει µε τη δανειακή σύµ-
βαση, µε τον προϋπολογισµό, µε την ολοκλήρωση των διαπραγ-
µατεύσεων, µε τα νέα παραρτήµατα της συλλογικής σύµβασης
και το νέο µνηµόνιο και φυσικά την εφαρµογή του PSI.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, ισχυρά πολιτικά πρόσωπα, που να γνω-
ρίζει και να δέχεται ο ελληνικός λαός και να έχουν αξιοπιστία στη
διαπραγµάτευση µε τους εταίρους µας. Η χώρα είναι, πράγµατι,
σε ένα οριακό σηµείο. Δεν µας αρέσει να µας κουνάνε το δά-
χτυλο, σε κανέναν δεν αρέσει εδώ µέσα. Ούτε σε κανέναν αρέσει
να του λένε «δεν σε πιστεύω». Πρέπει να ανατρέψουµε αυτήν την
εικόνα και η καλύτερη λύση για να ανατρέψουµε αυτήν την ει-
κόνα είναι οι πράξεις, δεν είναι τα λόγια. Τα λόγια είναι ωραία,
τα µεγάλα λόγια είναι ακόµα ωραιότερα. 

Όµως, οι πράξεις είναι εκείνες που θα ανατρέψουν την εικόνα.
Γιατί όταν ανατρέπουµε την πράξη στη χώρα µας, όταν εξυγιαί-
νουµε την οικονοµία της χώρας µας, όταν αλλάζουµε τη χώρα
µας, όταν πατάµε σταθερά στα πόδια µας, τότε σηκώνουµε το
κεφάλι ακόµα ψηλότερα, όχι όταν «πετάµε» µεγάλες κουβέντες,
όπως αυτές που ακούγονται αυτές τις µέρες. 

Ας επικεντρωθούµε, λοιπόν, στη δουλειά και στην προσπάθεια
και θέλω να πιστεύω ότι σήµερα, πράγµατι, αυτή η εκκρεµότητα
που συναντά έντονα προβλήµατα στον ελληνικό λαό –αυτή είναι
µια πραγµατικότητα και την πραγµατικότητα οφείλουµε να την
αναγνωρίζουµε- θα ολοκληρωθεί και θα πάµε σε µια κυβέρνηση
περιορισµένου χρόνου αλλά συγκεκριµένης και µεγάλης ευθύ-
νης. Το τονίζω, συγκεκριµένης και µεγάλης ευθύνης. Δεν είναι
µια υπηρεσιακή κυβέρνηση, γιατί δεν είναι υπηρεσιακό το πρό-
βληµα της δανειακής σύµβασης ούτε το PSI ούτε ο προϋπολογι-
σµός. 

Βεβαίως, αυτή η κυβέρνηση θα έχει µια συγκεκριµένη εντολή,
η οποία θα λήξει. Δόθηκε µια ηµεροµηνία –η 19η Φεβρουαρίου-
ως ενδεικτική και κατάλληλη ηµεροµηνία, µε τα σηµερινά δεδο-
µένα βεβαίως. Αυτό σηµαίνει, πως γνωρίζουµε ότι υπάρχει χρο-
νοδιάγραµµα, αλλά γνωρίζουµε ότι υπάρχουν και στόχοι και
ευθύνες και σε αυτές –στη χώρα που βρίσκεται σε οριακό ση-
µείο, στη χώρα που πρέπει να µείνει στη Ζώνη του ευρώ, όπως
πιστεύουν οι Έλληνες- εµείς πρέπει να ανταποκριθούµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Πρόεδρος του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ . Γεώργιος Καρατζαφέρης έχει
το λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ως προς το τελευταίο που ακούστηκε από
τον κ. Πρωτόπαπα –και το ακούω από πάρα πολλούς-, µια κυβέρ-
νηση δεν είναι κονσέρβα για να έχει ηµεροµηνία λήξεως. Ή τρα-
βάει και πηγαίνει, ή δεν τραβάει και πέφτει. Το να βάζουµε
ηµεροµηνία λήξεως σε µια κυβέρνηση, νοµίζω ότι δεν είναι πολύ

σοβαρό. 
Κύριε Πρόεδρε, εκεί που έφτασε το πολιτικό σύστηµα, για να

µπορέσει να επιβιώσει, χρειάζεται απλή αναλογική! Χρειάζεται
απλή αναλογική και απλή λογική. Και τα δύο δεν τα τολµάει ούτε
το ΠΑΣΟΚ ούτε η Νέα Δηµοκρατία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτης Λαφαζά-
νης. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Νοµίζω ότι η φαρσοκωµωδία, η
οποία παίζεται τέσσερις µέρες µε την Κυβέρνηση, τείνει να πα-
ρουσιαστεί και να εµφανιστεί και σε αυτήν την Αίθουσα. Το κυ-
ρίαρχο πολιτικό σκηνικό ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας
δυστυχώς βουλιάζει µέσα στην αποσύνθεση και τη σήψη. 

Η συγκυβέρνηση πάει να γίνει ανέκδοτο πριν ακόµα σχηµατι-
στεί. Έχει αρχίσει να γελά ο κόσµος µαζί της, να γελά µε τη δια-
δικασία αναζήτησης Πρωθυπουργού, να γελά µε τις κωµωδίες
περί υπογραφών και µη υπογραφών, πάνω σε κείµενα που δεν
ξέρουµε ποιοι θα υπογράφουν, ποιοι θα συνυπογράφουν, όταν
όλοι συµφωνούν ότι πρέπει να εφαρµοστεί µια απαράδεκτη κοι-
νωνικά, οικονοµικά και εθνικά επιζήµια συµφωνία, όπως αυτή της
27ης Οκτωβρίου. 

Άκουσα προηγουµένως και τον κύριο Υπουργό να µας λέει ότι
σαράντα χρόνια η διαπλοκή ανεβοκατεβάζει Υπουργούς, Πρω-
θυπουργούς. Αν δεν κάνω λάθος, αυτό άκουσα.

Τώρα το ανακαλύψατε αυτό, τώρα που κατέρρευσε η Κυβέρ-
νησή σας και κατέρρευσε ένας Πρωθυπουργός;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μόνο που,
χωρίς να το καταλάβετε, προς τα εκεί συνετείνατε και εσείς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. Είµαστε λίγο
δύσκολοι στο να κατανοούµε ορισµένα πράγµατα. Ευχαριστούµε
που µας τα λέτε και όψιµα τα αντιλαµβάνεστε. Δεν κατάλαβα: Η
διαπλοκή τώρα υπάρχει, τώρα που γίνεται παρελθόν ο κ. Παπαν-
δρέου; Πριν δεν υπήρχε; Και αν ανεβοκατεβάζουν τις κυβερνή-
σεις οι διαπλεκόµενοι, γιατί δεν το καταγγέλλατε, όταν λειτουρ-
γούσαν αυτά τα διαπλεκόµενα συµφέροντα υπέρ της Κυβέρνη-
σής σας και είχαν αποθεώσει και τον Πρωθυπουργό και όλους
εσάς για το θεάρεστο έργο που έχετε αναλάβει;

Όµως, έτσι είναι. Η διαπλοκή ανεβάζει στα βάθρα ανθρώπους
και πολύ γρήγορα τους σωριάζει µε γδούπο. Αυτό είναι το σύ-
στηµά της και αυτή είναι η λειτουργία της. Βεβαίως, όλοι ανακα-
λύπτουν τη διαπλοκή, όταν πνέουν τα λοίσθια, όταν πλέον έχουν
κάνει µεγάλα δεινά και καταστροφές σε αυτήν τη χώρα.

Και τώρα δεν είναι αργά να προχωρήσετε άµεσα σε εκλογές,
να φύγετε από τις επιλογές των συγκυβερνήσεων που θα επιτεί-
νουν την καταστροφή σε αυτήν τη χώρα. Δεν πρόκειται να δώ-
σουν τίποτα θετικό και ήδη αρχίζουν να γίνονται περίγελος. Να
φύγετε από τις επιλογές των συγκυβερνήσεων και να προχωρή-
σετε γρήγορα σε εκλογές, να µιλήσει άµεσα, εδώ και τώρα ο ελ-
ληνικός λαός και αυτός να καθορίσει την τύχη και τη µοίρα του
για το αύριο και το µέλλον. Αυτή είναι η µόνη λύση αυτήν τη
στιγµή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπύρος
Χαλβατζής έχει το λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Φαίνεται ότι η κινδυνολογία συνεχίζεται και συνεχίστηκε και

από τον Πρόεδρο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ότι δη-
λαδή η χώρα καταστρέφεται. Και η υποκρισία συνεχίζεται. Δεν
είναι επιχείρηµα ότι δεν µιλάει ο Πρωθυπουργός µε τον Αρχηγό
της Νέας Δηµοκρατίας. Οι δυσκολίες τους βρίσκονται στα αν-
τεργατικά, αντιλαϊκά µέτρα που θέλουν να πάρουν. Αυτό είναι το
κύριο πρόβληµα που τους απασχολεί, είναι πώς θα προετοιµά-
σουν και θα «χρυσώσουν το χάπι».

Πριν πολλά χρόνια, δηµόσια έλεγαν ότι δεν έχει καληµέρα ο
Ανδρέας Παπανδρέου µε τον Κώστα Μητσοτάκη. Λίγο αργότερα,
όταν δηµοσιεύτηκαν τα Πρακτικά από τις συζητήσεις µε τον τότε
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, φάνηκαν όλα εκείνα τα περίφηµα
«Κώστα µου» και «Ανδρέα µου».
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Ας πάψουµε πλέον να υποκρινόµαστε. Όλοι καταλαβαίνουν.
Αφού έχουν κοινή πολιτική το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία,
αφού συµφωνούν και στη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αλλά και στα δευτερεύοντα, αφού συναποφασίζουν, δρουν, υλο-
ποιούν την πολιτική των µονοπωλίων και σήµερα και αυτήν την
ώρα µε όλα όσα έχουν δώσει στο µεγάλο κεφάλαιο -65 δισεκα-
τοµµύρια πήραν δάνεια, 78,5 δισεκατοµµύρια έδωσαν στις τρά-
πεζες- γιατί, λοιπόν, προσπαθούν και η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, να αποπροσανατολίζουν το λαό; Γιατί προσπαθούν να
τυλίξουν αυτήν την αντεργατική πολιτική µε χρυσόχαρτο;

Ό,τι και να κάνουν, πάντως, ο λαός τους έχει πάρει χαµπάρι.
Οι εργαζόµενοι βλέπουν ποια είναι η πολιτική τους. Ο λαός λέει:
«Το λύκο τον βλέπουµε. Το ντορό ψάχνουµε να βρούµε»; Τελικά,
µε τους αγώνες τους οι εργαζόµενοι, ο λαός θα ανατρέψουν
αυτήν την πολιτική και θα επιβάλουν εκλογές και εκλογές µε
απλή αναλογική.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εισερχόµαστε τώρα στους ειδικούς αγορητές.
Το λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Ιγνατιάδης, ειδικός αγορητής του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά τα περισσότερα άρθρα του νοµοσχεδίου, τοπο-

θετηθήκαµε έτσι κι αλλιώς στην πρωτοµιλία µας και έτσι θα ανα-
φερθώ µόνο στις κατατιθέµενες τροπολογίες. Λίγη σηµασία έχει,
µάλιστα, αν οι περισσότερες απ’ αυτές είχαν κατατεθεί από το
Υπουργείο, ενσωµατώνοντας κάποιες Βουλευτών και σήµερα έρ-
χονται ως τροπολογίες Βουλευτών µαζί µε κάποιες πρόσθετες
που δεν είχαν ενσωµατωθεί σ’ αυτές που είχαν κατατεθεί στην
επιτροπή από το Υπουργείο.

Ειδικά για τη µε αριθµό 610 τροπολογία, θα θέλαµε να πούµε
ότι αυτή, περιέχει µόνο προσθήκες σε σχέση µ’ αυτές που είχαν
κατατεθεί στην επιτροπή και έχουµε τοποθετηθεί. Οι προσθήκες
που περιέχει, αφορούν στην ουσία το 4014 και δεν αλλάζουν σε
τίποτα τον εισπρακτικό του χαρακτήρα, για τον οποίο έχουµε σαν
κόµµα τοποθετηθεί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Κατά την εκτίµησή µας, η µε αριθµό 620 τροπολογία ανοίγει
δρόµους και δίνει εµµέσως κίνητρα για υπερβάσεις δόµησης στο
όνοµα της δικαιοσύνης και σε καθεστώς ελλείψεως δηµοσίου
ελέγχου αυτών των υπερβάσεων.

Επίσης, έχουµε τοποθετηθεί για τις µε αριθµούς 607, 614 και
618 τροπολογίες.

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι η µε αριθµό 613 τροπολογία, είναι
στο ίδιο πνεύµα του νοµοσχεδίου.

Όσον αφορά τη µε αριθµό 619 τροπολογία, που δεν περιεχό-
ταν στις προηγούµενες και αφορά το «Πράσινο Ταµείο», έχουµε
επίσης τοποθετηθεί.

Η µε αριθµό 615 τροπολογία, που δεν περιεχόταν επίσης σ’
αυτές του Υπουργείου, φαίνεται να λύνει ένα διαδικαστικό, γρα-
φειοκρατικού χαρακτήρα πρόβληµα που αφορά το Κτηµατολό-
γιο. Εν πάση περιπτώσει, δεν αλλάζει το συνολικότερο
χαρακτήρα και τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται η κτηµατολόγηση
στη χώρα µας.

Τέλος, η µε αριθµό 609 τροπολογία, είναι του ίδιου αντιδασι-
κού χαρακτήρα µε τις υπόλοιπες διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρος
Χρυσανθακόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-
τυχώς που ο κύριος Πρωθυπουργός όρισε την πέµπτη (17.00’)
µεταµεσηµβρινή, για να επισκεφθεί τον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας, διότι η Βουλή, συνεδριάζοντας θα βρισκόταν εκτός συνταγ-
µατικού πλαισίου, ενώ οι παραιτήσεις είναι στα χέρια του για να
παραδοθούν στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και τύποις λειτουρ-
γούµε, γιατί υπήρξε καθυστέρηση στις συµφωνίες. Ως εκ τούτου,
θα πρέπει κανείς να είναι φειδωλός σ’ αυτά που λέει. 

Βέβαια, πρέπει να απαντήσω προς το συνάδελφο του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας ότι δεν υπάρχει θέµα να τροµοκρα-

τεί κανείς ή να κινδυνολογεί, σε µία χώρα η οποία είναι στη χει-
ρότερη φάση και βρίσκεται ένα βήµα πριν τη χρεωκοπία, µε κυ-
βερνητικά αδιέξοδα, ακυβερνησία και µε έλλειψη σχεδιασµού
εξόδου από την κρίση. Ο καθένας παίρνει τις ευθύνες του. Μπο-
ρεί να επιλέξει να κάνει κοινωνική επανάσταση για να καταλη-
φθούν τα ανάκτορα, όπως το οραµατίζεται και θεωρεί το
Κοινοβούλιο αστικό πλαίσιο, που κάνει κανείς συνθηκολόγηση
και µεγάλη παραχώρηση για να είναι µέσα σ’ αυτό, όπου µολύ-
νεται κιόλας µε την προσωπική επαφή µε τους εκπροσώπους του
κατεστηµένου και πρέπει να βγει στο πεζοδρόµιο ή από την άλλη
πλευρά να δώσει θεσµικό αγώνα, ώστε η δηµοκρατία –λαϊκή και
αστική- όλου του ελληνικού λαού να µπορεί να λειτουργήσει. 

Είδατε ότι µετά την τοποθέτηση ευθύνης του Προέδρου του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, το πολιτικό ζητούµενο, η πα-
ραίνεση, η παρότρυνση δεν αρκούν, διότι προσκρούει στη φύση
κάποιων που είναι αδύνατο να αφοµοιώσουν αυτά τα στοιχεία,
διότι κινούνται µε άλλα κίνητρα. Δεν έχουν τα ίδια κίνητρα.

Πολύ εύκολα θα τα βρίσκαµε στις συνεννοήσεις µας αν είχαµε
τον ίδιο σκοπό και τα ίδια κίνητρα. Όταν ο σκοπός είναι ιδιοτελής,
όταν ο σκοπός είναι εντός των τειχών, όταν τα συµµαχικά κόµ-
µατα αρνούνται συµµαχικές κυβερνήσεις -συµµαχικά κόµµατα
µε πέντε πτέρυγες το καθένα µέσα και µε ατέρµονα παζάρια συ-
νύπαρξης- αλλά όταν είναι για το εθνικό ζητούµενο, τότε στην
άκρη. 

Εγώ θα φανώ υπεύθυνος όσον αφορά το θέµα που συζητάµε.
Δεν θα φάω ούτε µια στιγµή περαιτέρω για να προλάβουµε το
χρόνο. 

Θα πω ευθαρσώς –γιατί έχουµε τοποθετηθεί στην επιτροπή
και έχει γίνει ενδελεχής τοποθέτηση επί του σχεδίου νόµου- ότι
αν κάποιος Βουλευτής παρέλαβε τροπολογία από τον Υπουργό,
κάκιστα την κατέθεσε. Κάκιστα! Και σας µιλάει κάποιος, ο οποίος
κάποτε καλή τη πίστει υπέγραψε τροπολογία συναδέλφων Βου-
λευτών και του είπαν «δεν την θέλει το κόµµα αυτή». Όµως, δεν
του είπαν να πάρει την υπογραφή πίσω, αλλά του είπαν «διαγρά-
φεσαι από την Κοινοβουλευτική Οµάδα, δεν είσαι υποψήφιος».
Ωραία συµπεριφορά! Και για εκείνον το λόγο, κύριε Υπουργέ –
προσέξτε!- ακούσαµε πάρα πολλά στην κοινωνία. 

Και είναι ευκαιρία για µένα, να σας πω για άλλη µια φορά ότι
δεν γνωρίζω προσωπικά τον κ. Στέγγο, δεν γνωρίζω την επιχεί-
ρησή του, δεν είχα πάει ποτέ στο Πόρτο Καρράς, δεν ήξερα τη
θυγατρική του στην Πάτρα, τη «ΜΟΧΛΟΣ Α.Ε.» αν και -παρά τον
Παπανδρέου- τον ήξερε προσωπικά ακόµα και ο απερχόµενος
Πρωθυπουργός. Και δεν µιλάω µόνο για το Στέγγο, αλλά και για
τον άλλο της «ΜΟΧΛΟΣ Α.Ε.». Ούτε καν ξέρω τα ονόµατά τους.
Είχα ακούσει για κάποιον Παύλου. Καταλάβατε πού βρισκόµα-
στε! 

Και γίνονται αυτά στη Χαλκιδική, αλλά εγώ δεν αποκαταστά-
θηκα ηθικά ποτέ. Το «έκανα λάθη και λάθος και πιθανόν αδίκησα
κάποιους», δεν ήταν πολιτική αποκατάσταση. Είδατε τι είναι η
ιστορία; Υπάρχει και θεός! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αν περιµένετε
το θεό να έρθει, τότε χαθήκατε!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχει! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αν περιµένετε
από το θεό…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ, αγαπητέ µου,
θα έρθω στη Μυτιλήνη στον Άγιο Ραφαήλ και θα κάνω βαφτίσια
έτσι! Και προσέξτε καλά, γιατί µπορεί να σας καλέσω!

Όσον αφορά στο άρθρο 38, που το ταλαιπωρήσατε µε τα
έµπα, έβγα, έχετε κάνει τρεις αλλαγές. Έχετε κάνει τρεις ολικές
αναδιατυπώσεις τις οποίες δεν δέχοµαι. Όσο και να το διάβασα,
δεν ξέρω τι γίνεται. Δεν έχει κάτι το αιχµηρό. Περιλαµβάνει τη
δοµή Υπουργείου. Όµως, πιστεύω ότι αν είχαµε µια µέρα ακόµα,
θα είχαµε και τέταρτη τροπολογία. Σας παρακαλώ! Επιτέλους!
Τρεις φορές αλλαγή από την αρχή. Στο άρθρο 38, λοιπόν, ψηφί-
ζουµε «ΠΑΡΩΝ». 

Στο άρθρο 39, που αφορά τους οικοδοµικούς, ψηφίζουµε
«ΠΑΡΩΝ». 

Στο άρθρο 41, που ζητήσαµε ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο θα-
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λάσσιας χωροταξίας, ψηφίζουµε «ΟΧΙ». Δεν µας καλύπτει η µε-
ρική παρέµβαση για κάποιες υποθέσεις. 

Όσον αφορά στο άρθρο 42, που έχει πολλές τακτοποιήσεις,
σε άλλα θα λέγαµε «ΝΑΙ» και σε άλλα «ΟΧΙ», ψηφίζουµε
«ΠΑΡΩΝ».

«ΝΑΙ» ψηφίζουµε στις βουλευτικές τροπολογίες 610, 613, 614
και 618. 

Όσον αφορά στην τροπολογία «618», που είναι των συναδέλ-
φων της Αχαΐας, έχω κάνει και προτάσεις τις οποίες έχετε πει και
στην επιτροπή ότι τις αποδέχεστε. Και αναφέροµαι στην προ-
σθήκη που λέει να πληρώσουν οι λατοµικές εταιρείες και σε
είδος, δηλαδή σε αµµοχάλικο, σε αδρανή υλικά, στο δηµόσιο,
στους δήµους, στους ΟΤΑ ή στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου στα οποία έχουν υποχρεώσεις και χρέη. 

Στις υπόλοιπες τροπολογίες των Βουλευτών και ακριβώς µέσα
σ’ αυτό το χάος που γίνεται και χωρίς να θέλω να θίξω τους συ-
ναδέλφους που τις αποδέχεστε, δηλώνω απλά «ΠΑΡΩΝ». 

Τις θέσεις µας θα τις καταθέσω και στα Πρακτικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η ειδική

αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ηρώ Διώτη. 
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες, δεν θα

αναφερθώ σε όλα τα άρθρα, αλλά σε ό,τι θεωρούµε σηµαντικό.
Θα τα χωρίσω σε κεφάλαια και θα κάνω την κριτική µας.

Όλα αυτά που περιέγραψε η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας η κ.
Φαρµάκη µε τόση αναλυτικότητα για χαµένες ώρες, ελέγχους
που δεν γίνονται, για συναλλαγή, διαφθορά κ.λπ., είναι όντως
σωστές διαπιστώσεις. Αναρωτιέµαι, όµως, σε ποιους απευθύνε-
ται.

Όλα αυτά είναι έργα των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας. Και µια στοιχειώδη ανάλυση πεπραγµένων,
απαιτεί και κάποια αυτοκριτική για το πώς έχτισε ο δικοµµατι-
σµός το κράτος για να κάνει τη δουλειά του και για να εκλέγεται.
Μετά να έρθετε να µας πείτε ότι όλα αυτά θα τα διορθώσετε. Και
θα γελάνε. Και θα γελάνε για πάρα πολλούς λόγους και για να
µην κλαίνε γι’ αυτήν την κατάντια.

Εµείς δεν κλαίµε ακριβώς, γιατί όσο πιο φανερό γίνεται τι είναι
όλο αυτό το πολιτικό προσωπικό που διοικεί όλα αυτά τα χρόνια,
τόσο πιο εύκολα καταλαβαίνουν οι πολίτες τι πρέπει να πράξουν.

Επίσης, η κυρία εισηγήτρια µας, είπε και µεγαλοφυείς ιδέες
για το ιστορικό κέντρο της Αθήνας και για τις κοινωνικές δοµές
που χρειάζονται. Εδώ µπορώ να πω µόνο µια λέξη: αιδώς. Όχι
γι’ αυτά που είπε η κ. Φαρµάκη, αλλά λες και αναφέρεται σε µια
κυβέρνηση που δεν είναι Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Σε ό,τι αφορά τα άρθρα του νοµοσχεδίου, είναι απαράδεκτο,
κύριε Υπουργέ, αυτό που κάνετε µε τις τροπολογίες για τους δα-
σικούς χάρτες. Θέλετε να φύγετε και εσείς και η Κυβέρνησή σας,
αλλά δεν θέλετε να αφήσετε τίποτα όρθιο πίσω σας.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, όλα τα άρθρα µε έµφαση σε όλα αυτά
για την κλοπή του πράσινου Ταµείου υπέρ των δανειστών και την
κατάργηση, ουσιαστικά, των δασικών χαρτών αλλά και το ίδιο το
δάσος όπως το γνωρίζαµε.

Παρ’ όλα τα προσκόµµατα και τα εµπόδια που παρουσιάζετε
για την κατάληψη δήθεν του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
η διαδικασία του κοµµατιάσµατος της τροπολογίας που κατέ-
θεσε ο Υπουργός στην επιτροπή προς συζήτηση και η κατάθεσή
της από τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, είναι απαράδεκτη και υπο-
τιµά τη νοηµοσύνη µας και γελοιοποιεί και ολόκληρη τη διαδικα-
σία. Εξάλλου δεν είναι τυχαίο ότι τις µόνες τροπολογίες που
δέχεται επί της ουσίας το Υπουργείο, είναι αυτές που ήρθαν
προς συζήτηση στην επιτροπή.

Επίσης, αυτά που είπαµε στην Επιτροπή Περιβάλλοντος για
την πετρελαιοκίνηση, οι περισσότεροι τουλάχιστον από µας τους
Βουλευτές και τις εντάσεις και τις αρνήσεις που προβάλαµε, τις
έγραψε φυσικά το Υπουργείο στα παλαιότερα των υποδηµάτων
του.

Σε ό,τι αφορά το Κεφάλαιο Α’, όπως είπαµε και νωρίτερα, ου-
σιαστικά καταργείται ο έλεγχος και ιδιωτικοποιείται η διαδικασία.
Πέρα από το παράλογο όλου αυτού, οι ρυθµίσεις αυτές ενέχουν
και προβλήµατα συνταγµατικότητας για λόγους που ήδη αναφέ-
ραµε επί της αρχής.

Επίσης, είναι άνευ αντικειµένου ο διαχωρισµός που γίνεται στο
άρθρο 1 «έγκριση και άδεια δόµησης». Ο βασικός λόγος ύπαρ-
ξής του, τελικά είναι εισπρακτικός, η πληρωµή ενός ακόµη πα-
ραβόλου που δεν έχει να προσφέρει τίποτα το ουσιαστικό.
Ούτως ή άλλως και µε το παλιό σύστηµα, γινόταν ένας προέλεγ-
χος των βασικών στοιχείων πριν την κατάρτιση της µελέτης.

Είναι πρωθύστερο, λοιπόν, να ζητείται διάγραµµα κάλυψης
ήδη από τη φάση έγκριση δόµησης. Το διάγραµµα κάλυψης, κα-
νονικά περιλαµβάνει µια συµπυκνωµένη καταγραφή της τελει-
ωµένης µελέτης. Τώρα ζητάµε να κατατεθεί πριν την πραγµα-
τοποίηση της µελέτης. Ελλείψει του µεταγενέστερου ουσιαστι-
κού ελέγχου, το πιθανότερο είναι ότι η τελική µελέτη, δεν θα έχει
καµµία σχέση µε το διάγραµµα κάλυψης αλλά τυπικά θα έχουν
γίνει όλα σύννοµα και πολύ ωραία.

Σε ό,τι αφορά τη δηµόσια υπηρεσία, ήταν που ήταν οι πολεο-
δοµίες διαλυµένες και υποστελεχωµένες, η αναδιάταξή τους στο
πλαίσιο των ρυθµίσεων του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είναι η χαριστική
τους βολή.

Σε ό,τι αφορά στη διαδραστική πύλη ενηµέρωσης και πληρο-
φόρησης, σχετικά µε την πολεοδοµική νοµοθεσία στο άρθρο 3,
ακούγεται πάρα πολύ ωραίο. Επί της ουσίας όµως, απλώς υπεν-
θυµίζει το µεγάλο πρόβληµα της πολυνοµίας και των ασαφειών
που αφήνει εκτεθειµένο το µηχανικό, ειδικά τώρα που η δηµόσια
υπηρεσία δεν εµπλέκεται στον ουσιαστικό έλεγχο της µελέτης.
Τονίζει δηλαδή το επιτακτικό της κωδικοποίησης της πολεοδο-
µικής υπηρεσίας. Σε γενικές γραµµές, το κεφάλαιο αυτό που κα-
λείται να υλοποιήσει, είναι η ιδιωτικοποίηση του δηµοσίου
ελέγχου, πράγµα που θα δηµιουργήσει ένα πλήρως ανεξέλεγκτο
τοπίο στην κατασκευή.

Στο Κεφάλαιο Β’ ορίζεται ότι οι εργασίες δόµησης θα ελέγχον-
ται από ιδιώτες µηχανικούς που θα έχουν την ιδιότητα του ελεγ-
κτού δόµησης, η οποία δεν ενσωµατώνεται στα επαγγελµατικά
δικαιώµατα του µηχανικού αλλά αποτελεί ειδικό επαγγελµατικό
δικαίωµα. Φυσικά η απόκτηση αυτού του δικαιώµατος θα γίνεται
υπό προϋποθέσεις, µετά από παρακολούθηση εξειδικευµένου
εκπαιδευτικού προγράµµατος είτε σε ΑΕΙ είτε ΤΕΙ είτε σε ιδιωτικό
ΙΕΚ και µετά από εξετάσεις, η δε άδεια θα ισχύει για τέσσερα
χρόνια. Πέρα από το ότι είναι αστείο να ζητείται από µηχανικούς,
η παρακολούθηση και προφανώς πληρωµή σεµιναρίου για πιστο-
ποίηση γνώσης πάνω στο βασικό αντικείµενο της επιστήµης που
ήδη έχουν σπουδάσει, οι διατάξεις αυτές, όπως και στην περί-
πτωση των ενεργειακών επιθεωρητών, επιχειρούν µε ειδικά επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα, εντός του γενικότερου επιστηµονικού
αντικειµένου, να κατακερµατίσουν τα έως τώρα ενιαία επαγγελ-
µατικά και εργασιακά δικαιώµατα των µηχανικών.

Αυτό, λοιπόν, το νέο Σώµα Ελεγκτών, εντάσσεται στην υλοποί-
ηση µιας στρατηγικής που την έχετε εδώ και χρόνια και της
οποίας µέρος αποτελεί και ο νόµος για τα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα. Αναφέραµε και πριν ότι θέλετε να δηµιουργήσετε ερ-
γαζόµενους µηχανικούς χωρίς συλλογικά δικαιώµατα.

Τρίτο κεφάλαιο: Είναι µεγάλη η κουβέντα που πρέπει να γίνει
για τις ΕΠΑΕ, που τώρα µετονοµάζονται σε συµβούλια αρχιτε-
κτονικής και καλό θα ήταν να γίνει και µία αποτίµηση του ρόλου
και της δουλειάς τους από τη δεκαετία του ’80 και µετά. Ο ρόλος
των συµβουλίων αυτών που θεσµοθετείτε, οριοθετείται πλέον
από την επιλογή που έχετε ήδη κάνει και δροµολογείτε τη θε-
σµοθέτηση µορφολογικών κανόνων δόµησης ανά περιφέρεια.
Στην ουσία, έτσι καταργείτε αυτήν την ίδια την τέχνη και την επι-
στήµη της αρχιτεκτονικής. Φτιάχνετε «συνταγές» σκηνογραφίας
προς τουριστική κυρίως αξιοποίηση, όπου ο κάθε άσχετος θα
βρίσκει έτοιµα, δηλαδή φασόν, τα σχέδια και απλά θα τα αντι-
γράφει. «Σκοτώνετε», λοιπόν, την αρχιτεκτονική και τη δηµιουρ-
γία.

Για το άρθρο 40, δηλαδή για την εγκατάσταση µονάδων επε-
ξεργασίας από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις σε λα-
τοµεία, ζητήσαµε διευκρινίσεις, που ποτέ δεν πήραµε σε σχέση
µε τα λατοµεία που βρίσκονται σε δασικές εκτάσεις. Σας θυµί-
ζουµε ότι από τη νοµοθεσία δεν επιτρέπεται αυτή η δραστηριό-
τητα. 

Στο άρθρο 41 –τα είπαµε και πριν για τη θάλασσα- σε µία χώρα
που ζει από τις θάλασσες µε την αλιεία και τον τουρισµό, ανα-
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φέρονται χρήσεις που ετοιµάζεστε να χωροθετήσετε, χωρίς να
έχει υπάρξει κανένας σχεδιασµός, όπως σας έχουν ήδη επιση-
µάνει διάφορες οργανώσεις, χωρίς να έχει τελειώσει ή οριοθε-
τηθεί η κρίσιµη παράκτια ζώνη, η διαδικασία καθορισµού
περιοχών NATURA κ.λπ..

Βεβαίως στις δικές σας προθέσεις, είναι η κυριαρχία του φυ-
σικού πλούτου και συγκεκριµένα των ελληνικών θαλασσών και
αυτό γίνεται φανερό και από τη συνέχεια του άρθρου 41 στο
άρθρο 42, στην παράγραφο 21, όπου καταργείτε τη µόνη ολο-
κληρωµένη διαδικασία που υπήρχε στο νόµο του προκατόχου
σας, στο ν. 3851/2010 για τη χωροθέτηση των αιολικών πάρκων.
Εµείς και τότε ως ΣΥΡΙΖΑ, είχαµε τοποθετηθεί θετικά και ήταν το
µοναδικό άρθρο που είχαµε ψηφίσει που εγγυόταν ορθολογισµό,
προστασία και διαφάνεια, αφού γινόταν µε δηµόσιο σχεδιασµό.
Δεν έχετε, λοιπόν, πρόθεση να αφήσετε οτιδήποτε να ξεφύγει,
ούτε καν ό,τι λογικό υπάρχει στους νόµους, που εσείς νοµοθε-
τήσατε τον προηγούµενο χρόνο.

Τα θαλάσσια αιολικά πάρκα, είναι τόσο σηµαντικό και ευαί-
σθητο ζήτηµα και εξαρτάται από τόσους πολλούς παράγοντες,
που πρέπει να µελετηθούν και δεν πρέπει να γίνεται µε τον τρόπο
αυτό. Σας καλούµε να αποσύρετε και αυτήν την απαράδεκτη
ρύθµιση.

Στο άρθρο 42, υπάρχει και µία σειρά από άλλα ζητήµατα που
είναι πολύ προβληµατικά, όπως είναι η επέκταση της δυνατότη-
τας ανέγερσης κτηρίων στις εκτός σχεδίου περιοχές. Θα θέλαµε
να µας εξηγήσετε ποια ανάγκη και ποιοι φίλοι σας σάς επέβαλαν
να τροποποιήσετε το άρθρο 5 του προεδρικού διατάγµατος του
1985 και να συµπεριλάβετε αρχικά πολυκαταστήµατα, εµπορικά
κέντρα και καταστήµατα για κοινωνικές εκδηλώσεις και µετά να
τα αποσύρετε και να αφήσετε µόνο αυτά περί εκδηλώσεων. Θα
θέλαµε να µας δώσετε µία εξήγηση. Σας το ζητήσαµε και στην
επιτροπή και δεν µας απαντήσατε.

Στην παράγραφο 10 του ίδιου άρθρου, τακτοποιείτε και τις πα-
ρανοµίες των κατασκηνώσεων που δεν έχουν ούτε άδειες ούτε
περιβαλλοντικούς όρους και διαιωνίζετε µία πάρα πολύ προβλη-
µατική κατάσταση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αξιοθαύµαστο αυτό που
κάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Όπου υπήρχε µία σχετική τάξη, την
καταργεί και όπου υπήρχε µπάχαλο, το διαιωνίζει.

Στο ίδιο άρθρο στην παράγραφο 15, χωρίς να κάνετε την πα-
ραµικρή προσπάθεια ως Υπουργείο να δείτε, να τακτοποιήσετε
και να προστατεύσετε τη γη υψηλής παραγωγικότητας, τα τρο-
ποποιείτε πάλι µε πολύ πρόσφατο νόµο, απλώς επιτρέποντας τις
δραστηριότητες για τις οποίες είχαν υποβληθεί φάκελοι, µε τη
δηµοσίευση του ν. 3937/2001. Εµείς, σας ζητήσαµε µία λίστα µε
τις αιτήσεις αυτές και δεν µας τη δώσατε και θα επανέλθουµε µε
την καινούργια κυβέρνηση να την ξαναζητήσουµε.

Δεν µπορεί όλη η επαρχία να είναι γη υψηλής παραγωγικότη-
τας, όπως δεν µπορεί και να µην είναι. Άρα, αυτό που πρέπει να
κάνετε, είναι να ορίσετε πού είναι τι και να προστατεύσετε το χα-
ρακτήρα της αγροτικής γης.

Εδώ θα ήθελα να αναφερθώ και στο άρθρο 42, στην ιστορία
του σκανδάλου –κατά τη γνώµη µας- µε την Πεντέλη. Για το
άρθρο 42 παράγραφος 19, για την παραχώρηση αναδασωτέας
έκτασης τι να πούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Εδώ είναι ο
ορισµός του παράνοµου και του ανήθικου. Λέει η αιτιολογική έκ-
θεση: «Επειδή επιτρέπεται η παραχώρηση δηµοσίων εκτάσεων
για χρήση περίθαλψης ΠΕΣΥΠ αλλά όχι αναδασωτέων και δεδο-
µένης της αλλαγής χρήσης γίνεται και τυπικά η άρση της ανα-
δάσωσης, δηλαδή παραχωρείται κατά κυριότητα ο χώρος του
νοσοκοµείου και καθορίζονται συγκεκριµένοι όροι και περιορι-
σµοί δόµησης, ώστε να καταστεί δυνατός ο εκσυγχρονισµός των
εγκαταστάσεων και η οµαλή λειτουργία του νοσοκοµείου».

Αγαπητοί κύριοι του Υπουργείου, µπορείτε να αποχαρακτηρί-
σετε αναδασωτέα έκταση; Σας ρωτήσαµε και στην επιτροπή και
σας απαντώ απ’ αυτό το Βήµα ότι δεν µπορείτε. Δεν προβλέπεται
από πουθενά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κυρία
Διώτη.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας υπενθυµίζω κάτι, που γενικά έχετε ξεχάσει από τη στιγµή

που κερδίσατε τις εκλογές του 2009: Αυτό που έχετε ξεχάσει,
είναι ότι υπάρχει Σύνταγµα σ’ αυτή τη χώρα. Το άρθρο 117, πα-
ράγραφος 3 λέει, το εξής απλό: «Δηµόσια ή ιδιωτικά δάση και
δασικές εκτάσεις που καταστράφηκαν ή καταστρέφονται από
πυρκαγιά ή µε άλλο τρόπο αποψιλώθηκαν, δεν αποβάλλουν για
το λόγο αυτό το χαρακτήρα που είχαν πριν καταστραφούν, κη-
ρύσσονται υποχρεωτικά αναδασωτέες και αποκλείεται να διατε-
θούν για άλλον προορισµό».

Αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες, δεν έχω
άλλο χρόνο.

Η καταπάτηση των κανονισµών, η προκλητική παρανοµία
νόµων, όσο αντιφατικό και αν ακούγεται και η καταπάτηση του
Συντάγµατος, είναι µερικά µόνο σηµεία της ανθολογίας των κα-
τορθωµάτων της ήδη παραιτηµένης Κυβέρνησης. 

Η τελευταία πράξη που, µαζί ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, ΛΑΟΣ
και λοιπό αντιµνηµονιακό µέτωπο κάνει, είναι ότι διορίζετε µαζί
µε τους δανειστές σας, παράνοµη Κυβέρνηση.

Καταψηφίζουµε και όλα τα άρθρα.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώθηκε η διαδι-

κασία αγορεύσεων των εισηγητών και ειδικών αγορητών. 
Πριν εισέλθουµε στον κατάλογο των οµιλητών επί των άρθρων,

ζητώ τη συναίνεση του Σώµατος για τη µείωση του χρόνου των
αγορεύσεων, δεδοµένου ότι οι εξελίξεις εκτός Αιθούσης, τρέ-
χουν γρηγορότερα από τη συζήτηση του νοµοσχεδίου. Θα πρέ-
πει να διασφαλίσουµε την ολοκλήρωσή του. 

Αν συναινούν όλες οι πτέρυγες της Βουλής, προτείνω τη µεί-
ωση του χρόνου στα τέσσερα λεπτά. Δέχεται το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς, το Σώµα απο-

φάσισε οµοφώνως. 
Ο κ. Νικόλαος Ζωΐδης, Βουλευτής Δωδεκανήσου του ΠΑΣΟΚ

έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΪΔΗΣ: Με ιδιαίτερο ενδιαφέρον, κύριοι συνά-

δελφοι, κύριε Υπουργέ, ανήλθα στο Βήµα, για να καταθέσω τη
στήριξή µου σε µια νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης,
που έχει να κάνει µε ένα αντικείµενο που υπηρέτησα επί τριάντα
πέντε συναπτά έτη ως επαγγελµατίας µηχανικός του ιδιωτικού
τοµέα. Και θα ήταν η ικανοποίησή µου διπλή, αν µπορούσα µε
τον ίδιο ενθουσιασµό να αναφερθώ στα τέσσερα χρόνια που
είµαι στο Κοινοβούλιο, στη θητεία αυτή ως Βουλευτού. Να ανα-
φερθώ στο ενδιαφέρον που είχα από την αρχή για την συµµε-
τοχή µου στην διακυβέρνηση, στην επίλυση των προβληµάτων
της χώρας µας.

Δυστυχώς, οφείλω να καταθέσω ότι τις τελευταίες µέρες εµείς
οι Βουλευτές, είµαστε οι κοµπάρσοι ενός κακόγουστου πολιτικού
θρίλερ. Παρακολουθούµε αυτούς που έχουν την ευθύνη, να πε-
ριφέρουν ιδέες, σκέψεις και πρόσωπα, που είναι απαραίτητα να
σώσουν τη χώρα µας αλλάζοντας από λεπτό σε λεπτό απόψεις,
θέσεις, ακόµα –ακόµα και αποφάσεις τους. Δεν είµαι ευτυχής γι’
αυτήν τη λειτουργία µου, κύριε Υπουργέ. 

Θέλω όµως να σας πω, ότι έχω βαθιά πεποίθηση ότι το Υπουρ-
γείο στο οποίο βρίσκεστε την τελευταία περίοδο, έχει επιτέλους
αναλάβει την ευθύνη της πρωτοβουλίας, να γίνουν βαθιές τοµές
σε θέµατα που έχουν να κάνουν µε την πατρίδα µας, όπως αυτά
του περιβάλλοντος της δόµησης. Πήρατε µια σειρά πρωτοβου-
λιών µε νοµοθετήµατα όπως αυτό της διατήρησης της βιοποικι-
λότητας, όπως αυτό µε το νόµο περί αυθαιρέτων ή των
ηµιυπαιθρίων χώρων που βάζουν µια τάξη σε ένα άναρχο πεδίο,
όπως είναι το πεδίο της πολεοδοµικής νοµοθεσίας και της πολε-
οδοµικής συµπεριφοράς της χώρας µας. 

Είναι ώρα επιτέλους, να ξεχωρίσουµε τους ελέγχοντες από
τους ελεγχόµενους, όσον αφορά στην παραγωγή των οικοδοµι-
κών αδειών. Είναι ώρα, να απαλείψουµε τα φαινόµενα της γρα-
φειοκρατίας, εν πολλοίς και της διαφθοράς που χαρακτήριζαν
επί σειρά ετών το πώς σ’ αυτήν τη χώρα χτίζαµε τις οικοδοµές
µας. Είναι ώρα, να βάλουµε κανόνες, τους οποίους κανείς δεν
θα µπορεί να υπερβεί. Και αυτά διαλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο,
για το οποίο σήµερα µιλούµε. Είναι ώρα, να αφήσουµε ελεύθερο
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το πνεύµα του αρχιτέκτονα, να µπορέσει, πράγµατι, να δηµιουρ-
γήσει και όχι να ακολουθεί µόνο περιορισµούς δόµησης, περιο-
ρισµούς, που φαλκιδεύουν την ίδια τη φαντασία του, που έχουν
φτάσει το οικιστικό µας περιβάλλον, σε επίπεδο που κανέναν µας
δεν κάνει υπερήφανο. 

Θέλω, λοιπόν, να δηλώσω µε απόλυτη σαφήνεια ότι στηρίζω
όσα διαλαµβάνονται στο παρόν νοµοσχέδιο. Και είµαι απόλυτα
πεπεισµένος ότι αν η πολιτεία φροντίσει αυτά που σήµερα νοµο-
θετούµε, να γίνουν πράξη χωρίς παρεκκλίσεις, θα µπορούµε να
είµαστε περήφανοι ότι βάλαµε το λιθαράκι µας, για να γίνει η
χώρα µας πιο όµορφη και η ζωή των πολιτών πιο ικανοποιητική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχω χρόνο να αναφερθώ στα άρθρα ούτε σε λεπτοµέ-
ρειες. Ψηφίζω το νοµοσχέδιο και τις τροπολογίες, που είχατε τη
δυνατότητα να τις αποδεχθείτε, κύριε Υπουργέ.

Είµαι, όµως, υποχρεωµένος, να κάνω και µία αναφορά στη µι-
κροψυχία µε την οποία τις υποδέχθηκε η Αντιπολίτευση, σηµει-
ώνοντας ότι η πραγµατική κατάσταση δεν επέτρεπε στο
Υπουργείο το ίδιο να φέρει τις δικές του ιδέες, η πολιτική ηγεσία
δηλαδή, να πάρει τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες που ήθελε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, σας πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙΔΗΣ: Ανάγκα και οι θεοί πείθονται.
Προκειµένου να έχουµε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα, εγώ

αποδέχοµαι και τα άρθρα στο σύνολό τους και τις τροπολογίες,
που έκανε δεκτές ο κύριος Υπουργός.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Βου-
λευτή Δωδεκανήσου του ΠΑΣΟΚ κ. Νικόλαο Ζωίδη.

Καλώ στο Βήµα την κ. Μαρία Σκραφνάκη, Βουλευτή Ηρα-
κλείου του ΠΑΣΟΚ.

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, συζητάµε σήµερα ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, µε
το οποίο επιχειρείται ορθά από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, να
αλλάξει ο τρόπος έκδοσης οικοδοµικών αδειών αλλά και ο τρό-
πος ελέγχου των οικοδοµών.

Συγκεκριµένα, µε το παρόν νοµοσχέδιο διαχωρίζεται η διαδι-
κασία έκδοσης της οικοδοµικής άδειας από τη διαδικασία παρα-
κολούθησης και ελέγχου της κατασκευής κατά το στάδιο
ανοικοδόµησής της, η οποία πλέον θα γίνεται από ιδιώτες ελεγ-
κτές δόµησης, υπό την εποπτεία του ΥΠΕΚΑ.

Περνάµε, έτσι, σε ένα αδιάβλητο, µε σύντοµες διαδικασίες,
πλαίσιο έκδοσης αδειών δόµησης και σε ένα πιο αποτελεσµατικό
τρόπο ελέγχου των κατασκευών, πράγµα πολύ σηµαντικό, αφού
µέχρι σήµερα, σε πολλές περιπτώσεις άλλα προβλέπονταν στην
οικοδοµική άδεια και άλλα κατασκευάζονταν στην πράξη.

Με το νοµοσχέδιο αυτό, πετυχαίνουµε τη µείωση της ταλαιπω-
ρίας του πολίτη, τη µείωση της γραφειοκρατίας, την αύξηση της
διαφάνειας και βεβαίως την απλοποίηση της διαδικασίας για την
έκδοση των οικοδοµικών αδειών αλλά και τον αποτελεσµατικό
έλεγχο των κατασκευών, εφόσον ανεξάρτητοι ελεγκτές, οι οποίοι
θα κληρώνονται κάθε φορά, θα ελέγχουν την πρόοδο της οικο-
δοµής και τη συνέχειά της, προκειµένου να µη γίνονται παραβά-
σεις από την έκδοση της οικοδοµικής άδειας.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτές οι αλλαγές ήταν επιβεβληµένες,
προκειµένου να αποσυµφορηθούν οι πολεοδοµίες και ο πολίτης
να εξυπηρετείται καλύτερα. 

Τώρα, όσον αφορά τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς, µε τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου λύνονται θέµατα, σχετικά µε την ολο-
κλήρωση των έργων υποδοµής. Διευκρινίζεται, όµως, και το θέµα
των βραχωδών και χορτολιβαδικών εκτάσεων, που τόσο πολύ
έχουν ταλαιπωρήσει τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς σε όλη
την Ελλάδα.

Σας ευχαριστούµε γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί στο νοµό
µας, λύνεται ένα πρόβληµα του Οικοδοµικού Συνεταιρισµού των
Δασκάλων, που τόσο πολύ µας έχει ταλαιπωρήσει µε το συνά-
δελφο κ. Κεγκέρογλου. Είχαµε αγωνιστεί όλοι γι’ αυτό το συνε-
ταιρισµό. Θα χτιστούν χίλιες κατοικίες -οι άνθρωποι έχουν τα
χρήµατα- προκειµένου να ξεκινήσει µία πολύ µεγάλη οικοδοµική

δραστηριότητα στο νοµό µας που θα κινήσει πολλά επαγγέλ-
µατα.

Σε συνεργασία µε το Υπουργείο σας δίδετε µία λύση σε αυτό
το πρόβληµα και γι’ αυτό το λόγο σας ευχαριστούµε.

Κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τα αυθαίρετα θεωρώ ότι πρέπει να
υπάρξουν αλλαγές στο νόµο που πρόσφατα έχουµε ψηφίσει, για
να µπορέσουν και οι ιδιοκτήτες να συµµετέχουν στις ρυθµίσεις
αυτές.

Κατ’ αρχάς, πρέπει να δοθεί παράταση τουλάχιστον για ένα
δίµηνο, διότι πολλά έχουν έρθει τώρα τελευταία στα νοικοκυριά
–φόροι, τέλη ακινήτων κ.λπ..- και οι άνθρωποι αυτήν την ώρα δεν
έχουν χρήµατα για να προσέλθουν στη ρύθµιση. Πρέπει, λοιπόν,
να δοθεί µία παράταση τουλάχιστον δύο µηνών. Αυτό είναι το
πρώτο.

Επίσης, πρέπει να αυξηθεί ο αριθµός των δόσεων και να γίνουν
σαράντα οι δόσεις για όλα τα ακίνητα. Ακόµη, σε αυτούς οι
οποίοι έχουν χρήµατα να πληρώσουν µετρητά θα πρέπει να αυ-
ξηθεί το ποσοστό της έκπτωσης από το 20% στο 40%. 

Κύριε Υπουργέ, σας είχαµε πει και τότε που συζητούνταν το
θέµα των αυθαιρέτων να προβλεφθεί ένας νέος συντελεστής πα-
λαιότητας 0,5% για τα αυθαίρετα, που κατασκευάστηκαν µεταξύ
του 1983 και του 1993 και να προστεθεί νέα κατηγορία παλαι-
ότητας για τα αυθαίρετα που κατασκευάστηκαν µεταξύ του 1994
και του 2003 µε συντελεστή 0,8%. 

Εάν αυτά δεν γίνουν δεκτά, προτείνω κάτι άλλο. Για τα αυθαί-
ρετα που είναι εκτός σχεδίου, επειδή ακόµη έχετε υπό διαµόρ-
φωση την πρόταση της κ. Φαρµάκη, µε την οποία συµφωνώ, να
λαµβάνεται υπ’ όψιν η τιµή εκκίνησης και όχι η τιµή ζώνης του
πλησιέστερου οικισµού που σήµερα λαµβάνεται υπ’ όψιν. Γιατί
τα ακίνητα που είναι αυθαίρετα εκτός σχεδίου δεν είναι άρτια και
οικοδοµήσιµα και έχουν χαµηλότερη αντικειµενική αξία απ’ αυτά
που είναι εντός οικισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κυρία
Σκραφνάκη.

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Εξάλλου, η εφορία για τα ακίνητα εκτός
σχεδίου πόλης λαµβάνει υπ’ όψιν της τις τιµές εκκίνησης για τον
υπολογισµό της αξίας του φόρου. Είναι, λοιπόν, δίκαιο στα αυ-
θαίρετα που είναι εκτός σχεδίου πόλης, να λαµβάνεται υπ’ όψιν
η τιµή εκκίνησης και όχι η τιµή ζώνης του πλησιέστερου οικισµού,
διότι δεν έχει την ίδια αξία ένα ακίνητο που είναι εντός οικισµού
µε ένα ακίνητο που είναι εκτός οικισµού. Το κράτος δεν µπορεί
άλλα να λέει τη µία φορά και το Υπουργείο Οικονοµικών να υπο-
λογίζει το φόρο µε µια τιµή και διαφορετικά να το προτείνουµε
εµείς στο νοµοσχέδιο για τα αυθαίρετα. 

Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αλλαγές
που φέρει αυτό το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα είναι ση-
µαντικές, συµβάλλουν στη µεγαλύτερη συµµετοχή των πολιτών
στη διαδικασία τακτοποίησης των αυθαιρέτων και πιστεύω ότι
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ.
Μαρία Σκραφνάκη, Βουλευτή Ηρακλείου Κρήτης του ΠΑΣΟΚ.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής Μεσσηνίας του ΠΑΣΟΚ, κ. Δη-
µήτριος Κουσελάς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε τις συνολικότερες

εξελίξεις και την ανάδειξη Πρωθυπουργού υπάρχει µια σηµαν-
τική καθυστέρηση, που από ένα σηµείο και πέρα είναι αδικαιο-
λόγητη και λόγω των έκτακτων συνθηκών και λόγω των δυσµε-
νών εξελίξεων στη γειτονική µας Ιταλία και γενικότερα στον ευ-
ρωπαϊκό χώρο. Είναι ανάγκη, λοιπόν, σήµερα να βρεθεί λύση µε
την ανάδειξη ενός πρωθυπουργού όχι «λαπά» ή «φούφουτου»,
όπως χαρακτηρίστηκε από κάποια στελέχη της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά ικανού να ανταποκριθεί στο εύρος των προκλήσεων,
να εκπροσωπήσει αποτελεσµατικά τη χώρα στις σκληρές δια-
πραγµατεύσεις που θα διεξαχθούν και να εµπνεύσει ασφάλεια
και σιγουριά στους Έλληνες πολίτες µε τη στήριξη ενός ευρέος
πολιτικού φάσµατος. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αλλαγές που επιχειρεί η Κυ-
βέρνηση µέσα απ’ αυτό το νοµοσχέδιο επιχειρούν να βάλουν
τέλος σε χρόνιες παθογένειες, να σπάσουν αποστήµατα κακοδι-
οίκησης και εστίες διαφθοράς, που εδώ και καιρό έχουν διαπι-
στωθεί από τους επιθεωρητές Δηµόσιας Διοίκησης. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο είναι γεγονός ότι αλλάζει ριζικά το σύ-
στηµα έκδοσης οικοδοµικών αδειών και ελέγχου των κατα-
σκευών που ίσχυε µέχρι σήµερα, µε σηµαντική απλούστευση των
διαδικασιών και εύλογη απόδοση της ευθύνης για τη σωστή µε-
λέτη και εκτέλεση του έργου, η οποία επιµερίζεται ή καταµερί-
ζεται, εάν θέλετε, καλύτερα ανάµεσα στις εµπλεκόµενες
υπηρεσίες δόµησης των δήµων, στους µηχανικούς και στους κα-
τασκευαστές-ιδιοκτήτες. Διασφαλίζεται η νοµιµότητα, περιορί-
ζεται δραστικά η αυθαίρετη δόµηση, πατάσσεται η αθέµιτη
συναλλαγή µέσω των πολεοδοµικών γραφείων και εισάγεται δια-
φάνεια στον έλεγχο των κατασκευών. 

Οι υπηρεσίες έκδοσης των αδειών δόµησης που πάνε στους
καλλικρατικούς δήµους θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να ενισχυ-
θούν έγκαιρα µε προσωπικό, κατάλληλη µηχανογράφηση και
υποδοµές, για να µπορέσουν να ανταποκριθούν οµαλά στα νέα
τους καθήκοντα.

Άλλη καινοτοµία του σχεδίου νόµου είναι πως διαχωρίζει πλή-
ρως το ρόλο και τις αρµοδιότητες των αρχών αδειοδότησης και
των ελεγκτών δόµησης που λειτουργούν υπό την εποπτεία του
ΥΠΕΚΑ. Η διάκριση αυτή είναι κοµβικής σηµασίας για την εξυ-
γίανση του συστήµατος έκδοσης των οικοδοµικών αδειών. 

Επίσης, θέλω να πω ότι κάτι πολύ σηµαντικό -ιδιαίτερα σηµαν-
τική παρέµβαση αυτού του νοµοσχεδίου- είναι τα φορολογικά κί-
νητρα που θεσπίζονται για το ιστορικό κέντρο της Αθήνας και
ειδικότερα για τις περιοχές του Μεταξουργείου και του Γερα-
νίου. Σαν Υπουργός Οικονοµικών είχα την τιµή να τα εισηγηθώ
µαζί µε τον Γιώργο Παπακωνσταντίνου στο Υπουργικό Συµβούλιο
το Μάιο του 2011. Τα κίνητρα που παρέχονται για την αποκατά-
σταση και τον εκσυγχρονισµό των κτιρίων, ο µειωµένος φόρος
µεταβίβασης των ακινήτων σε συγκεκριµένες περιοχές, καθώς
και τα κίνητρα αναβάθµισης, ανακαίνισης και επισκευής κτιρίων
στις περιοχές αυτές, είναι σηµαντικά, µε δεδοµένη την τρέχουσα
δηµοσιονοµική στενότητα. Η επανάκαµψη της κατοικίας και της
οικονοµικής δραστηριότητας στο ιστορικό κέντρο είναι στοιχει-
ώδης προϋπόθεση, ώστε να αποφύγουµε καταστάσεις γκετοποί-
ησης ή και ερήµωσης ιστορικών περιοχών του κέντρου της
Αθήνας. 

Τέλος, σηµαντική παρέµβαση του σχεδίου νόµου είναι οι δια-
τάξεις που ξεµπλοκάρουν ήδη κατατεθειµένες επίσης για τα αι-
ολικά πάρκα, κάτι που έχουµε και µε ερωτήσεις µας ζητήσει,
εποµένως και τις αντίστοιχες επενδύσεις που έµεναν σε εκκρε-
µότητα και οι οποίες αναµένεται να τονώσουν την οικονοµική
δραστηριότητα. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ζητήσω από την Κυβέρ-
νηση οι προθεσµίες που προβλέπονται για τη ρύθµιση των ηµιυ-
παίθριων χώρων στο ν. 3843/2010 και για τη ρύθµιση των
αυθαιρέτων που λήγουν στις 30/11/2011, να πάνε όλες
31/12/2011. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Δη-
µήτριο Κουσελά, Βουλευτή Μεσσηνίας του ΠΑΣΟΚ. 

Καλείται να πάρει το λόγο ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, Βου-
λευτής Ηρακλείου Κρήτης του ΠΑΣΟΚ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυριαρχεί η συ-
ζήτηση αυτές τις µέρες για την Κυβέρνηση συνεργασίας, που
έχει ανάγκη ο τόπος, προκειµένου το επόµενο διάστηµα να µην
κινδυνεύσει η εθνική υπόσταση, να µην κινδυνεύσει η πορεία του.
Ταυτόχρονα, όµως, πρέπει να επισηµάνουµε ότι χρειάζεται µια
ευρύτερη εθνική συνεννόηση ανάµεσα στην Κυβέρνηση, στην
κάθε Κυβέρνηση, στα πολιτικά κόµµατα, στους κοινωνικούς εταί-
ρους, στις παραγωγικές τάξεις, στην ίδια την κοινωνία. Μια
εθνική συνεννόηση που πρέπει να έχει δύο στόχους. 

Πρώτον, να δούµε εξαρχής το αναπτυξιακό και παραγωγικό
πρότυπο της χώρας. Να δούµε το ρόλο της χώρας στο νέο ευ-
ρωπαϊκό και παγκόσµιο πεδίο, όπως αυτό διαµορφώνεται. Η

εθνική συνεννόηση πρέπει να αφορά όλες τις εθνικές προτεραι-
ότητες, αλλά κυρίως δύο θέµατα. 

Το πρώτο είναι το αναπτυξιακό και παραγωγικό πρότυπο µε το
οποίο πρέπει να βαδίσει η χώρα στο νέο ευρωπαϊκό και παγκό-
σµιο πεδίο που διαµορφώνεται και το δεύτερο είναι το κράτος.
Με ποιο κράτος θα µπορέσουµε να υλοποιήσουµε αυτές τις εθνι-
κές προτεραιότητες και να φτάσουµε στο πρότυπο που έχουµε
ανάγκη. 

Η αλλαγή στο κράτος, επειδή τη λέµε όλοι αλλά ο καθένας στο
µυαλό του την έχει διαφορετικά, δεν είναι κάτι αφηρηµένο. Θέ-
λουµε ένα αποτελεσµατικό επιτελικό κράτος µε Δηµόσια Διοί-
κηση που να υπηρετεί τον πολίτη και να δηµιουργεί τις
προϋποθέσεις για την ανάπτυξη. Έτσι, λοιπόν, θα πρέπει να πω
ότι τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Περιβάλλοντος το τελευταίο
διάστηµα -πρώτα απ’ όλα το νοµοσχέδιο για την περιβαλλοντική
αδειοδότηση που έγινε νόµος του κράτους και σήµερα το νοµο-
σχέδιο που συζητούµε για το νέο σύστηµα έκδοσης αδειών- συµ-
βάλλουν καθοριστικά στην αλλαγή του κράτους, στην αλλαγή
της αντίληψης που µέχρι τώρα είχαµε. 

Νοµίζω ότι είµαστε προς τη σωστή κατεύθυνση. Πρέπει αυτό
να επεκταθεί σε όλους τους τοµείς αδειοδότησης. Είναι µια και-
νοτοµία που θα µας δείξει το δρόµο για τα υπόλοιπα.

Κύριε Πρόεδρε, έχουν κατατεθεί τροπολογίες ορισµένες από
τις οποίες έγιναν δεκτές από τον Υπουργό. Έγινε δεκτή τροπο-
λογία που αφορά τους δασικούς χάρτες, ρυθµίσεις και κάλυψη
θεµάτων που είχαν µείνει κενά στους προηγούµενους νόµους,
έγινε δεκτή η τροπολογία που αφορά την έννοια των δασών και
των δασικών εκτάσεων µε την ένταξη των βραχωδών και χορτο-
λειβαδικών εκτάσεων που λύνει ζητήµατα που έχουν να κάνουν
µε τη χρήση γης, που λύνει ζητήµατα που όπως ειπώθηκε από
το συνάδελφο προηγουµένως αφορούν οικοδοµικούς συνεται-
ρισµούς, δηλαδή, οργανωµένη οικιστική ανάπτυξη, στο Ηράκλειο
σηµαντικά προβλήµατα αλλά αφορούν όλη τη χώρα. Έγινε απο-
δεκτή τροπολογία για τα επαγγελµατικά εργαστήρια όταν υπάρ-
χουν προβλήµατα. Σε αυτό το σηµείο όµως εγώ θα κάνω έκκληση
στον Υπουργό να αποδεχθεί την τροπολογία που έχουµε κατα-
θέσει είκοσι περίπου Βουλευτές και αφορά τη βελτίωση των
όρων ένταξης στη ρύθµιση για τα αυθαίρετα. Εάν αυτή η τροπο-
λογία η οποία είναι πέντε, έξι σειρές, δεν γίνει δεκτή, πολύ φο-
βούµαι ότι το µικρό ενδιαφέρον που και σήµερα υπάρχει για
ένταξη στις ρυθµίσεις του ν. 4014, δεν θα αυξηθεί πολύ.

Επειδή όπως είπα και στην τελευταία οµιλία µου κατά τη συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου, έχω ψηφίσει το µεσοπρόθεσµο στο
οποίο αναφέρεται ότι πρέπει να εισπραχθούν 300 εκατοµµύρια
µέσα στο 2011 από τα αυθαίρετα, αυτές οι τροποποιήσεις που
αφορούν και την παράταση τουλάχιστον για ένα µήνα και την αύ-
ξηση των δόσεων και την αύξηση της έκπτωσης σε περίπτωση
που κάποιος πληρώνει µετρητοίς αλλά πολύ περισσότερο για τον
ενδιάµεσο συντελεστή εάν δεν γίνει δεκτή αυτή η τροπολογία
την ευθύνη για τη µη συµµετοχή θα την έχουν ακριβώς αυτές οι
διατάξεις οι οποίες την παρεµποδίζουν. Όχι οι ίδιοι άνθρωποι οι
οποίοι θέλουν να µετέχουν αλλά µε τον τρόπο που νοµοθετή-
σαµε το ενδιαφέρον µειώθηκε.

Κλείνω αναφερόµενος στην τροπολογία που έχω καταθέσει
για τη δόµηση στα εξ αδιαιρέτου οικόπεδα. Είναι µια τροπολογία
η οποία θα λύσει πολλά θέµατα και επιπλέον αποτελεί προϋπό-
θεση για τη συµµετοχή στη ρύθµιση των αυθαιρέτων. Θεωρώ ότι
και αυτές πρέπει να τις αποδεχθεί ο Υπουργός, όπως ακριβώς
αποδέχθηκε όλες όσες έκρινε ότι θα βοηθήσουν το έργο σε
σχέση µε την αρχή του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κεγκέρογλου, Βουλευτή Ηρακλείου Κρήτης του ΠΑΣΟΚ. 
Το λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Περλεπέ-Σηφουνάκη, Βουλευτής

Ευβοίας του ΠΑΣΟΚ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, µέσα στην ταχύτατη αλληλουχία των

γεγονότων που ζούµε και έχοντας και εγώ την αγωνία, όπως όλοι
µας, για την πορεία των πραγµάτων και της χώρας, ζήτησα το
λόγο για το παρόν νοµοσχέδιο για να τοποθετηθώ επί της τρο-
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πολογίας που έχω καταθέσει. 
Κατ’ αρχάς, εκφράζω τη στήριξή µου στην παρούσα νοµοθε-

τική πρωτοβουλία αφού θεσµοθετείται ένα νέο πλαίσιο για την
έκδοση αδειών δόµησης και ελέγχου κατασκευών που διασφα-
λίζει διαφάνεια, τεχνικά τεκµηριωµένο έλεγχο, προστασία των δι-
καιωµάτων των πολιτών και του περιβάλλοντος.

Όσον αφορά την τροπολογία που κατέθεσα µε γενικό αριθµό
609 και ειδικό 56, το περιεχόµενό της αφορά το εξής ζήτηµα. Στη
νότια Εύβοια εδώ και πολλές δεκαετίες λειτουργούν λατοµεία
σχιστολιθικών πλακών όπου απασχολούνται πάρα πολλοί κάτοι-
κοι της περιοχής και βασικά είναι όλη η οικονοµική δραστηριό-
τητα της περιοχής. Βασίζεται πάνω σε αυτά τα λατοµεία και δεν
είναι µόνο αυτό. Είναι και ένας πολύ σηµαντικός παράγων εξα-
γωγών αυτά τα λατοµεία, µε αποτέλεσµα να εισρέει στη χώρα
συνάλλαγµα από την εξαγωγή αυτών των πλακών της Καρύστου. 

Με το ν. 3851/2010 και το άρθρο 16 δόθηκε η δυνατότητα συ-
νέχισης της λειτουργίας των λατοµείων µέχρι ωσότου διευθετη-
θεί το ιδιοκτησιακό. Όµως, δεν υπήρξε σε εκείνο το νόµο µέριµνα
και πρόβλεψη όσον αφορά την κείµενη δασική νοµοθεσία. Εξ
αυτού του λόγου µπαίνουν όλο αυτό το διάστηµα πρόστιµα και
υπάρχουν και πράξεις αναδάσωσης από τα κατά τόπους δασαρ-
χεία. Με την τροπολογία αυτή αίρονται οι αποφάσεις κήρυξης
αναδάσωσης, τα πρόστιµα κ.λπ. που αφορούν τη λειτουργία
αυτών των λατοµείων, µέχρι την ολοκλήρωση της προβλεπόµε-
νης διαδικασίας. Μέχρι αυτήν την ολοκλήρωση δεν θα εκδίδονται
διοικητικές πράξεις των δασικού χαρακτήρα εκτάσεων σύµφωνα
µε τη δασική νοµοθεσία. Έτσι, προστατεύεται η λειτουργία των
λατοµείων και αίρονται οι αδικίες που έχουν υπάρξει µέχρι στιγ-
µής µέχρι την ολοκλήρωση βέβαια της αδειοδότησης των λατο-
µείων που είναι πάρα πολλά σ’ αυτήν την περιοχή.

Θέλω να ευχαριστήσω τον Υπουργό που δέχθηκε αυτήν την
τροπολογία, γιατί η δραστηριότητα σ’ αυτήν την περιοχή είναι
πολύ σηµαντική και είναι όλη η οικονοµική δραστηριότητα της
περιοχής. Όλοι οι κάτοικοι ασχολούνται µε τα λατοµεία στη συγ-
κεκριµένη περιοχή σχιστολιθικών πλακών συν το συνάλλαγµα
που εισρέει στη χώρα µας από την εξαγωγή αυτών των πλακών.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ.

Περλεπέ-Σηφουνάκη, Βουλευτή Ευβοίας του ΠΑΣΟΚ.
Το λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Στρατάκης, Βουλευτής Ηρα-

κλείου Κρήτης του ΠΑΣΟΚ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σε κρίσιµες στιγµές µε

την έννοια ότι εντός ολίγου, µέσα σε λίγες ώρες απ’ ό,τι τουλά-
χιστον φηµολογείται, θα συντελεστεί µία αλλαγή κυβέρνησης,
θα ορκιστεί µία νέα κυβέρνηση πιθανόν. Κάνω αυτή την ανα-
φορά, γιατί εκτιµώ ότι και η νέα Κυβέρνηση, όποια και αν είναι
αυτή, θα πρέπει να είναι σε µία λογική αλλαγών. 

Και πρέπει να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το νοµοσχέδιο
συµβάλλει σε µία τέτοια αντίληψη και συµβάλλει στο να λυθούν
προβλήµατα γραφειοκρατίας, αλλά και να ξεπεραστούν προβλή-
µατα διαφθοράς του ελληνικού δηµόσιου βίου γιατί όντως δεν
είναι λίγες οι φορές που έχει καταγραφεί ότι τα πολεοδοµικά
γραφεία ήταν άνδρα διαφθοράς. Με αυτή λοιπόν την έννοια πι-
στεύω ότι το νοµοσχέδιο αυτό συµβάλλει ουσιαστικά σε ένα
πολύ σηµαντικό ζήτηµα της Δηµόσιας Διοίκησης της χώρας, να
ξεπεραστούν από τη µία προβλήµατα γραφειοκρατίας και από
την άλλη, να περιφρουρηθούν, όσο γίνεται καλύτερα, εκείνοι οι
δηµόσιοι υπάλληλοι που κάνουν σωστά τη δουλειά τους και δεν
υποκύπτουν στις όποιες άλλες εξελίξεις και καταστάσεις που δυ-
σφηµούν το σώµα των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε περιλαµβάνει τρία κεφάλαια. Το
πρώτο είναι εκείνο που κάνει την ουσιαστική τοµή της έκδοσης
αδειών δόµησης, που αλλάζει συνολικά το σύστηµα και όλα αυτά
που αναφέρονται. Δεν θα κάνω ιδιαίτερη αναφορά.

Θέλω όµως να µπω στο κεφάλαιο Β’ που αναφέρεται στους
ελεγκτές δόµησης. Καλά θα ήταν στο άρθρο 16, που αναφέρεται
στην ποιότητα του ελέγχου που θα γίνει και µέσω των αυτεπάγ-
γελτων δειγµατοληπτικών έργων ή ενδεχοµένως και καταγγε-
λιών, να οριστεί αυτός ο αριθµός των ελέγχων τουλάχιστον σε
ποσοστό. Διότι αν δεν οριστεί, καταλαβαίνουµε ότι υπάρχει δυ-

νατότητα να γίνονται ή να µην γίνονται έλεγχοι. Εγώ θα έλεγα να
προσδιορίσουµε το τυχαίο του δείγµατος αυτών των ελέγχων
που πρέπει όµως να είναι συγκεκριµένο. Να είναι παραδείγµατος
χάριν 10% τουλάχιστον, 20% τουλάχιστον και να υπάρχει µία
στάνταρ διαδικασία µέσα από την οποία να γίνονται αυτοί οι
έλεγχοι, για να µην αφήσουν ξανά παράθυρα και περιθώρια να
υπεισέλθουν άλλες λογικές που έφεραν τα πολεοδοµικά γραφεία
σ‘ αυτήν την κατάσταση που είναι σήµερα. Αν λοιπόν σε αυτό το
άρθρο προστεθεί ενδεχοµένως µια άποψη που να λέει ότι ναι
όπως ακριβώς το διατυπώνει, αλλά ένα µίνιµουµ ποσοστό αυτο-
ελέγχων και βεβαίως µε κάποια στάνταρ διαδικασία που θα είναι
ο λήγων αριθµός της άδειας ή δεν ξέρω τι άλλο, νοµίζω ότι θα
έχουµε νοµοθετήσει πλήρως µία διαδικασία που θα συµβάλει
πολύ περισσότερο στο να φανεί ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι µία
ουσιαστική αλλαγή και σε αντίληψη αλλά και σε νοοτροπία που
πρέπει να κυριαρχήσει. 

Έρχοµαι στο κεφάλαιο Γ’ που αναφέρεται στις ρυθµίσεις των
θεµάτων των οικοδοµικών συνεταιρισµών ιδιαίτερα στο άρθρο
39. Θεωρώ ότι είναι µία πολύ θετική εξέλιξη το άρθρο αυτό και
η νοµοθέτηση αυτής της διάταξης, γιατί πράγµατι ξεπερνιούνται
προβλήµατα που ταλανίζουν πάρα πολύ κόσµο πολλά χρόνια
τώρα. Και δεν είναι τυχαίο που περιοχές που έχουν ενταχθεί σε
ΠΕΡΠΟ και υπάρχουν µέσα σε αυτές τις περιοχές και οικοδοµι-
κοί συνεταιρισµοί δεν µπορούν να λειτουργήσουν, δεν µπορούν
να πάρουν άδειες, δεν µπορούν να ξεπεράσουν προβλήµατα,
που πολλές φορές δεν είναι ουσιαστικά, δεν είναι πραγµατικά,
αλλά είναι προβλήµατα γραφειοκρατικά. Πιστεύω, λοιπόν, ότι
αυτή η ρύθµιση συµβάλλει ουσιαστικά να ξεπεραστούν προβλή-
µατα και να δηµιουργήσουµε προϋποθέσεις ώστε οι άνθρωποι
που έχουν για πολλά χρόνια επενδύσει κάπου να προχωρήσουν
αυτές τις επενδύσεις.

Θέλω να κάνω µία τελευταία παραίνεση, κύριε Υπουργέ, να
έρθω και εγώ στην τροπολογία που έχουµε καταθέσει µαζί µε
άλλους συναδέλφους που αναφέρεται στα αυθαίρετα. Όντως
αυτό αποτελεί µία τοµή, εάν φροντίσουµε όλα τα αυθαίρετα,
κύριε Υπουργέ, που υπάρχουν σήµερα στη χώρα να νοµιµοποι-
ηθούν ή εν πάση περιπτώσει, να υπάρξει αυτή η ρύθµιση που
προβλέπεται από το νόµο που ψηφίσαµε πρόσφατα, γιατί αυτό
θα είναι εκείνο το βασικό στοιχείο που θα δώσει τη δυνατότητα
να µην πάµε σε νέες γενιές αυθαιρέτων. Με αυτήν, λοιπόν, την
έννοια νοµίζω ότι πρέπει να διευκολύνουµε όλους τους αυθαιρε-
τούχους να νοµιµοποιήσουν, να κάνουν αυτήν τη διαδικασία, να
εφαρµοστεί δηλαδή ο νόµος στο 100%. Αυτό µπορεί να γίνει µε
βάση και τη σηµερινή δυσµενή οικονοµική συγκυρία µόνο µε µία
αύξηση του αριθµού των δόσεων -και το έχουµε πει αυτό και
στην τοποθέτησή µας επί του νοµοσχεδίου του συγκεκριµένου,
του νόµου πλέον του κράτους- αλλά και όλων των άλλων διευ-
κολύνσεων που θα µπορούσαν να γίνουν, είτε µε τη µείωση των
συντελεστών, όταν το κτίσµα είναι πάρα πολύ παλαιό ή οτιδή-
ποτε άλλο που αναφέρεται µέσα στην τροπολογία, για να µην
υπεισέρχοµαι σε λεπτοµέρειες µια και έχει τελειώσει και ο χρό-
νος µου.

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι έτσι ουσιαστικά θα συµβάλουµε
στο να υπάρξει νοµιµοποίηση όλων των αυθαιρέτων από τη µία
πλευρά, αλλά και από την άλλη να διαµορφωθεί ένα περιβάλλον,
ώστε να σταµατήσει αυτή η παρανοµία, που εν πάση περιπτώσει,
ταλανίζει και την ελληνική κοινωνία, αλλά και τη λειτουργία της
πολιτείας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Εµ-
µανουήλ Στρατάκη, Βουλευτή Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να κάνετε τώρα τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις δι’ ολίγον, για να ενσωµατωθούν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θέλω να κατα-
θέσω και να µοιραστούν στους συναδέλφους νοµοτεχνικές
βελτιώσεις στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 610 και ειδικό
αριθµό 57, στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 618 µε ειδικό αριθµό
64 και στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 619 και ειδικό αριθµό 65.

Επειδή οι περισσότεροι συνάδελφοι αναφέρθηκαν στο θέµα
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των δόσεων, στο νόµο για τη ρύθµιση των αυθαιρέτων, γίνεται
δεκτό και οι δόσεις γίνονται τριάντα έξι για όλες τις κατηγορίες.
Τα καταθέτω στα Πρακτικά για να διανεµηθούν στους συναδέλ-
φους Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ να κατατε-
θούν στα Πρακτικά οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις του κυρίου

Υπουργού και να διανεµηθούν στους συναδέλφους.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Σηφουνάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Επί µίας παρα-
τήρησης την οποία έκανε η εισηγήτρια του Συνασπισµού σχετικά
µε την κατασκευή του Γενικού Νοσοκοµείου Παίδων Πεντέλης
και για τη σχετική τροπολογία, το σχετικό άρθρο, θέλω να πω το
εξής: Το Νοσοκοµείο Πεντέλης κατασκευάστηκε το 1938. Η
έκταση όπου κατασκευάστηκε είχε κηρυχθεί ως αναδασωτέα το
1934 µε απόφαση του τότε Υπουργού Γεωργίας µε αριθµό
108.424/13.9.1934 περί κηρύξεως ως αναδασωτέας της περιο-
χής του λεκανοπεδίου Αττικής. Η άρση της αναδάσωσης –και
αναφέροµαι σε εσάς, κυρία συνάδελφε- για το Νοσοκοµείο Παί-
δων Πεντέλης αφορά τα τµήµατα όπου πλέον δεν είναι δυνατή η
τεχνητή ή φυσική αναδάσωση, δηλαδή επιφάνειες µε κτίσµατα,
επιφάνειες επιστρωµένες, αύλιους χώρους και λειτουργικά προ-
σαρτήµατα του νοσοκοµείου, καθώς επίσης και κάποια τµήµατα
τα οποία έχουν πλήρως δασωθεί και ως εκ τούτου έχει επιτευχθεί
ο σκοπός της αναδάσωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καλείται στο Βήµα ο κ.
Μαυρουδής Βορίδης, Βουλευτής Νοµού Αττικής του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μέσα στο σύντοµο χρονικό διάστηµα, κύριε Υπουργέ, πλέον

ορισµένα συγκεκριµένα πράγµατα και ορισµένες παρατηρήσεις. 
Το άρθρο 39 είναι το γνωστό θέµα των οικοδοµικών συνεται-

ρισµών που έχουµε συζητήσει γι’ αυτό. Εγώ θα υποβάλλω τη
θέση προς κρίση από το Σώµα, ότι για τους υφισταµένους οικο-
δοµικούς συνεταιρισµούς είναι ήδη πολύ ταλαιπωρηµένος ο κό-
σµος. 

Ξέρετε την ιστορία. Έχουν πάρει τα χρήµατα, έχουν πάρει τις
εισφορές, δεν έχουν φτιάξει τα έργα υποδοµής, βρίσκονται στα
δικαστήρια εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Δεν έχει κανένα νόηµα
να τους δώσουµε δεκαοχτώ µήνες. Τι θα τους κάνουν; Το κείµενο
που έχω, όπως εισάγεται από την έκθεση της επιτροπής, µιλάει
για δεκαοχτώ µήνες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έχει κατατε-
θεί…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχει βελτιωθεί και έχουµε φτάσει
στους δώδεκα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, έχει κατα-
τεθεί στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις το πρωί.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν τις έχω δει, γιατί δεν ήµουν εδώ
από το πρωί. Δεν έχω προφτάσει να το κοιτάξω. Με τους δώδεκα
νοµίζω ότι γίνεται µία εύλογη διόρθωση. 

Στο άρθρο 42 παράγραφος 16 έχουµε το ζήτηµα που απασχο-
λεί ένα µεγάλο τµήµα της Περιφέρειας Αττικής. Ρυθµίζει επαγ-
γελµατικά εργαστήρια µε δραστηριότητες χαµηλής όχλησης.
Είναι βελτιωµένη µεν η διατύπωση από την αρχική, µε τις επιφυ-
λάξεις που εξέφρασαν συνάδελφοι, επιτρέψτε µου όµως να επι-
σηµάνω µία δυσκολία που κατά τη γνώµη µου θα εµφανιστεί.

Λέµε, λοιπόν, ότι υπάγονται σ’ αυτήν τη διάταξη και παίρνουν
µία προσωρινή άδεια διάρκειας τριών ετών τα καταστήµατα που
καθορίζει το εύρος της διατάξεως, αλλά τίθενται οι εξής προ-
ϋποθέσεις. Λέει δηλαδή «εφόσον τηρούν τις προϋποθέσεις πυ-
ρασφάλειας» και αυτό είναι κάτι σχετικά ευχερές να διαγνωστεί
από την Πυροσβεστική Υπηρεσία. 

Εγώ εδώ θέτω ένα ερώτηµα. Συχνά µέσα στις προϋποθέσεις
για να εκδοθεί πιστοποιητικό καταλληλότητας πυρασφάλειας
είναι η πολεοδοµική συµµόρφωση. Δηλαδή αυθαίρετα –παρα-
δείγµατος χάριν είτε έχουν τις αµιγώς πυροσβεστικές προϋπο-
θέσεις πυρασφάλειας- δεν παίρνουν πιστοποιητικό καταλληλό-
τητας, γιατί προϋπόθεση γι’ αυτό είναι η νόµιµη οικοδοµική
άδεια. Εποµένως, εδώ κατά τη γνώµη µου δηµιουργούµε ένα
είδος φαύλου κύκλου. 

Το δεύτερο που τίθεται είναι «και αποδεδειγµένης λειτουρ-
γίας». Θα ήθελα εδώ να ρωτήσω το εξής. Πώς θα αποδεικνύεται
αυτή η λειτουργία; Ποιος θα την διαπιστώνει; Αυτό θα αποτελέ-
σει ένα αντικείµενο που είναι στη διακριτική ευχέρεια της διοική-
σεως. Θα χρειάζεται, λοιπόν, µία διαπιστωτική πράξη που να λέει
ότι «Ναι, είναι αποδεδειγµένη η λειτουργία». Θεωρώ, λοιπόν, ότι

εδώ πάλι δηµιουργείται ένα ζήτηµα εµπλοκής. 
Τρίτον, «διαθέτουν όλες τις κατά περίπτωση απαιτούµενες εγ-

κρίσεις και άδειες»… 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι στις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχει φύγει αυτό; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι το κοµ-
µάτι που αφορά την πυρασφάλεια. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αφού έχει δοθεί νοµοτεχνική βελ-
τίωση, είµαστε εντάξει. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

Ναι µεν δεν το εξαρτά από τις άδειες και αυτό είναι ορθό. Το
θέµα όµως θα πρέπει να διευκρινιστεί. Εγώ θα ήθελα µια προ-
σθήκη της λέξης «τις ουσιαστικές προϋποθέσεις υγιεινής-πυρα-
σφάλειας». Γιατί το λέω; Για να φύγω από το πολεοδοµικό. 

Εµένα δεν µε νοιάζει να ελέγξουµε αν συµµορφώνεται πράγ-
µατι µε την Α- ΙΒ’ 8577 υγειονοµική διάταξη, αν παραδείγµατος
χάριν είναι κατάστηµα υγειονοµικού ενδιαφέροντος. Να ελεγχ-
θούν. Εγώ συµφωνώ σ’ αυτή την κατεύθυνση. Μέσα όµως στις
προϋποθέσεις άδειας λειτουργίας που εκδίδονται, µε βάση την
Α- ΙΒ υγειονοµική διάταξη είναι τα πολεοδοµικά. Ας µην κάνουµε
εδώ κύκλο. Γι αυτό µιλάω για ουσιαστικές προϋποθέσεις.

Στο δε θέµα της αποδεδειγµένης λειτουργίας θεωρώ ότι κατά
πάσα πιθανότητα θα υπάρξει εµπλοκή. Γιατί –ξαναλέω- µε ποιο
τρόπο θα πιστοποιείται η λειτουργία; Για να εκδώσει αυτή την
προσωρινή άδεια η διοίκηση θα θέλει απόδειξη της λειτουργίας.
Με ποιο τρόπο θα γίνεται η απόδειξη της λειτουργίας;

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα ζήτηµα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ να ολοκλη-

ρώσετε, κύριε συνάδελφε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω σχετικά σύντοµα,

κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ ακόµη δεν έχω καταλάβει και θα ήθελα µία εξήγηση για

δύο πράγµατα. Το πρώτο είναι το εξής. Γιατί δεν εξισώνουµε τα
κίνητρα του άρθρου 43 µε τα κίνητρα του άρθρου 44; Δεν έχουν
διαφορά αυτές οι περιοχές. Δηλαδή το Γεράνι και το Μεταξουρ-
γείο στην πραγµατικότητα –και ξέρω ότι εδώ υπάρχει µια διαφο-
ρετική, ας το πω, εκτίµηση- είναι ένα και το αυτό. Είναι υποβα-
θµισµένες περιοχές και οι δύο. Γιατί, λοιπόν, δίνουµε µεγαλύτερα
φορολογικά κίνητρα στο Γεράνι απ’ ό,τι στο Μεταξουργείο; Δεν
υπάρχει διαφοροποιηµένη κατάσταση. Αν θέλουµε, δε, να ενι-
σχύσουµε το κέντρο της Αθήνας, θα πρέπει να ενιαιοποιήσουµε
τα κίνητρα. Αφού κάνουµε την κίνηση για το Γεράνι γιατί δεν την
κάνουµε και για το Μεταξουργείο; 

Έχετε ενσωµατώσει πολλές από τις παρατηρήσεις τις οποίες
έκανα για τα συγκεκριµένα άρθρα, αλλά παραµένει αυτή η βα-
σική διάκριση, η διάκριση στο ύψος της διευκολύνσεως, της κι-
νητροδοτήσεως. Για µένα η καλύτερη λύση εδώ θα ήταν να
έχουµε ενιαία αντιµετώπιση. Δεν χάθηκε κι ο κόσµος. Και το Με-
ταξουργείο χρειάζεται βοήθεια και πρέπει εδώ να ενισχυθεί. 

Δεν έχει µπει τίποτα, και κατά τη γνώµη µου πολύ κακώς, –θα
έπρεπε κάτι να πούµε σ’ αυτό- επίσης για κινητροδότηση για το
θέµα της κατασκευής ενεργειακών κτηρίων –να το πω έτσι- όπου
θα ενσωµατώνουµε τα ενεργειακά κριτήρια που έχουµε ήδη
θέσει. Γιατί και αυτό είναι ένα µεγάλο ζήτηµα. Και αυτά τα κτήρια
θα έπρεπε να ενταχθούν σ’ αυτή την κινητροδότηση, δηλαδή νέα
κτήρια ή κτήρια τα οποία φτιάχνονται, αλλά πλέον συµµορφώ-
νονται µε τα κριτήρια αυτά τα οποία ετέθησαν. 

Δύο µόνο λόγια θα πω για µία τροπολογία την οποία καταθέ-
σαµε. Ανοίγει η συζήτηση µε άλλες τροπολογίες, τις οποίες εν-
δεχοµένως κάνατε δεκτές, για τη βελτίωση των συντελεστών, για
την ένταξη στο νοµοσχέδιο το προηγούµενο, στο νόµο τον οποίο
έχουµε ψηφίσει για τα αυθαίρετα. Εγώ θα επιµείνω -είναι ένα ζή-
τηµα το οποίο έχουµε συζητήσει- και θα πω το εξής. Υπάρχει µια
ευπαθής κοινωνική οµάδα και αυτή είναι οι ερχόµενοι από την
πρώην Σοβιετική Ένωση οµογενείς. Είναι πολυπληθείς. Έχουµε
καταθέσει µια τροπολογία. Το σύνολο των Βουλευτών της Περι-
φέρειας Αττικής, σχεδόν το σύνολο, απ’ όλα τα κόµµατα ,τη στη-
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ρίζουµε και λέµε το εξής, ότι και αυτοί πρέπει να ενταχθούν στον
κοινωνικό συντελεστή και ο κοινωνικός συντελεστής δεν πρέπει
να έχει εισοδηµατικά κριτήρια. Ας τους βάλουµε στον κοινωνικό
συντελεστή και να ενταχθούν. Είναι µια µεγάλη οµάδα. Θα τους
διευκολύνουµε. Θα µπουν, θα πληρώσουν, και θα τακτοποιηθεί
το ζήτηµα. Αφήνουµε µια µεγάλη οµάδα, για την οποία τονίζω,
δε, -γιατί κι αυτό πρέπει να συνεκτιµηθεί- ότι τους είχαµε καλέσει
από τις πρεσβείες µας να έρθουν και τους υποσχεθήκαµε στε-
γαστικά προγράµµατα. Ποτέ δεν έγιναν τα στεγαστικά προγράµ-
µατα. Πήγαν και στεγάστηκαν όπου και όπως µπόρεσαν και τώρα
δεν τους δίνουµε καν αυτή τη συγκεκριµένη διευκόλυνση. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να το ξαναδείτε και να το ξανασκε-
φθείτε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε το Βου-

λευτή Νοµού Αττικής του ΛΑΟΣ κ. Βορίδη. 
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Νοµού Αττικής της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Νικόλαος Καντερές. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να επικεν-

τρωθώ σ’ ένα µεγάλο πρόβληµα, που τώρα γίνεται εντονότερο,
και αφορά στη µη τακτοποίηση αυθαιρέτων κατασκευών που βρί-
σκονται εντός εκτάσεων που δεν έχει ξεκαθαρίσει αν είναι δασι-
κές ή µη. 

Να γίνω πιο συγκεκριµένος. Βάσει της πρόσφατης νοµοθετι-
κής ρύθµισης του ΥΠΕΚΑ, εξαιρούνται εντελώς από την τακτο-
ποίηση κτίσµατα εντός δασικών εκτάσεων. Όµως κανείς δεν έχει
µέχρι σήµερα δώσει λύση σ’ αυτούς τους ιδιοκτήτες των οποίων
τα κτίσµατα βρίσκονται σε οικισµούς, όπως για παράδειγµα στην
εκλογική µου περιφέρεια, στη Μάνδρα, στην Κερατέα, στη Ρα-
φήνα, στη Νέα Μάκρη, και δεν είναι ξεκάθαρο το καθεστώς γης
στο οποίο είναι κτισµένα, αφού ακόµη δεν έχουν αναρτηθεί οι
δασικοί χάρτες. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, υπάρχει µεγάλο αδιέξοδο, καθώς οι εν
λόγω ιδιοκτήτες δεν είναι διατεθειµένοι να πληρώσουν τα υψηλά
πρόστιµα και µετά από λίγους µήνες να έρθει το κράτος και να
δηλώσει ότι αυτές οι περιοχές είναι δασικές. 

Θέλω να θυµίσω σ’ εσάς, κύριε Υπουργέ, αλλά και σ’ όλους
τους συναδέλφους Βουλευτές ότι το αδιέξοδο αυτό το προκά-
λεσε η ίδια η πολιτεία που πριν από τριάντα πέντε χρόνια, συγ-
κεκριµένα το 1976, είχε δεσµευθεί για τη σύνταξη και ανάρτηση
των δασικών χαρτών, δέσµευση µάλιστα που την επανέλαβε το
κράτος ρητά πριν από είκοσι οκτώ χρόνια, µε τον ν.1337/1983.
Όµως ακόµη εκκρεµεί. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που τίθεται είναι πώς θα αντιµετωπισθούν
περίπου τριακόσιες χιλιάδες αυθαίρετα που µπήκαν µε τη ρύθ-
µιση του 1983, αλλά εξακολουθούν να κινδυνεύουν µετά από
τριάντα χρόνια να χαρακτηριστούν εκ νέου δασικά. Μια ακόµη
παράµετρος που δεν πρέπει να αµελούµε είναι πως η πολιτεία
όλα αυτά τα χρόνια, τις προηγούµενες δεκαετίες, ηλεκτροδό-
τησε κανονικά τις οικίες αυτές, δηµιουργήθηκαν υποδοµές µε
κονδύλια του κράτους και εισπράχθηκαν φόροι από τους ιδιο-
κτήτες. 

Με λίγα λόγια, είναι σαν να πηγαίνει κανείς –για παράδειγµα-
στην Κηφισιά και να δηλώνει µετά από τριάντα πέντε και πλέον
έτη ότι όλα τα κτίσµατα που βρίσκονται βορείως της Χαριλάου
Τρικούπη χαρακτηρίζονται δασικά. Ένα παράδειγµα είναι αυτό
που προφανώς δεν έχει λογική, αλλά το αναφέρω για να κατα-
δείξω το πρόβληµα που αντιµετωπίζουν χιλιάδες πολίτες της
ανατολικής και δυτικής Αττικής σήµερα. 

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι πρέπει να δοθεί άµεση λύση σε
αυτή την εκκρεµότητα. Αφ’ ενός πρέπει µε µια νέα τροπολογία
στο παρόν νοµοσχέδιο να µεριµνήσετε ώστε όσοι ιδιοκτήτες
συµµετέχουν στη ρύθµιση αυθαιρέτων καταβάλλοντας τα υψηλά
πρόστιµα να µην κινδυνεύουν να χάσουν τα χρήµατά τους, αν η
πολιτεία έλθει µετά από λίγους µήνες και δηλώσει ότι τα εν λόγω
κτίσµατα βρίσκονται εντός δασικής περιοχής. Αυτό είναι το
πρώτο. 

Αφ’ ετέρου θα πρέπει να δοθεί οριστική λύση στο αδιέξοδο
που υπάρχει εδώ και τρεις δεκαετίες. Παίζετε µε την περιουσία
πολιτών που συνεχώς νιώθουν εγκλωβισµένοι και εξαρτηµένοι

από την ανακολουθία και την αναποτελεσµατικότητα του ελληνι-
κού κράτους. 

Σας µεταφέρω, λοιπόν µια πρόταση της Οµοσπονδίας Συλλό-
γων ιδιοκτητών ακινήτων της Νέας Μάκρης που θεωρώ ότι πρέ-
πει να εξετάσετε σοβαρά και αφορά την απόφαση 1573/2002 του
5ου Τµήµατος του Συµβουλίου της Επικρατείας που ορίζει ότι
εκτάσεις, οι οποίες µε βάση διοικητικές πράξεις νοµίµως απώλε-
σαν το δασικό χαρακτήρα πριν το 1975, δεν είναι δυνατόν να χα-
ρακτηριστεί µια πράξη από δασάρχη πάλι ως δασική. Αυτό είναι
το δεύτερο. Σας καταθέτω το εν λόγω έγγραφο και για τα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καντερές καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, δώστε µια λύση οριστικού απεγκλωβισµού στους εκα-
τοντάδες χιλιάδες πολίτες. Παράλληλα, κύριε Υπουργέ, νοµίζω
ότι πρέπει, πρώτον, να δοθεί µια παράταση τόσο για τους ηµιυ-
παίθριους χώρους όσο και για τα αυθαίρετα τουλάχιστον µέχρι
και το Φεβρουάριο –ώστε να υπάρχει και µια άλλη κυβέρνηση-
και, δεύτερον, να ρυθµιστεί οριστικά το θέµα των οικοπέδων που
είναι εξ αδιαιρέτου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κόλαο Καντερέ, Βουλευτή Νοµού Αττικής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Παναγιώτης Λαφαζάνης, Βουλευτής Β’ Πειραιώς. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η εισηγήτριά µας, η Ηρώ Διώτη έκανε µια αναλυτική τοποθέ-

τηση και επί των άρθρων που καλύπτει τις απόψεις µας. Εγώ
πήρα το λόγο για να κάνω µια έκκληση στον κύριο Υπουργό. 

Κύριε Υπουργέ, αποσύρετε τις τροπολογίες, τις οποίες εγκρί-
νετε και καταθέτετε σήµερα για να ενσωµατωθούν στο νοµοσχέ-
διο. Μιλάµε, αν δεν κάνω λάθος στην αρίθµηση, για εννέα
τροπολογίες, εκ των οποίων η µία που βλέπω εδώ είναι από µόνη
της ένα νοµοσχέδιο γιατί περιέχει πέντε άρθρα, από τα οποία το
ένα άρθρο διαθέτει –µε το καλό!- δεκαπέντε παραγράφους και
µάλιστα λεπτοµερείς που είναι και δύσκολο κάποιος να τις διευ-
κρινίσει µέσα σε συνοπτικές διαδικασίες, για να κατανοήσει και
περί τίνος πρόκειται. 

Αν δεν υπάρχει λόγος κάποια από αυτές τις τροπολογίες, τις
οποίες κάνετε δεκτές, να πρέπει να ψηφιστεί τώρα –διότι υπάρχει
κάτι το υπερεπείγον που πρέπει να λυθεί, αν δηλαδή δεν είναι
κάτι το υπερεπείγον, που δεν βλέπω να υπάρχει κάτι τέτοιο- πα-
ρακαλώ να τις αποσύρετε, να µην τις κάνετε δεκτές και σε µια
δεύτερη ευκαιρία να τις φέρετε να συζητηθούν µε µεγαλύτερη
άνεση και στην επιτροπή και κανονικά για να µπορέσουµε να το-
ποθετηθούµε επ’ αυτών. 

Αυτό βεβαίως δεν σηµαίνει ότι όλες αυτές οι τροπολογίες είναι
κατ’ ανάγκη αρνητικές, αλλά δεν είναι δυνατόν να συζητηθούν
µέσα σε ένα τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα. Νοµίζω ότι την ίδια
τοποθέτηση έκανε και ο Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και
την οποία βρίσκω πολύ σωστή. Έχουµε µια Κυβέρνηση που τε-
λειώνει σε µερικές ώρες. Μην φθάσουµε µε τροπολογίες να νο-
µοθετήσουµε την τελευταία στιγµή. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-

ναγιώτη Λαφαζάνη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.
Παρακαλείται ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Ορθόδο-

ξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Ανατολάκης να λάβει το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΑΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα συµφωνήσω µε την τροπολογία 614 της κ. Φαρµάκη, που

είναι για την παράταση του χρόνου µέχρι 30/11/2011 για τους
ηµιυπαίθριους.

Ως προς την έκτη παράγραφο της τροπολογίας 613 ξέρετε και
εσείς πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε, ότι στην εκλογική µας περιφέ-
ρεια υπάρχει ο Πολιτιστικός Σύλλογος «ΚΡΟΝΟΣ» και ξέρετε τι
σηµαίνει, γιατί είστε πιο παλιός από εµένα. Είναι έξι χιλιάδες οι-
κογένειες περίπου.

Έχω κουράσει τον κ. Αµοργιανιώτη πάρα πολύ µε αυτό το
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θέµα, κύριε Υπουργέ και έχουµε έρθει σε επικοινωνία και συζή-
τηση. Περίµενα πώς και πώς οι δασικοί χάρτες να αναρτηθούν
και έρχεται -πολύ ευχάριστα για εµένα, αλλά και για την περιφέ-
ρειά µου- να ανατεθεί αυτό το έργο σε ιδιωτικά γραφεία. Εξελίσ-
σεται µία συζήτηση που είχα εάν υπάρχει περίπτωση να µην
υπάρχουν ενστάσεις γι’ αυτά τα πράγµατα, δηλαδή, αν µπορεί
από τις εξήντα ηµέρες να γίνει πιο νωρίς. Όµως, είναι λίγο δύ-
σκολο. Το σηµαντικό είναι ότι έγινε αυτό εδώ και θα «τρέξουν»
τα πράγµατα, γιατί έχει πρόβληµα το Κτηµατολόγιο. Αυτό είναι
σηµαντικό.

Στην τροπολογία 610, κύριε Υπουργέ, που µας φέρατε συµ-
πληρωµατικά, θέλω να πω ότι είναι ένα άρθρο που λέει για τα πε-
τρελαιοκίνητα αυτοκίνητα που εγκρίνετε για Αθήνα και
Θεσσαλονίκη. Λέτε για τις προδιαγραφές του κανονισµού της
20ης Ιουνίου του 2007 EURO 5, EURO 6 και µεταγενέστερα.

Τι γίνεται, κύριε Υπουργέ, όταν είναι EURO 4; Τι θα γίνει; Γιατί
το λέω αυτό; Διότι στις 13 Οκτωβρίου είχα κάνει µία ερώτηση για
το ΔΝΤ, όπου είχαν βγει παράνοµα οι πινακίδες και κυκλοφορού-
σαν στην Αθήνα µε αθηναϊκά νούµερα. Εάν το αυτοκίνητό τους
αυτό είναι EURO 4, τι γίνεται;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν επιτρέπε-
ται.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΑΤΟΛΑΚΗΣ: Άρα, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει το
Υπουργείο ή ο επόµενος Υπουργός από εσάς να ελέγξει αυτό το
πράγµα, έτσι δεν είναι; Εάν το ΔΝΤ κυκλοφορεί µε EURO 4, απα-
γορεύεται να κυκλοφορεί στην Αθήνα. Είναι πολύ σηµαντικό.

Το καλό είναι ότι πλέον, µετά από τόσα χρόνια, ανοίγετε αυτό
το πράγµα µε τα πετρελαιοκίνητα και η άρση απαγόρευσης νο-
µίζω ότι θα φέρει µια αύξηση στις πωλήσεις των νέων ΙΧ, όπως
και πιστεύω ότι θα υπάρχουν αρκετά κρατικά έσοδα. Τις ψηφί-
σαµε αυτές τις τροπολογίες, αλλά υπενθυµίζω ότι ήθελα να µου
πείτε λίγο για το EURO 4, να µου δώσετε την απάντηση.

Ως προς την τροπολογία 613, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι και ο
κ. Λαφαζάνης ενδιαφέρεται, γιατί είναι η εκλογική µας περιφέ-
ρεια. Λέω για τον Πολιτιστικό Σύλλογο «ΚΡΟΝΟΣ», όπου ξανα-
έρχοµαι και λέω ότι είναι πολύ σηµαντικό, βαίνουν όλα πολύ καλά
και νοµίζω ότι ο κ. Αµοργιανιώτης θα κάνει αυτό που πρέπει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Βου-

λευτή Β’ Πειραιώς του ΛΑΟΣ κ. Ανατολάκη.
Καλείται να λάβει το λόγο ο Βουλευτής Λευκάδας του ΠΑΣΟΚ

κ. Σπύρος Μαργέλης.
ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και έτσι όπως φτάσαµε στην τελευταία στιγµή, εν τούτοις

νοµίζω ότι συζητούµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που προ-
σπαθεί να βάλει τάξη και να διορθώσει πράγµατα τα οποία χρό-
νια ολόκληρα συνέβαιναν µε την ανοχή του πολιτικού συστή-
µατος, µε την ανοχή της αυτοδιοίκησης, του κράτους, της διοί-
κησης και πολλές φορές και µε τη συµµετοχή όχι όλων, αλλά
µιας µεγάλης µερίδας.

Θέλω να κάνω µερικές παρατηρήσεις, µιας και κουβεντιάζουµε
τα άρθρα.

Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 3 που αναφέρουµε τι δικαιολογη-
τικά πρέπει να υποβάλουµε για να πάρουµε την έγκριση δόµη-
σης, είναι πραγµατικά πολύ απλά και εύκολα. Βεβαίως, στο τέλος
αναφέρουµε και µία σειρά άλλων εγκρίσεων που απαιτούνται
από άλλες συναρµόδιες υπηρεσίες. Εκεί, βεβαίως, πρέπει να επι-
σηµάνω -και το ξέρετε πάρα πολύ καλά, γιατί ασχολείστε χρό-
νια- ότι αυτό είναι ένα πρόβληµα, διότι από τις άλλες υπηρεσίες
που εµπλέκονται, παραδείγµατος χάριν, Αρχαιολογία, τα πράγ-
µατα είναι δύσκολα. Το επισηµαίνω ότι εκεί κάτι πρέπει να κά-
νουµε, ώστε να διευκολύνουµε τα πράγµατα.

Θέλω να συνεχίσω µε το άρθρο 5, όπου στην παράγραφο 6
αναφέρθηκε και πολύ σωστά, ότι επιτέλους κάποια στιγµή θα
πρέπει να συνδέουµε τα διάφορα αρχεία. Λέει πολύ σωστά ο
νόµος που ψηφίζουµε ότι το διάγραµµα κάλυψης, το τυπογρα-
φικό, η έγκριση δόµησης, το Κτηµατολόγιο, ο ΟΚΧΕ να ενηµε-
ρώνονται. Αυτό είναι πολύ σωστό και µε αφορµή αυτό, θα µου
επιτρέψετε να πω ότι θα πρέπει να κάνουµε µία προσπάθεια όλα
τα αρχεία του κράτους να τα συνδέσουµε.

Είναι άσχετο αλλά επίκαιρο το ότι κουβεντιάζουµε τον τελευ-
ταίο καιρό ότι µερικές δεκάδες χιλιάδων συνταξιούχων του ΙΚΑ,
για παράδειγµα, έπαιρναν συντάξεις, ενώ έχουν πεθάνει. Θα
ήταν πάρα πολύ απλό αν είχαµε συνδέσει το Μητρώο των Λη-
ξιαρχείων των δήµων µε το ΙΚΑ και δεν θα υπήρχε κανένα απο-
λύτως πρόβληµα. Ένα απλό πρόβληµα, επειδή δεν λειτουργούµε
σωστά, το αναγάγουµε σε µείζον ζήτηµα και το πληρώνουµε στο
τέλος. Είναι, λοιπόν, πολύ καλό.

Θέλω να αναφερθώ ακόµα στο άρθρο 6 και στην παράγραφο
4, όπου γίνεται µία πολύ σωστή πρόβλεψη ότι αν δεν ολοκληρω-
θούν σε ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα –έξι χρόνια λέµε
εδώ- οι όψεις των κτηρίων, τότε ο Υπουργός µπορεί να επιβάλει
πρόστιµα µε µία διαδικασία που ορίζεται. Λέω ότι αυτή η παρέµ-
βαση είναι πολύ σωστή, διότι βλέπουµε τι γίνεται στις πόλεις µας,
όπου µένουν κτήρια για δεκαετίες, για πάρα πολλά χρόνια, χωρίς
να έχουν ολοκληρωθεί, δηλαδή κτήρια σκελετοί.

Όµως, εδώ πρέπει να προσθέσω –και το ξέρουµε όλοι- ότι οι
πόλεις δεν ανήκουν σε κάθε έναν µεµονωµένο κάτοικο, αλλά σε
όλους. Μ’ αυτήν την έννοια, θα πρέπει να προστατεύουµε την αι-
σθητική και την ταυτότητα των πόλεων και πολύ καλά κάνουµε.

Όµως, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να προσθέσω ότι δεν θα
έπρεπε να πούµε ότι ο Υπουργός µπορεί να επιβάλλει πρόστιµα,
αλλά να δώσουµε την έννοια της υποχρέωσης του Υπουργού µε
απόφασή του να επιβάλλονται πρόστιµα, διότι δεν ξέρω πώς
αυτό θα εξελιχθεί και αν θα επιβληθούν πρόστιµα στην πορεία.
Ας δώσουµε µία περίοδο να συµµορφωθούν και ας τους σβή-
σουµε τα πρόστιµα µετά. Δεν πειράζει.

Όσον αφορά το άρθρο 7 και την παράγραφο 4, όπου αναφέ-
ρεται πώς διενεργείται ο έλεγχος και σε ποια στάδια, λέµε ότι
στο τρίτο στάδιο, όταν ολοκληρωθεί η οικοδοµή, διενεργείται
έλεγχος και δηλώνουµε τι ελέγχεται. Σ’ αυτά που αναφέρουµε
συγκεκριµένα, στο τι ελέγχεται δηλαδή, δεν αναφέρουµε τον
έλεγχο που κατά την άποψή µου πρέπει να γίνεται σε ζητήµατα
που έχουν σχέση µε τα µορφολογικά στοιχεία των κατασκευών,
µε την αισθητική των κατασκευών, µε τα αρχιτεκτονικά στοιχεία
των κατασκευών, δηλαδή µε την ταυτότητα των κατασκευών,
ακόµα και µε τα χρώµατα. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό για
την ποιότητα τελικά του δοµηµένου περιβάλλοντος.

Νοµίζω ότι αυτό είναι σηµαντικό και θα έπρεπε να το δούµε ή
έστω να το δούµε κάποια άλλη φορά. Άλλωστε, είπατε στην οµι-
λία σας στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ –και το ξέρουµε- ότι είναι
σε εξέλιξη σε κάθε δήµο να συνταχθεί µία µελέτη που θα καθο-
ρίσει τα µορφολογικά χαρακτηριστικά και την ταυτότητα των κα-
τασκευών. Αυτό είναι πάρα πολύ αναγκαίο να γίνει για να
προστατεύσουµε το φυσικό µας περιβάλλον και να βελτιώσουµε
και την ποιότητα της ζωής των πολιτών. Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα
έπρεπε να υπάρχει ένας τέτοιος έλεγχος στην τελική φάση των
κατασκευών.

Κύριε Υπουργέ, πριν κλείσω, στο σύντοµο χρόνο που έχουµε,
για να µην υπερβώ και το χρόνο µου, θα ήθελα να κάνω ακόµα
µία αναφορά στο άρθρο 16, όπου θεσµοθετούµε τη σύσταση της
Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών Δόµησης και Ενέργειας και
καλά κάνουµε. Λέµε, λοιπόν, ότι οι ιδιώτες ελεγκτές µηχανικοί,
οι οποίοι θα κάνουν τη δουλειά που τους αναθέτουµε από το
νόµο, θα ελέγχονται από αυτούς τους Επιθεωρητές. Εγώ λέω ότι
δεν αρκούν οι καταγγελίες, αλλά θα πρέπει να θεσµοθετήσουµε
προκειµένου να επιβάλουµε έναν δειγµατοληπτικό έλεγχο και σε
µεγάλο αριθµό, διότι αν το αφήσεις στον πατριωτισµό, στη φι-
λοτιµία ή στις καλές προθέσεις των Ελλήνων, όπου το αφήνουµε
πολλές φορές, τότε στην αρχή θα λειτουργήσει καλά το σύ-
στηµα, αλλά στην πορεία θα παραλύσει και θα ακυρωθεί η προ-
σπάθεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαργέλη, Βουλευτή Λευκάδας του ΠΑΣΟΚ.
Καλείται στο Βήµα να λάβει το λόγο ο κ. Αθανάσιος Μπούρας,

Βουλευτής Νοµού Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απ’ ό,τι είδα στον κατάλογο, είµαι και ο τελευταίος οµιλητής

για σήµερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Είναι και ο κ. Καρτάλης,
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κύριε Μπούρα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα σταθώ στις γενικότητες. Εξάλλου αυτές εκφράστηκαν,

κύριε Υπουργέ, από τον εισηγητή µας κ. Λέγκα τόσο επί της
αρχής, όσο και επί των άρθρων.

Εγώ θα πω ότι είναι πράγµατι θετικό το ότι ρυθµίζεται στο
άρθρο 42, παράγραφος 16, όπως αναριθµήθηκε και έγινε παρά-
γραφος 15, ένα σηµαντικό θέµα και πιστεύω ότι αυτό θα γίνει µε
την τελική διατύπωση που αφορά σε επαγγελµατικά εργαστήρια
µε δραστηριότητες χαµηλής όχλησης, όπως είναι τα αρτοποιεία,
τα εργαστήρια ζαχαροπλαστικής, τα συνεργεία οχηµάτων κλπ.
τα οποία λειτουργούσαν σε περιοχές πριν τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου –όποτε αυτός δηµοσιευθεί- και εκκρεµούν οι δια-
δικασίες τροποποίησης, αναθεώρησης των γενικών πολεοδο-
µικών σχεδίων. Φαντάζοµαι και πιστεύω πραγµατικά πως η δια-
τύπωση, όπως δόθηκε τώρα, θα είναι λειτουργική και δεν θα
υπάρξει κανένα πρόβληµα. 

Και τώρα, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω και δυο άλλα λόγια. 
Όταν είχαµε το σχέδιο νόµου για τα αυθαίρετα, είχαµε πει λε-

πτοµερειακά πολλά πράγµατα και αναφέροµαι στην Περιφέρεια
Αττικής, όπου υπάρχει ο µεγάλος αριθµός των αυθαιρέτων και
όπου άνθρωποι φτωχοί θέλησαν να στεγάσουν τις οικογένειές
τους στην πρώτη τους κατοικία. Και αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ,
σε περιοχές, όπως είναι η Μάνδρα στη δυτική Αττική, ο Άγιος
Στέφανος, η Νέα Μάκρη, η Κερατέα και το Λαύριο, όπου αυτήν
τη στιγµή βρίσκονται σε αγωνία για το αν πρέπει ή δεν πρέπει να
υποβάλουν αίτηση για ρύθµιση βάσει του νόµου, φοβούµενοι
µήπως χάσουν σ’ αυτήν την οικονοµική κρίση που βιώνουµε και
τα όποια χρήµατα καταβάλλουν. Αυτό σας το είπαµε και τότε,
κύριε Υπουργέ. Δεν ξέρω αν µπορείτε σήµερα, αλλά θα πρέπει
να προσπαθήσετε να λύσετε αυτό το αδιέξοδο που έχουν αυτοί
οι άνθρωποι. 

Και επειδή ο χρόνος είναι πολύ σύντοµος και για να διευκο-
λύνω και εγώ τη διαδικασία, κύριε Υπουργέ, θα είµαι σύντοµος. 

Κύριε Υπουργέ, κάνατε δεκτές τόσες τροπολογίες, σχεδόν νο-
µοσχέδια. 

Όπως είπε και ο εισηγητής µας, εµείς σε πολλά πράγµατα από
αυτά που προβλέπονται στις τροπολογίες, δεν διαφωνούµε. Δια-
φωνούµε, όµως, µε την τακτική που εφαρµόστηκε. Και σε όλα
αυτά, έρχεστε και δεν δέχεστε µια τροπολογία –το είπε και ο κ.
Βορίδης- η οποία αναφέρεται σε ένα άκρως κοινωνικό θέµα. 

Και πρέπει να σας πω ότι εγώ προσωπικά το ξέρω πολύ καλά
αυτό το θέµα. Το ξέρω και παλαιότερα που ήµουν νοµάρχης την
περίοδο ’90-’93, όταν τότε ερχόταν αυτοί οι συµπολίτες µας, οι
συµπατριώτες µας, οι παλιννοστούντες από την πρώην Σοβιετική
Ένωση. Και πρέπει να πω, κύριε Υπουργέ, ότι όλες οι κυβερνή-
σεις που περάσαµε, δίναµε ελπίδα σ’ αυτούς τους ανθρώπους
που εγκαταστάθηκαν και έφτιαξαν οικισµούς. Και σας καταθέ-
σαµε και µια υπερκοµµατική τροπολογία, την οποία για λόγους
τακτικής εγώ σας κάνω έκκληση και αυτήν τη στιγµή να την κά-
νετε δεκτή, έτσι ώστε –για να µην χρησιµοποιήσω περισσότερη
αιτιολογία- οι άνθρωποι αυτοί σήµερα να µην βρίσκονται σε από-
γνωση. Θεωρούν ότι διαχρονικά το κράτος τους ενέπαιξε, κύριε
Υπουργέ. Τους υποσχέθηκε ότι θα τους βοηθήσει στην εγκατά-
στασή τους. Μιλάµε για την πρώτη κατοικία. Μιλάµε για κατα-
σκευές που τις έχτισαν µόνοι τους ο ένας µε τον άλλον. Και
εµείς, κύριε Υπουργέ, σας λέµε να τύχουν και αυτοί του κοινωνι-
κού συντελεστή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και καταλήγω λέγοντας ότι στο παράρτηµα µε τίτλο «Φύλλο
καταγραφής αυθαίρετης κατοχής και υπολογισµός ενιαίου ειδι-
κού προστίµου» του τελευταίου ν. 4014/2011, η παράγραφος
περί κοινωνικού συντελεστή αναδιατυπώνεται ως ακολούθως:
«Για κύρια και µοναδική…» -βάζουµε, δηλαδή, όχι µόνο κύρια,
αλλά και τη λέξη «µοναδική» και υπήρξαµε και εµείς φειδωλοί
στο τι θα σας προτείνουµε- «…κατοικία ΑΜΕΑ (97%) και οµογε-
νών προσφύγων της πρώην Σοβιετικής Ένωσης, να ισχύσει και
γι’ αυτούς αυτή η αντιµετώπιση περί του κοινωνικού συντελε-
στού». 

Κύριε Υπουργέ, τελειώνοντας –ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε-

θέλω να σας παρακαλέσω να κάνετε δεκτή αυτή την τροπολογία.
Να ξέρετε ότι θα δώσετε ελπίδα και ανακούφιση σε χιλιάδες συµ-
πολίτες µας οι οποίοι είναι σε όλη την Ελλάδα, αλλά στο µέγιστο
ποσοστό έχουν συγκροτήσει πόλεις στην περιοχή του Ασπρο-
πύργου, παραδείγµατος χάριν, στην περιοχή του Μενιδίου της
Αττικής. Περιµένουν σήµερα από το στόµα σας να πείτε ότι κά-
νετε δεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό 53 και γενικό 605.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αθανάσιο Μπούρα, Βουλευτή Νοµού Αττικής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Τελευταίος οµιλητής επί των άρθρων ο Βουλευτής Μαγνησίας
του ΠΑΣΟΚ, κ. Κωνσταντίνος Καρτάλης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ.

Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να οµολογήσω ότι βρίσκοµαι σε εξαι-
ρετικά δύσκολη θέση παρακολουθώντας τη συνεδρίαση γιατί
βρισκόµαστε εν µέσω µιας µείζονος κοινοβουλευτικής αταξίας.
Και παρακαλώ το Προεδρείο της Βουλής, εσάς που προ-
εδρεύετε, να παρέµβετε αλλά και τον πρώην Πρόεδρο της Βου-
λής, που µας δίδαξε στα πρώτα χρόνια µας στον κοινοβου-
λευτικό βίο να σεβόµαστε τον Κανονισµό της Βουλής και τον κοι-
νοβουλευτισµό, να πάρετε θέση στο θέµα που έχει δηµιουργη-
θεί. Και εξηγούµαι.

Δεν είναι δυνατόν να έχουν κατατεθεί πάνω από δέκα τροπο-
λογίες στο νοµοσχέδιο. Δεν είναι δυνατόν επίσης, τροπολογία
που κατετέθη από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και συζητήθηκε
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου αναλυτικώς στα Πρα-
κτικά, µε τοποθετήσεις συναδέλφων και µε την εκεί έκφραση
γνώµης επί της τροπολογίας, να έρχεται σήµερα µε υπογραφή
συναδέλφου –κατά τα άλλα εξαιρέτου- και να γίνεται αποδεκτή
από το αρµόδιο Υπουργείο. 

Αυτό είναι προφανώς µια τεράστια κοινοβουλευτική αταξία
στην οποία εγώ δεν προτίθεµαι να συµπλεύσω, αγαπητέ κύριε
Υπουργέ. Απορώ γιατί το Υπουργείο δροµολογεί τέτοιες διαδι-
κασίες τη στιγµή που όλη η Ελλάδα µας παρακολουθεί µε κοµ-
µένη την ανάσα να δει αν τηρούµε τις επιταγές του Συντάγµατος
και του Κανονισµού της Βουλής σε όλα τα θέµατα που αφορούν
στην διοίκηση και την εξέλιξη της χώρας. 

Και δεν είναι µόνο αυτό, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κύριε
Προεδρεύοντα. Είναι ότι η συγκεκριµένη τροπολογία, η 610, όχι
µόνο κατατίθεται και είναι δέκα σελίδες αλλά έχετε και νοµοτε-
χνική βελτίωση της τροπολογίας 610. Έχετε βελτίωση επί της
τροπολογίας. Τροπολογία, επαναλαµβάνω -γιατί θέλω να είµαι
απολύτως ρητός- που συζητήθηκε στην Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου αναλυτικώς ως τροπολογία που κατετέθη από το
αρµόδιο Υπουργείο. Πρέπει να είσαι πολύ ψύχραιµος και πολύ
ευγενής για να µην το χαρακτηρίσεις διαφορετικά. Πολύ ψύχραι-
µος και πολύ ευγενής! Και δεν περιποιεί σε κανέναν τιµή, είτε
στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου είτε στη Βουλή και τους
Βουλευτές είτε στο Προεδρείο της Βουλής. Λυπάµαι πραγµατικά
γι’ αυτήν την εξέλιξη. Πραγµατικά λυπάµαι. 

Επιπροσθέτως µας έρχονται και άλλα σαν τροπολογίες. Για
την 618 έγινε τεράστιος λόγος στην επιτροπή. Έρχεται και αυτή
ως τροπολογία άλλων συναδέλφων Βουλευτών αυτή τη φορά. 

Ποιος είναι ο λόγος να νοµολογούµε τέτοιες διαδικασίες που
εκθέτουν συνολικά όλους µας οδηγούν σε µείζονες περιβαλλον-
τικές εκπτώσεις, δεν δίνουν καµµία δυνατότητα να αιτιολογη-
θούµε προς την κοινή γνώµη, παραβιάζουµε τη Βουλή και τον
Κανονισµό της για ποιο λόγο; Δεν υπήρχε υποµονή στο χρόνο;
Δεν καταλαβαίνω. Πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, πα-
ρακαλώ θερµά να εξετάσετε ενδελεχώς το συγκεκριµένο θέµα.
Είναι µείζον το θέµα αυτό. Να ανασύρετε µε το Προεδρείο της
Βουλής τα Πρακτικά της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου
της δευτέρας αναγνώσεως και θα διαπιστώσετε ότι αυτό που
ισχυρίζοµαι είναι αληθές. 

Επιπροσθέτως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακόµα και η 610 έρχεται και τροποποιείται µε τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις ώστε να αναφέρει µέσα, µε τελείως άλλη αναδιατύ-
πωση, το ζήτηµα της πετρελαιοκίνησης για το οποίο η Επιτροπή
Περιβάλλοντος της Βουλής εξέδωσε γνώµη µετά την προσέ-
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λευση του αρµοδίου Υπουργού, ο οποίος µας ενηµέρωσε για τις
εν γένει προθέσεις του Υπουργείου ότι δε θα πρέπει να δροµο-
λογηθεί. Υπήρχε, λοιπόν, µια αρχική διατύπωση που έλεγε ότι θα
εκδοθεί υπουργική απόφαση. Και εγώ σέβοµαι την ηγεσία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος ότι θα γινόταν η συζήτηση γι’ αυτήν
την υπουργική απόφαση, όπως θα γίνει γι’ αυτή για τους περι-
βαλλοντικούς όρους. 

Έρχεται µια νέα διατύπωση που κάνει ρητό ότι όχι µόνο δε θα
υπάρχει υπουργική απόφαση στην οποία θα έχουµε δεύτερη
γνώµη, αλλά από τώρα εξαιρούνται των απαγορεύσεων τα πε-
τρελαιοκίνητα αυτοκίνητα στην Αθήνα και Θεσσαλονίκη άπαξ και
καλύπτουν τις προδιαγραφές EURO 5 και EURO 6. 

Με συγχωρείτε, αλλά αυτές οι διαδικασίες όσα χρόνια είµαι
Βουλευτής –κλείνω τέσσερα χρόνια τώρα- είναι πραγµατικά πρω-
τόγνωρες. Θυµάµαι να τις βλέπω στην τηλεόραση.

Επιπροσθέτως, κύριε Υπουργέ, κλείνω µε την τροπολογία µε
αριθµό 610 παράγραφος 11. Έχετε προσθέσει µια ιδιαίτερη πα-
ράγραφο µε την οποία αναιρείτε όλη τη σπουδαία προσπάθεια
που κάνατε εσείς προσωπικά για την αντιµετώπιση του µείζονος
προβλήµατος των αυθαιρέτων, επιτρέποντας την τακτοποίηση
αυθαιρέτων σε παραδοσιακούς οικισµούς ή σε τµήµατα πόλεων
τα οποία έχουν κριθεί διατηρητέα. 

Γιατί το κάνετε αυτό; Δεν στέγνωσε ακόµη το µελάνι από τον
προηγούµενο νόµο που ψηφίσαµε στον οποίο είχαµε πει ότι θα
εξαιρέσουµε τους παραδοσιακούς οικισµούς και τα διατηρητέα
από την τακτοποίηση των αυθαιρέτων και τώρα το φέρνετε µε
µια διατύπωση που προκαλεί τη λογική κάθε ανθρώπου. «Εφό-
σον», λέει, «αυτές οι αυθαίρετες κατασκευές έχουν ολοκληρωθεί
πριν από τη δηµοσίευση της διοικητικής πράξης χαρακτηρισµού
του οικισµού ως παραδοσιακού». Ποιος θα το βεβαιώσει αυτό;
Είναι δυνατόν πρακτικά αυτό να γίνει ποτέ; Ποιος θα βεβαιώσει
ότι το αυθαίρετο έγινε πριν τη γνωµοδότηση του αρµοδίου ορ-
γάνου ότι γίνεται ο οικισµός διατηρητέος; 

Κύριε Υπουργέ, γιατί το κάνετε αυτό το πράγµα; Εσείς ο ίδιος
υποστηρίξατε τον προηγούµενο νόµο µε πλήρη επάρκεια εδώ,
στη Βουλή των Ελλήνων, και µε πλήρη προσήλωση σ’ αυτό που
έχετε αποδείξει στον πολιτικό σας βίο, ότι σέβεστε τους παρα-
δοσιακούς οικισµούς και τα διατηρητέα σε όλη την Ελλάδα.
Τώρα, γιατί ερχόµαστε µε µια τροπολογία της τελευταίας στιγ-
µής, που ήρθε εµβαλωµατικά, όπως περιέγραψα προηγουµένως,
να αλλάξουµε µια µείζονα απόφαση της Βουλής που περιγράφει
τον τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβανόµαστε το παραδοσιακό πε-
ριβάλλον της χώρας, τους παραδοσιακούς οικισµούς; 

Με συγχωρείτε, αλλά εγώ δεν µπορώ να ψηφίσω καµµία τρο-
πολογία έτσι όπως δροµολογήθηκε η κατάσταση. Δεν ψηφίζω,
επίσης, το άρθρο 42, για το οποίο είχατε δεσµευθεί ότι θα φέ-
ρετε αλλαγές και θεωρώ ότι όλο αυτό το θέµα πλήττει βάναυσα
όλη την κοινοβουλευτική διαδικασία, δεν µας βοηθά να αποκα-
ταστήσουµε την επαφή µας µε τον κόσµο σε µια πενθήµερη πε-
ρίοδο που µας παρακολουθεί όλος ο κόσµος µε πολύ µεγάλη
προσοχή και θέλει να βλέπει ότι υπάρχουν θεσµοί που λειτουρ-
γούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καρτάλη, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Μαγνησίας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό
το θέµα θα µιλήσω και αµέσως µετά θα σας δώσω το λόγο. Πρέ-
πει να απαντήσω ως Προεδρείο, διότι ετέθη ένσταση εναντίον
µου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Όχι προσωπικά εναντίον σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Είπατε για το Προ-

εδρείο, οπότε εγώ οφείλω να απαντήσω πώς διερεύνησα το θέµα
και πώς το αντιλαµβάνοµαι. Αµέσως µετά θα ακούσουµε και τον
κατ’ εξοχήν σοφό της Αιθούσης, τον Πρόεδρο κ. Απόστολο Κα-
κλαµάνη, για να µας πει και αυτός τη γνώµη του.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Επ’ αυτού θα αναφερθώ και
εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αφού το διερεύνησα
κατά τη διάρκεια που µιλούσατε, κύριε συνάδελφε, µε τους συ-
νεργάτες µας εδώ, είδα ότι κατά το άρθρο 87 του Κανονισµού

της Βουλής οι Βουλευτές έχουν απόλυτο και απεριόριστο δι-
καίωµα να καταθέτουν τροπολογίες εµπροθέσµως. Από την
έρευνα, λοιπόν, που έκανα δεν υπάρχει καµµία διατύπωση ή ερ-
µηνεία της διατυπώσεως στο άρθρο 87 που να έχει παραβιαστεί
από τη συγκεκριµένη διαδικασία καταθέσεως εκ µέρους Βουλευ-
τών συγκεκριµένων τροπολογιών. Από εκεί και πέρα, είναι θέµα
της Κυβερνήσεως να αποδεχθεί ή όχι αυτές τις τροπολογίες.
Διαπιστώνω, δηλαδή, ότι οι τροπολογίες είναι εµπρόθεσµες και
έχουν κατατεθεί από τους κατά το Σύνταγµα και τον Κανονισµό
της Βουλής αρµοδίους, που είναι είτε ο Υπουργός είτε ο Βου-
λευτής. Αυτό λέει το άρθρο 87.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καταλαβαίνω τι λέτε. Θα
παρακαλούσα, όµως, τώρα να ακούσουµε τον κ. Κακλαµάνη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρό-
εδρε, παρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υπουργέ, να
ακούσουµε πρώτα τον κ. Κακλαµάνη επί του θέµατος ή θέλετε
να απαντήσετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Να διευκρινίσω
κάτι και µετά να απαντήσει ο Πρόεδρος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρόεδρε, θέλει ο
κύριος Υπουργός να απαντήσει.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής κ. Νικόλαος Σηφουνάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Είναι κάποια
πράγµατα τα οποία χρήζουν διευκρίνισης. 

Κατ’ αρχάς, κάποιοι συνάδελφοι δεν έχουν ακολουθήσει ή δεν
έχουν παρακολουθήσει όλη τη διαδικασία στις επιτροπές και
στην πρώτη και στη δεύτερη ανάγνωση. Εγώ αισθάνοµαι, εάν όχι
ευτυχής, τουλάχιστον ικανοποιηµένος, διότι τα τελευταία δυο
χρόνια αλλά και παλαιότερα, στα περίπου είκοσι πέντε χρόνια
που είµαι σ’ αυτήν την Αίθουσα, η συντριπτική πλειοψηφία των
νοµοσχεδίων που έτυχε να εισηγηθώ εγκρίθηκαν µε µεγάλη πλει-
οψηφία. 

Θέλω να είµαστε καθαροί. Όλες οι τροπολογίες που κατέθε-
σαν συνάδελφοι συζητήθηκαν στην επιτροπή. Υπήρξαν παρατη-
ρήσεις επ’ αυτών και όπως είπαν και ο κ. Βορίδης και άλλοι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, όπως ο κ. Μπούρας και άλλοι,
κάναµε δεκτές και τροποποιήσεις επ’ αυτών.

Γιατί τις κατέθεσαν, όµως, Βουλευτές; Γιατί; Διότι δυστυχώς
επί σαράντα µέρες υπήρξε κατάληψη στο Λογιστήριο του Κρά-
τους. Άρα δεν υπάρχει καµµία παραβίαση και δεν υπάρχει καµµία
αυθαιρεσία. Συζητήθηκαν, ξανασυζητήθηκαν επί ώρες σε όλες
τις επιτροπές. Δεν υπάρχει καµµία τροπολογία, λοιπόν, καινούρ-
για. Δεν υπάρχει καµµία αυθαιρεσία. 

Για τα αυθαίρετα στους παραδοσιακούς οικισµούς. Ο πρό-
εδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας, ο πρόεδρος του 5ου
Τµήµατος µας έκαναν γνωστό ότι υπάρχουν θέµατα, ότι υπάρ-
χουν οκτακόσιοι ή δυο χιλιάδες οικισµοί παραδοσιακοί στην Ελ-
λάδα. Βάσει του νόµου που ψηφίσαµε –και εσείς, κύριε Καρτάλη
και όλοι- δεν µπορεί να γίνει καµµία µεταβίβαση, καµµία δικαιο-
πραξία, όπου υπάρχει αυθαίρετο σε κηρυγµένο οικισµό. Κάτι
πρέπει να γίνει. Και κάναµε το ελάχιστο και είπαµε τι; Ορίσαµε
επιτροπή -προδιαγραφές- που αυτή η επιτροπή θα πει εάν µπο-
ρεί να ενταχθεί ή όχι ένα κτίσµα στο νόµο. Και είπαµε ότι οι και-
νούργιες οικοδοµές που έχουν υπέρβαση στο ύψος πάνω από
5% –γιατί υπάρχει αυτό το αίσχος- δεν θα ενταχθούν. 

Δεν µπορούσαµε να αφήσουµε χιλιάδες κόσµο στον αέρα, ο
οποίος έτυχε να είχε ιδιοκτησία σε οικισµό κηρυγµένο. Προβλέ-
πουµε επίσης και για την κατηγορία εάν έχει κηρυχθεί παραδο-
σιακός ένας οικισµός. 

Δεν καταθέσαµε καµµία, λοιπόν, παράνοµη τροπολογία. Όλες
οι τροπολογίες κατατέθηκαν στην επιτροπή, τις κατέθεσε η Κυ-
βέρνηση στη συντριπτική τους πλειοψηφία και επανακατατέθη-
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καν από Βουλευτές. 
Για τους παραδοσιακούς οικισµούς είναι σηµαντικό ότι ξεµ-

πλοκάρει µια διαδικασία. Όλοι οι πολίτες εδώ είναι ίσοι έναντι
του νόµου. Κάτι έπρεπε να κάνουµε. 

Χαίροµαι που αναγνωρίζετε τη διαχρονική δική µου προσπά-
θεια. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι κάποια στιγµή ο Πρό-
εδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας, ο Πρόεδρος του
Πέµπτου Τµήµατος και ο κ. Πικραµένος και ο κ. Μενουδάκος
ήρθαν και µου είπαν ότι υπάρχει πρόβληµα. Κάναµε συσκέψεις
και βρήκαµε έναν τρόπο. Δεν αυθαιρετούµε. Τη συντεταγµένη
πολιτεία τη σεβόµαστε και το καθ’ ύλην αρµόδιο όργανο, µε δια-
κριτή εξουσία που είναι το Συµβούλιο της Επικρατείας, είναι
εκείνο το οποίο µας παρακίνησε να βρούµε µια λύση.

Τώρα, ως προς το Γεράνι και το Μεταξουργείο: Τα κίνητρα που
υπάρχουν, κύριε Βορίδη, δεν τα προσδιορίσαµε εµείς. Εµείς κά-
ναµε προτάσεις και ορισµένα τα απεδέχθη το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, ορισµένα δεν τα απεδέχθη και διαχώρισε το χώρο των
επαγγελµατικών δραστηριοτήτων ή αν θέλετε, των χρήσεων από
εκείνες τις κατοικίες. 

Τέλος ως προς τους Ρωσοπόντιους, εγώ το αντιλαµβάνοµαι,
αλλά θέλω να σας πω το εξής: Για µια αυθαίρετη κατασκευή των
διακοσίων τετραγωνικών θα πληρώσουν το 15%, όπως είναι
τώρα τα πράγµατα, δηλαδή 200, 300, 400 ευρώ και µε δόσεις.

Αναξιοπαθούντες δεν µπορούν να µπουν στην κατηγορία αυτή
που λέτε, των κοινωνικών κριτηρίων, διότι αυτά ισχύουν µόνο για
τα ΑΜΕΑ και αυτό ήταν εκείνο το οποίο εδέχθη το Υπουργείο Οι-
κονοµικών. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποια άλλη παρατήρηση,
την οποία δεν απήντησα.

Επί του νοµοσχεδίου θέλω µονάχα να κάνω µια νοµοτεχνική
βελτίωση, την οποία ζήτησε ο κ. Βορίδης, ο κ. Μπούρας και άλλοι
συνάδελφοι που είναι σωστή.

Στην παράγραφο 16 του άρθρου 42, µετά τις λέξεις «πληρούν
τις …», προστίθεται η λέξη «ουσιαστικές». 

Και θα ήθελα να κάνω νοµοτεχνικές βελτιώσεις και επί της τρο-
πολογίας µε γενικό αριθµό 610 και ειδικό 57.

Στη νοµοτεχνικά βελτιωµένη παράγραφο 8 του άρθρου 4, µετά
τις λέξεις «ηπειρωτική Ελλάδα» προστίθενται οι λέξεις «και τα
νησιά Κρήτη και Εύβοια» και στο τελευταίο εδάφιό της διαγρά-
φονται οι λέξεις «καθώς και για τα νησιά Κρήτη και Εύβοια», γιατί
εντάσσονται και αυτά τα δυο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Νικόλαος Σηφουνάκης, Αναπληρωτής

Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο πρώην Πρόεδρος της
Βουλής, κ. Απόστολος Κακλαµάνης έχει το λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω
επί της ουσίας, αλλά υπάρχει σοβαρό θέµα διαδικασίας που επι-
τρέψτε µου να πω ότι αφορά το ίδιο το κύρος και τη σοβαρότητα
της λειτουργίας του Σώµατος.

Όπως γνωρίζετε, οι Βουλευτές µέλη του Σώµατος γνωρίζουν
ότι απεφασίσθη να συζητηθεί αυτό το νοµοσχέδιο σε δυο συνε-
δριάσεις.

Ήδη είναι 16.15’, είναι ηµέρα Τετάρτη και η Βουλή ως γνωστόν
την Τετάρτη έχει περισσότερο χρόνο από οποιαδήποτε άλλη
ηµέρα. Ακόµη και οι εργαζόµενοι εδώ θα σας πουν ότι είναι επί
ένα οκτάωρο. Εγώ δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί θα πρέπει να φαλ-
κιδεύσουµε τη δυνατότητα, το δικαίωµα και το καθήκον των Βου-
λευτών να επεξεργαστούν αυτό το νοµοσχέδιο, πολλώ µάλλον
που σέβοµαι και προφανέστατα είναι ειλικρινέστατος στις προ-
θέσεις του ο κύριος Υπουργός και ο κύριος Αναπληρωτής
Υπουργός, αλλά εγώ εντίµως και ειλικρινώς…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μα συµφωνήσαµε, κύριε Πρόεδρε.
Ενέκρινε το Προεδρείο και συµφώνησε το Σώµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ναι, κύριε Πρόεδρε, µε
ενηµερώνουν, γιατί δεν προήδρευα, ότι το Σώµα έχει συµφωνή-
σει οµοφώνως να επεξεργαστούµε κατ’ αυτόν τον τρόπο τα
άρθρα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα µου επιτρέψετε να σας πω
ότι η ηµερήσια διάταξη µπορεί να συµφωνηθεί να αλλάξει σε
οποιοδήποτε σηµείο, όχι κατά πλειοψηφία, αν δεν υπάρχει αν-
τίρρηση από το Σώµα. Διότι αλλιώς η εκάστοτε πλειοψηφία…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Οµοφώνως συµφωνήσαµε, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ναι, οµοφώνως.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αν θέλετε ακούστε µε, αν δεν
θέλετε δικαίωµά σας είναι να µη µε ακούσετε. Υπάρχουν ορι-
σµένα πράγµατα τα οποία πρέπει να σεβόµαστε απολύτως, κύριε
Πρόεδρε. Είναι προφανές ότι το Σώµα µε δέκα συναδέλφους ή
και λιγότερους που µπορεί να συµφώνησαν, θα πρέπει και δεν
αφορά εσάς, ούτε στις προθέσεις σας είναι, ούτε κανενός εδώ
µέσα, αλλά χωρίς να το συνειδητοποιούµε, πολλές φορές διολι-
σθαίνουµε σε µία αταξία, µέχρι τού να λέµε ότι, επειδή είµαστε
πέντε Βουλευτές αυτήν τη στιγµή, που γνώριζαν ότι θα διατεθούν
δύο συνεδριάσεις γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, και για πλείστους λό-
γους δεν βρίσκονται εδώ τη συγκεκριµένη στιγµή, µπορούµε να
τους θεωρήσουµε ότι δεν έχουν άποψη.

Επειδή λοιπόν εδώ, βλέπω τρεις τροπολογίες, ο Υπουργός
είπε ότι είναι ζητήµατα τα οποία συζητήθηκαν κ.λπ., κύριε Πρό-
εδρε, και το Σύνταγµα και ο Κανονισµός του Σώµατος λέει για τη
διαδικασία ψηφίσεως των νοµοσχεδίων, η οποία δυστυχώς
χρόνο µε το χρόνο όλο και παραβιάζεται.

Θέλω να σας θυµίσω, επειδή είστε πάρα πολλά χρόνια σε
αυτήν την Αίθουσα, ότι όταν απεφασίσθη µε βάση τη συνταγµα-
τική ρύθµιση, ότι τα νοµοσχέδια συζητούνται στις επιτροπές και
εδώ έρχονται και δεν γίνεται καµµία αλλαγή επί της ουσίας, σιγά-
σιγά αρχίζοντας από ένα νοµοσχέδιο του Νίκου Χριστοδουλάκη,
Υπουργού τότε, Εθνικής Οικονοµίας, έχουµε καταντήσει στο ση-
µείο, µε την έννοια ότι αυτά συµφωνήθηκαν στην επιτροπή, να
περνάνε πολυσέλιδα κείµενα. Θέλω να θυµίσω και αξίζει για τον
κύριο Υπουργό να το θυµηθεί, γιατί τον ωφέλησε, δεν τον
έβλαψε, όταν το νοµοσχέδιο που έγινε ο πρόσφατος νόµος για
τα αυθαίρετα, όταν κάποια ηµέρα, Πέµπτη, είχατε την εντύπωση
ότι πρέπει Πέµπτη απόγευµα να τελειώσουµε, όταν σκεφθήκατε
και είπατε καλοπίστως ότι είναι ένα νοµοσχέδιο σε δύο συνεδριά-
σεις να τις κάνουµε σήµερα και το απόγευµα και να τελειώσουµε,
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όταν όµως φέρατε ανάλογα κείµενα, σας παρεκάλεσα, σας
έκανα έκκληση, συνεφώνησαν πάρα πολλοί εδώ και το Προ-
εδρείο και προσθέσαµε µία συνεδρίαση για την Τρίτη, που θα
ακολουθούσε εκείνη την Πέµπτη, τότε και εσείς ωφεληθήκατε
στο νοµοθετικό σας έργο, διότι αν θυµάστε, φέρατε άλλες τρεις
σελίδες µε διάφορες βελτιώσεις των βελτιώσεων, διότι προφα-
νώς στη βιασύνη µας πολλές φορές, κάνουµε και λάθη.

Δεν σας ζητώ εγώ σήµερα, να πάµε την Τρίτη. Είµαι αρκετά
ρεαλιστής. Αύριο ελπίζω ότι θα έχουµε άλλη κυβέρνηση. Άρα
αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει να το τελειώσουµε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μακάρι να
είστε Πρωθυπουργός.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, δεν θα είµαι. Το έχω ξεκα-
θαρίσει. Ευχαρίστησα και από εκεί και πέρα, δεν χρειάζεται να
λέµε περισσότερα.

Κύριε Υπουργέ και κύριε Αναπληρωτά, το νοµοσχέδιο προφα-
νώς δεν µπορούµε να το αφήσουµε στον αέρα. Είναι ένα έργο
το οποίο κάνατε. Η επιτροπή το συζήτησε, βελτιώσεις έχουν
γίνει. Το νοµοσχέδιο αυτό δεν λέω να πάει την Τρίτη. Επειδή
αύριο δεν µπορούµε, γιατί ενδεχοµένως θα υπάρχει παραίτηση
αυτής της Κυβέρνησης, θα πρέπει να κάνουµε µια συνεδρίαση
το απόγευµα, να ειδοποιηθούν, κύριε Πρόεδρε, και τα κόµµατα
από την υπηρεσία, διότι πολλοί Βουλευτές νόµιζαν ότι σήµερα,
δεν θα συνεδριάσουµε. Αυτή είναι η αλήθεια. Να µη θεωρείται
ότι εδώ, κατά κάποιον τρόπο, υποκλέπτουµε. Κανένας δεν το έχει
αυτό στις προθέσεις και στις διαθέσεις του. 

Επειδή λοιπόν, έχουµε οκτώ ώρες ήδη συνεδρίασης, το από-
γευµα θα έχουµε την ευκαιρία. Εγώ το οµολογώ για τον εαυτό
µου, γιατί ξενύχτισα απόψε, όχι διασκεδάζοντας, αλλά για όλα
αυτά που γνωρίζετε. Θέλω να τα διαβάσω, κύριε Σηφουνάκη. 

Βλέπω λόγου χάριν, σε ένα κείµενο, ότι γράφετε «διπλωµατού-
χοι µηχανικοί ΑΕΙ». Μα διπλωµατούχοι µηχανικοί ΑΕΙ είναι µόνο
διπλωµατούχοι µηχανικοί πανεπιστηµίων. Άρα ο συνεργάτης σας
που έγραψε «διπλωµατούχοι µηχανικοί ΑΕΙ» κάνει λάθος. Και θα
τον κοροϊδεύουν µεθαύριο κάποιοι που θα διαβάζουν και θα
λένε: «Τι πάει να πει διπλωµατούχος µηχανικός ΑΕΙ; Είναι στα ΤΕΙ
διπλωµατούχοι µηχανικοί; Εκεί ως γνωστόν, ονοµάζονται πτυχι-
ούχοι µηχανικοί.». Επίσης όταν µιλάµε για δηµοσίους υπαλλή-
λους, έχουµε κάποιες κατηγορίες, τους ΠΕ, τους ΤΕ, τους ΔΕ.
Αδικείται και η πολιτική ηγεσία κάθε φορά, όταν γράφονται στο
πόδι από ορισµένους συνεργάτες κάποια πράγµατα και είστε
υποχρεωµένοι να κοιτάζετε και το συντακτικό και τη γραµµατική,
διότι κάποιοι από τους συνεργάτες σας µπορεί να µην τα ξέρουν. 

Εκείνο για το οποίο θέλω να µιλήσω όµως, γιατί είναι αθώα του
αίµατος η συνάδελφος, είναι το εξής. Άκουσα τον κ. Καρτάλη. Η
συνάδελφος θεώρησε ότι φέρνει µια τροπολογία, η οποία για κά-
ποιο τυπικό κώλυµα, δεν µπορούσε να περάσει από την επι-
τροπή. Αυτό όµως, κύριε Υπουργέ, δίνει την αίσθηση, όχι της
κατά τύπον παραβίασης του Κανονισµού αλλά της περιγραφής.
Θυµηθείτε ένα τεράστιο πρόβληµα που υπήρξε επί των ηµερών
της τελευταίας κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ το 2003, που κάποιος
Υφυπουργός µε καλές προθέσεις –του απεδόθησαν βέβαια τα
µύρια όσα- είχε την εντύπωση ότι, καλώντας µερικούς Βουλευτές
για να υπογράψουν µια τροπολογία, δεν έτρεχε τίποτα. Τυπικώς
ήταν εντάξει. Σκάνδαλο δεν είναι όµως µόνο, αν κάνει κανείς κάτι
στραβό, αλλά αν και κάποια άλλη πλευρά το παρουσιάζει αυτό
ως στραβό και δηµιουργείται έτσι το σκάνδαλο.

Σας παρακαλώ λοιπόν. Θα ήθελα εγώ να δω και την τροπολο-
γία της κυρίας συναδέλφου και αυτά τα κείµενα των επτά σελί-
δων και σας υπόσχοµαι το απόγευµα. Ελπίζω ότι αυτό θα είναι
στις προθέσεις τού καθενός που ενδεχοµένως, δεν τα έχει µελε-
τήσει και είναι διακόσιοι ενενήντα και Βουλευτές που δεν είναι
εδώ, γιατί νόµιζαν ότι σήµερα υπάρχει µια άλλη κυβέρνηση. 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ διά της υπηρεσίας να ενηµερω-
θούν τα κόµµατα ότι, όπως είχε αποφασιστεί, συνεχίζουµε το
απόγευµα τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου και το κλείνουµε
σήµερα. Να ειδοποιήσετε τα κόµµατα ότι θα συνεχίσουµε και το
απόγευµα, να µη µας λένε αύριο ότι, επωφελούµενοι τού ότι
αύριο ενδεχοµένως, δεν θα υπάρχει κυβέρνηση, στο «τάκα-τάκα»
το περάσαµε. Μπορεί να ψηφίσουµε τα πολύ σωστά, αλλά ενδε-

χοµένως από µια παράγραφο, µια ασυνταξία µπορεί να µας γρά-
φουν αύριο ότι δεν ξέραµε τι ψηφίζαµε εδώ µέσα. Αυτή είναι η
παράκλησή µου και, αν θέλετε, ακούστε την. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ακούσαµε τις παρατη-
ρήσεις τού Προέδρου, του κ. Απόστολου Κακλαµάνη.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής κ. Παπακωνσταντίνου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Απλώς συµπληρωµατικά σε όσα είπε ο κύριος Αναπληρωτής
Υπουργός να θυµίσω σε όλους ότι βρισκόµασταν τον τελευταίο
µήνα σε µια ιδιότυπη κατάσταση. Πριν από περίπου ένα µήνα η
συντριπτική πλειονότητα των τροπολογιών αυτών διανεµήθηκε
και συζητήθηκε στη δεύτερη συνεδρίαση της επιτροπής. Έγινε
συζήτηση επ’ αυτών των τροπολογιών. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν είναι στο νοµοσχέδιο που
µας φέρνετε στην Ολοµέλεια. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ. Έχουν κα-
τατεθεί προ δεκατριών ηµερών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όπως όλοι γνωρί-
ζουµε, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους τελούσε υπό κατάληψη
για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα. Εδώ έχουµε τροπολογίες οι
οποίες έχουν κατατεθεί σύµφωνα µε τον Κανονισµό από Βουλευ-
τές. Είναι τροπολογίες οι οποίες είναι γνωστές, έχουν συζητηθεί
και δεν αιφνιδιάζουµε κανέναν. Και σήµερα το πρωί, µε δεδοµέ-
νες και τις εξελίξεις, το Σώµα αποφάσισε οµόφωνα να ολοκλη-
ρώσει τη συζήτηση τόσο επί της αρχής όσο και των άρθρων
σήµερα. 

Θα ήθελα όµως να κάνω και µία αναφορά επί της ουσίας. Γιατί
άκουσα τον κ. Καρτάλη -και µάλιστα σε έναν τόνο που δεν έχω
συνηθίσει από τον ίδιο- να αναφέρεται σε µια συγκεκριµένη τρο-
πολογία και µάλιστα στο γεγονός ότι έγινε αναδιατύπωση της
τροπολογίας. Η συγκεκριµένη τροπολογία στην οποία αναφέρ-
θηκε ο κ. Καρτάλης αφορά την άρση της απαγόρευσης πετρε-
λαιοκίνησης στην Αττική, στην Αθήνα. Θα θυµίσω ότι η γνωµο-
δότηση της Επιτροπής Περιβάλλοντος στην οποία αναφέρεται,
είναι µία γνωµοδότηση, είναι µια γνώµη, δεν είναι δεσµευτική για
την Κυβέρνηση και είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση την πήρε υπ’
όψιν της και αποφάσισε να προχωρήσει στη συγκεκριµένη πρω-
τοβουλία, έχοντας ταυτοχρόνως ετοιµάσει και µία υπουργική
απόφαση σχετικά µε τον «πράσινο δακτύλιο», στην λογική που
εξέθεσε από την αρχή, στην Επιτροπή Περιβάλλοντος, για τη συ-
νολική µείωση των ρύπων στην Αττική. Από εκεί και πέρα, θυµά-
µαι τον κ. Καρτάλη να κάνει δηµόσια, µία δήλωση, λέγοντας ότι
δεν εξουσιοδοτεί κανένα Υπουργό να κάνει την άρση της πετρε-
λαιοκίνησης. Άρα λοιπόν, δεν καταλαβαίνω γιατί διαφωνεί µε την
επαναδιατύπωση µε την οποία επαναφέρουµε στην ίδια τη
Βουλή, το δικαίωµα να κάνει ακριβώς αυτό. 

Αυτό λοιπόν, που λέει συγκεκριµένα η διατύπωση της συγκε-
κριµένης τροπολογίας είναι ότι αυτοκίνητα σύγχρονης τεχνολο-
γίας, πρέπει να κυκλοφορούν στην Αθήνα, όπως και σε όλες τις
υπόλοιπες πρωτεύουσες του κόσµου. Είναι τόσο απλό. 

Αυτό θα συνοδευθεί από το Υπουργείο Περιβάλλοντος µε µια
υπουργική απόφαση, κοινή µε τα άλλα Υπουργεία, για τον πρά-
σινο δακτύλιο, θέτοντας όρια στη λειτουργία και την κυκλοφορία
φορτηγών και άλλων αυτοκινήτων µε παλαιά τεχνολογία. Νοµίζω
ότι καλό είναι να µην κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας στο
συγκεκριµένο ζήτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ θα ήθελα να απευ-
θυνθώ προς όλες τις πτέρυγες της Βουλής και να δούµε εάν µε
βάση την πρόταση του κυρίου Κακλαµάνη, θέλουµε να διακό-
ψουµε δι’ ολίγον και να επανέλθουµε στις 18.00’. Θα πρέπει να
καταλήξουµε κάπου. 

Το λόγο έχει ο κ. Λέγκας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να διορθωθεί

το ανακριβές που ακούστηκε στην Αίθουσα και µάλιστα από το
Προεδρείο. Το ανακριβές συνίσταται στο γεγονός ότι είπατε πως
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όλες οι πτέρυγες της Βουλής συµφώνησαν στην αρχή της διαδι-
κασίας, να συµπεριληφθεί η συζήτηση αυτών των τροπολογιών
σήµερα. 

Αυτό που συµφώνησε το Σώµα της Βουλής –επειδή δεν θέ-
λαµε αυτό το νοµοσχέδιο να µείνει στον αέρα- ήταν να συµπτύξει
τη διήµερη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία µέρα. Μάλιστα
στην τοποθέτησή µου κάλεσα τον αρµόδιο Υπουργό να αποσύρει
τις τροπολογίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Λέγκα, είπα κάτι
διαφορετικό από αυτό που λέτε εσείς, τώρα, για να µην δηµιουρ-
γούνται εντυπώσεις;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: …για τον επιπρόσθετο λόγο ότι δεν συ-
νοδεύονται από την απαραίτητη έκθεση του Λογιστηρίου του
Κράτους, µε αποτέλεσµα να µη γνωρίζει το Σώµα της Βουλής,
εάν επέρχονται δηµοσιονοµικές συνέπειες από την κατάθεση των
εν λόγω τροπολογιών. 

Εµµένουµε στην πρότασή µας και καλούµε, για να λυθεί και
αυτό το πρόβληµα, να αποσυρθούν οι τροπολογίες αυτές και να
ψηφιστεί το νοµοσχέδιο στο σύνολό του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Λέγκα, τι λέτε επί
της προτάσεως να συζητήσουµε το απόγευµα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν καταλαβαίνω ποια
είναι η βιασύνη ψήφισης …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Λέγκα, το εάν θα
αποσυρθούν ή όχι …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Τι επέρχεται εάν ψηφίσουµε αυτές τις
τροπολογίες µετά από δεκαπέντε ηµέρες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Λέγκα, εξήγησα
προηγουµένως…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Εάν µου το εξηγήσετε και µας πείσει ο
κύριος Υπουργός, θα καθίσουµε και τώρα και το βράδυ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Βορίδης έχει το
λόγο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να βάλουµε τα πράγµατα σε µία
σειρά. Κατ’ αρχάς για το θέµα της ηµερησίας διατάξεως, διατυ-
πώθηκε µία πρόταση από το Προεδρείο προς όλες τις πτέρυγες
και αυτή είναι να συµπτυχθεί η συζήτηση σε µια ενιαία συνε-
δρίαση σήµερα. Επ’ αυτού, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει απόφαση
της Βουλής. Μάλιστα η απόφαση αυτή είναι οµόφωνη. 

Για να µην µπερδευόµαστε, η απόφαση της Βουλής δεν λαµ-
βάνεται τη παρουσία των τριακοσίων Βουλευτών ούτε και απο-
τελεί αναγκαιότητα η ενηµέρωσή τους, διότι από τη στιγµή που
διανέµεται η ηµερήσια διάταξη, όπως γνωρίζετε ασφαλώς, απο-
τελεί υποχρέωση των Βουλευτών η παρουσία τους στην Ολοµέ-
λεια και η συµµετοχή τους στη συζήτηση. Εξ’ αυτού και
διαπιστώνεται η παρουσία µε το γνωστό σύστηµα των υπογρα-
φών. 

Ο Κανονισµός δεν λέει τίποτα για τις υπογραφές. Ο Κανονι-
σµός εκείνο που λέει είναι, ότι ο Βουλευτής πρέπει να είναι εδώ.
Όποιος δεν είναι εδώ, αναλαµβάνει την ευθύνη του. Προφανώς
δεν νοείται να έρχεται εκ των υστέρων ένας Βουλευτής και να
λέει «Με συγχωρείτε, παρά την απόφαση που πήρε η Βουλή,
επειδή εγώ δεν ήµουν εδώ, πάµε άλλη µια, για να ενηµερωθώ
την ώρα που αποφάσισα να έρθω».

Οι αποφάσεις λαµβάνονται κατά την πρόοδο της διαδικασίας
και αποτελούν απολύτως κανονικές και τυπικές αποφάσεις του
Σώµατος και καλώς προχωράει η διαδικασία. Οτιδήποτε άλλο θα
ήταν διαδικαστικό absurdum.

Αφού το τελειώσαµε αυτό, λέµε ότι εδώ έχουµε λήξη της από-
φασης της Ολοµελείας να συµπτυχθεί η διαδικασία σε µία
ηµέρα. Όλοι το είπαµε αυτό. 

Πάµε στο δεύτερο ζήτηµα. Υπάρχει κανένα θέµα όσον αφορά
την κατάθεση των τροπολογιών; Βεβαίως και δεν υπάρχει κανένα
ζήτηµα, απολύτως κανένα ζήτηµα. Οι τροπολογίες κατετέθησαν
τυπικώς. Δεν θα καθίσουµε τώρα να το αναλύσουµε, επειδή
ακούγονται σενάρια. Αυτά τα πολιτικά σενάρια για το πώς και
γιατί κατετέθησαν, µπορεί να λέγονται. Είναι βουλευτικές τρο-
πολογίες. Δεν µπορεί να έρχονται από συναδέλφους Βουλευτές
και να λέγεται ότι, όταν καταθέτουν οι συνάδελφοι Βουλευτές
τις τροπολογίες και τις κάνει δεκτές η Κυβέρνηση, αυτό αποτελεί
συνωµοσία ή οτιδήποτε άλλο και γι’ αυτόν το λόγο δεν πρέπει να

γίνουν δεκτές. Η πολιτική διαφωνία µε το περιεχόµενο των τρο-
πολογιών είναι απολύτως θεµιτή. Είναι άλλο αυτό. Όχι όµως ότι
υπάρχει οποιοδήποτε τυπικό κώλυµα. 

Τρίτον, δεν συνοδεύονται από έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου. Σας υπενθυµίζω το άρθρο 75 παράγραφος 2 του Συντάγ-
µατος. Λέει: «Η βουλευτική τροπολογία όταν κατατίθεται,
υπάρχει η δυνατότητα να ζητήσει ο Υπουργός, εφόσον το επιθυ-
µεί, την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. Απράκτης παρερχοµέ-
νης της προθεσµίας τριών ηµερών, εγκύρως κατατίθεται η
βουλευτική τροπολογία και συζητείται και γίνεται αποδεκτή».
Αυτό έχει γίνει προς διευκόλυνση αποδοχής των βουλευτικών
τροπολογιών και ουχί το αντίθετο, προς διευκόλυνση της κατα-
θέσεως, για να αποτελεί δικαίωµα του Βουλευτή να καταθέτει,
υποχρέωση της κυβερνήσεως να ζητά την έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου, αλλά εν συνεχεία να µην κρύβεται η κυβέρνηση
πίσω από την έλλειψη της εκθέσεως του Γενικού Λογιστηρίου,
για να µην κάνει δεκτή την τροπολογία. Είναι άλλο λοιπόν το ζή-
τηµα τού αν κάποιος συµφωνεί ή διαφωνεί και άλλο το ζήτηµα
τού αν υπάρχει κάτι άτακτο εδώ. Τίποτα το άτακτο, κύριε Προ-
εδρε, δεν υπάρχει σ’ αυτήν τη διαδικασία. 

Ως προς το ζήτηµα τού να συνεδριάσουµε και το απόγευµα,
µε συγχωρείτε πολύ, αλλά δεν έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση; Τι
να συζητήσουµε το απόγευµα; Δεν συζητήσαµε για το σύνολο;
Δηλαδή έχει µιλήσει κλείνοντας ο κύριος Αναπληρωτής Υπουρ-
γός και στο σηµείο που κλείνει και περατούται η συζήτηση και
µπαίνουµε στη διαδικασία της ψήφισης των συγκεκριµένων άρ-
θρων, θα ανοίξουµε ξανά τη συζήτηση και το απόγευµα; Εγώ δεν
βλέπω κανένα λόγο, κύριε Πρόεδρε, να συνεχιστεί η συζήτηση
και το απόγευµα. Έχει ολοκληρωθεί και παρακαλώ να προχωρή-
σουµε στην ψήφιση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να ακούσουµε τον κ.
Πρωτόπαπα;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα πα-
ρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θέλετε το λόγο επί προ-
σωπικού, κύριε Πρόεδρε;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι επί προσωπικού, αλλά προ-
φανώς παρεξηγήθηκαν αυτά που είπα. Αλλιώτικα ο κ. Βορίδης
δεν θα είχε τόσο υψηλούς τόνους στην τοποθέτησή του. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ήταν ρητορικό το ύφος. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, σωστά. Ρητορικό το ύφος,

πράγµατι. 
Πρώτον, δεν είµαι αντίθετος στο να κατατίθενται τροπολογίες

από τους Βουλευτές. Στο παρελθόν, όπως ξέρετε, επειδή το Σύν-
ταγµα δεν περιόριζε τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβερνή-
σεως, ακόµη κι αν δεν διαβάζονταν από τους Βουλευτές οι
τροπολογίες του Υπουργού, µπορούσαν στις 12.00’ παρά ένα
λεπτό, να κατατίθενται και να ψηφίζονται. Γι’ αυτό και επικράτησε
να λένε «νύκται µία» στις τροπολογίες.

Αυτό το οποίο θέτω εγώ ως ζήτηµα, είναι να προσπαθούµε να
είµεθα όχι µόνο τύποις εντάξει, αλλά και ουσία. Και η Βουλή έχει
τη δυνατότητα αυτή, ακόµη κι αν δεχθεί κανείς ότι όντως πέντε-
δέκα συνάδελφοι που ήσαν την Τετάρτη το πρωί εδώ, δεν πα-
ρευρίσκονται τώρα. Και δεν είναι µια συνηθισµένη µέρα. Το λέω
για όσους θα όφειλαν πράγµατι να είναι εδώ από την αρχή της
συνεδριάσεως. Είναι µια ηµέρα που θα εδικαιολογείτο ορισµένοι
να απουσιάζουν. 

Σας λέω ειλικρινώς ότι εγώ, όταν τηλεφώνησα στο γραφείο
µου, µού είπαν ότι συνεχίζεται το νοµοσχέδιο του εθελοντισµού,
το χθεσινό, και λέω: Μα εκείνο ήταν για µια µέρα. Μετά µε πήραν
και µου λένε ότι είναι το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών
αυτό που συζητείται. 

Θέλω να πω µε αυτό ότι ελεύθερη είναι η Βουλή κι αν θεωρή-
σουµε ότι τυπικώς έτσι ελήφθη η απόφαση αυτή, δεν µας εµπο-
δίζει αυτό σε τίποτα να δώσουµε τη δυνατότητα σε όσους
Βουλευτές όντως δεν ήσαν εδώ, να είναι εδώ, όπως θα όφειλαν
να κάνουν, αλλά που δικαιολογείται γι’ αυτήν την περίσταση ει-
δικά, το ότι δεν ήσαν. Δεν ήταν δηλαδή η περίπτωση, που τρέ-
χουν στα κανάλια κάποιοι από εδώ. Προφανώς δεν το εγνώριζαν.
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Αυτό να το κατανοήσουµε. 
Τις τροπολογίες που υποστηρίζουν οι Βουλευτές, γιατί όχι να

µην ψηφιστούν; Δεν έχω καµµία αντίρρηση. Όµως για να είµεθα
και εντάξει µε το Σύνταγµα, στο οποίο αναφερθήκατε, θα σας
πω το εξής: Το Σύνταγµα επιβάλλει αυτήν την υποχρέωση στην
Κυβέρνηση, να στέλνει τις τροπολογίες στο Λογιστήριο, διότι αν
δεν στείλει την τροπολογία, τότε το Σύνταγµα λέει ότι συζητείται
η τροπολογία και χωρίς την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου.

Όµως αυτό οφείλουµε να το προσέχουµε, γιατί το Σύνταγµα
προβλέπει να πηγαίνει στο Γενικό Λογιστήριο, διότι αν εκείνο δια-
πιστώσει δαπάνη σε βάρος του κρατικού προϋπολογισµού, σύµ-
φωνα µε σχετική διάταξη του Συντάγµατος, η τροπολογία δεν
συζητείται.

Εγώ, λοιπόν, τι λέω; Δεν πρέπει να είµεθα αυστηροί σε αυτά,
ιδιαίτερα όταν έχουµε τροπολογίες που δεν πρόκειται να βαρύ-
νουν τον προϋπολογισµό. Όµως, για να είµεθα εντάξει µε τους
εαυτούς µας εδώ ως Βουλευτές, ξέρουµε από το παρελθόν ότι
καµµιά φορά γίνεται το εξής: αν είναι υπουργική πρέπει να συ-
νοδεύεται από έκθεση, αλλιώς δεν περνά. Εάν είναι βουλευτική
και κατά περιγραφή των διατάξεων αυτών, δεν φροντίζουµε να
έλθει και η έκθεση, για να δούµε αν συνεπάγεται ή όχι δαπάνη.
Τότε πρέπει να κοιτάζουµε την ουσία.

Επειδή εγώ βλέπω ότι αυτές οι τροπολογίες επί της ουσίας
δεν έχουν πρόβληµα, δεν έχω κανένα πρόβληµα και εγώ να τις
δεχθούµε. Όµως, να µη θεωρούµε ότι αυτό είναι και επί της ου-
σίας και νοµοτύπως σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ ολοκληρώ-
στε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Για να µην τρώµε άλλο χρόνο,
παρακαλώ να παρακαλέσετε την Κυβέρνηση να συνεχίσουµε το
απόγευµα. Άλλωστε, άκουσα από τον εισηγητή της Μειοψηφίας
ότι συµφωνήσατε να περάσει σε µια µέρα, δηλαδή σήµερα. 

Ωραία, η ώρα είναι 16.30. Ας διακόψουµε µετά από οκτώ ώρες
που συνεδριάζουµε. Άλλωστε, εσείς κουραστήκατε επί οκτώ
ώρες. Εγώ λιγότερο, εγώ κουραζόµουν έξω. Να συνεχίσουµε µε
ένα δίωρο το απόγευµα, ώστε να είστε και εσείς µε το κεφάλι
σας ήσυχο ότι δεν θα σας λέµε ότι περάσατε στα γρήγορα-γρή-
γορα ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μάλιστα. 
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο. Προηγούµαι!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Να διευκολύνω
θέλω, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να µην ακούσουµε
πρώτα τους εκπροσώπους των κοµµάτων, κύριε Υπουργέ; Να
ακούσουµε τα κόµµατα. Διαµαρτύρεται ο ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν είναι να διευκο-
λύνει, να του δώσετε το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όπως γίνεται
αντιληπτό, στην Αίθουσα αυτήν και γενικά στο Κοινοβούλιο των
τριακοσίων, δεν νοµίζω να υπάρχει κάποιος αρχαιότερος και σο-
φότερος από τον Πρόεδρο Απόστολο Κακλαµάνη. 

Όµως, λέω το εξής: Επειδή ο σεβαστός Πρόεδρος...
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κόψτε το «γε-

ροντότερος και σοφότερος». Είµαι εβδοµήντα πέντε χρόνων. Εν-
τάξει, είµαι µεγαλύτερος απ’ όλους σας, αλλά το γήρας είναι
µετά τα εκατόν δέκα χρόνια. Καταλάβατε; Επίσης, εγώ θα πάω
στο νεκροταφείο Καρυάς Λευκάδος, όχι εδώ κοντά, για να έρχε-
στε να µε επισκέπτεστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αυτό που λέει ο κ. Κα-
κλαµάνης τώρα, εµπεριέχει και νόηµα και µήνυµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρό-
εδρε, δεν διαθέτω τη σοφία του Προέδρου Κακλαµάνη, δεν
διαθέτω την εµπειρία του. Σας ξαναείπα ότι κλείνω είκοσι πέντε
χρόνια εδώ µέσα. Δεν διαθέτω τη ρητορική δεινότητα και τη νο-
µική επάρκεια του κ. Βορίδη, όπως και των νοµικών που υπάρ-
χουν στην Αίθουσα. 

Όµως, ξέρω ένα πράγµα, ότι ο Απόστολος Κακλαµάνης και ο
κ. Βορίδης είναι τυπικοί. Και ο κ. Βορίδης όταν µπορεί να «συλ-
λάβει» την Κυβέρνηση να παρατυπεί, είναι πολύ σκληρός. Αυτός
είναι ο ρόλος της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης. Ξέρω επίσης ότι
το πρωί πήραµε οµόφωνα µια απόφαση. Λόγω της ηµέρας, λόγω
της κρισιµότητας.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω το λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ κάντε την

πρότασή σας, πείτε µας ποια είναι, γιατί διαµαρτύρονται τα κόµ-
µατα. Δεν έχουν τοποθετηθεί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ξεκινήσαµε τη
συζήτηση το πρωί, εγγράφηκαν οι Βουλευτές, όταν ξεκίνησε η
διαδικασία επί της αρχής. Οµίλησαν οι Βουλευτές επί της αρχής,
ψηφίστηκε επί της αρχής το νοµοσχέδιο. 

Κατόπιν ξεκινήσαµε τη διαδικασία επί των άρθρων, ενεγράφη-
σαν οι Βουλευτές επί των άρθρων, µίλησαν οι Βουλευτές επί των
άρθρων, έκλεισε η συζήτηση επί των άρθρων. Πώς θα ξανανοί-
ξουµε τη διαδικασία; Μπορείτε να µου πείτε αυτό από πού προ-
βλέπεται; Εγώ θέτω ένα απλό ερώτηµα: Από πού προβλέπεται;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είπατε να µας διευκολύνετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εγώ ναι. Εγώ
λέω ναι, αλλά θέλω να λύσω και το πρόβληµα αυτό. Να µας το
λύσει το Προεδρείο, λοιπόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εντάξει. Να τοποθετη-
θούν τα κόµµατα. Να ακούσουµε πρώτα τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ
κ. Διώτη.

Παρακαλώ, κυρία Διώτη, έχετε το λόγο.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, χαίροµαι που η Κυ-

βέρνηση βρήκε υποστηρικτή το ΛΑΟΣ για αυτές τις µεθοδεύσεις,
γιατί έτσι αποκαλύφθηκε…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σας παρακαλώ!
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Δεύτερον, το πρόβληµα δεν είναι διαδικαστικό.

Το πρόβληµα είναι -και το είπαµε και στην τοποθέτησή µας και
ορθά είπε και ο κ. Λέγκας πρωτύτερα- ότι παρ’ όλα τα προσκόµ-
µατα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Στις πλατείες…

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ένα λεπτό, σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. Θα
τελειώσω την τοποθέτησή µου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Στις πλατείες…

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Μα σας είπα όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Σας παρακαλώ! Κύριε Πρόεδρε, προστατεύστε

µε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θα σας πω,
λοιπόν, ότι στην πλατεία της Θεσσαλονίκης την 28η Οκτωβρίου,
ήσασταν µαζί µε το ΛΑΟΣ κάτω από το πανό το οποίο έλεγε «ενε-
νήντα εννέα ΧΡΟΝΙΑ ΣΚΛΑΒΙΑ». Ήσασταν από κάτω µαζί µε το
ΛΑΟΣ.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, είναι δυνατόν να αφήνετε αυτά
τα πράγµατα; Σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ, λοιπόν, παρακαλώ
και τον κύριο Υπουργό, καθώς και όλους µέσα στην Αίθουσα να
µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε στο παρεµπίπτον θέµα που
άνοιξε. Μην ανοίγουµε τώρα άλλα θέµατα.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Παρ’ όλα τα προσκόµµατα και τα εµπόδια τα
οποία επικαλέστηκε και η εισηγήτρια και ο κύριος Υπουργός περί
προβλήµατος, γιατί υπήρχε κατάληψη του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, το ζήτηµα είναι ότι η διαδικασία είναι απαράδεκτη,
γιατί ουσιαστικά, «κατέβηκαν» οι τροπολογίες από τους Βουλευ-
τές, κοµµατιασµένες. Είναι ουσιαστικά η τροπολογία την οποία
κατέβασε ο Υπουργός µέσα στην επιτροπή. Αυτό είναι το ζήτηµα
και ακριβώς επειδή υποτίθεται ότι επικαλέστηκε αυτό το διαδι-
καστικό ζήτηµα, γι’ αυτό έρχονται έτσι οι τροπολογίες.

Είναι απαράδεκτη η διαδικασία και υποτιµά και τη δική µας
νοηµοσύνη. Δεν είναι τυχαίο ότι τις µοναδικές τροπολογίες που
αποδέχεται η Κυβέρνηση, είναι αυτές οι οποίες εµπεριέχονται
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στην αρχική τροπολογία. Δεν είναι ζήτηµα αν συµπτύχθηκε η δια-
δικασία σε µία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Πρωτόπαπας έχει
το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι θα
µπορούσαµε να κλείσουµε αυτήν τη στιγµή και να επανέλθουµε
στις 18.30’. Έχω κουραστεί και εγώ εξάλλου και έχω δηλώσει ότι
θέλω να µιλήσω επί της ουσίας για κάποια θέµατα. Δεν έχει τε-
λειώσει η διαδικασία, δηλαδή.

Εποµένως, νοµίζω ότι, αν επανέλθουµε στις 18.30’, µέσα σε
µία-µιάµιση ώρα θα υπάρχει η δυνατότητα να δούµε κάποια
πράγµατα και να ολοκληρώσουµε. Δηλαδή, εάν το Προεδρείο το
κρίνει, νοµίζω ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εγώ έκανα την πρόταση,
αλλά πρέπει να έχουµε και Βουλευτές στις 18.00’, όταν θα έρ-
θουµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να ειδοποιηθούν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ,

η κ. Αικατερίνη Φαρµάκη - Γκέκη έχει το λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να

πω ότι αυτήν τη διαδικασία την οποία ακολουθήσαµε από το πρωί
την ακολουθήσαµε τυπικά και συµφωνήσαµε οµόφωνα στο Σώµα
ότι µπορούµε, εφόσον υπήρχε µικρή παρουσία Βουλευτών -αλλά
το πρωί όλοι είδαµε εδώ ότι ήταν πολλοί Βουλευτές- οι οποίοι
κατέθεσαν τις απόψεις τους, µετά τη διαδικασία επί της αρχής,
να ξεκινήσουµε τη διαδικασία της επεξεργασίας των άρθρων.

Θέλω να πω ότι δεν είναι απλά τύποις αυτή η τροπολογία την
οποία κατέθεσα. Και οι τρεις τροπολογίες είναι τροπολογίες τις
οποίες είχαµε συζητήσει στην επιτροπή. Αυτές ήταν νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις τις οποίες είχαµε ζητήσει οι ίδιοι Βουλευτές στην
επιτροπή και το Υπουργείο είχε αποφασίσει να τις φέρει, όχι ως
τροπολογίες Βουλευτών, αλλά πραγµατικά από το ίδιο Υπουρ-
γείο. Ήρθε, όµως, έτσι το ζήτηµα µε το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους και αποδεχθήκαµε εµείς οι Βουλευτές να την καταθέ-
σουµε ακριβώς, για να µην υπάρχει πρόβληµα.

Το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι οι περισσότερες διατάξεις
αυτών των τροπολογιών αφορούν το νόµο που ψηφίσαµε για τα
αυθαίρετα. Με το νόµο αυτό προσδοκούµε να εισπράξουµε
πραγµατικά ένα µεγάλο ποσό, προκειµένου σ’ αυτήν την πολύ
δύσκολη δηµοσιονοµική συγκυρία να ανασάνει ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός. Πάρα πολλές όµως περιπτώσεις αυθαιρέτων δεν
µπορούσαν να υπαχθούν στις ρυθµίσεις του ν. 4014.

Όλοι οι Βουλευτές καταθέσαµε τις απόψεις µας και κάναµε τις
επισηµάνσεις µας ειδικά για να συµπεριληφθούν οι διατάξεις
αυτές, οι οποίες σήµερα έρχονται µε τροπολογίες και δικές µου,
για να διευκολύνουµε τους πολίτες που έχουν ένα αυθαίρετο, οι
οποίοι πραγµατικά µέχρι τώρα, στέκονται και περιµένουν και δεν
ξέρουν τι να κάνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μην µπαίνετε στην
ουσία, κυρία Φαρµάκη! Σας παρακαλώ!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΓΚΕΚΗ-ΦΑΡΜΑΚΗ: Επί της ουσίας µιλάω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ακούστηκε η άποψή

σας. Ουσιαστικά λέτε να επιµείνουµε στην απόφαση.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΓΚΕΚΗ-ΦΑΡΜΑΚΗ: Είναι απόλυτη ανάγκη να

ψηφιστεί το νοµοσχέδιο αυτό και να τελειώσει η διαδικασία, διότι
δεν µπορούµε πραγµατικά να εφαρµόσουµε το νόµο για τη ρύθ-
µιση των αυθαιρέτων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα δώσω το λόγο τώρα

µόνο στον κ. Καρτάλη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν θα δώσω το λόγο

σε Βουλευτές! Σας παρακαλώ! Ακούστηκαν οι απόψεις των κοµ-
µάτων.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι άλλη συζήτηση επί της ου-
σίας! Συζητάτε επί της ουσίας! Αφού µπαίνει ένα διαδικαστικό
θέµα, συµφωνούµε να είµαστε όλοι εδώ στις 18.30’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει
να το θέσω το θέµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΑΤΟΛΑΚΗΣ: Ποιος συµφώνησε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι!
Ο εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θε-

όδωρος Ιγνατιάδης έχει το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µικρή σηµασία

έχει εάν οι τροπολογίες ήταν αρχικά στην επιτροπή από το
Υπουργείο και εν συνεχεία εδώ από τους Βουλευτές. Αυτό είναι
τυπικό διαδικαστικό ζήτηµα και δεν αλλάζει την ουσία και το πε-
ριεχόµενο των τροπολογιών.

Εµείς σαν κόµµα δεν θέλουµε να σταθούµε εµπόδιο, αν κά-
ποιος συνάδελφος, σε όποια διαδικασία διευκολύνει, ήθελε να
τοποθετηθεί και δεν µπόρεσε µέχρι τώρα να το κάνει για διάφο-
ρους λόγους, αν αυτό δεν προκαλεί γενικότερο πρόβληµα στην
όλη διαδικασία. Όµως δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να χρη-
σιµοποιείται αυτό το διαδικαστικό ζήτηµα είτε για υπεκφυγή από
τοποθέτηση επί της ουσίας των τροπολογιών, είτε για υπεκφυγή
από τη στήριξη της πολιτικής κατεύθυνσης και της πλειοψηφίας
που στηρίζει αυτήν την πολιτική κατεύθυνση που φέρνει τέτοιου
περιεχοµένου τροπολογίες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Καρτάλη, έχετε να

πείτε κάτι…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ο κ. Καρτάλης λέει επί της ουσίας,

κύριε Πρόεδρε! Κρίνετε πρώτα …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι επί της ουσίας!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε,

εγώ αποσύρω την πρότασή µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μα έχει τεθεί πλέον,

κύριε Πρόεδρε!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι! Λέω να συνεχίσουµε για

µία ή δύο ώρες, να τελειώνουµε, διότι αν φάµε µία ώρα τώρα επ’
αυτού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ωραία! Και αυτό µπορεί
να γίνει! Θα το θέσω σαν πρόταση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω το λόγο
επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ, κύριε
Κεγκέρογλου.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι άλλη συζήτηση όµως! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι άλλη συζήτηση! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ!

Θέλω το λόγο επί προσωπικού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Κεγκέρογλου, έχω

δώσει το λόγο στον κ. Καρτάλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τότε, να µου δώσετε το λόγο

µετά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Καρτάλη,

έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ που

µου δίνετε το λόγο.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω ότι αν υπήρχε στην πρώτη µου

τοποθέτηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Καρτάλη, σας πα-

ρακαλώ! Αν έχετε επί της προτάσεώς σας να προσθέσετε κάτι…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Βεβαίως, αλλά θέλω να τοπο-

θετηθώ, γιατί έγινε µία ειδική αναφορά στο όνοµά µου από τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι εάν στην αρχική µου το-
ποθέτηση υπήρχε αιχµή για το Προεδρείο, είναι προφανές ότι
την ανακαλώ. Δεν ήταν στις προθέσεις µου να αφήσω καµµία
αιχµή για το Προεδρείο της Βουλής.

Σε ό,τι αφορά αυτό καθ’ εαυτό το θέµα, η µε αριθµό 610 τρο-
πολογία είχε συζητηθεί όντως στην επιτροπή, µόνο που είχε κα-
τατεθεί από το αρµόδιο Υπουργείο και έλειπε η έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, για να έχουµε µία πλήρη ει-
κόνα ως προς την πιθανή επιβάρυνση ή όχι του προϋπολογισµού
της Βουλής. Δεν υπήρχε η έκθεση, ήρθε µε υπογραφή συναδέλ-
φου Βουλευτή, κατατέθηκε και έγινε αποδεκτή. Το 90% της τρο-
πολογίας είναι ίδια.

Από εκεί και πέρα, ο καθένας κρίνει αν αυτό είναι τυπικό ή όχι.
Προφανές είναι ότι και εγώ ως Βουλευτής, θέλω οι Βουλευτές
να καταθέτουν τροπολογίες και όταν είναι εµπρόθεσµες να λαµ-
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βάνονται υπ’ όψιν. Όµως εδώ µιλάµε για τελείως διαφορετικό
πράγµα.

Τώρα, επί της ουσίας, κύριε Υπουργέ, ειδικά σε ό,τι αφορά το
ύφος µου, κατά την τοποθέτησή µου και στο ότι δεν σας έχω συ-
νηθίσει σ’ αυτό το ύφος, θα ήθελα να πω ότι ενδεχοµένως το
ύφος να είναι και σε συνάρτηση των θεµάτων που σχολιάζουµε.
Ειδικά σε ό,τι αφορά την πετρελαιοκίνηση, σας θυµίζω, κύριε
Υπουργέ, ότι στην επιτροπή είπατε ότι καταθέτετε µία πρόταση.
Είναι προφανές ότι το Υπουργείο είναι αυτό που θα αποφασίσει.
Η επιτροπή δεν έχει αποφασιστικό ρόλο, αλλά γνωµοδοτικό. Ελ-
πίζω πραγµατικά να δικαιωθείτε στην απόφασή σας να επιτρέ-
ψετε την πετρελαιοκίνηση στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. 

Όµως, η διαφορά είναι ότι η τροπολογία για την οποία γίνεται
τόσος λόγος και για την οποία συζητάµε τώρα αν θα είναι σε ισχύ
ή όχι, δεν λέει συγκεκριµένα πράγµατα, αλλά παραπέµπει σε µία
υπουργική απόφαση. Εσείς αναφερθήκατε σε δήλωσή µου ως
επιχείρηµα γιατί κάνατε πιο σαφή τη διατύπωση. Ας την κάνατε
εξαρχής. 

Νοµίζω ότι εδώ κάνουµε µία συζήτηση, η οποία δεν βοηθά κα-
νέναν από εµάς. Καλό θα ήταν να ήµασταν πολύ πιο καθαροί στις
προθέσεις µας. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος θέλει να προχω-
ρήσει στην πετρελαιοκίνηση, εκείνο θα πάρει την απόφαση. Εγώ
σας είπα ότι δεν θα ψηφίσω τη συγκεκριµένη ρύθµιση, γιατί
θεωρώ ότι είναι εσφαλµένη για το κοινωνικό σύνολο και το ατµο-
σφαιρικό περιβάλλον.

Από εκεί και πέρα, αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Πρό-
εδρε, σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και τώρα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε στην ουσία. 

Κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 87, προσθήκες-τροπολο-
γίες Βουλευτών και Υπουργών κατατίθενται τρεις τουλάχιστον
ηµέρες πριν από την έναρξη της συζήτησης στην Ολοµέλεια. Στο
Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής είναι αρµόδια διαρκής
επιτροπή. 

Οι συγκεκριµένες τροπολογίες κατατέθηκαν προ δεκατριών
ηµερών εµπροθέσµως. 

Το άρθρο 2 τώρα λέει ότι σε περίπτωση αµφισβήτησης –και
έχει τεθεί µια αµφισβήτηση- ο Πρόεδρος ρωτά τη Βουλή που
αποφαίνεται αποκλειστικά µε ανάταση ή έγερση και χωρίς συζή-
τηση. 

Ερωτώ, λοιπόν, το Σώµα εάν κάνει δεκτή την πρόταση να δώ-
σουµε περαιτέρω χρόνο µιάµισης ώρας ή δύο ή τριών ωρών,
όσες χρειαστεί, προκειµένου να ολοκληρωθεί η συζήτηση ανα-
λυτικότερα επί των τροπολογιών…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Αυτό είναι αυτονόητο, κύριε Πρό-
εδρε! Εάν υπάρχουν εγγεγραµµένοι οµιλητές, δεν µπορεί να
σταµατήσει η διαδικασία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Υπάρχουν εγγεγραµµένοι οµιλη-
τές, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν έχω γραµµένους άλ-
λους οµιλητές, κύριε Πρωτόπαπα. Σας παρακαλώ. Αφήστε µε να
ολοκληρώσω την πρότασή µου. Δεν υπάρχουν άλλοι εγγεγραµ-
µένοι οµιλητές.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Εγώ έχω ζητήσει το λόγο, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εσείς θα µιλήσετε, κύριε
Πρωτόπαπα. 

Λέω, λοιπόν, ότι έκλεισε ο κατάλογος των αγορητών. Τώρα θα
µιλήσουν ορισµένοι δευτερολογούντες εκ των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων και στη συνέχεια να έχουµε τη δευτερολογία του
κυρίου Υπουργού και να κλείσουµε. Ή αφού έχει τεθεί θέµα
ανάγκης, να µπούµε στη διαδικασία του άρθρου 87. 

Θέτω, λοιπόν, το εξής ερώτηµα: Εάν οι πτέρυγες της Βουλής,
οι συνάδελφοι Βουλευτές, το Σώµα δέχεται να δώσουµε περαι-
τέρω χρόνο µε µία µικρή διακοπή ή και χωρίς διακοπή ή θα θεω-
ρήσετε ότι δεν τίθεται θέµα και θα προχωρήσουµε µε βάση τη
συνήθη διαδικασία; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Χωρίς διακοπή, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Χωρίς διακοπή, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, λοιπόν, όσοι

θέλουν να δώσουµε…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρόεδρε, θέλετε
να µιλήσετε επ’ αυτού; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε όλοι, αλλά ίσως
να έγινα παραίτιος να «φάµε» και µισή ώρα εδώ. Εφόσον, λοιπόν,
δεν συµφωνούµε για το απόγευµα, ας συνεχίσουµε τώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να συνεχιστεί η συζή-
τηση. Όσο υπάρχει ενδιαφέρον για τους συναδέλφους να εγγρα-
φούν, θα δώσω το λόγο σε όποιον έρθει να εγγραφεί.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: …και όσοι κατά τον Κανονισµό
δικαιούµεθα να µιλήσουµε, θα µιλήσουµε και θα κλείσει η συνε-
δρίαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Δεν βάζουµε, λοιπόν, πε-
ριορισµό χρόνου. Έτσι και αλλιώς, δεν υπάρχει περιορισµός χρό-
νου. Αφήνουµε άνεση χρόνου. Όσοι επιθυµείτε και δευτερο-
λογίες και προτασσόµενες δευτερολογίες, θα έχετε το δικαίωµα
να µιλήσετε. 

Το λόγο έχει για οκτώ λεπτά ο κ. Πρωτόπαπας, διότι δεν έχει
πρωτολογήσει επί των άρθρων και των τροπολογιών. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Δεν έχω δευτερολογήσει και γι’
αυτό θα είµαι πολύ σύντοµος. 

Νοµίζω πως ειπώθηκε ό,τι έχει να ειπωθεί και για τα άρθρα και
για το σχέδιο νόµου, τα οποία ψηφίζουµε οι Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, όπως άλλωστε τόνισε και ο εισηγητής µας. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω κάποιες παρατηρήσεις
προς τον κύριο Υπουργό. 

Η πρώτη παρατήρηση αφορά το άρθρο 5 παράγραφος 1β. Το
συγκεκριµένο, λοιπόν, άρθρο γράφει ότι ο έλεγχος των απαιτού-
µενων στοιχείων για την έγκριση δόµησης γίνεται από εξουσιο-
δοτηµένους από τον προϊστάµενο της υπηρεσίας υπαλλήλους
διπλωµατούχους µηχανικούς ΑΕΙ. Γιατί, κύριε Υπουργέ; 

Στην Ελλάδα έχουµε µια νοµοθεσία η οποία σαφώς έχει εξο-
µοιώσει µε σειρά διατάξεων τους υπαλλήλους του δηµοσίου, οι
οποίοι είναι κατηγορίας ΠΕ µηχανικών µε τους ΤΕ µηχανικών.
Πρόκειται, δηλαδή, για τους πτυχιούχους ΑΕΙ και ΤΕΙ. 

Εγώ, λοιπόν, δεν καταλαβαίνω γιατί µπορεί να το κάνει ο πτυ-
χιούχος ΑΕΙ και δεν µπορεί να το κάνει ο πτυχιούχος των ΤΕΙ. Ως
γνωστόν, τα ΤΕΙ είναι ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Άρα, θα ήταν καλύτερα η διάταξη του άρθρου 5 παράγραφος
1 να αναδιατυπωθεί ως εξής: «…εξουσιοδοτηµένους από τον
προϊστάµενο της υπηρεσίας υπαλλήλους κατηγορίας ΠΕ µηχα-
νικών ή ΤΕ µηχανικών και µόνο σε περίπτωση έλλειψης των πα-
ραπάνω, από τεχνικούς κατώτερων βαθµίδων».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σας έχω προ-
λάβει και έχω πει να αναδιατυπωθεί. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ωραία, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι
πάρα πολύ θετικό και συµφωνούµε ιδιαίτερα µε την παρέµβασή
σας, όπως εξάλλου είπε και πριν ο Πρόεδρός µας. 

Το δεύτερο αφορά µια άλλη πάλι παρατήρηση η οποία έχει
συζητηθεί ξανά. Υπάρχει το άρθρο 32, όπου στο ειδικό συµβού-
λιο το οποίο προβλέπεται για τα πολεοδοµικά θέµατα και τις αµ-
φισβητήσεις, το λεγόµενο ΣΥΠΟΘΑ, δεν περιλαµβάνεται συµµε-
τοχή του εκπροσώπου της ΕΕΤΕΜ.

Η ΕΕΤΕΜ είναι Επαγγελµατική και Επιστηµονική Ένωση Τε-
χνολογικής Εκπαίδευσης Μηχανικών. Ενώ η ΕΕΤΕΜ µε προηγού-
µενη συζήτηση που είχαµε κάνει, συµµετέχει µε εκπρόσωπό της
στο ΣXΟΠΑΔ, έρχεται σήµερα και δηµιουργείται –στη συνέχεια
αυτού- το νέο συµβούλιο πολεοδοµικών θεµάτων και αµφισβη-
τήσεων –το οποίο ουσιαστικά καλύπτει και εργασίες του προ-
ηγουµένου- και έχουµε έξω την ΕΕΤΕΜ. 

Θα πρέπει να µπει και η ΕΕΤΕΜ µέσα. Δηλαδή, να προστεθεί
στο άρθρο 32 και περίπτωση ζ’ µε έναν εκπρόσωπο της ΕΕΤΕΜ,
οπότε θα είµαστε δίκαιοι αλλά και συνεπείς µε την προηγούµενη
ρύθµιση που είχαµε κάνει για το ΣΧΟΠΑΔ. Να µπει δηλαδή, µη-
χανικός εκπρόσωπος της Επαγγελµατικής Επιστηµονικής Ένω-
σης Μηχανικών ΕΕΤΕΜ, µε εµπειρία σε θέµατα χωροταξίας
-πολεοδοµίας, µε τον αναπληρωτή του. 

Η τελευταία µου παρέµβαση αφορά την τροπολογία που έχει
καταθέσει ο αγαπητός συνάδελφος κ. Γεώργιος Χαραλαµπόπου-
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λος. Την έχετε αποδεχθεί απ’ ό,τι ξέρω. Συµφωνώ µε την τροπο-
λογία του κ. Χαραλαµπόπουλου. Θα την ψηφίσω. Δίνει όµως µια
προσωρινή λύση για το Κοιµητήριο της Γλυφάδας. Η κατάσταση
είναι τραγική. Έχουµε –συγγνώµη για την έκφραση, αλλά θα το
πω- αυτήν τη στιγµή, καταστάσεις πραγµατικά τριτοκοσµικές στη
Γλυφάδα. Έχουµε περιπτώσεις που νεκροί βγαίνουν πριν την
ώρα τους. Έχουµε περιπτώσεις που δεν βρίσκουν τάφο να θά-
ψουν ένα νεκρό και παραµένουν στα ψυγεία. Αυτά δεν ταιριάζουν
σε ευρωπαϊκή χώρα. Δεν ταιριάζουν και στη χώρα µας. 

Πρέπει να βρούµε µια λύση. Η λύση που δίνουµε είναι προσω-
ρινή. Γνωρίζω ότι έχει γίνει διάλογος του Υπουργού κ. Γιώργου
Παπακωνσταντίνου µε τον Δήµαρχο Γλυφάδας κ. Κώστα Κόκ-
κορη. Ο Δήµαρχος Γλυφάδας µας λέει ότι δεν µπορεί να αρκε-
στεί στην προσωρινή λύση, που δίνει η τροπολογία που κατέθεσε
ο κ. Χαραλαµπόπουλος. Θα την ψηφίσουµε. Είναι όµως προσω-
ρινή λύση. Θα πρέπει να βρεθεί η οριστική λύση γιατί θα ξανα-
γεµίσει σε λίγο αυτή η περιοχή. Δεν καλύπτει µόνο τη Γλυφάδα.
Καλύπτει την Αργυρούπολη, το Ελληνικό και άλλες περιοχές.
Εποµένως, θα πρέπει να βρεθεί οριστική λύση. Η Γλυφάδα είναι
ένας τεράστιος δήµος. Είναι κατά πολύ µεγαλύτερος από πολ-
λούς άλλους δήµους της χώρας µας και πρέπει να αποκτήσει
κοιµητήριο. Δεν γίνεται αλλιώς. 

Γνωρίζω ότι είναι στα σκαριά κάποιες συζητήσεις. Αυτές πρέ-
πει να επιταχυνθούν. Θέλουµε σήµερα συγκεκριµένες δεσµεύ-
σεις και χρονοδιάγραµµα, ώστε να γνωρίζουµε πότε επιτέλους,
ο Δήµος Γλυφάδας και οι πολίτες που το δικαιούνται, θα αποκτή-
σουν ένα κοιµητήριο, όπως πρέπει, που τιµά την έννοια τού πο-
λιτισµού, του σεβασµού στους νεκρούς, αλλά και στους
συγγενείς τους, όπως οφείλουµε. Και αυτό είναι αυτονόητο. Είναι
αυτονόητα πράγµατα που πρέπει να λέµε, κύριε Υπουργέ. 

Νοµίζω ότι και σ’ αυτό το ζήτηµα, όπως δείξατε πράγµατι µια
πολύ καλή θέληση στο άρθρο 5, µπορεί σήµερα να υπάρχουν κά-
ποιες σχετικές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Πρόεδρος κ. Απόστο-

λος Κακλαµάνης έχει ζητήσει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έχετε την κα-

λοσύνη, παρακολουθώντας το νοµοσχέδιό σας, πολύ σύντοµα
να σας πω τις δικές µου παρατηρήσεις. 

Στο άρθρο 5, στην παράγραφο 1, εδάφιο β’, διαβάζω: «Ο έλεγ-
χος των απαιτούµενων στοιχείων για την έγκριση δόµησης γίνε-
ται από εξουσιοδοτηµένους από τον προϊστάµενο της υπηρεσίας
υπαλλήλους κατηγορίας…» εδώ γίνεται η αλλαγή «ΠΕ µηχανικών
ή ΤΕ µηχανικών» ... 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Το έχουµε
φτιάξει Πρόεδρε, µην κουράζεστε. Να σας το διαβάσω εγώ. 

Στην παράγραφο β’, της παραγράφου 1 του άρθρου 5, δια-
γράφονται οι λέξεις «διπλωµατούχους µηχανικούς ΑΕΙ». Και συ-
νεχίζει «µόνο στις περιπτώσεις έλλειψης των παραπάνω,
πτυχιούχους µηχανικούς τεχνολογικής εκπαίδευσης ή από τεχνι-
κούς κατωτέρων βαθµίδων» Δηλαδή, µετά τη λέξη «υπαλλήλους»
τίθενται οι λέξεις «µηχανικούς κατηγορίας ΠΕ και ΤΕ». 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να το επαναλάβετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μετά τη λέξη
«υπαλλήλους»…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Διαβάστε τη διάταξη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μετά τη λέξη
«υπαλλήλους», µηχανικούς κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ... 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Διαβάστε τη διάταξη, κύριε
Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ολόκληρη τη διάταξη, κύριε
Υπουργέ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Για να γράφεται στα Πρακτικά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Στην περί-
πτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 5 διαγράφονται οι
λέξεις «διπλωµατούχους µηχανικούς ΑΕΙ» και τίθενται, µετά τη

λέξη «υπαλλήλους», οι λέξεις «µηχανικούς κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ
και µόνο σε περιπτώσεις έλλειψης των παραπάνω από πτυχιού-
χους µηχανικούς τεχνολογικής εκπαίδευσης ή από τεχνικούς κα-
τωτέρων βαθµίδων».

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν βάζετε καλύτερα «σε περί-
πτωση έλλειψης των παραπάνω από µηχανικούς κατωτέρων βαθ-
µίδων»; Να το γράψετε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν υπάρχουν.
Μετά, είναι οι παλαιοί εργοδηγοί κ.λπ.. Νοµίζω ότι είναι εντάξει
έτσι. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Καλώς. 
Στο άρθρο 32 πρέπει να βάλουµε µία παράγραφο ζ’ µετά τη

στ’…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Το συζητήσαµε
πολύ και στην Επιτροπή.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πρέπει να µε ακούσετε πρώτα.
Δείτε και το κείµενο και αν δεν συµφωνήσετε, θα µου πείτε.
Έχετε το κείµενο µπροστά σας; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Στο άρθρο 32, λοιπόν, στο
τέλος της στ’ παραγράφου λέω να προστεθεί παράγραφος ζ’
που να αναφέρει «µηχανικό εκπρόσωπο της Επαγγελµατικής Επι-
στηµονικής Ένωσης Μηχανικών, ΕΕΤΕΜ, µε εµπειρία σε θέµατα
χωροταξίας και πολεοδοµίας µε τον αναπληρωτή του». Αυτό σας
το ζητώ, διότι µόλις πριν από λίγους µήνες µε το ν.4014 του δικού
σας Υπουργείου -εσείς ο ίδιος ήσασταν εδώ- είχαµε στο άρθρο
33 παράγραφος 3ζ’ την ίδια πρόβλεψη για το ΣΧΟΠΑΔ. Προφα-
νώς, αφού µε τις ίδιες αρµοδιότητες τώρα θα ονοµάζεται ΣΥ-
ΠΟΘΑ, πρέπει σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή αυτού του χώρου να
το προσθέσετε. Με καταλάβατε; Αυτό που είχατε τότε επιλέξει,
δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί τότε ήταν ορθό, το νοµοθετήσαµε και
εφόσον οι αρµοδιότητες εκείνου του οργάνου είναι τώρα αρµο-
διότητες του νέου οργάνου…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μπορώ να
απαντήσω; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κατ’ αρχήν,
κύριε Πρόεδρε, στο ΣΧΟΠ, στο οποίο αναφερθήκατε πριν, µε
εκείνο το νόµο εµείς δώσαµε µία παράταση, διότι είχαν υπάρξει
ενστάσεις ότι λειτουργούσε παράνοµα, γιατί υπήρχε εκπρόσω-
πος της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Δεδοµένου ότι η Νοµαρ-
χιακή Αυτοδιοίκηση είχε ουσιαστικά καταργηθεί, ετίθετο θέµα
για όλα τα ΣΧΟΠ όλης της Επικράτειας, τα οποία, όπως ξέρετε,
είναι δωδεκαµελή ή δεκαοκταµελή, είναι εκπρόσωπος δηµάρχων,
περιφερειών, νοµαρχών, επιµελητηρίων κ.ο.κ.. Αυτό που σήµερα
συστήνεται είναι ένα ολιγοµελές όργανο. Τα θέµατα που επιλαµ-
βάνεται είναι επιστηµονικά θέµατα. Γι’ αυτό και εµείς, ενώ παλαι-
ότερα υπήρχε διευθυντής υπηρεσίας, πτυχιούχος ΑΕΙ, επειδή
εκεί γίνονταν οι διάφορες ιστορίες, βάλαµε να προεδρεύει ο Νο-
µικός Σύµβουλος του Κράτους. Για πρώτη φορά γίνεται αυτό.
Καταργούµε όλους τους περιττούς εκπροσώπους που υπήρχαν.
Αποτελείται το συµβούλιο από: το Νοµικό Σύµβουλο του Κρά-
τους, δύο διευθυντές, εκπρόσωπο της περιφέρειας, επιστηµο-
νικό εκπρόσωπο από το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος, που
είναι ο τεχνικός σύµβουλος του κράτους για θέµατα πολεοδο-
µίας και χωροταξίας, όπου εκεί πρέπει να έχεις πτυχίο τουλάχι-
στον τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Απάντηση, κύριε Υπουργέ. 
Εγώ δεν σας λέω ποιον να συνεχίσετε να είναι πρόεδρος ή όχι,

δεν σας λέω αν η τοπική αυτοδιοίκηση θα πρέπει να είναι ή όχι,
σας ρωτώ –και λυπάµαι, γιατί θα προσθέσω κάτι- και σας εγ-
καλώ, µε ποιο δικαίωµα, όταν µιλάµε για ανώτατη εκπαίδευση,
ένα κοµµάτι εσείς της ανώτατης εκπαίδευσης...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όχι, δεν είπα
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αυτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: …το θεωρείτε επιστηµονικό.

Και το άλλο κοµµάτι, τι το θεωρείτε;
Τέρµα, λοιπόν, αυτή η ιστορία. Όσοι είστε τουλάχιστον µέλη

του Τεχνικού Επιµελητηρίου, πρέπει να έχετε την αίσθηση, την
ευαισθησία ότι δεν µπορεί να λειτουργείτε ταυτόχρονα ως
Υπουργοί και ως µέλη του Επιµελητηρίου. Αυτό κάνετε, κύριε Ση-
φουνάκη, και είναι απαράδεκτο και για την ιστορία σας και γι’
αυτό που είναι το καθήκον σας.

Με ποιο δικαίωµα, όταν η Βουλή έχει ψηφίσει ότι στα συµβού-
λια χωροταξίας, οικισµού κ.λπ., µετέχει εκπρόσωπος του ΤΕΕ και
εκπρόσωπος ΕΤΕΠ, δηλαδή των πανεπιστηµιακών της µιας πλευ-
ράς των ΑΕΙ και των ΤΕΙ, της άλλης πλευράς των ΑΕΙ, εσείς αυ-
θαιρέτως, σε όργανο που έχει τις ίδιες αρµοδιότητες, λέτε ποιος
ήταν ο πρόεδρος της υπηρεσίας, ο διευθυντής και τρέχα γύρευε.
Μιλάµε για εκπροσώπους. Οµολογήστε, λοιπόν, ότι εδώ ταυτό-
χρονα µε την εκπροσώπηση της Κυβερνήσεως, εκπροσωπείτε
και το Τεχνικό Επιµελητήριο. Αλλιώτικα δεν δικαιολογείται. 

Μου λέτε τόσην ώρα για την τοπική αυτοδιοίκηση, για τον προ-
ϊστάµενο της αρµόδιας υπηρεσίας, για διάφορα άλλα και η ουσία
είναι η εξής: Γιατί ενώ σε αυτό το όργανο µετέχουν ένας από εδώ
και ένας από εκεί, το όργανο που µετονοµάζεται έχει τις ίδιες αρ-
µοδιότητες; Διότι θέλει το Τεχνικό Επιµελητήριο. Εσείς εκβιάζε-
στε προφανώς. Τι άλλο να πω; Να πω ότι συνειδητά λειτουργείτε
συντεχνιακά; Σας ξέρω και δεν µπορώ να το πω αυτό, θα είναι
ύβρις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Το είπατε,
όµως. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα είναι ύβρις! Γιατί το κάνετε,
λοιπόν; Διότι ο διευθυντής –είπατε- της υπηρεσίας ή ο πρόεδρος,
ο νοµικός σύµβουλος κ.λπ.. Αυτό είναι το θέµα µας; Ή ότι
έχουµε,παραδείγµατος χάριν, την µια κυρία και την άλλη κυρία
που συµµετέχουν και κρατούν Πρακτικά και ξαφνικά λέµε εκείνη
µόνο θα κρατάει Πρακτικά, όταν στο µεσοδιάστηµα χρειαζόµα-
στε να καλύπτει η άλλη, όταν διακόπτει ο οµιλητής την οµιλία.

Είναι χοντρό αυτό και σας παρακαλώ µε την αίσθηση που γνω-
ρίζετε, της φιλίας µας, της αγάπης µας –έχουµε µία ιστορία µαζί-
δεν θέλω να βλέπω εγώ τον Σηφουνάκη να κάνει πράγµατα, τα
οποία είναι για να γελάµε µετά. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Εγώ τουλάχιστον δεν ξέρω –ούτε
οι άλλοι, αν µας µετρήσετε- αν θα ψηφίσουµε. Είναι ντροπή για
εµάς, να πούµε ότι δεχόµαστε τέτοιες διακρίσεις, όταν λέµε ότι
η Ελλάδα βούλιαξε µε τις συντεχνίες, αλλά κάποιοι µε τη λέξη
«συντεχνίες» εννοούν τους εργαζόµενους, τα συνδικάτα. Όχι
τους καπήλους και εκµεταλλευτές των εργαζοµένων, που θέλουν
να έχουν απλώς µία σφραγίδα στην κωλότσεπη και να συναλλάσ-
σονται µε υπηρεσίες και να παριστάνουν τους συνδικαλιστές.
Αυτή είναι η ιστορία εδώ.

Το τρίτο πράγµα που εγώ παρακαλώ πάρα πολύ, να λάβετε
υπ’ όψιν, είναι η παράγραφος 2 του περίφηµου άρθρου 8.

( Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’Αν-
τιπρόεδρος κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ )

Οι µελετητές µηχανικοί ευθύνονται για την εκπόνηση όλων των
επιµέρους µελετών, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, για τις
άδειες δόµησης που αφορούν κτήρια σε παραδοσιακό οικισµό,
παραδοσιακό ή ιστορικό τµήµα πόλης, οικιστικό σύνολο που έχει
χαρακτηριστεί ως ιστορικό διατηρητέο µνηµείο, καθώς και κη-
ρυγµένα διατηρητέα κτήρια ή νεότερα µνηµεία, οι αρχιτεκτονικές
και στατικές µελέτες εκπονούνται και υπογράφονται -αυτή είναι
η προσθήκη που βάζω εγώ, κύριε Υπουργέ- αποκλειστικά από
τους αρµόδιους µηχανικούς. Είναι σαφές, κύριε Υπουργέ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Πού λέτε ακρι-
βώς, κύριε Πρόεδρε; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Στο τέλος της παραγράφου.
Αποκλειστικά από τους αρµόδιους µηχανικούς. Όποιος είναι αρ-
µόδιος κατά το νόµο. Δεν λέει τίποτα το κακό. Αποκλειστικά δε
από τους αρµόδιους µηχανικούς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ένα λεπτό.

Επειδή γι’ αυτό, αγαπητέ Πρόεδρε, έχει γίνει πολλή συζήτηση
και στην επιτροπή και στο Συµβούλιο της Επικρατείας, το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας βάζει ένα θέµα και πολύ σωστά. Εµείς
λέµε οι αρχιτέκτονες κάνουν τις αρχιτεκτονικές µελέτες και οι
στατικοί κάνουν τις στατικές µελέτες. Αυτά είναι τα πτυχία που
έχουν πάρει. Το Συµβούλιο της Επικρατείας λέει πολύ σωστά ότι
δεν µπορεί ένας πολιτικός µηχανικός, ανεξάρτητα εάν είναι του
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου να κάνει αρχιτεκτονικές µελέ-
τες και ένας πολιτικός µηχανικός ο οποίος δεν έχει…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πολύ σωστά. Αυτό σας λέω και
εγώ, Υπουργέ µου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Η διάταξη είναι
διατυπωµένη ακριβώς όπως είναι συµφωνηµένη. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούστε µε.
Εγώ δεν θέλω να σας παγιδεύσω, αλλά µπορεί ακουσίως να πα-
γιδεύεστε από αλλού. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν παγιδεύο-
µαι από πουθενά. Το έβαλαν και οι πολιτικοί µηχανικοί του
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου που θέλουν να κάνουν αρχιτε-
κτονικές µελέτες. Δεν µπορούν να κάνουν. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούστε κάτι
και θα καταλάβετε και θα καταλάβουν και αυτοί που µας ακούν.
Τι µελέτες, τι έργα κάνει ο κάθε µηχανικός, προφανώς ο αρχιτέ-
κτων δεν κάνει στατικές µελέτες ή ο στατικός δεν κάνει τη δου-
λειά τού αρχιτέκτονα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δυστυχώς τις
κάνει. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν µε ακούτε, ακούτε τη συ-
νεργάτιδά σας…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εσάς ακούω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Λέω, λοιπόν, εγώ εδώ «αποκλει-
στικώς από τους αρµόδιους µηχανικούς». Ποιος είναι, λοιπόν,
αρµόδιος κάθε φορά; Όπως ξέρετε, το ορίζει η νοµοθεσία, διά-
φορα διατάγµατα που βγαίνουν, που ορίζουν τι αρµοδιότητες
έχει ο καθένας. Αντιλαµβάνεστε δηλαδή τι γίνεται; Θεωρούµε
κάθε φορά που έχουµε ένα νοµοσχέδιο και έναν Υπουργό που
µπορεί να πνίγεται µε χίλια δυο πράγµατα, περνάµε και κάτι το
οποίο εν συνεχεία µας µπλέκει περισσότερο, διότι κάποιοι δεν
θέλουν να ξεχωρίζεται ο ρόλος του καθενός. Είναι, λοιπόν, πολύ
λογικό αυτό που σας λέω για τους αρµόδιους. Μπορεί οι αρµό-
διοι να είναι όλοι του Μετσοβίου. Όταν λέτε τους αρµόδιους µη-
χανικούς, έληξε, δεν έχετε πρόβληµα. 

Εν συνεχεία, κύριε Υπουργέ, ερχόµαστε στο άρθρο 12 για τις
προϋποθέσεις απόκτησης αδείας.

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 12 λέτε: «Ο υποψήφιος ελεγ-
κτής δόµησης πρέπει να διαθέτει τα παρακάτω προσόντα: α) Να
είναι διπλωµατούχος µηχανικός µέλος του ΤΕΕ ή πτυχιούχος µη-
χανικός τεχνολογικής εκπαίδευσης µέλος της ΕΤΕΠ». Έλεγχο
κάνουν και µπορεί µάλιστα, αν δεν είναι αυτοί, να την κάνει και
κανένας κατώτερος. Εκεί, λοιπόν, νοµίζω ότι πρέπει να το προ-
σθέσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μπορείτε να
το διατυπώσετε πάλι, κύριε Πρόεδρε;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να σας το ξαναδιαβάσω και να
µιλάω και σε χαµηλότερο τόνο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Για ποιο άρθρο λέτε;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Λέω για το άρθρο 12 παράγρα-

φος 1.
Λέει: «Ο υποψήφιος ελεγκτής δόµησης πρέπει να διαθέτει τα

παρακάτω προσόντα: Να είναι διπλωµατούχος µηχανικός». Προ-
σθέτει όµως: «και µέλος του ΤΕΕ». Δεν χρειάζεται. Να είναι δι-
πλωµατούχος µηχανικός. Γιατί πρέπει οπωσδήποτε να ανήκει σε
µια είτε επιστηµονική είτε επαγγελµατική είτε συνδικαλιστική ορ-
γάνωση, όπως θέλετε πείτε το; Να είναι, λοιπόν, διπλωµατούχος

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                         1445



µηχανικός. Αν έχει εγγραφεί µέλος ή όχι, δεν µας ενδιαφέρει.
Μακάρι να είναι µέλος.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Μιλάµε για άσκηση επαγγέλµατος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ.
Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, λέει: «ή µηχα-

νικός που έχει αποκτήσει αναγνώριση ή πτυχιούχος µηχανικός
τεχνολογικής εκπαίδευσης». Μιλάµε, δηλαδή, για διπλωµατούχο
και τεχνολόγο. Σωστά. Λέω εδώ, λοιπόν, ότι, αφού στον πρώτο
λέµε ότι στα προσόντα του πρέπει να είναι και «µέλος του ΤΕΕ»,
ο άλλος να είναι µέλος της αντίστοιχης επιστηµονικής επαγγελ-
µατικής οργάνωσης. Τους θέλουµε σκόρπιους; Είναι απλό, κύριε
Υπουργέ.

Και τελειώνω. Λέει µετά και καλώς τα λέει: «Να είναι µηχανικός
που έχει αποκτήσει αναγνώριση επαγγελµατικών προσόντων στη
χώρα µας κατ’ εφαρµογήν της σχετικής κοινοτικής και εθνικής
οδηγίας», όπως τα έχετε. Αλλά, αφού ο ένας πρέπει να είναι
µέλος του ΤΕΕ, ο άλλος τι θα είναι; Στον αέρα; Ή είναι και αυτός
µέλος και αρκετοί τεχνολόγοι, όπως ξέρετε είναι µέλη του ΤΕΕ.
Οι περισσότεροι είναι µέλη της ΕΤΕΠ. 

Και για να µη σας κουράζω περισσότερο, στο άρθρο 16 στην
παράγραφο 3 λέτε σε µία φράση: ««Μόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι
του κλάδου ΠΕ Μηχανικών µε βαθµό Α’» αντικαθίσταται από τη
φράση «Μόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι του κλάδου ΠΕ ή ΤΕ Μηχα-
νικών µε βαθµό Α’»». Εάν έχετε, δηλαδή, µηχανικούς µε βαθµό
Α’, είτε ΠΕ είτε ΤΕ είναι, δεν µπορείτε να περιορίζεστε στο ΠΕ. 

Και ειλικρινώς κάποτε θα θέσω ένα θέµα εδώ, κύριε Υπουργέ,
πόσοι από τους συνεργάτες σας είναι ΠΕ διπλωµατούχοι. Οφεί-
λετε να έχετε, από τη στιγµή που έχουµε αυτόν τον εµφύλιο πό-
λεµο µεταξύ των δύο αυτών τοµέων. Δεν µπορούµε ούτε το
Υπουργείο Παιδείας ούτε εσείς, κανένας µας, να έχουµε τον τυ-
φλοσούρτη που από µία κατεύθυνση σε ορισµένους συνεργάτες
µας δίδεται αυτή η γραµµή. Ερωτώ: Αν είναι µηχανικοί Α’ βαθ-
µού, γιατί λέµε «µόνο ΠΕ»; Δηλαδή, αν εδώ στη Βουλή έχουµε
έναν διευθυντή που σύµφωνα µε τον Κανονισµό µας πρέπει να
έχει τον Α’ βαθµό, για ποιο λόγο θα πούµε ότι «ναι, µπορεί να
έχεις τον Α’ βαθµό, αλλά δεν είσαι ΠΕ»; Είναι γελοία αυτά τα
πράγµατα, κουτά και θρασύτατα, διότι το θράσος κυριαρχεί εκεί
που γνωρίζετε πού απευθύνοµαι, στην Καραγεώργη Σερβίας -
πού είναι δεν ξέρω- εκεί που µας υβρίζουν, µας λασπολογούν και
µας εκβιάζουν µε κείµενα που µας στέλνουν εδώ µέσα, όταν πρό-
κειται να ανέβουµε στο Βήµα να κάνουµε το καθήκον µας.

Και θα ήµουν λιγότερο ήπιος αν δεν όφειλα να απαντώ ως εκ-
πρόσωπος του έθνους στις προκλήσεις τέτοιων συντεχνιών που
µαστίζουν τον κόσµο που έχουν, όταν βάζετε για τους µηχανι-
κούς περιβάλλοντος, κύριε Υπουργέ, τα πιστοποιητικά, ότι πρέ-
πει να έχουν δέκα ετών προϋπηρεσία οι διπλωµατούχοι, όταν και
ένας απλός ηλεκτρολόγος στο σπίτι µου µου µέτρησε ποια είναι
η δαπάνη θερµότητας, τι εκλύεται εκτός. 

Και στο άρθρο 17 νοµίζω ότι ο εκπρόσωπος της ΕΤΕ µε τον
αναπληρωτή του πρέπει να είναι στο άρθρο 7 στην παράγραφο
ζ’, όπως είναι της άλλης πλευράς. Αλλιώτικα ως Κυβέρνηση υπο-
χρεώστε τους -πουθενά στον κόσµο δεν υπάρχει αυτό το αίσχος-
να κάνουµε ένα νοµικό πρόσωπο, ένα συνδικαλιστικό σωµατείο,
µία επαγγελµατική οργάνωση όπως λέει και η διεθνής σύµβασης
εργασίας, η 87. Λέει ότι σε κάθε χώρο δεν µπορεί να είναι δέκα
σωµατεία, είκοσι οµοσπονδίες και άλλες τόσες συνοµοσπονδίες. 

Αυτά ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ. Σας παρακαλώ λάβετέ
τα υπ’ όψιν. Και λάβετε υπ’ όψιν αυτό που σας είπε ο κ. Πρωτό-
παπας για την τροπολογία του κ. Χαραλαµπόπουλου. Την υπο-
στηρίζω ενθέρµως. 

Κύριε Παπακωνσταντίνου, όµως, πρέπει να φωνάξετε το Δή-
µαρχο Κόκκορη να προσέλθει στην επιτροπή και να βρείτε µία
λύση γιατί εµένα δεν µου αρέσει ούτε το ένα ούτε το άλλο. Εσείς
νοµίζω έχετε την ευαισθησία. Φωνάξτε τους, σας παρακαλώ και
αν θέλετε, πείτε µας να τους πούµε και εµείς την άλλη εβδοµάδα
να ζητήσουν. Εγώ θα σας ήθελα πολύτιµο συνεργάτη µου αλλά
πιστεύω ότι και όποιος θα είναι σας χρειάζεται. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον πρώην

Πρόεδρο της Βουλής κ. Κακλαµάνη. 

Το λόγο έχει ο κ. Ηλίας Πολατίδης, εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ για
οκτώ λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς µε όσα είπε ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής προ-

σέβαλε το Τεχνικό Επιµελητήριο και µάλιστα µε απαράδεκτες
εκφράσεις. Θα ήθελα να πληροφορήσω τον πρώην Πρόεδρο
ότι το Τεχνικό Επιµελητήριο είναι ο θεσµοθετηµένος σύµβου-
λος της πολιτείας, δεν είναι επαγγελµατικός σύλλογος. Αντι-
στοίχως της ΕΕΤΕΜ υπάρχουν σύλλογοι πολιτικών µηχανικών,
σύλλογοι µηχανολόγων µηχανικών, στους οποίους ανήκει ή δεν
ανήκει κάποιος µηχανικός, δεν έχουν κανένα δικαίωµα πάνω
στην επαγγελµατική του δραστηριότητα. Άρα, το να λέτε να µην
ανήκει στο Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδος, σηµαίνει ότι δεν
γνωρίζετε τη νοµοθεσία. Ήσασταν Υπουργός και µάλιστα σε
υπεύθυνα Υπουργεία και δεν γνωρίζετε τη νοµοθεσία. Κάποιοι
ψηφοφόροι σας σας έχουν δώσει κάποιο κείµενο και κάποιες
θέσεις και υπερασπίζεστε αυτές τις θέσεις. Δεν είναι σωστό µε
τον τρόπο αυτόν να συµπεριφέρεστε και να προσβάλετε όλους
τους µηχανικούς που ανήκουν και στο κόµµα σας. Η εισηγήτριά
σας είναι και µάχιµη µηχανικός µάλιστα. Δεν είναι όλοι όσοι ανή-
κουν στο Τεχνικό Επιµελητήριο οι εχθροί του έθνους, όπως µας
τους έχετε περιγράψει. 

Εάν, κύριε Υπουργέ, αποδέχεσθε τη λογική του κ. Κακλαµάνη
ότι έχει δίκιο και ότι το να είσαι στο πολυτεχνείο ή να είσαι στο
ΤΕΙ είναι απλώς ένα θέµα ότι είσαι σε διαφορετική πόλη ή κάτι
τέτοιο, τότε να πούµε ότι εφόσον είναι ανώτατα τα ΤΕΙ που βγά-
ζουν νοσηλευτές και εφόσον είναι ανώτατα τα πανεπιστήµια που
βγάζουν γιατρούς είναι το ίδιο πράγµα. Να δώσουµε δικαίωµα
στους νοσηλευτές να κάνουν πλέον εγχειρήσεις. Γιατί να υπάρ-
χει πλέον αυτός ο ρατσισµός, επειδή έτυχε να τελειώσουν ένα
πανεπιστήµιο διαφορετικής βαθµίδας; Εάν νοµίζετε ότι δεν έχουν
λόγο υπάρξεως, να καταργηθούν τα ΤΕΙ και να µπουν οι ίδιοι όροι
και οι ίδιες προϋποθέσεις. 

Γιατί δεν µπορεί να βαπτίζουµε τα ΚΑΤΕ εν µια νυκτί σε τεχνο-
λογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα και να θεωρούµε ότι έγιναν πολυ-
τεχνεία.

Θα αναφέρω ένα παράδειγµα. Μπήκαν δύο φοιτητές µαζί το
1978 στο ΚΑΤΕ. Ο ένας ήταν καλός και τελείωσε το 1981 και το
πτυχίο του γράφει «ΚΑΤΕ». Ο άλλος τελείωσε το 1982 ή το 1983
γιατί ήταν κουµπούρας και το πτυχίο του γραφείο «ΤΕΙ». Ο δεύ-
τερος δηλαδή είναι ανώτερος; Ο ένας θα έχει επαγγελµατικά δι-
καιώµατα και ο άλλος δεν θα έχει; 

Ας το ξεκαθαρίσει αυτό το θέµα η Κυβέρνηση. Βλέπουµε κάθε
φορά να επανέρχεται αυτό το θέµα. Όποια κυβέρνηση προκύψει
από εδώ και στο εξής, να λύσει επιτέλους αυτό το θέµα διότι τα-
λανίζει την κοινωνία. Εξαπατούνται ορισµένα παιδιά. Πηγαίνουν
στα ΤΕΙ, παίρνουν γνώσεις και δεν µπορούν να εξοµοιώνονται µε
αυτούς που πήραν πτυχίο πριν από είκοσι χρόνια οι οποίοι ήταν
στην ουσία στα ΚΑΤΕ, ασχέτως αν άλλαξε η ονοµασία.

Για το θέµα που σας έθεσε, δεν πήρα κάποια απάντηση. Γιατί
υπάρχουν οι συγκεκριµένες δύο περιοχές; Γιατί εκπίπτουν από
τη φορολογία µόνο οι δυο συγκεκριµένες περιοχές; Δεν υπάρ-
χουν άλλες περιοχές στην Ελλάδα που να έχουν αυτό το θέµα
των διατηρητέων κτηρίων; Γιατί ξεχωρίζουµε µόνο το Γεράνι και
το Μεταξουργείο;

Έκανα µία πρόταση για συνολική αντιµετώπιση. Θα ήθελα την
άποψή σας επ’ αυτού -υποθέτω ότι θα είστε και στην επόµενη
µεταβατική κυβέρνηση- ούτως ώστε να σώσουµε τα διατηρητέα
κτήρια που είναι σε όλες τις πόλεις της Ελλάδας, τα οποία ανα-
µένουν την έλλειψη στατικότητας για να γκρεµιστούν και να γί-
νουν πολυκατοικίες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ κ. Πολατίδη. Και το Προ-
εδρείο είναι µέλος του ΤΕΕ, όπως ξέρετε, κύριε Πολατίδη.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, το λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σε τι συνίσταται το προ-
σωπικό, κύριε Κακλαµάνη;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κοιτάξτε, δεν νοµίζω ότι ο κ.
Πολατίδης ήθελε να µε προσβάλει. Αλλά πρέπει να του δώσω τη
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δυνατότητα να εξηγήσει κάποια πράγµατα τα οποία ίσως νέος –
αν και ήδη αρκετά έµπειρος, διότι τον βλέπω ότι συµµετέχει µε
προσοχή, µε γνώση, µε µελέτη εδώ των θεµάτων- δεν γνωρίζει.
Νοµίζω θα έπρεπε να είχε κατανοήσει αυτό το διάστηµα που συ-
νυπάρχουµε σ’ αυτή την Αίθουσα, ότι κάθε άλλο παρά µε ενδια-
φέρει αυτό που ελέχθη για εκλογικούς λόγους…

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Δεν είναι κακό αυτό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, είναι κακό. Και εδώ που

έχουµε φθάσει, έχουµε φθάσει ακριβώς γιατί αυτό που λέµε συν-
τεχνίες τελικώς όσο κι αν χρησιµοποιείται στη λογική, βρήκαµε
παπά να θάψουµε και όσους ζωντανούς µπορούµε. Αυτή η κα-
ταφορά εναντίον των συντεχνιών γενικώς και αορίστως, χωρίς
να προσδιορίζουµε περί τίνος πρόκειται, στην ουσία αποσκοπεί
στην κατάργηση κάθε είδους κοινωνικής οργάνωσης είτε συνδι-
καλιστικής είτε επιστηµονικής, ώστε να είµαστε µια κοινωνία
χύµα, όπως λένε, η κοινωνία των πολιτών: Εσείς θα ασχολείστε
µε την καρέτα-καρέτα, εγώ µε τον αίγαγρο των ορεινών βουνών
της Κρήτης και τη δηµοκρατία και την ίδια την κοινωνική πραγ-
µατικότητα, τη ζωντάνια που πρέπει να έχει οργανωµένα ο λαός,
θα την αφήνουµε σε κάποιους σοφούς.

Ο συνδικαλισµός καταντά να βασανίζει συγκεκριµένους χώ-
ρους. Αν µε ακούγατε θα βλέπατε ότι είπα πως για τα πιστοποι-
ητικά περιβαλλοντικής επάρκειας ενός ακινήτου, πρέπει λέει να
είναι δέκα χρόνια µηχανικός. Αυτό είναι η πατέντα του Επιµελη-
τηρίου, την οποία δέχθηκε το Υπουργείο, όπως όλα τα δέχεται.

Οι νέοι µηχανικοί των οποίων υποτίθεται ότι είναι προστάτης,
διπλωµατούχοι µηχανικοί ή τοπογράφοι ή χηµικοί, όλοι όσοι είναι
µέλη του Εθνικού Επιµελητηρίου είναι δυνατόν να αισθάνονται
ότι µια οµάδα µε τα µεγάλα µελετητικά γραφεία, τις µεγάλες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Πρόεδρε, το προ-
σωπικό έχει λήξει. 

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, έχετε δίκιο.
…οι µεγάλες κατασκευαστικές εταιρείες, όπως τα µεγάλα δι-

κηγορικά γραφεία και εκείνοι λένε ότι είναι νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου οι δικηγορικοί σύλλογοι ή ο Πανελλήνιος Ιατρικός
Σύλλογος. 

Αυτά που είχαν µια σηµασία στη δεκαετία του ’50 και του ’60
έγιναν εν τω µεταξύ κατεστηµένα σε συγκεκριµένους χώρους,
γι’ αυτό και βλέπετε στο Επιµελητήριο σε ποσοστό 90% υποτί-
θεται από το ΠΑΣΟΚ έχουµε ως προέδρους. 

Δεν υπάρχει από εµένα καµµία τέτοια διάθεση, όπως µου λέτε,
για τους µηχανικούς πουθενά. Όταν µιλάω για τους δικηγορι-
κούς συλλόγους, τους ιατρικούς, το ΤΕΕ κ.λπ. µιλάω για τις οµά-
δες αυτές που κάθε φορά κατορθώνουν να καπελώνουν χώρους
ολόκληρους. 

Επίσης, υπάρχει και κάτι άλλο που πρέπει να προσέξετε γιατί
αφορά και εσάς. Μιλώ εγώ εδώ και την άλλη µέρα ο πρόεδρος
του Επιµελητηρίου στέλνει επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής
και του λέει ότι ο κ. Κακλαµάνης είπε εκείνο, εκείνο και εκείνο. Τι
θα µου κάνει ο Πρόεδρος της Βουλής, σε µένα ή σε εσάς ή σε
οποιονδήποτε συνάδελφο; 

Κάποιοι νοµίζουν, κρατώντας µια σφραγίδα, ότι µπορούν -
ακόµα και σε υπηρεσίες µέσα όταν υπάρχουν θέµατα υπαλλή-
λων- να στέλνουν στον Υπουργό ένα γράµµα που να λέει το ΤΕΕ
παραδείγµατος χάριν ότι ο τάδε υπάλληλος µετακινήθηκε δυσµε-
νώς. Είναι αυτό νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου; 

Εκεί ήµουν, στο Βήµα και έστειλαν ένα γράµµα εναντίον µου
και εναντίον του Βουλευτού της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ταλιαδού-
ρου και µας έλεγαν αυτό που είπατε και εσείς τώρα. Αν για τον
κάθε Βουλευτή που λέει εδώ την άποψή του, λέει ο οποιοσδή-
ποτε ότι το κάνει ψηφοθηρικά, καταλαβαίνετε ότι µάλλον δεν σέ-
βεται το Κοινοβούλιο και παίρνοντας αφορµή ενδεχοµένως από
τέτοια περιστατικά, θέλει να ευτελίζει γενικώς τη λειτουργία και
το ρόλο όλων µας. Δεν υπάρχει αυτό που µου αποδώσατε. Δεν
είναι δίκαιο αυτό που κάνατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε

Απλώς θέλω να πω –και απευθύνοµαι στον πρώην Πρόεδρο
της Βουλής κ. Κακλαµάνη- ότι δίδαξε και συγκρότησε τον Κανο-
νισµό της Βουλής…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, επιµένει ο κύριος συνά-
δελφος ότι εδώ εγώ µιλώ για να µαζεύω ψήφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εσείς διδάξατε τον Κανο-
νισµό και το σεβασµό στον Κανονισµό της Βουλής και εµένα µε
φέρνετε σε δύσκολη θέση να µην µπορώ να τον εφαρµόσω. 

Κύριε Πολατίδη, έχετε το λόγο για ένα λεπτό. 
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Για ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Δεν υπάρχουν προσωπικά

και ανταγωνισµοί ούτε στο θέµα του ΤΕΕ και των συλλόγων.
Υπάρχει η πολιτική και αυτή κρίνεται, όχι οι σύλλογοι ούτε οι θε-
σµοθετηµένοι σύµβουλοι της πολιτείας. Δεν κρίνονται πρόσωπα,
κρίνεται η πολιτική. 

Ο ελληνικός λαός κρίνει την πολιτική και των επαγγελµατικών
φορέων και των κυβερνήσεων και των Βουλευτών και όλων. Δεν
υπάρχει αντιπαράθεση αυτήν τη στιγµή µεταξύ συλλόγων. Υπάρ-
χει ένα νοµοσχέδιο για να εξασφαλίσουµε τη διαφάνεια στην έκ-
δοση των αδειών που ταλαιπωρούν τους πολίτες χρόνια τώρα.
Μην κάνουµε προσωπικό ένα θέµα που είναι καθαρά πολιτικό.

Κύριε Πολατίδη, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κάθε φορά που υπάρχει

ένα θέµα που έχει αναφορά στα ΤΕΙ, επειδή ο κ. Κακλαµάνης
είναι ο πατέρας του θεσµού ως Υπουργός Παιδείας, αισθάνεται
την ανάγκη να προστατέψει το «τέκνο» του. 

Από εκεί και πέρα το να προσβάλλουµε υιοθετώντας τα χειρό-
τερα και βαρύτερα επιχειρήµατα της πλευράς των τεχνολόγων
µηχανικών, µε αυτόν τον τρόπο επιτυγχάνεται η εξοµοίωση µόνο
στον τοµέα των µηχανικών; Ανέφερα το παράδειγµα µε τους για-
τρούς και τους νοσηλευτές. Ενδεχοµένως, αν υπήρχε κάποιος
που να τελειώνει στα δυο χρόνια, να υπήρχε ένα αντίστοιχο ΤΕΙ
που να βγάζει ένα αντίστοιχο τµήµα της νοµικής. Εκεί θα υπήρχε
προστασία. Μόνο στον τοµέα των µηχανικών θεωρούν ότι για κά-
ποιον ανεξάρτητο λόγο οι µηχανικοί δηµιουργούν τα προβλή-
µατα.

Εκτός αυτού, υπάρχει και το τεράστιο θέµα αν δεν είναι αυτά
που πρότεινε ο κύριος Πρόεδρος, αν δεν υπάρχει το θέµα του
µέλους του ΤΕΕ, να έλθουν καραβιές ολόκληρες απ’ όλη την Ευ-
ρώπη ή ορισµένοι σε κατασκευαστικές εταιρείες και αυτός είναι
ένας τεράστιος κίνδυνος, δηλαδή κάποιοι λεφτάδες να έρχονται
και µε µία σφραγίδα από τη Λετονία να γίνονται µελετητές, να γί-
νονται οτιδήποτε θέλουν και να παίρνουν µελέτες. Αυτό το
πράγµα, αυτή η ποιότητα επιστηµονικού έργου που υπάρχει στην
Ελλάδα, ασχέτως τού τι λέγεται, ξέρουµε ότι υπάρχει και είναι
σε ένα πολύ καλό επίπεδο. Αυτό πρέπει να διατηρηθεί. Αν
µπούµε στην αγοραία λογική ότι θα είναι πιο φθηνό να κάνουν
τις κατασκευές µας Λετονοί ή Λιθουανοί µηχανικοί, ας ξεκινή-
σουµε, ας ανοίξουµε τον ασκό του Αιόλου και ό,τι θέλει ας γίνει.

Σας ευχαριστώ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν είναι αυτό το θέµα. Εγώ

ερωτώ τον κύριο συνάδελφο αν επιµένει ότι εγώ τις απόψεις µου
εδώ τις εκθέτω…

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Δεν επιµένω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Δεν επιµένει.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Προς θεού. Είπα εγώ για τους

Λετονούς; Αντιθέτως, δεν τους θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ανακάλεσε τις αιχµές

εκείνες που ενόχλησαν και θέσατε προσωπικό θέµα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν ξέρετε ότι οι Λετονοί, αν
έρχονται από πανεπιστήµιο, γράφονται εκεί. Από ΤΕΙ δεν γρά-
φονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ο κ. Λέγκας έχει το λόγο
για τέσσερα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Θα χρησιµοποιήσω λιγότερο χρόνο,
κυρία Πρόεδρε, για να υπενθυµίσω και να επαναφέρω την πρό-
ταση που κάναµε στην αρχή της τοποθέτησής µας να αποσυρ-
θούν οι τροπολογίες γιατί, όπως αναπτύχθηκε από άλλους
συναδέλφους, υπάρχει σοβαρότατο πρόβληµα µε τη σωρεία των
ρυθµίσεων, τις οποίες δεν προλάβαµε καν να αναγνώσουµε. Σκε-
φτείτε ότι υπάρχει τροπολογία που έχει 6 άρθρα. Ένα άρθρο
µόνο έχει 19 άλλα άρθρα. Καταλαβαίνετε αυτό το νοµοθετικό
«δένδρο» τι δηµιουργεί και πόσοι συνάδελφοι εδώ µέσα είναι
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ενήµεροι για όλες αυτές τις ρυθµίσεις. Εγώ –ας το εκλάβετε ως
αδυναµία- ως εισηγητής του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας
αδυνατώ να υπεισέλθω στις λεπτοµέρειες όλων αυτών των ρυθ-
µίσεων. 

Κύριε Υπουργέ, σας είπαµε προηγουµένως ότι ακόµα και ως
θέση άµυνας –κι έτσι θα πρέπει να το εκλάβετε- είµαστε υποχρε-
ωµένοι να αµυνθούµε απέναντι στη σωρεία αυτών των ρυθµί-
σεων που ενδεχοµένως δεν ξέρουµε πού οδηγούν.

Είπαµε προηγουµένως ότι υπάρχουν και ρυθµίσεις στη σωστή
κατεύθυνση. Δυστυχώς µε τον τρόπο που νοµοθετούµε µας φέρ-
νετε στη δυσάρεστη θέση να είµαστε απέναντι και απ’ αυτές τις
ρυθµίσεις. Επαναλάβαµε ότι δεν υπάρχει καµµία βία. Η επόµενη
κυβέρνηση θα µπορούσε να φέρει αυτές τις διατάξεις. Κρατάµε
ωστόσο την επιφύλαξή µας και δηλώνουµε ότι θα ψηφίσουµε την
τροπολογία που αναφέρεται στην υποβολή δικαιολογητικών για
τους ηµιυπαίθριους, στην επέκταση της προθεσµίας. 

Από κει και πέρα καλούµε για µία ακόµα φορά τον Υπουργό
να αποσύρει τις τροπολογίες και εδώ είµαστε, βεβαίως, να τις
ξανασυζητήσουµε µε άνεση χρόνου µέσα από κανονικές διαδι-
κασίες. 

Αναγνωρίζουµε ωστόσο ότι ο Υπουργός ενηµέρωσε για τις αρ-
χικές προθέσεις του για το τι πρόκειται να συµπεριλάβει σ’ αυτές
τις τροπολογίες, πλην όµως ακόµη και το γεγονός ότι το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους δεν έχει αποφανθεί αν ορισµένες απ’
αυτές προκαλούν και έχουν δηµοσιονοµικές συνέπειες, ακόµα
και αυτή η επιφύλαξη µας φέρνει στη δυσάρεστη θέση να µη συ-
ναινέσουµε στην ψήφιση αυτών των τροπολογιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
Λέγκα. Υπάρχει η απάντηση που έχει δοθεί πριν. Θα απαντήσει
µετά η Κυβέρνηση.

Το λόγο έχει η κ. Ηρώ Διώτη.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Μία µόνο φράση θα πω. Το είπα και στην τοποθέτηση επί των

άρθρων, στην αρχή. Ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετούµε και ο
τρόπος µε τον οποίο ακολουθούνται κάποιες διαδικασίες, πραγ-
µατικά γελοιοποιεί το Κοινοβούλιο και υποτιµά και τη δική µας
νοηµοσύνη. Εµείς καλούµε –και επαναλαµβάνουµε αυτό που εί-
παµε προηγουµένως- να αποσυρθούν αυτές οι τροπολογίες µε
τον τρόπο µε τον οποίο ήρθαν στην Ολοµέλεια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Ηρώ

Διώτη.
Κύριε Υπουργέ, πριν δώσω το λόγο σε εσάς, έχει ζητήσει µη

προτασσόµενη δευτερολογία ο κ. Αθανάσιος Μπούρας.
Ορίστε, κύριε Μπούρα, έχετε δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας το είπα και κατ’

ιδίαν. Εγώ είχα φύγει και γύρισα από το σπίτι µου τρέχοντας,
γιατί άκουσα τον Προεδρεύοντα συνάδελφό σας, πριν εσείς τον
διαδεχθείτε, τον κ. Νιώτη, ο οποίος είπε ότι και όσοι άλλοι συνά-
δελφοι έλθουν, θα µιλήσουν. Αυτή, τουλάχιστον, την άποψη εγώ
διατύπωσα. Τώρα να µου λέτε για δύο λεπτά, είναι σαν να µου
λέτε, µη µιλάτε.

Εγώ θέλω να έχω κάποιο χρόνο, γιατί ειλικρινά τα όσα θέµατα
ετέθησαν αυτή τη στιγµή, πριν από λίγα λεπτά, είναι και σοβαρά
και κρίσιµα. 

Και πρέπει να πω ειλικρινά στο συνάδελφό µου κ. Πολατίδη ότι
δεν τα ξέρει καλά τα πράγµατα. Και το λέω εγώ µετά λόγου γνώ-
σεως.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Και λέω ότι έχω υπηρετήσει κατά την επαγγελµατική µου κα-
ριέρα και τους δύο θεσµούς και τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ. Και πρέπει να
σας πω, κύριε Πολατίδη –και είναι µεγάλη κουβέντα- ότι δεν
έχετε δει πουθενά να ανταγωνίζονται οι γιατροί µε τους νοση-
λευτές. Φαντάζοµαι πως όχι. Βεβαίως, θα σας πω ότι δεν χρει-
αζόταν να γίνει στα ΑΕΙ Τµήµα Νοσηλευτικής, όταν καλύπτεται
από τα ΤΕΙ.

Πρέπει να σας πω και πάλι ότι οι θεσµοί εξελίσσονται. Δεν κα-
ταργήθηκαν οι δάσκαλοι που τελείωσαν τις παιδαγωγικές ακα-
δηµίες των δύο ετών και ήταν αξιόλογοι και προσέφεραν στην
ελληνική παιδεία. Εξελίχθηκαν οι θεσµοί και συνεχίζουν. Αυτή η

εξέλιξη, δηλαδή, δεν καταργεί τίποτα από τα προηγούµενα. Διότι
κάποια στιγµή εκφραστήκατε κάπως υποτιµητικά. Κι εµένα ειλι-
κρινά µε πείραξε, διότι έχω υπηρετήσει την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, τα ΚΑΤΕΕ, τα ΚΑΤΕ, τα ΤΕΙ. Και είµαστε στο σήµερα. Και
µιλάµε για το σήµερα. Σήµερα µιλάµε για µια Τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, µιλάµε για ΑΕΙ µε δύο κατευθύνσεις: πανεπιστηµιακή εκ-
παίδευση και τεχνολογική εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς, κύριοι συνάδελφοι -και οι δικές σας κυβερνήσεις, δη-
λαδή του ΠΑΣΟΚ, µε νοµοθετήµατα, αλλά και οι δικές µας, της
Νέας Δηµοκρατίας- κάναµε βήµατα, έτσι ώστε σήµερα η τεχνο-
λογική εκπαίδευση, που εκφράζεται από τα ΤΕΙ, να έχει πραγµα-
τικά ένα άλλο επίπεδο και µία εξελικτική πορεία αξιοζήλευτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αντικαταστήσατε
εσείς την κ. Ζήση. Λέω, όµως, ξανά ότι εγώ ήρθα να µιλήσω από
το σπίτι µου όταν ήξερα ότι ήταν άλλες οι διαδικασίες. Και
άκουσα τον Προεδρεύοντα συνάδελφό σας, τον κ. Νιώτη, που
µου έδωσε το δικαίωµα να έρθω.

Έρχοµαι πολύ γρήγορα στα υπόλοιπα θέµατα, τα οποία ανέ-
πτυξε λεπτοµερώς ο κ. Κακλαµάνης, ο οποίος πράγµατι -κι εγώ
θα το πω από αυτό εδώ το Βήµα- ήταν αυτός που έδωσε µία
πολύ µεγάλη ώθηση στην τεχνολογική εκπαίδευση µε τη θεσµο-
θέτηση των ΤΕΙ. Διότι είπαµε ότι εξελίχθηκαν. Και σήµερα είναι
τα ΑΤΕΙ, ανώτατα τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω πώς διατυπώσατε
την παράγραφο 1β’ του άρθρου 5. «Ο έλεγχος των απαιτούµενων
στοιχείων για την έγκριση δόµησης γίνεται από εξουσιοδοτηµέ-
νους από τον προϊστάµενο της υπηρεσίας υπαλλήλους διπλωµα-
τούχους µηχανικούς ΑΕΙ…» -εκεί δεν χρειάζεται τίποτε άλλο, δεν
ξέρω πώς το έχετε βάλει, γιατί, όπως σας είπα, ερχόµουν- «…και
ΤΕΙ».

Εγώ θα διευκρινίσω και θα πω το εξής: Μόνο σε περίπτωση
έλλειψης να βάλετε τους τεχνικούς κατωτέρων βαθµίδων.

Να µην ξεχωρίσετε τους διπλωµατούχους ΑΕΙ και ΤΕΙ.
Βέβαια, να πω και κάτι, κύριε Υπουργέ; Δηλαδή, το έργο που

θα κάνουν, όλοι όσοι το κάνουν, αν δεν υπάρχει κάποιος άλλος
θα είναι υποδεέστερο; Αυτό δεν είναι και σωστό να γίνει. Γι’ αυτό,
λοιπόν, θα πρέπει να το διορθώσετε σαφώς και ευκρινώς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να πάω γρήγορα για να διευκολύνω και το Προεδρείο, κύριε
Πρόεδρε, στο άρθρο 12 και σε άλλα ίσως. Πράγµατι στην παρά-
γραφο 1α, λέει να είναι διπλωµατούχος µηχανικός, µέλος του
ΤΕΕ ή πτυχιούχος µηχανικός τεχνολογικής εκπαίδευσης ή µηχα-
νικός κ.λπ. µέλος της ΕΕΤΕΜ. 

Ακούστε, κύριε Πολατίδη. Πράγµατι το ΤΕΕ είναι θεσµοθετη-
µένος σύµβουλος του κράτους…

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Μπράβο, όταν δεν υπήρχε. Η ΕΕΤΕΜ

δεν εκφράζει µια κατηγορία µόνο. Έχει ένα ολόκληρο πλέγµα ει-
δικοτήτων µηχανικών και µάλιστα πολλών που δεν υπάρχουν στα
ΑΕΙ. Θα σας πω, παραδείγµατος χάριν, τεχνολόγους ιατρικών µη-
χανηµάτων που είναι ένας σύγχρονος χώρος, ή τεχνολόγους
ενεργειακής τεχνικής που είναι πάλι ένας σύγχρονος κλάδος και
εκφράζεται µέσα από την ΕΕΤΕΜ, που είναι ο αντίστοιχος φορές
του Τεχνικού Επιµελητηρίου. Τώρα αν είναι θεσµοθετηµένος ή
όχι σύµβουλος, δεν θα µείνουµε στο 1920…

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Δεν είναι αυτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Είµαστε στο 2011 και θα προχωρή-

σουµε.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, µην κά-

νετε διάλογο. 
Να κλείσετε, κύριε Μπούρα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Εποµένως να είναι πτυχιούχος µη-

χανικός, κύριε Υπουργέ, τεχνολογικής εκπαίδευσης, µέλος της
ΕΕΤΕΜ.

Πάω τώρα σύντοµα πάλι στο άρθρο 16. Πραγµατικά στην πα-
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ράγραφο 5, λέει: «Των τοµέων της ΕΥΕΔ προΐστανται τοµεάρχες
επιθεωρητές, οι οποίοι είναι µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι του κλά-
δου ΠΕ Μηχανικών µε βαθµό Α’».

Το δεύτερο, το εξήγησαν αναλυτικά και είχε περισσότερο
χρόνο ο κ. Κακλαµάνης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Γιατί ΠΕ Μηχανικών; Αν είναι βαθµού
Α’, κύριε Υπουργέ και είναι και ΤΕ Μηχανικών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, κύριε
Μπούρα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Προσθέστε το κι αυτό. 
Πάω γρήγορα στο άρθρο 17 που λέει «εκπρόσωπο του Τεχνο-

λογικού Επιµελητηρίου…»…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα µετατρέψουµε τη

συνεδρίαση σε µη γενόµενη…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί να µην προσθέσετε και εκπρόσωπο της ΕΕΤΕΜ;
Να τελειώσω µε το άρθρο 32 και να πω ότι εκεί που λέει, κύριε

Υπουργέ, «µηχανικό εκπρόσωπο του ΕΕΤΕΜ µε εµπειρία κ.λπ…
» γιατί να µην προστεθεί και «πτυχιούχο µηχανικό, µέλος της
ΕΕΤΕΜ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με αυτές τις παρατηρήσεις, παρά το λίγο χρόνο, θέλω και
πάλι να πω ότι επειδή οι τεχνολόγοι µηχανικοί είναι σήµερα από-
φοιτοι από πολύ εκλεκτά, σηµαντικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα που
παίζουν πολύ σηµαντικό ρόλο, πρέπει η πολιτεία να τους ανα-
γνωρίζει αυτό το ρόλο. Αυτό γίνεται µε την αναγνώριση του
έργου τους µέσα από τέτοια νοµοσχέδια, κύριε Υπουργέ, που
τους αφορούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Πιστεύω ότι εξυψώνουν και το κύρος
των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, τα οποία και κάνουν κόπο για να
στεριώσουν αυτήν την τριτοβάθµια τεχνολογική ανώτατη εκπαί-
δευση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο επί

προσωπικού.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Μα, δεν υπήρξε προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ.
Εάν γίνεται καµµιά φορά αναφορά σε ένα όνοµα, δεν σηµαίνει

προσωπικό.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Πώς δεν υπάρχει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο κ. Κωνσταντίνος Καρτάλης έχει το λόγο, για δύο λεπτά.
Ορίστε, κύριε Καρτάλη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συνεχίζοντας τη συζήτηση θα ήθελα να επι-

σηµάνω για µια ακόµα φορά το ζήτηµα της τροπολογίας για την
οποία έγινε ειδικότερος λόγος προηγουµένως. 

Ειδικότερα θα αναφερθώ στο προτελευταίο άρθρο, το άρθρο
4 στην παράγραφο 11 και στη διάταξη η οποία επιτρέπει την τα-
κτοποίηση των αυθαίρετων κατασκευών σε παραδοσιακούς οι-
κισµούς, εφόσον έχουν ολοκληρωθεί πριν τη δηµοσίευση της
πράξης χαρακτηρισµού του οικισµού.

Σας ρώτησα και προηγουµένως πώς θα το κάνετε αυτό στην
πράξη, πώς θα βεβαιώσετε, δηλαδή, ότι η αυθαίρετη κατασκευή
έγινε πριν την κήρυξη του οικισµού ως διατηρητέου. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Με αεροφωτογραφίες…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Με αεροφωτογραφίες η αυθαί-

ρετη κατασκευή στο κτήριο; 
Κύριε Υπουργέ, να το επαναλάβω; Κατάλαβα ότι δεν το ακού-

σατε. Λέω ότι στην τροπολογία µε αριθµό 610 στο άρθρο 4 –δεν
είναι αριθµηµένο, αλλά είναι το άρθρο 4- παράγραφος 11 µιλάτε
για τις αυθαίρετες κατασκευές που είναι σε παραδοσιακούς οι-
κισµούς ή τµήµατα πόλεων, εφόσον αυτές έχουν ολοκληρωθεί
πριν τη δηµοσίευση διοικητικής πράξης χαρακτηρισµού του οι-
κισµού ή τµήµατος της πόλης ως παραδοσιακού. Το ερώτηµά
µου προς εσάς –το έθεσα και πριν- είναι πώς θα το τεκµηριώσετε
αυτό, πώς θα τεκµηριωθεί ότι η αυθαίρετη κατασκευή -κι όχι το
αυθαίρετο αυτό καθεαυτό, γιατί η κυρία συνάδελφος µου είπε
από αεροφωτογραφίες, που είναι λογικό- στον παραδοσιακό οι-
κισµό έγινε πριν τον χαρακτηρισµό του οικισµού; Αυτό είναι το
πρώτο ερώτηµα που έχω να σας κάνω σε σχέση µε τη ρύθµιση. 

Βεβαίως υπάρχει και ζήτηµα και στο α’ και στο β’ της συγκε-
κριµένης ρύθµισης. Θυµίζω ότι αυτή η ρύθµιση δεν συζητήθηκε
στην επιτροπή, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν έχει δικαίωµα βε-
βαίως η συνάδελφος Βουλευτής να την καταθέσει. Δεν ισχυρί-
ζοµαι αυτό. 

Σε ό,τι αφορά στη διάταξη για την πετρελαιοκίνηση, θα ήθελα
σας παρακαλώ να κάνουµε µια σύγκριση µεταξύ της τροπολο-
γίας όπως συζητήθηκε στην επιτροπή κι όπως κατατέθηκε από
τη συνάδελφο, και της αναδιατύπωσης όπως τη φέρατε. Η τρο-
πολογία µιλάει για µια κοινή υπουργική απόφαση, η οποία θα κα-
θορίζει τα ανώτατα όρια εκποµπών καυσαερίων και λέει ότι στην
ίδια απόφαση θα καθορίζονται τα ακριβή γεωγραφικά όρια των
περιοχών, οι όροι κι οι προϋποθέσεις χορήγησης αδειών κυκλο-
φορίας, καθώς και οι όροι κυκλοφορίας και άλλα σχετικά µέτρα.
Θυµίζω ότι µόλις πριν από λίγο ο κ. Παπακωνσταντίνου µας είπε
ότι στην υπουργική απόφαση επρόκειτο να υπάρχει αναφορά και
στον πράσινο δακτύλιο. Στην αναδιατύπωση φεύγουν όλα τα
συµπληρωµατικά µέτρα για τη µείωση της ατµοσφαιρικής ρύπαν-
σης, για τον πράσινο δακτύλιο κ.λπ., και αναφέρεστε µόνο στην
άρση των απαγορεύσεων για την πετρελαιοκίνηση. Κατά συνέ-
πεια, το πνεύµα έχει αλλάξει σηµαντικά. 

Θα ήθελα να παραµείνουµε στην αρχική διατύπωση και να δε-
σµευθεί το Υπουργείο ότι θα έρθει στη Βουλή στην αρµόδια Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου ή Περιβάλλοντος και θα
αναλύσει τη σχετική κοινή υπουργική απόφαση, για να είµαστε
βέβαιοι ότι όχι µόνο δεν αλλάζουν τα όρια εκποµπών για την πε-
τρελαιοκίνηση, αλλά και ότι συνοδεύονται µε τα αναγκαία µέτρα
καταπολέµησης της νοθείας στα καύσιµα, τα µέτρα ελέγχου των
κινητήρων, τα µέτρα ελέγχου των µεταχειρισµένων αυτοκινήτων
και τα ζητήµατα της κυκλοφορίας µέσα στην πόλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής κ. Νικόλαος Σηφουνάκης. Παρακαλώ σύντοµα, κύριε
Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σε µισό λεπτό
θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Υπάρχει ο κίνδυνος να
κάνετε µη γενόµενη τη συνεδρίαση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θέλω να πω
ότι στο άρθρο 8 παράγραφος 3 προστίθεται «και οι στατικές µε-
λέτες από τους αρµόδιους µηχανικούς». 

Στο άρθρο 12 παράγραφος 1 α’ «ή πτυχιούχος µηχανικός τε-
χνολογικής εκπαίδευσης, µέλος της ΕΕΤΕΜ». 

Επίσης, στο άρθρο 5 παράγραφος 1β’ προστίθεται «µηχανι-
κός κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ».

Και στο άρθρο 16 παράγραφος 3 µετά τις λέξεις «µε βαθµό
Α’» τίθενται οι λέξεις «και εφόσον δεν υπάρχουν, του κλάδου ΤΕ
µηχανικών µε βαθµό Α’». 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Σηφουνάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ να διανε-
µηθούν στους κυρίους Βουλευτές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Δεν απαντήσατε σ’ αυτό που
σας ρώτησα, κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όσο γι’ αυτό
που είπε ο κ. Καρτάλης για τους παραδοσιακούς οικισµούς, πρέ-
πει να σας πω ότι ειδικά στους παραδοσιακούς οικισµούς το 80%
των αυθαίρετων κατασκευών ούτως ή άλλως, είτε από καταγγε-
λίες είτε από αυτοψίες, είναι καταγεγραµµένες. Δεν συµβαίνει το
ίδιο που συµβαίνει µε τις άλλες περιπτώσεις. Υπάρχει σ’ ένα 20%
ένα πρόβληµα. Όµως είναι βέβαιο ότι µπορεί πολύ πιο εύκολα
να τεκµηριωθεί βάσει, αν θέλετε, των ειδικών προδιαγραφών που
ετοιµάζονται από την επιτροπή που προβλέπεται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κηρύσσεται περαι-

ωµένη η συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής «Νέος τρόπος έκδοσης αδειών δόµησης,
ελέγχου κατασκευών και λοιπές διατάξεις» και θα γίνει η ψήφισή
τους χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 30

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 32

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 33

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 35

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 36

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 37

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 38,

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 39,

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 40

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 41

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42, όπως τροπο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                         1453



ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 42

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 43

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 44

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 45

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 610 και ειδικό 57, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 610 και ειδικό 57 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο
ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 620 και ειδικό 66 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 620 και ειδικό 66 έγινε δεκτή ως έχει και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 614 και ειδικό 61 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 614 και ειδικό 61 έγινε δεκτή ως έχει και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 618 και ειδικό 64, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 618 και ειδικό 64 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο
ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 607 και ειδικό 55 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 607 και ειδικό 55 έγινε δεκτή ως έχει και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 613 και ειδικό 60 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 613 και ειδικό 60 έγινε δεκτή ως έχει και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 619 και ειδικό 65, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 619 και ειδικό 65 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο
ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 615 και ειδικό 62 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 615 και ειδικό 62 έγινε δεκτή ως έχει και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 609 και ειδικό 56 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 609 και ειδικό 56 έγινε δεκτή ως έχει και εν-
τάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο,

όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Νέος τρόπος έκδοσης
αδειών δόµησης, ελέγχου κατασκευών και λοιπές διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της αρχής και επί των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής «Νέος τρόπος έκδοσης
αδειών δόµησης, ελέγχου κατασκευών και λοιπές διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Νέος τρόπος έκδοσης αδειών δόµησης, ελέγχου κατα-
σκευών και λοιπές διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α
ΕΚΔΟΣΗ ΑΔΕΙΩΝ ΔΟΜΗΣΗΣ

Άρθρο 1
Ορισµοί της έγκρισης δόµησης και της άδειας δόµησης

Για την εφαρµογή του παρόντος νόµου οι ακόλουθοι όροι
έχουν τo εξής περιεχόµενο:

1454 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



α) έγκριση δόµησης: η πιστοποίηση του δικαιώµατος δόµησης
σύµφωνα µε τους όρους δόµησης, που επιτρέπει την έκδοση της
άδειας δόµησης, 

β) άδεια δόµησης: η άδεια που επιτρέπει την εκτέλεση των οι-
κοδοµικών εργασιών που περιγράφονται σε αυτήν και στις µελέ-
τες που τη συνοδεύουν, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις. 

Άρθρο 2
Αρµόδια όργανα χορήγησης

Αρµόδια όργανα για τη χορήγηση της έγκρισης δόµησης και
της άδειας δόµησης είναι οι Υπηρεσίες Δόµησης (Υ.ΔΟΜ.) των
Δήµων, εκτός εάν από ειδικές διατάξεις ορίζεται διαφορετικά.

Άρθρο 3
Δικαιολογητικά στοιχεία και µελέτες

1. Έγκριση Δόµησης
Για τη χορήγηση έγκρισης δόµησης, υποβάλλονται τα ακό-

λουθα δικαιολογητικά και µελέτες: 
α) Αίτηση του κυρίου ή του έχοντος νόµιµο δικαίωµα µε τις δη-

λώσεις αναθέσεων – αναλήψεων και φύλλο ελέγχου. 
β) Τοπογραφικό διάγραµµα και διάγραµµα δόµησης, σύµφωνα

µε την παράγραφο 4 του άρθρου 9.
γ) Αποδεικτικά καταβολής εισφορών και κρατήσεων για τις

υπηρεσίες µηχανικού. 
Επίσης υποβάλλονται τίτλος ιδιοκτησίας και πρόσφατο πιστο-

ποιητικό ιδιοκτησίας ή κτηµατογραφικό απόσπασµα για κάθε ακί-
νητο, αποδεικτικά στοιχεία νοµιµότητας των υφιστάµενων
κτισµάτων σε περίπτωση προσθήκης και εγκρίσεις άλλων υπη-
ρεσιών και διοικητικών οργάνων, όπου απαιτούνται.

2. Άδεια Δόµησης
Για την έκδοση άδειας δόµησης υποβάλλονται η έγκριση δό-

µησης και τα ακόλουθα δικαιολογητικά και µελέτες, όπου απαι-
τούνται σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία:

α) Αίτηση του κυρίου ή του έχοντος νόµιµο δικαίωµα µε τις δη-
λώσεις αναθέσεων – αναλήψεων σε ενιαίο τεύχος και φύλλο
ελέγχου. 

β) Αρχιτεκτονική µελέτη, στην οποία εµπεριέχεται η µελέτη πα-
θητικής πυροπροστασίας και η µελέτη προσβασιµότητας για
άτοµα µε αναπηρία όπου απαιτείται.

γ) Στατική µελέτη.
δ) Μελέτες ηλεκτροµηχανολογικών εγκαταστάσεων.
ε) Μελέτη ενεργειακής απόδοσης κτιρίου.
στ) Μελέτη χρονικού προγραµµατισµού εκτέλεσης έργου.
ζ) Μελέτη υδραυλικών εγκαταστάσεων και αποχετεύσεων.
η) Μελέτη ενεργητικής πυροπροστασίας, θεωρηµένη από την

αρµόδια Πυροσβεστική Υπηρεσία. 
θ) Μελέτη καυσίµου αερίου, εγκεκριµένη από την αρµόδια

εταιρεία παροχής αερίου.
ι) Υπεύθυνη δήλωση κάθε µελετητή µηχανικού, στην οποία

αναφέρεται ότι: 
Οι µελέτες συντάχθηκαν σύµφωνα µε τις γενικές και ειδικές

πολεοδοµικές διατάξεις και κανονισµούς, είναι πλήρεις και τα
στοιχεία τους συµφωνούν µε τις προδιαγραφές και τους κανονι-
σµούς που ισχύουν.

Οι διαστάσεις των σχεδίων και τα στοιχεία των µελετών ταυτί-
ζονται µε τις διαστάσεις και τα στοιχεία του διαγράµµατος δό-
µησης και του τοπογραφικού διαγράµµατος βάσει των οποίων
εκδόθηκε η έγκριση δόµησης.

Οι τεχνικές εκθέσεις που συνοδεύουν τα τεύχη υπολογισµών
είναι πλήρεις και σύµφωνες µε τις προδιαγραφές που ισχύουν. 

ια) Σχέδιο και φάκελος ασφάλειας και υγείας του έργου, µε
ορισµό του υπευθύνου συντονιστή κατά τα οριζόµενα στο π.δ.
305/1996 (Α 212). 

ιβ) Συµβολαιογραφική δήλωση των προβλεπόµενων χώρων
στάθµευσης, σύµφωνα µε το άρθρο 1 του ν. 1221/ 1981 (Α 292),
και πιστοποιητικό µεταγραφής της στο υποθηκοφυλακείο ή κα-
ταχώρισής της στο κτηµατολογικό γραφείο. Σε περίπτωση εξα-
γοράς, αντί της συµβολαιογραφικής δήλωσης υποβάλλεται
αποδεικτικό καταβολής της απαιτούµενης εισφοράς.

ιγ) Αιτιολογική έκθεση της παραγράφου 1 του άρθρου 3 του
ν. 1577/1985 (Α 210).

ιδ) Αποδεικτικά κατάθεσης κρατήσεων και καταβολής εισφο-
ρών των µελετητών. 

ιε) Ταυτότητα κτιρίου, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων
3 και 4 του ν. 3843/2010 (Α 62). Με απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζεται ο
χρόνος έναρξης της υποχρέωσης υποβολής του παραπάνω δι-
καιολογητικού.

3. Η αίτηση, καθώς και τα απαιτούµενα δικαιολογητικά στοι-
χεία υποβάλλονται σε έντυπη και ηλεκτρονική µορφή. 

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Εσωτερικών και Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και των κατά
περίπτωση αρµόδιων Υπουργών καθορίζονται:

α) η λειτουργία διαδραστικής διαδικτυακής πύλης ενηµέρω-
σης και πληροφόρησης σχετικά µε την Πολεοδοµική Νοµοθεσία,

β) ο τρόπος διαδικτυακής συνεργασίας µεταξύ των δηµοσίων
υπηρεσιών και άλλων φορέων που χορηγούν εγκρίσεις και η αυ-
τεπάγγελτη αναζήτηση δικαιολογητικών από τις δηµόσιες αρχές,

γ) οι τεχνικές προδιαγραφές των στοιχείων και δικαιολογητι-
κών που υποβάλλονται σε ηλεκτρονική µορφή σύµφωνα µε την
παράγραφο 3. 

Άρθρο 4
Υποβολή δικαιολογητικών και στοιχείων - 

Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες

1. Με κοινή απόφαση των αρµόδιων Υπουργών και του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, καθορί-
ζεται η διαδικασία έντυπης υποβολής.

2. Με κοινή απόφαση των αρµόδιων Υπουργών και του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής., έπειτα
από γνώµη του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος (Τ.Ε.Ε.), καθο-
ρίζεται:

α) η κατάργηση της υποχρέωσης έντυπης υποβολής και η
αποκλειστικά ηλεκτρονική υποβολή των στοιχείων των παραγρά-
φων 1 και 2 του άρθρου 3,

β) η διαδικασία ηλεκτρονικής υποβολής των δικαιολογητικών
και στοιχείων των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 3 και οι τε-
χνικές προδιαγραφές των ηλεκτρονικών αρχείων,

γ) το πληροφοριακό σύστηµα και οι ηλεκτρονικές υπηρεσίες
που θα προσφέρονται προς τους ενδιαφερόµενους και τους πο-
λίτες,

δ) το πληροφοριακό σύστηµα και οι ηλεκτρονικές υπηρεσίες
που θα προσφέρονται προς τις δηµόσιες αρχές για την έκδοση
των αναγκαίων διοικητικών πράξεων για την έκδοση της έγκρι-
σης δόµησης και της άδειας δόµησης,

ε) οι διαδικασίες και τεχνικές προδιαγραφές της ψηφιοποί-
ησης του αρχείου των Υ.ΔΟΜ.,

στ) οι όροι πρόσβασης και διάθεσης στα πληροφοριακά συ-
στήµατα, ηλεκτρονικές υπηρεσίες και πληροφορίες που αναφέ-
ρονται στο παρόν άρθρο,

ζ) κάθε άλλο θέµα που σχετίζεται µε την ηλεκτρονική εξυπη-
ρέτηση των ενδιαφεροµένων και των µηχανικών µε σκοπό την
εξασφάλιση της διαφάνειας και της λογοδοσίας.

3. Με τη δηµοσίευση της απόφασης της παραγράφου 2
ισχύουν τα ακόλουθα:

α) κάθε είδους επικοινωνία, συναλλαγή ή υποβολή στοιχείων
µεταξύ δηµοσίων αρχών και πολιτών για την έκδοση, ενηµέρωση,
αναθεώρηση, ανάκληση και ακύρωση έγκρισης δόµησης και
άδειας δόµησης εκτελείται αποκλειστικά ηλεκτρονικά,

β) η διεκπεραίωση των διαδικασιών έκδοσης, ενηµέρωσης,
αναθεώρησης, ανάκλησης και ακύρωσης έγκρισης δόµησης και
άδειας δόµησης των άρθρων 5, 6 και 7 εκτελείται αποκλειστικά
ηλεκτρονικά και µε τεχνικά µέσα που προσφέρουν ιχνηλασιµό-
τητα και διαφάνεια σε κάθε πολίτη. Κάθε εγκριτικό στάδιο και εν-
διάµεσο βήµα, απόφαση ή στάδιο δηµοσιεύονται αµελλητί στο
διαδίκτυο.

4. Τα αναγκαία κοινά χαρτογραφικά υπόβαθρα και κάθε άλλο
είδος γεωχωρικών δεδοµένων που απαιτούνται για την εξασφά-
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λιση της οµοιογένειας και ποιότητας των στοιχείων και δικαιολο-
γητικών των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 3, καθορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής και παρέχονται µέσω του Οργανισµού Κτηµατολο-
γίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος (ΟΚΧΕ), σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν. 3882/2010 (Α 166). 

Άρθρο 5
Έλεγχος δικαιολογητικών στοιχείων

1. α. Η έγκριση δόµησης χορηγείται µέσα σε πέντε ηµέρες,
από την υποβολή των απαιτούµενων µελετών και δικαιολογητι-
κών ύστερα από έλεγχο: 

αα) του τίτλου ιδιοκτησίας για τη διαπίστωση του χρόνου κα-
τάτµησης σε κατά παρέκκλιση άρτια οικόπεδα και των αποδει-
κτικών στοιχείων νοµιµότητας τυχών υφιστάµενων κτισµάτων στο
ακίνητο,

ββ) του τοπογραφικού διαγράµµατος και του διαγράµµατος
δόµησης σε ότι αφορά την τήρηση των γενικών και ειδικών πο-
λεοδοµικών διατάξεων και προδιαγραφών και των στοιχείων και
των υπολογισµών που αναγράφονται σε αυτά,

γγ) των αποδεικτικών καταβολής εισφορών και κρατήσεων για
τις υπηρεσίες µηχανικού.

β. Ο έλεγχος των απαιτούµενων στοιχείων για την έγκριση δό-
µησης γίνεται από εξουσιοδοτηµένους από τον Προϊστάµενο της
Υπηρεσίας υπαλλήλους διπλωµατούχους µηχανικούς Α.Ε.Ι. και
µόνο σε περίπτωση έλλειψης των παραπάνω, από πτυχιούχους
µηχανικούς τεχνολογικής εκπαίδευσης ή από τεχνικούς κατωτέ-
ρων βαθµίδων µηχανικούς κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ. 

γ. Παρατηρήσεις για ελλείψεις ή λάθη που διαπιστώνονται
κατά τον έλεγχο διατυπώνονται µε αιτιολογία στο φύλλο ελέγχου
και καλούνται ο ιδιοκτήτης και ο µελετητής µηχανικός προκειµέ-
νου να γίνουν οι απαραίτητες συµπληρώσεις – διορθώσεις, µέσα
σε δύο µήνες από την υποβολή της αίτησης. 

Αν η αίτηση για έγκριση δόµησης δεν συνοδεύεται από τα δι-
καιολογητικά στοιχεία της παραγράφου 1 του άρθρου 3, δεν γί-
νεται δεκτή και επιστρέφεται ακόµη και αν έχει πρωτοκολληθεί.

2. Για την έκδοσή της άδειας δόµησης η Υ.ΔΟΜ. διαπιστώνει
την πληρότητα του υποβαλλόµενου φακέλου και ελέγχει τα απο-
δεικτικά καταβολής εισφορών και κρατήσεων της περίπτωσης ιδ
της παραγράφου 2 του άρθρου 3. Η άδεια δόµησης εκδίδεται
µέσα σε δύο ηµέρες από την προσκόµιση των απαραίτητων δι-
καιολογητικών και µελετών.

3. Ο φάκελος για την έκδοση άδειας δόµησης υποβάλλεται
µέσα σε δώδεκα µήνες από την ηµεροµηνία χορήγησης της έγ-
κρισης δόµησης, σύµφωνα µε τις γενικές και ειδικές πολεοδοµι-
κές διατάξεις και κανονισµούς που ισχύουν κατά τη χορήγησή
της.

4. Αν διακοπούν οι οικοδοµικές εργασίες µετά την έκδοση σχε-
τικού πορίσµατος από Ελεγκτή Δόµησης, ελέγχονται από την
Υ.ΔΟΜ. όλες οι µελέτες και τα στοιχεία που υποβλήθηκαν για την
έκδοση της άδειας δόµησης.

5. Η έγκριση και η άδεια δόµησης έργου αποτελούν ενιαίο έν-
τυπο. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζεται πρότυπο για τη µορφή και το
περιεχόµενο του ενιαίου εντύπου της έγκρισης δόµησης και της
άδειας δόµησης. Οι εγκρίσεις και οι άδειες δόµησης αναρτώνται
στο διαδίκτυο σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις διατάξεις των άρ-
θρων 2 και 3 του ν. 3861/2010 (Α 112). Οι άδειες κατεδάφισης
των κτιρίων δεν θεωρούνται από το Αστυνοµικό Τµήµα και δεν
εκτελούνται πριν να συµπληρωθούν είκοσι ηµέρες από την ανάρ-
τηση του σώµατός τους στο διαδίκτυο που συνοδεύεται από φω-
τογραφίες του προς κατεδάφιση κτιρίου και συνοπτική
περιγραφή αυτού. 

6. Το τοπογραφικό διάγραµµα και το διάγραµµα δόµησης που
υποβλήθηκαν για την έγκριση δόµησης, η έγκριση δόµησης και
η άδεια δόµησης αποστέλλονται ηλεκτρονικά από την Υ.ΔΟΜ.
στη Διεύθυνση Οικοδοµικού και Κτιριοδοµικού Κανονισµού
(Δ.Ο.Κ.Κ.), στον Ο.Κ.Χ.Ε. και στην Κτηµατολόγιο Α.Ε.. Ο τρόπος
ηλεκτρονικής αποστολής και συνεργασίας µεταξύ των Υ.ΔΟΜ.,
του ΟΚΧΕ και της Κτηµατολόγιο Α.Ε., καθώς και οι τεχνικές προ-

διαγραφές των αρχείων αυτών καθορίζονται στην κοινή υπουρ-
γική απόφαση της παραγράφου 4 του άρθρου 3.

Άρθρο 6
Ισχύς, αναθεώρηση και ενηµέρωση

1. Η έγκριση δόµησης ισχύει για ένα έτος για κτίρια επιφάνειας
έως 2.000 τ.µ. και για δύο έτη για κτίρια επιφάνειας µεγαλύτερης
των 2.000 τ.µ..

Η άδεια δόµησης ισχύει για τέσσερα έτη από την έκδοσή της.
Για ανέγερση κτιρίου ή κτιρίων µε συνολική επιφάνεια µεγαλύ-
τερη των 5.000 τετραγωνικών µέτρων ισχύει για έξι χρόνια.

Για κατεδαφίσεις, εκσκαφές, επιχώσεις, διαµορφώσεις, κοπή
δέντρων εκδίδεται ταυτόχρονα έγκριση και άδεια δόµησης και
ισχύει για ένα έτος από την έκδοσή της. 

2. Η έγκριση δόµησης αναθεωρείται ύστερα από αίτηση του
δικαιούχου µέσα στο χρόνο ισχύος της, αν τροποποιηθούν δι-
καιολογητικά στοιχεία ή διαγράµµατα που έχει εγκρίνει η
Υ.ΔΟΜ..

3. Αν τροποποιηθούν διαγράµµατα ή αρχιτεκτονική µελέτη, ή
µεταβληθούν ριζικά οι λοιπές µελέτες, ή αν απαιτούνται εγκρί-
σεις από άλλους φορείς, η έγκριση δόµησης και η άδεια δόµη-
σης αναθεωρούνται µέσα στο χρόνο ισχύος της άδειας δόµησης. 

4. Η άδεια δόµησης αναθεωρείται, µετά τη λήξη της, για την
παράταση της ισχύος της, ύστερα από αίτηση του δικαιούχου
και κατόπιν αυτοψίας:

α. Για τέσσερα έτη από την ηµεροµηνία λήξης της και σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις που ισχύουν κατά το χρόνο έκδοσης της
πράξης αναθεώρησης, αν µέχρι τη λήξη της ισχύος της άδειας
δεν έχει περατωθεί ο φέρων οργανισµός του κτιρίου. 

β. Για τέσσερα έτη από την ηµεροµηνία λήξης της και σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις που ίσχυαν κατά το χρόνο έκδοσής της,
αν µέχρι τη λήξη της ισχύος της άδειας, έχει περατωθεί ο φέρων
οργανισµός του κτιρίου. 

γ. Για αόριστο χρόνο και σύµφωνα µε τις διατάξεις που ίσχυαν
κατά το χρόνο έκδοσής της, αν µέχρι τη λήξη της ισχύος της
άδειας ή της πράξης αναθεώρησής της, έχουν περατωθεί ο
φέρων οργανισµός, οι όψεις του κτιρίου και η στέγη του κτιρίου,
όπου αυτή είναι υποχρεωτική.

δ. Για ένα έτος για κατεδαφίσεις, εκσκαφές, επιχώσεις, δια-
µορφώσεις, κοπή δέντρων. Η άδεια παύει να ισχύει µε το πέρας
και του δεύτερου έτους.

ε. Αν κατασκευές, οι οποίες βρίσκονται σε περιοχές µε τουρι-
στικές εγκαταστάσεις, σε παραδοσιακά τµήµατα πόλεων, σε πα-
ραδοσιακούς οικισµούς, σε περιοχές ιδιαίτερου φυσικού
κάλλους, σε αρχαιολογικούς χώρους, ιστορικούς τόπους, και πα-
ραµένουν ηµιτελείς µετά τη λήξη ισχύος της άδειας δόµησης,
επηρεάζοντας σηµαντικά το άµεσο ή το ευρύτερο περιβάλλον,
ο Δήµος καλεί τον ιδιοκτήτη να προβεί σε ολοκλήρωση της κα-
τασκευής το αργότερο µέσα σε τέσσερις µήνες. Αν παρέλθει
άπρακτη η παραπάνω προθεσµία, ο Δήµος τάσσει νέα προθε-
σµία όχι µεγαλύτερη του ενός µηνός, µετά την πάροδο της
οποίας, προβαίνει στην εκτέλεση εργασιών και κατασκευών,
κατά την κρίση της τεχνικής υπηρεσίας και της υπηρεσίας δόµη-
σης του Δήµου, στον περιβάλλοντα χώρο ή στο όριο του οικο-
πέδου της ηµιτελούς κατασκευής, µε σκοπό τη µη αισθητική
υποβάθµιση του περιβάλλοντος χώρου του. Οι κατασκευές
αυτές επιτρέπεται να είναι από όποιο υλικό συνάδει κατά περί-
πτωση, όπως ξύλινα πάνελ, επιφάνειες από διάτρητη λαµαρίνα,
σύνθετες κατασκευές µε ορθοστάτες και πλήρωση των κενών µε
ξύλο, καραβόπανο ή όποιο άλλο υλικό κρίνει η τεχνική και η υπη-
ρεσία δόµησης του Δήµου ότι: α. αποκόπτει την αισθητικά
επαχθή ηµιτελή κατασκευή από τη δηµόσια θέα, β. αναβαθµίζει
αισθητικά τον περιβάλλοντα χώρο, γ. είναι γενικότερα καλαί-
σθητη και δ. έχει τέτοια κατασκευαστική δοµή ώστε να εξασφα-
λίζεται η ασφάλεια των πολιτών. Η δαπάνη για την εκτέλεση των
παραπάνω εργασιών καταλογίζεται στον ιδιοκτήτη και εισπράτ-
τεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ΚΕΔΕ. Επιπλέον, επιβάλλεται
πρόστιµο, το ύψος του οποίου, η διαδικασία επιβολής και κάθε
άλλη σχετικό θέµα για την εφαρµογή της παρούσας διάταξης
καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέρ-
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γειας και Κλιµατικής Αλλαγής και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού. Αν ο Δήµος παραλείπει να προβεί στις παραπάνω
ενέργειες, τις ασκεί η Ειδική Υπηρεσία Επιθεώρησης και Κατε-
δάφισης Αυθαιρέτων του άρθρου 28 του ν. 4014/2011 (Α 209)
είτε αυτεπαγγέλτως είτε µετά από καταγγελία. 

Αν δεν ολοκληρωθούν οι όψεις σε διάστηµα έξι ετών από την
ηµεροµηνία έκδοσης της άδειας δόµησης, µπορεί να επιβάλλεται
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής ετήσιο πρόστιµο διατήρησης, το ύψος του οποίου, η δια-
δικασία επιβολής και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή
της παρούσας διάταξης καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. Το πρόστιµο
διαγράφεται αν οι όψεις αποπερατωθούν µέσα σε έξι µήνες από
την επιβολή του.

5. Η άδεια δόµησης αναθεωρείται κατά το χρόνο ισχύος της
αν αλλάξει ο επιβλέπων µηχανικός, µε αίτηση που συνοδεύεται
από: 

α) λεπτοµερή τεχνική έκθεση του νέου επιβλέποντος µηχανι-
κού, στην οποία περιέχεται η περιγραφή του σταδίου των εργα-
σιών και φωτογραφίες της κατασκευής και του περιβάλλοντος
χώρου,

β) δήλωση του µηχανικού, που αντικαθίσταται για τη σύννοµη
περάτωση των εργασιών που έχει επιβλέψει, που συνοδεύεται
από τεχνική έκθεση, φωτογραφίες της κατασκευής και του περι-
βάλλοντος χώρου. 

6. Αν υποβληθεί δήλωση παραίτησης του επιβλέποντος µηχα-
νικού, η οποία συνοδεύεται από τεχνική έκθεση µε τις εκτελε-
σθείσες εργασίες, διακόπτονται αµέσως οι οικοδοµικές εργασίες
και η συνέχισή τους επιτρέπεται µόνο µετά την αναθεώρηση της
αδείας.

7. Ο επιβλέπων θεωρείται ότι απέχει από την επίβλεψη των ερ-
γασιών δόµησης που ανέλαβε και απαλλάσσεται των ευθυνών
του, µόνο εάν δηλώσει εγγράφως την αποχή από την επίβλεψη
στην αρµόδια Υ.ΔΟΜ..

Αν ο επιβλέπων µηχανικός απέχει χωρίς την παραπάνω δή-
λωση, η Υ.ΔΟΜ. µετά από αίτηση του κυρίου ή του έχοντος νό-
µιµο δικαίωµα, µπορεί να προχωρήσει στην αντικατάστασή του,
ύστερα από έλεγχο που διενεργείται από Ελεγκτή Δόµησης για
την πιστοποίηση του σταδίου των εργασιών και καταβολής της
αµοιβής. Στο διάστηµα µέχρι τη χορήγηση της αναθεώρησης δεν
εκτελούνται οικοδοµικές εργασίες. Όταν συντρέχει λόγος δια-
κοπής των οικοδοµικών εργασιών η αρµόδια υπηρεσία δόµησης
εκδίδει σήµα διακοπής εργασιών, το οποίο γνωστοποιείται αµέ-
σως στην αρµόδια αστυνοµική αρχή, η οποία το κοινοποιεί. 

8. Οι κρατήσεις και οι εισφορές που καταβλήθηκαν κατά την
έκδοση των αδειών συµψηφίζονται κατά την έκδοση της αναθε-
ώρησής τους.

9. Ενηµέρωση του φακέλου της άδειας δόµησης, κατά τον
χρόνο ισχύος της άδειας δόµησης, πραγµατοποιείται στις ακό-
λουθες περιπτώσεις:

α) Αλλαγή ονόµατος ιδιοκτήτη. 
β) Τροποποιήσεις των µελετών, που δεν αλλάζουν το διά-

γραµµα δόµησης και υπό την προϋπόθεση ότι δεν είναι απαραί-
τητες εγκρίσεις από άλλους φορείς.

γ) Μεταβολές των διαστάσεων του κτιρίου ή του οικοπέδου,
εφόσον µε τις αποκλίσεις αυτές δεν παραβιάζονται οι διατάξεις
που καθορίζουν την επιτρεπόµενη κάλυψη, το συντελεστή δόµη-
σης και το συντελεστή κατ’ όγκο εκµετάλλευσης (σ.ο.) ή τις υπο-
χρεωτικές αποστάσεις του κτιρίου από τα όρια του οικοπέδου.
Οι αποκλίσεις αυτές δεν επιτρέπεται να είναι µεγαλύτερες του
2% µε µέγιστο τα 10 εκατοστά όσον αφορά το κτίσµα ή µεγαλύ-
τερες του 2% µε µέγιστο τα 20 εκατοστά όσον αφορά τα µήκη
των πλευρών του οικοπέδου. 

10. Για όλες τις παραπάνω περιπτώσεις, ενηµερώνεται το Ηλε-
κτρονικό Μητρώο του Έργου (Η.Μ.Ε.), και η Ταυτότητα Κτιρίου.
Για την ενηµέρωση του Ηλεκτρονικού Μητρώου του Έργου
(Η.Μ.Ε.) υποβάλλονται µόνο όσα στοιχεία µεταβάλλονται. Μετά
την έκδοση της αναθεώρησης, η αρχική άδεια δόµησης και οποι-
εσδήποτε προγενέστερες αναθεωρήσεις δεν έχουν ισχύ ως προς
τα µεταβαλλόµενα στοιχεία.

11. Αν οι οικοδοµικές εργασίες διακοπούν χωρίς υπαιτιότητα

του δικαιούχου της άδειας είτε κατά το χρόνο αρχικής ισχύος
της άδειας είτε κατά το χρόνο ισχύος της µετά από αναθεώρηση,
η ισχύς της άδειας δόµησης παρατείνεται αναλόγως, µε από-
φαση του Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητή-
σεων του Κεφαλαίου Γ.

Άρθρο 7
Έλεγχος των εργασιών δόµησης

1. Για την έναρξη των οικοδοµικών εργασιών επιβάλλεται µε
ευθύνη του κυρίου ή του έχοντος νόµιµο δικαίωµα:

α. θεώρηση του σχεδίου και του φακέλου ασφάλειας και
υγείας του έργου από την αρµόδια Επιθεώρησης Εργασίας, 

β. θεώρηση της άδειας δόµησης από το οικείο Αστυνοµικό
Τµήµα.

2. Με την έκδοση της άδειας δόµησης τοποθετείται σε πλαί-
σιο, πινακίδα του έργου από κατάλληλο σταθερό υλικό, στην
οποία αναγράφεται µε ευκρίνεια ο αριθµός και η χρονολογία έκ-
δοσης της άδειας, η εκδούσα Αρχή, τα στοιχεία των µελετητών
και των επιβλεπόντων µηχανικών, καθώς και στοιχεία επικοινω-
νίας τους. Η πινακίδα ελάχιστων διαστάσεων 0.50Χ0.70 µ. τοπο-
θετείται σε εµφανές σηµείο του ακινήτου, σε ύψος άνω του 1.20
µ. από το έδαφος. 

Στο εργοτάξιο επιβάλλεται η διατήρηση αντιγράφων της
άδειας δόµησης και των µελετών, σύµφωνα µε τις οποίες εκτε-
λούνται οι εργασίες. 

Η µη τήρηση των παραπάνω αποτελεί λόγο άµεσης διακοπής
οικοδοµικών εργασιών από την αρµόδια υπηρεσία του Δήµου, η
οποία ενηµερώνει άµεσα και την αρµόδια αστυνοµική αρχή. 

3. Ο έλεγχος είναι υποχρεωτικός για κάθε έργο που εκτελείται
µε άδεια δόµησης. Οι έλεγχοι διενεργούνται από διαφορετικό
κάθε φορά Ελεγκτή Δόµησης µε αυτοψία και έλεγχο της εφαρ-
µογής των µελετών βάσει των οποίων εκδόθηκε η άδεια δόµη-
σης.

4. Οι έλεγχοι διενεργούνται στα εξής στάδια:
α) Αµέσως µετά την ολοκλήρωση ξυλοτύπων, οπλισµού θεµε-

λίωσης και τοιχίων υπογείου. 
Ο έλεγχος αφορά στην τήρηση του ξυλοτύπου, του βάθους

θεµελίωσης, της θέσης, των πλαγίων αποστάσεων και των δια-
στάσεων του κτιρίου.

β) Αµέσως µετά την ολοκλήρωση του φέροντος οργανισµού
και της τοιχοποιίας.

Ο έλεγχος αφορά στις εξωτερικές διαστάσεις, το ύψος, τη
θέση του κτιρίου, το είδος της τοιχοποιίας, της θερµοµόνωσης
του κτιρίου, την τήρηση του εύρους του αντισεισµικού αρµού,
τις διαστάσεις των εξωστών και την υποδοµή εγκαταστάσεων. 

γ) Μετά την ολοκλήρωση του κτιρίου.
Ο έλεγχος αφορά στις εξωτερικές διαστάσεις, τις όψεις, το

συνολικό ύψος, τις διαστάσεις των ηµιυπαιθρίων χώρων, τις τε-
λικές στάθµες, την διαµόρφωση του περιβάλλοντος χώρου και
τις προβλεπόµενες εγκαταστάσεις.

5. Ο αριθµός των ελέγχων καθορίζεται ανάλογα µε το είδος
των εργασιών που προβλέπονται από την άδεια δόµησης. Σε
κάθε περίπτωση γίνεται τουλάχιστον ένας έλεγχος µετά την ολο-
κλήρωση των εργασιών.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζεται ο αριθµός των ελέγχων ανά κα-
τηγορία και είδος έργου, η διενέργεια των ελέγχων ανά ειδικό-
τητα µηχανικού και έργο, καθώς και κάθε σχετικό θέµα για την
εφαρµογή του παρόντος. 

6. Ο γενικός επιβλέπων βάσει της άδειας δόµησης υποχρεού-
ται να ενηµερώνει δέκα ηµέρες πριν την ολοκλήρωση κάθε στα-
δίου την Υ.ΔΟΜ.. Οι έλεγχοι διενεργούνται το αργότερο µέσα σε
πέντε ηµέρες από την ορισθείσα ηµεροµηνία ολοκλήρωσης κάθε
σταδίου.

7. Η Υ.ΔΟΜ. ενηµερώνει ηλεκτρονικά την Ειδική Υπηρεσία Επι-
θεωρητών Δόµησης και Ενέργειας του άρθρου 16, η οποία ορίζει
αυθηµερόν µε ηλεκτρονική κλήρωση τον ελεγκτή δόµησης και
τον ενηµερώνει σχετικά, καθώς και τον κύριο του έργου και τον
γενικό επιβλέποντα.

8. Οι υποχρεωτικοί έλεγχοι διενεργούνται από τον ορισθέντα
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ελεγκτή δόµησης µε την παρουσία των επιβλεπόντων µηχανικών
και αφού προηγουµένως έχουν συµπληρωθεί από αυτούς τα
προβλεπόµενα στοιχεία για τη δηµιουργία της Ταυτότητας Κτι-
ρίου.

9. α. Αν:
αα) Οι υποβαλλόµενες µελέτες δεν εκπονήθηκαν σύµφωνα µε

τις οικείες πολεοδοµικές διατάξεις ή σύµφωνα µε τα εγκεκριµένα
στοιχεία του τοπογραφικού διαγράµµατος και του διαγράµµατος
δόµησης, επιβάλλεται σε βάρος του µελετητή µηχανικού η κύ-
ρωση της απαγόρευσης εκπόνησης και υπογραφής µελετών για
την έκδοση έγκρισης δόµησης και άδειας δόµησης και η κύρωση
της απαγόρευσης επίβλεψης οικοδοµικών εργασιών από 3 έως
12 µήνες ανάλογα µε τη βαρύτητα της παράβασης.

ββ) Οι οικοδοµικές εργασίες δεν εκτελέστηκαν σύµφωνα µε
τις µελέτες που υποβλήθηκαν ή σύµφωνα µε τα εγκεκριµένα
στοιχεία του τοπογραφικού διαγράµµατος και του διαγράµµατος
δόµησης επιβάλλεται σε βάρος του επιβλέποντος µηχανικού η
κύρωση της απαγόρευσης εκπόνησης και υπογραφής µελετών
για την έκδοση έγκρισης δόµησης και άδειας δόµησης και η κύ-
ρωση της απαγόρευσης επίβλεψης οικοδοµικών εργασιών από
3 έως 12 µήνες ανάλογα µε τη βαρύτητα της παράβασης.

β. Κύρωση σε βάρος του επιβλέποντος µηχανικού δεν επιβάλ-
λεται αν ο ίδιος είχε προηγουµένως ενηµερώσει εγγράφως την
αρµόδια υπηρεσία δόµησης και την Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρη-
τών Δόµησης και Ενέργειας του άρθρου 16 για τις σχετικές πα-
ραβάσεις των οικοδοµικών εργασιών.

γ. Οι παραπάνω κυρώσεις επιβάλλονται από τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ύστερα από ει-
σήγηση του εποπτικού συµβουλίου του άρθρου 17 και
προηγούµενη ακρόαση του ενδιαφερόµενου, σύµφωνα µε το
άρθρο 6 του ν. 2690/1999 (Α 45), καταγράφονται στο µητρώο
του άρθρου 8 και κοινοποιούνται στις Υ.ΔΟΜ., οι οποίες τηρούν
µητρώο των µηχανικών, στους οποίους επιβάλλονται οι ποινές
της παρούσας παραγράφου και µεριµνούν για την εκτέλεσή
τους.

δ. Σε περίπτωση υποτροπής, καθώς και όταν οι παραπάνω πα-
ραβάσεις αφορούν οικοδοµικές εργασίες σε παραδοσιακούς οι-
κισµούς, αρχαιολογικούς χώρους, ιστορικούς τόπους και
µνηµεία, περιοχές ιδιαίτερου φυσικού κάλλους και σε προστα-
τευόµενη περιοχή του άρθρου 19 του ν. 1650/1986 (Α 160), όπως
ισχύει µετά την αντικατάστασή του µε το άρθρο 5 του ν.
3937/2011 (Α 60), τα όρια των κυρώσεων διπλασιάζονται.

ε. Σε περίπτωση περαιτέρω υποτροπής οι παραπάνω κυρώσεις
είναι οριστικές.

στ. Οι αρµόδιοι ελεγκτές δόµησης και οι υπάλληλοι των υπη-
ρεσιών δόµησης υποχρεούνται αµελλητί να ενηµερώσουν εγγρά-
φως το εποπτικό συµβούλιο του άρθρου 17 µόλις διαπιστώσουν
την τέλεση παραβάσεων της παρούσας παραγράφου.

10. Για µικρές παραβάσεις στη δόµηση επιβάλλεται σε βάρος
του επιβλέποντος µηχανικού χρηµατικό πρόστιµο ύψους από
1.000 έως 20.000 ευρώ, υπέρ του Δηµοσίου, ανάλογα µε το
βαθµό του πταίσµατος, τις ειδικότερες συνθήκες τέλεσης της
πράξης και τις συνέπειες αυτής. Οι παραπάνω κυρώσεις επιβάλ-
λονται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, ύστερα από εισήγηση του εποπτικού συµβουλίου του
άρθρου 17 και προηγούµενη ακρόαση του ενδιαφεροµένου.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται οι παραβάσεις που χαρακτη-
ρίζονται µικρές κατά την έννοια του προηγούµενου εδαφίου. Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής αναπροσαρµόζεται κάθε δύο
έτη το ύψος των προστίµων του πρώτου εδαφίου.

11. Οι επιβλέποντες µηχανικοί σφραγίζουν το πιστοποιητικό
πληρότητας που προβλέπεται στο άρθρο 3 του ν. 3843/2010 (Α
62) και διενεργείται η τελευταία αυτοψία. 

Μετά την τελευταία αυτοψία, εκδίδεται από την Υ.ΔΟΜ. το Πι-
στοποιητικό Ελέγχου Κατασκευής (Π.Ε.Κ.) και ενηµερώνεται ηλε-
κτρονικά η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και ο κύριος του έργου για να
διατυπώσει τυχόν αντιρρήσεις.

12. Μετά την έκδοση του Πιστοποιητικού Ελέγχου Κατα-

σκευής, για τη σύνδεση µε τα δίκτυα κοινής ωφελείας υποβάλ-
λεται από τον ιδιοκτήτη αίτηση στην Υ.ΔΟΜ., η οποία ελέγχει τα
αποδεικτικά κατάθεσης αµοιβών και κρατήσεων των επιβλέψεων
των µηχανικών και θεωρεί την άδεια δόµησης.

13. Η οικοδοµή ή τµήµα της µε αυτοτελή λειτουργία θεωρούν-
ται περατωµένα αν υπολείπονται εργασίες για τις οποίες δεν
απαιτείται άδεια δόµησης, σύµφωνα µε τον ισχύοντα οικοδοµικό
κανονισµό.

14. Θεώρηση της άδειας δόµησης µπορεί να γίνει και για πε-
ρατωµένο τµήµα της οικοδοµής, εφόσον αποτελείται από χώ-
ρους µε αυτοτελή λειτουργία.

Μετά τη θεώρησή της, η έγκριση και η άδεια δόµησης παύουν
να ισχύουν για το τµήµα το οποίο αποπερατώθηκε.

Άρθρο 8
Μητρώο Μελετητών και Επιβλεπόντων Μηχανικών 

και καθήκοντα

1. Στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, τηρείται µητρώο στο οποίο παρέχεται δηµόσια πρό-
σβαση, µε τα στοιχεία των µηχανικών. Αυτό περιλαµβάνει τα
επαγγελµατικά προσόντα µηχανικού, τον τίτλο σπουδών, την ει-
δικότητα, την άδεια άσκησης και τα ειδικά επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα. 

Ο αριθµός του µητρώου είναι µοναδικός για κάθε µηχανικό,
ενώ η δήλωσή του και ο έλεγχος του στοιχείου από την Υ.ΔΟΜ.
αποτελούν προϋπόθεση για την έκδοση της έγκρισης και της
άδειας δόµησης. 

2. Οι µελετητές µηχανικοί ευθύνονται για την εκπόνηση όλων
των επί µέρους µελετών σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις. Για
τις άδειες δόµησης που αφορούν κτίρια σε παραδοσιακό οικι-
σµό, παραδοσιακό ή ιστορικό τµήµα πόλης, οικιστικό σύνολο που
έχει χαρακτηριστεί ως ιστορικό διατηρητέο µνηµείο, καθώς και
κηρυγµένα διατηρητέα κτίρια ή νεότερα µνηµεία οι αρχιτεκτονι-
κές µελέτες εκπονούνται και υπογράφονται αποκλειστικά από
αρχιτέκτονες µηχανικούς και οι στατικές µελέτες από τους αρ-
µόδιους πολιτικούς µηχανικούς.

3. Οι επιβλέποντες µηχανικοί ευθύνονται ανά τοµέα επίβλε-
ψης:

α) Για την επίβλεψη των οικοδοµικών εργασιών σύµφωνα µε
τις µελέτες που συνοδεύουν την έγκριση δόµησης και την άδεια
δόµησης. Κατά τα λοιπά ισχύουν οι διατάξεις των άρθρων 341
και 342 του Κώδικα Βασικής Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας (π.δ. της
14.7.1999, Δ 580). 

β) Για τη συµπλήρωση των προβλεπόµενων στοιχείων της Ταυ-
τότητας του Κτιρίου σύµφωνα µε τις παραγράφους 2 και 3 του
άρθρου 4 του ν. 3843/2010.

γ) Για την ενηµέρωση της Υ.ΔΟΜ. για τον ορισµό της ηµερο-
µηνίας ελέγχου. 

Άρθρο 9
Ειδικές διατάξεις

1. Για τα τµήµατα της οικοδοµής που περιλαµβάνουν επαγγελ-
µατικούς χώρους (καταστήµατα, γραφεία κ.λπ.) ενσωµατώνονται
τα στοιχεία της βεβαίωσης χώρου κυρίας χρήσεως στα έντυπα
της ταυτότητας κτιρίου.

2. Οι κύριοι ή οι έχοντες νόµιµο δικαίωµα δηλώνουν ενυπογρά-
φως στο τοπογραφικό διάγραµµα και ευθύνονται για την ακρί-
βεια των δηλουµένων ορίων των οικοπέδων τους και για την
ύπαρξη και την αιτία του δικαιώµατος τους να ζητήσουν την έκ-
δοση άδειας δόµησης. 

3. Το τοπογραφικό διάγραµµα, επιπλέον των όσων ορίζονται
µε τις ισχύουσες διατάξεις των προδιαγραφών, περιλαµβάνει: 

α. εξάρτηση των κορυφών της ιδιοκτησίας από το ισχύον κρα-
τικό τριγωνοµετρικό δίκτυο,

β. περίγραµµα του προς οικοδόµηση έργου µονοσήµαντα ορι-
σµένο µε ορθογώνιες συντεταγµένες στο κρατικό σύστηµα συν-
τεταγµένων,

γ. πλήρη φωτογραφική αποτύπωση, 
δ. υψοµετρική αποτύπωση.
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4. Το διάγραµµα δόµησης υποβάλλεται σε κλίµακα 1:100 ή
1:200 ή 1: 500, για κτίρια µε συνολική επιφάνεια µεγαλύτερη των
5.000 τ.µ. και περιλαµβάνει:

α) Το οικόπεδο ή γήπεδο µε τις διαστάσεις και το εµβαδόν του.
β) Τους υπολογισµούς της επιτρεπόµενης και πραγµατοποι-

ούµενης κάλυψης και δόµησης, το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος,
τις πλάγιες και οπίσθιες αποστάσεις και τον υπολογισµό των
αναγκών σε χώρους στάθµευσης. 

γ) Τα περιγράµµατα όλων των επιπέδων του κτιρίου, υπόγειων
και υπέργειων, οι διαστάσεις τους, η θέση τους σε σχέση µε τις
οικοδοµικές γραµµές και τα πλάγια όρια του οικοπέδου και όποιο
άλλο βασικό στοιχείο είναι απαραίτητο για τον υπολογισµό της
κάλυψης, της δόµησης, του ύψους κ.λπ. του κτιρίου.

Σε περιπτώσεις προσθήκης, περιέχονται και τα παλαιά κτί-
σµατα µε όλα τα παραπάνω στοιχεία, οι αριθµοί των αδειών τους
ή των τίτλων ή των αποφάσεων εξαίρεσης ή αναστολής κατεδά-
φισης αν είναι αυθαίρετα.

δ) Τα περιγράµµατα επιφανειών και ο υπολογισµός εµβαδών
για χώρους ειδικών χρήσεων του κτιρίου που απαιτούν βεβαι-
ώσεις κύριας χρήσης.

ε) Την τοµή για την ένδειξη του µέγιστου ύψους του κτιρίου,
του ιδεατού στερεού και τη διαµόρφωση του περιβάλλοντος
χώρου σε σχέση µε το οριστικά διαµορφωµένο έδαφος στην
οποία περιέχονται το πραγµατοποιούµενο ύψος του κτίσµατος
και το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος.

στ) Ενδεικτικές όψεις.
ζ) Τη διαµόρφωση του περιβάλλοντος χώρου µε τις απαραίτη-

τες ενδείξεις για τον υπολογισµό της φύτευσης και της στάθµης
εδάφους σε κάθε διαµορφούµενο επίπεδο.

η) Ενδεικτική τρισδιάστατη απεικόνιση της κατασκευής, µε
γραµµικό ή µε ελεύθερο σχεδιασµό.

Στην περίπτωση που απαιτείται γνωµοδότηση ή έγκριση άλλων
οργάνων ή φορέων, το διάγραµµα δόµησης πρέπει να περιλαµ-
βάνει και τις προδιαγραφές που τίθενται από αυτούς.

5. Η Υ.ΔΟΜ. βεβαιώνει την οριστική στάθµη του κρασπέδου
(βεβαίωση υψοµέτρου) στο τοπογραφικό διάγραµµα.

6. Ο τρόπος σύνταξης και παρουσίασης των µελετών γίνεται
σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες προδιαγραφές. Με προ-
εδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ορίζονται οι
προδιαγραφές που αφορούν στη σύνταξη και παρουσίαση της
µελέτης προσβασιµότητας της παραγράφου 2 του άρθρου 3. 

7. Στην έννοια των οικοδοµικών εργασιών για ανέγερση νέας
οικοδοµής ή προσθήκης σε υφιστάµενη οικοδοµή, περιλαµβά-
νονται και όλες εκείνες οι εργασίες που καθιστούν το κτίριο άρτιο
για λειτουργία, όπως οι εργασίες για την κατασκευή περιτοιχί-
σεων, ή περιφράξεων, βόθρων, υπογείων δεξαµενών νερού, εκ-
σκαφών, επιχώσεων, κοπής δένδρων.

8. Απαιτείται άδεια για αυτοτελείς εργασίες περιτοιχίσεων, επι-
χώσεων ή εκσκαφών ως και για την κοπή δένδρων, σύµφωνα µε
το άρθρο 40 του ν. 1337/1983 (Α 33).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β
ΕΛΕΓΚΤΕΣ ΔΟΜΗΣΗΣ

Άρθρο 10
Ιδιότητα 

Η ιδιότητα του ελεγκτή δόµησης αποκτάται µε τη χορήγηση
Άδειας Ελεγκτή Δόµησης από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και την εγγραφή του στο Μη-
τρώο Ελεγκτών Δόµησης. 

Η ιδιότητα του ελεγκτή δόµησης είναι ασυµβίβαστη µε την
ιδιότητα του δηµοσίου υπαλλήλου ή υπαλλήλου Ν.Π.Δ.Δ. ή υπαλ-
λήλου στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα µε σχέση δηµοσίου ή ιδιω-
τικού δικαίου. 

Οι Ελεγκτές Δόµησης υποχρεούνται στην υποβολή δήλωσης
περιουσιακής κατάστασης σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
3213/2003 (Α 309).

Άρθρο 11
Αρµοδιότητες 

1. Οι ελεγκτές δόµησης έχουν τις αρµοδιότητες:
α) ελέγχου όλων των κατασκευών, για τις οποίες εκδίδεται

άδεια δόµησης, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, ως
προς την ορθή εφαρµογή και τήρηση των µελετών σύµφωνα µε
τις οποίες εκδόθηκε η άδεια,

β) ελέγχου όλων των κατασκευών, ύστερα από επώνυµη κα-
ταγγελία ή εντολή της ΕΥΕΔΕΝ ή του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής. 

2. Κατά την άσκηση των παραπάνω αρµοδιοτήτων από τους
Ελεγκτές Δόµησης εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 7 του
ν. 2690/1999. Ενδεικτικά απαγορεύεται η διενέργεια ελέγχου από
ελεγκτή δόµησης, σε κτίριο ή τµήµατα αυτού εφόσον:

α) στη µελέτη ή κατασκευή ή επίβλεψη, ή διαχείριση ή λειτουρ-
γία ή συντήρηση συµµετείχε µε οποιοδήποτε τρόπο ο ίδιος ή νο-
µικό πρόσωπο του οποίου είναι µέλος ή εταίρος ή υπάλληλος,

β) έχει δικαίωµα κυριότητας, νοµής ή κατοχής, ο ίδιος ή συγ-
γενής του έως β βαθµού ή νοµικό πρόσωπο του οποίου ο ίδιος
είναι µέλος ή εταίρος ή υπάλληλος.

Άρθρο 12
Προϋποθέσεις απόκτησης άδειας

1. Ο υποψήφιος ελεγκτής δόµησης πρέπει να διαθέτει τα πα-
ρακάτω προσόντα: 

α) να είναι διπλωµατούχος µηχανικός, µέλος του ΤΕΕ ή πτυχι-
ούχος µηχανικός τεχνολογικής εκπαίδευσης, µέλος της
Ε.Ε.Τ.Ε.Μ. ή µηχανικός που έχει αποκτήσει αναγνώριση επαγ-
γελµατικών προσόντων στη χώρα µας κατ’ εφαρµογή της σχετι-
κής κοινοτικής και εθνικής νοµοθεσίας,

β) να διαθέτει αποδεδειγµένη επαγγελµατική εµπειρία σε θέ-
µατα µελέτης ή επίβλεψης ή κατασκευής κτιρίων τουλάχιστον
δύο (2) ετών για την απόκτηση άδειας ελεγκτή δόµησης σε
άδειες, που αφορούν κτίρια έως 1.000 τ.µ. και τουλάχιστον τεσ-
σάρων (4) ετών για την απόκτηση άδειας ελεγκτή δόµησης σε
άδειες, που αφορούν κτίρια µεγαλύτερα των 1.000 τ.µ..

2. Οι ενδιαφερόµενοι που πληρούν τα προαναφερθέντα προ-
σόντα µπορούν να παρακολουθήσουν εξειδικευµένα σεµινάρια
για τις διαδικασίες και τον έλεγχο οικοδοµών, κατασκευών και
ηλεκτρολογικών και µηχανολογικών εγκαταστάσεων. Οι υποψή-
φιοι ελεγκτές δόµησης υποβάλλονται σε εξετάσεις και εκδίδον-
ται τα σχετικά πιστοποιητικά επιτυχούς εξέτασης.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουρ-
γού καθορίζεται η ύλη των σεµιναρίων, οι φορείς διενέργειας των
σεµιναρίων και των εξετάσεων, οι κατηγορίες των ελεγκτών, ανά-
λογα µε τα προσόντα τους, καθώς και κάθε θέµα σχετικό µε την
εφαρµογή της παρούσας.

Άρθρο 13
Άδεια Ελεγκτή Δόµησης

Η άδεια ελεγκτή δόµησης χορηγείται σε όσους πληρούν τις
προϋποθέσεις και διαθέτουν το Πιστοποιητικό Επιτυχούς Εξέτα-
σης του άρθρου 12.

Η άδεια ελεγκτή δόµησης ισχύει για δύο έτη από την έκδοσή
της. Δεν είναι δυνατή η απόκτηση νέας άδειας ελεγκτή δόµησης
από το ίδιο πρόσωπο αν δεν παρεµβληθεί χρονικό διάστηµα µε-
γαλύτερο των δύο ετών από τη λήξη της προηγούµενης άδειάς
του.

Άρθρο 14
Μητρώο Ελεγκτών Δόµησης

1. Το Μητρώο Ελεγκτών Δόµησης καταρτίζεται και τηρείται
από την Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών Δόµησης του άρθρου 16,
µε τη µορφή ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων, όπου εγγράφονται
µε αύξοντα Αριθµό Μητρώου οι Ελεγκτές Δόµησης στους οποί-
ους χορηγείται η Άδεια Ελεγκτή Δόµησης. Η κατάρτιση του Μη-
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τρώου γίνεται ανά αποκεντρωµένη διοίκηση και ανά κλάδο ειδι-
κότητας του Μηχανικού.

Κάθε Ελεγκτής Δόµησης, κατά την εγγραφή του στο Μητρώο,
υποχρεούται να δηλώσει την επαγγελµατική του έδρα.

2. Ο αριθµός Μητρώου των ελεγκτών δόµησης αναγράφεται
υποχρεωτικά στις πράξεις των ελεγκτών δόµησης.

Άρθρο 15
Πόρισµα Ελεγκτή Δόµησης

1. Στην περίπτωση α της παραγράφου 1 του άρθρου 11, συν-
τάσσεται από τον ελεγκτή δόµησης πόρισµα το οποίο αποστέλ-
λεται στην Υ.ΔΟΜ. και αντίγραφο αυτού στην Ειδική Υπηρεσία
Επιθεωρητών Δόµησης της ΕΥΕΔΕΝ.

2. Αν δεν διαπιστωθούν παραβάσεις συντάσσεται από τον
ελεγκτή δόµησης πόρισµα που αποστέλλεται στην Υ.ΔΟΜ.. Η
Υ.ΔΟΜ. ενηµερώνει τον κύριο του έργου και τον επιβλέποντα µη-
χανικό για τη συνέχιση των εργασιών. 

3. Αν διαπιστωθούν παραβάσεις:
α. Η Υ.ΔΟΜ. επιβάλλει τις προβλεπόµενες κυρώσεις και πρό-

στιµα κατά το πόρισµα του ελεγκτή δόµησης.
β. Αντίγραφο της πράξης της Υ.ΔΟΜ., στην οποία επισυνάπτε-

ται το πόρισµα του ελεγκτή δόµησης, αποστέλλεται στον κύριο
του έργου και τον επιβλέποντα µηχανικό και στην αρµόδια αστυ-
νοµική αρχή, η οποία διακόπτει χωρίς άλλη ειδοποίηση τις οικο-
δοµικές εργασίες και παρακολουθεί την τήρηση της διακοπής. 

γ. Ο Δήµος της αρµόδιας Υ.ΔΟΜ. υποχρεούται να τοιχοκολ-
λήσει την ίδια ηµέρα το πόρισµα στο δηµοτικό κατάστηµα και να
τη διατηρήσει για 20 ηµέρες. Η µη τοιχοκόλληση από το Δήµο
της έκθεσης δεν εµποδίζει την πρόοδο της περαιτέρω διαδικα-
σίας. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι διατάξεις του π.δ. 267/1998
(Α 195).

4. Στην περίπτωση β της παραγράφου 1 του άρθρου 11, συν-
τάσσεται από τον ελεγκτή δόµησης πόρισµα το οποίο αποστέλ-
λεται στην Υ.ΔΟΜ., σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις
προηγούµενες παραγράφους. Οι διατάξεις του άρθρου 7 του Κε-
φαλαίου Α εφαρµόζονται αναλόγως.

Άρθρο 16
Σύσταση Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών Δόµησης και

Ενέργειας (ΕΥΕΔΕΝ) 

1. Ο έλεγχος και η παρακολούθηση του έργου των Ελεγκτών
Δόµησης και της ορθής εκτέλεσης των καθηκόντων τους γίνεται
από την Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών Ενέργειας (ΕΥΕΠΕΝ) του
ν. 3818/2010 (Α 17) και η οποία µετονοµάζεται σε Ειδική Υπηρε-
σία Επιθεωρητών Δόµησης και Ενέργειας (ΕΥΕΔΕΝ), µέσω αυ-
τεπάγγελτων δειγµατοληπτικών ελέγχων ή ύστερα από
καταγγελία σε κτίρια που έχουν ελέγξει ελεγκτές δόµησης. 

2. Το έργο της ΕΥΕΔΕΝ ασκείται µέσω της Γενικής Επιθεώρη-
σης του π.δ. 72/2010 (Α 132) στην οποία ανατίθενται και οι αρ-
µοδιότητες του παρόντος, καθώς και δύο αυτόνοµων ενιαίων
διοικητικών µονάδων: 

α. της Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών Δόµησης      (ΕΥΕΔ),
που συνιστάται µε το παρόν, και 

β. της Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών Ενέργειας (ΕΥΕΠΕN),
που έχει συγκροτηθεί σύµφωνα µε το π.δ. 72/2010 και οι οποίες
υπάγονται απευθείας στον Γενικό Επιθεωρητή της ΕΥΕΠΕΝ, που
µετονοµάζεται σε Γενικό Επιθεωρητή της ΕΥΕΔΕΝ, ο οποίος επο-
πτεύει και ελέγχει το έργο της ΕΥΕΔΕΝ. Η τοποθέτηση του Γενικού
Επιθεωρητή γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ύστερα από εισήγηση του Ει-
δικού Γραµµατέα Επιθεώρησης Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

3. Της ΕΥΕΔ και της ΕΥΕΠΕΝ προΐστανται Βοηθοί Γενικοί Επι-
θεωρητές Δόµησης και Ενέργειας αντίστοιχα, που είναι µόνιµοι
δηµόσιοι υπάλληλοι του κλάδου ΠΕ Μηχανικών µε βαθµό Α και
εφόσον δεν υπάρχουν, του κλάδου ΤΕ µηχανικών µε βαθµό Α,
αντίστοιχου επιστηµονικού και γνωστικού πεδίου και σχετικής εµ-
πειρίας και έχουν τουλάχιστον τετραετή θητεία σε θέση Προϊστα-
µένου Τµήµατος, µε πενταετή θητεία, η οποία µπορεί να
παραταθεί ή ανανεωθεί, ανάλογα µε τις υπηρεσιακές ανάγκες. 

Η τοποθέτηση των Επιθεωρητών Δόµησης γίνεται µε απόφαση
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
ύστερα από σχετική εισήγηση του Γενικού Γραµµατέα Χωροτα-
ξίας και Αστικού Περιβάλλοντος και των Επιθεωρητών Ενέργειας
ύστερα από σχετική εισήγηση του Ειδικού Γραµµατέα Επιθεώ-
ρησης Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

Οι αποδοχές των Βοηθών Γενικών Επιθεωρητών καθορίζονται
σε ποσοστό 75% του ύψους των αποδοχών που προβλέπονται
κάθε φορά για Γενικό Διευθυντή Υπουργείου. Ο χρόνος της θη-
τείας του Γενικού Επιθεωρητή και των δύο Βοηθών Γενικών Επι-
θεωρητών θεωρείται ως χρόνος άσκησης καθηκόντων
Προϊσταµένου Διεύθυνσης Υπουργείου. 

4. Η ΕΥΕΔ έχει την ίδια διοικητική δοµή µε αυτήν της ΕΥΕΠΕN
και συγκροτείται σε ενιαίους διοικητικούς τοµείς, γεωγραφικά
κατανεµηµένους, µε έδρες στις αντίστοιχες Περιφέρειες της
χώρας και µε χωρική αρµοδιότητα στις περιοχές εποπτείας των
αντίστοιχων Περιφερειών, που υπάγονται στη Γενική Επιθεώ-
ρηση της Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών Δόµησης και Ενέρ-
γειας (ΕΥΕΔΕΝ). 

Κατά προτεραιότητα συγκροτούνται δύο διακριτοί Τοµείς, ως
εξής: 

α. Τοµέας Νοτίου Ελλάδας µε χωρική αρµοδιότητα στις Περι-
φέρειες Αττικής, Στερεάς Ελλάδας, Δυτικής Ελλάδας, Πελοπον-
νήσου, Ιονίων Νήσων, Νοτίου Αιγαίου, Κρήτης.

β. Τοµέας Βορείου Ελλάδας µε χωρική αρµοδιότητα στις Περιφέ-
ρειες Κεντρικής Μακεδονίας, Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης,
Δυτικής Μακεδονίας, Θεσσαλίας, Ηπείρου και Βορείου Αιγαίου.

5. Των Τοµέων της ΕΥΕΔ προΐστανται Τοµεάρχες Επιθεωρη-
τές, οι οποίοι είναι µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι, του κλάδου ΠΕ
Μηχανικών µε βαθµό Α, αντίστοιχου επιστηµονικού και γνωστι-
κού πεδίου και σχετικής εµπειρίας και έχουν τουλάχιστον τριετή
θητεία σε θέση Προϊσταµένου Τµήµατος, µε πενταετή θητεία, η
οποία µπορεί να παραταθεί ή ανανεωθεί, ανάλογα µε τις υπηρε-
σιακές ανάγκες. 

Η τοποθέτησή τους γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ύστερα από σχε-
τική εισήγηση του Γενικού Γραµµατέα Χωροταξίας και Αστικού
Περιβάλλοντος. Ο χρόνος της θητείας των Τοµεαρχών Επιθεω-
ρητών θεωρείται ως χρόνος άσκησης καθηκόντων Προϊσταµένου
Διεύθυνσης Υπουργείου και τους καταβάλλεται το αντίστοιχο
επίδοµα θέσης ευθύνης. 

6. Η ΕΥΕΔΕΝ από της σύστασής της ως ΕΥΕΠΕΝ, στελεχώνε-
ται µε:

α) µονίµους δηµοσίους υπαλλήλους, µετά από διορισµό, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ν. 2190/1994 (Α 28) ή µε µετάταξη από
το Δηµόσιο ή Ν.Π.Δ.Δ. ή µε µετακίνηση, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του ν. 3528/2007 (Α 26),

β) µε υπαλλήλους µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου, µετά από µετάταξη από το Δηµόσιο ή Ν.Π.Δ.Δ. ή
µετακίνηση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 410/1988 (Α 191),

γ) µε µονίµους δηµοσίους υπαλλήλους ή υπαλλήλους µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, που υπηρετούν στο
Δηµόσιο ή τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, µετά από απόσπαση, µε
απόφαση του οικείου Υπουργού και του Υπουργού Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, χωρίς γνώµη Υπηρεσια-
κού Συµβουλίου ή άλλου οργάνου κατά παρέκκλιση των κείµενων
διατάξεων. Η διάρκεια της απόσπασης ορίζεται σε τρία έτη και
µπορεί να παρατείνεται ή ανανεώνεται για υπηρεσιακές ανάγκες.

7. Για τη στελέχωση της ΕΥΕΔΕΝ προβλέπονται:
α. Για τη Γενική Επιθεώρηση, επιπρόσθετα, πέντε θέσεις του

κλάδου ΠΕ Μηχανικών και τρεις θέσεις του κλάδου ΠΕ Διοικητι-
κού – Οικονοµικού.

β. Για την ΕΥΕΠΕN, επιπρόσθετα, πέντε θέσεις του κλάδου ΠΕ
Μηχανικών και τέσσερις θέσεις του κλάδου ΠΕ Διοικητικού – Οι-
κονοµικού, εκτός της θέσης του Βοηθού Γενικού Επιθεωρητή
Ενέργειας.

γ. Για την ΕΥΕΔ προβλέπονται, εκτός της θέσης του Βοηθού
Γενικού Επιθεωρητή Δόµησης και των δύο Τοµεαρχών των Το-
µέων αυτής, πενήντα θέσεις υπαλλήλων Τακτικού προσωπικού,
µε τις παρακάτω ειδικότητες:

- τριάντα δύο θέσεις του κλάδου ΠΕ Μηχανικών,
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- οκτώ θέσεις του κλάδου ΤΕ Μηχανικών, 
- τέσσερις θέσεις του κλάδου ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού, 
- δύο θέσεις του κλάδου ΠΕ Πληροφορικής,  
- τέσσερις θέσεις του κλάδου ΔΕ Διοικητικού - Οικονοµικού µε

γνώσεις Η/Υ.
8. Όσοι εκ των υπαλλήλων της ΕΥΕΔ είναι διπλωµατούχοι µη-

χανικοί ή πτυχιούχοι µηχανικοί τεχνολογικής εκπαίδευσης, ορί-
ζονται ως Επιθεωρητές Δόµησης αφού παρακολουθήσουν
σεµινάρια ανάλογα αυτών των Ελεγκτών Δόµησης προκειµένου
να µπορούν να διενεργούν ελέγχους σε κάθε δηµόσιο ή ιδιωτικό
κτίριο ή κτιριακό ή οικιστικό έργο, µε επιτόπια αυτοψία, καθώς
και µετρήσεις, και συλλογή κάθε χρήσιµου για τη διενέργεια του
ελέγχου στοιχείου. Αυτό ισχύει ανεξάρτητα από την τυχόν αρµο-
διότητα άλλης αρχής να προβαίνει σε ανάλογο έλεγχο. 

9. Ύστερα από κάθε έλεγχο συντάσσεται από τους Επιθεωρη-
τές Δόµησης που διενήργησαν τον έλεγχο, έκθεση ελέγχου. Αν
διαπιστωθούν παραβάσεις η σχετική έκθεση επιδίδεται µε συ-
στηµένη πρόσκληση στον ελεγχόµενο ελεγκτή δόµησης, ο
οποίος καλείται σε ακρόαση σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
άρθρο 6 του ν. 2690/1999. 

Ύστερα από την ακρόαση ή την άπρακτη πάροδο της προθε-
σµίας τέλεσής της, ο Επιθεωρητής Δόµησης συντάσσει αιτιολο-
γηµένη πράξη βεβαίωσης ή µη, της παράβασης, την οποία
υπογράφει ο Γενικός Επιθεωρητής της ΕΥΕΔΕΝ.

10. Αντίγραφο της πράξης βεβαίωσης παράβασης και ο πλή-
ρης φάκελος της υπόθεσης αποστέλλεται στο Εποπτικό Συµβού-
λιο, προκειµένου να ασκηθεί πειθαρχικός έλεγχος.

11. Με απόφαση του Ειδικού Γραµµατέα Επιθεώρησης Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, ύστερα από εισήγηση του Γενικού Επι-
θεωρητή της ΕΥΕΔΕΝ, καθορίζονται ζητήµατα που αφορούν
στην εύρυθµη λειτουργία της ΕΥΕΔΕΝ, στην κατανοµή αρµοδιο-
τήτων σε Τµήµατα ανά Τοµέα, καθώς και κάθε σχετικό θέµα. 

Άρθρο 17
Σύσταση Εποπτικού Συµβουλίου

1. Συνιστάται πενταµελές Εποπτικό Συµβούλιο, το οποίο συγ-
κροτείται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής και αποτελείται από:

α. Τον Ειδικό Γραµµατέα Επιθεώρησης Περιβάλλοντος και
Ενέργειας ως Πρόεδρο, µε αναπληρωτή του το Γενικό Επιθεω-
ρητή της ΕΥΕΔΕΝ.

β. Πάρεδρο του γραφείου του Νοµικού Συµβούλου στο Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, µε τον
αναπληρωτή του.

γ. Τον Βοηθό Επιθεωρητή Δόµησης της Ειδικής Υπηρεσίας
Επιθεωρητών Δόµησης της ΕΥΕΔΕΝ, µε τον αναπληρωτή του.

δ. Διευθυντή του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, µε τον αναπληρωτή του. 

ε. Εκπρόσωπο του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας, µε τον
αναπληρωτή του.

2. Καθήκοντα Γραµµατέα του Εποπτικού Συµβουλίου εκτελεί
υπάλληλος της ΕΥΕΔ που ορίζεται µε τον αναπληρωτή του µε
την ίδια απόφαση.

3. Η θητεία των µελών του Εποπτικού Συµβουλίου είναι τριε-
τής.

Άρθρο 18
Αρµοδιότητες Εποπτικού Συµβουλίου

1. Το Εποπτικό Συµβούλιο εξετάζει τις παραβάσεις που διαπι-
στώνονται στην πράξη βεβαίωσης παράβασης της ΕΥΕΔΕΝ και
εφόσον ο ελεγκτής δόµησης: 

α. αναγράφει ή υποβάλλει ανακριβή στοιχεία και δικαιολογη-
τικά, 

β. παραβιάζει το καθήκον εχεµύθειας και εµπιστευτικότητας,
ως προς τη χρήση των στοιχείων και των πληροφοριών που συγ-
κεντρώνει κατά την εκτέλεση του έργου του, 

γ. προβαίνει σε µη χρηστή χρήση της ιδιότητάς του,
δ. εκπληρώνει πληµµελώς τα καθήκοντα του, εισηγείται στον

Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής την

επιβολή διοικητικών κυρώσεων, λαµβάνοντας υπόψη τα στοιχεία
του σχετικού φακέλου που υποβάλλονται από την ΕΥΕΔΕΝ. Επίσης
ενηµερώνει το αρµόδιο πειθαρχικό όργανο και αν υπάρχουν ενδεί-
ξεις για τη τέλεση ποινικών αδικηµάτων, τον αρµόδιο Εισαγγελέα. 

2. Οι διοικητικές κυρώσεις επιβάλλονται µε αιτιολογηµένη από-
φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, λαµβάνοντας υπόψη ως κριτήρια ιδίως το είδος και τη
βαρύτητα της παράβασης, τις συνέπειες που προκύπτουν από
αυτή, την επιφάνεια του υπό ελέγχου κτιρίου, το βαθµό υπαιτιό-
τητας ως εξής:

α. καταβολή χρηµατικού προστίµου από 5.000 ευρώ µέχρι
50.000 ευρώ σε περίπτωση υπέρβασης δόµησης έως 500 τ.µ.,
καθώς και υπέρβασης καθύψος µέχρι 2 µέτρα ή παραβίασης των
πλάγιων αποστάσεων µέχρι 2 µέτρα και από 50.001 ευρώ µέχρι
500.000 ευρώ σε περίπτωση υπέρβασης δόµησης µεγαλύτερης
των 500 τ.µ., καθώς και υπέρβασης καθύψος µεγαλύτερης των
2 µέτρων ή παραβίασης των πλάγιων αποστάσεων µεγαλύτερης
των 2 µέτρων,

β. αποκλεισµός του Ελεγκτή Δόµησης από τη διενέργεια ελέγ-
χων για περίοδο από ένα έως και τρία έτη, 

γ. οριστική διαγραφή του Ελεγκτή Δόµησης από το Μητρώο,
ιδίως στην περίπτωση υποτροπής µετά από αποκλεισµό και

δ. απαγόρευση εκπόνησης και υπογραφής µελετών για την έκ-
δοση έγκρισης δόµησης και άδειας δόµησης και απαγόρευση
επίβλεψης οικοδοµικών εργασιών από 3 έως 12 µήνες.

3. Κάθε επιβληθείσα διοικητική κύρωση καταγράφεται στο Μη-
τρώο Ελεγκτών Δόµησης τα δε επιβαλλόµενα χρηµατικά πρό-
στιµα βεβαιώνονται, εισπράττονται υπέρ του Δηµοσίου,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κ.Ε.Δ.Ε..

4. Ο Ελεγκτής Δόµησης στον οποίο επιβλήθηκε αφαίρεση
άδειας οφείλει µέσα σε δέκα ηµέρες από την κοινοποίηση σε
αυτόν της σχετικής απόφασης να καταθέσει την άδειά του. 

Άρθρο 19
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουρ-
γού, καθορίζονται: 

α. οι κανόνες και οι αρχές που διέπουν την εκτέλεση του έργου
των ελεγκτών δόµησης και η κατανοµή στις αποκεντρωµένες δι-
οικήσεις και η εξειδίκευσή του στο πλαίσιο του άρθρου 18 παρ.
2 στοιχείο α, 

β. ο τρόπος υπολογισµού των αποζηµιώσεων των ελεγκτών
δόµησης σε συνάρτηση µε την επιφάνεια, το είδος και την κατη-
γορία της κατασκευής, ο χρόνος και η διαδικασία καταβολής
τους, η υποχρέωση καταβολής και το ύψος του παραβόλου για
την εξέταση της επώνυµης καταγγελίας, η απόδοση ποσοστού
από το ποσό του ενιαίου ειδικού προστίµου αυθαιρέτου για την
πληρωµή των αποζηµιώσεων των ελεγκτών δόµησης και κάθε
σχετικό θέµα,

γ. κάθε σχετικό θέµα που αφορά τις προϋποθέσεις απόκτησης
και διατήρησης της ιδιότητας του ελεγκτή δόµησης, την αντικα-
τάστασή τους, τον έλεγχο της τήρησης των καθηκόντων τους,
καθώς και την άσκηση του πειθαρχικού ελέγχου,

δ. κάθε θέµα σχετικό µε την κατάρτιση και διαχείριση του Μη-
τρώου Ελεγκτών Δόµησης, 

ε. ο καθορισµός του χρηµατικού ποσού του προστίµου του άρ-
θρου 18 και η εξειδίκευσή του στο πλαίσιο του άρθρου 18 παρ.
2 στοιχείο α, 

στ. τα θέµατα της λειτουργίας του Εποπτικού Συµβουλίου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ
ΣΥΜΒΟΥΛΙΑ ΑΡΧΙΤΕΚΤΟΝΙΚΗΣ ΚΑΙ ΣΥΜΒΟΥΛΙΑ

ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΜΦΙΣΒΗΤΗΣΕΩΝ

Άρθρο 20
Συµβούλια Αρχιτεκτονικής (ΣΑ)

Συγκρότηση

Με απόφαση του αρµόδιου Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµέ-
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νης Διοίκησης συγκροτούνται «Συµβούλια Αρχιτεκτονικής» (ΣΑ)
σε κάθε περιφερειακή ενότητα. 

Στις νησιωτικές περιοχές µπορούν να συγκροτούνται «Συµβού-
λια Αρχιτεκτονικής» (ΣΑ) µε αρµοδιότητα σε περισσότερες περι-
φερειακές ενότητες.

Άρθρο 21
Αρµοδιότητες

1. Τα Συµβούλια Αρχιτεκτονικής είναι αρµόδια για την γνωµο-
δότηση επί των αρχιτεκτονικών µελετών, στις παρακάτω περι-
πτώσεις:

α. Για κάθε οικοδοµική εργασία σε κτίρια ή γήπεδα, που βρί-
σκονται σε παραδοσιακά τµήµατα πόλεων, σε παραδοσιακούς
οικισµούς, σε ιστορικούς τόπους, σε περιοχές ιδιαίτερου φυσι-
κού κάλλους, σε αρχαιολογικούς χώρους, καθώς και σε ιερούς
ναούς, ιερές µονές, παρεκκλήσια και ειδικά κτίρια. 

β. Για κάθε οικοδοµική εργασία σε κτίρια ή χώρους, που έχουν
κηρυχθεί διατηρητέοι ή κατά την κρίση της Υπηρεσίας Δόµησης,
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής ή του Γενικού Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης ή άλλης αρµόδιας υπηρεσίας µπορούν να
χαρακτηρισθούν διατηρητέοι, καθώς και σε κτίρια ή γήπεδα που
είναι σε επαφή µε κτίριο ή χώρο που έχει κηρυχτεί διατηρητέο.

γ. Για κάθε οικοδοµική εργασία, που παραπέµπεται από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ή
τις υπηρεσίες της Αποκεντρωµένης Διοίκησης. 

δ. Για κατασκευαστικά έργα διαµορφώσεων κοινόχρηστων ή
αδόµητων χώρων, εκτός από τις περιπτώσεις που διενεργήθηκε
αρχιτεκτονικός διαγωνισµός.

ε. Για αρχιτεκτονικές µελέτες που διαφοροποιούνται από τα
µορφολογικά στοιχεία και την τυπολογία που επιβάλλεται µε ει-
δικές διατάξεις που έχουν θεσπιστεί ανά περιοχή. 

στ. Για όλες τις περιπτώσεις αδειών κατεδάφισης κτιρίων που
ανεγέρθηκαν προ του έτους 1955.

2. Σε περίπτωση σύνταξης έκθεσης επικινδύνως ετοιµόρρο-
πων κατασκευών σε κτίρια ή γήπεδα, που βρίσκονται σε ιστορικά
κέντρα πόλεων, σε παραδοσιακούς οικισµούς, σε ιστορικούς τό-
πους, σε περιοχές ιδιαίτερου φυσικού κάλλους, καθώς και σε κτί-
ρια ή χώρους, που έχουν κηρυχθεί διατηρητέοι ή µπορεί να
χαρακτηριστούν διατηρητέοι το Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής γνω-
µοδοτεί και διατυπώνει προτάσεις µέσα σε 15 ηµέρες, από την
υποβολή της, για τη δυνατότητα και τους τρόπους διατήρησής
τους.

Άρθρο 22
Σύνθεση

1. Τα «Συµβούλια Αρχιτεκτονικής» είναι τετραµελή, και αποτε-
λούνται από:

α. Έναν αρχιτέκτονα, υπάλληλο της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης, ως Πρόεδρο του ΣΑ, µε τον αναπληρωτή του. Στις περιπτώ-
σεις που υπάρχει αδυναµία πλήρωσης της παραπάνω θέσης,
µπορεί να ορισθεί Πρόεδρος του ΣΑ αρχιτέκτονας υπάλληλος
της Περιφέρειας ή άλλου κρατικού φορέα. 

β. Έναν αρχιτέκτονα µέλος ΔΕΠ ή υπάλληλο των Υπουργείων
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής ή Πολιτισµού
και Τουρισµού µε αρµοδιότητα νεωτέρων µνηµείων ή της Γενικής
Γραµµατείας Αιγαίου ή της Περιφέρειας, µε τον αναπληρωτή
του.

γ. Δύο αρχιτέκτονες ιδιώτες µελετητές που πληρούν τα κριτή-
ρια που περιγράφονται παρακάτω, µε τους αναπληρωτές τους.

2. Τα µέλη της περίπτωσης γ της παραγράφου 1 επιλέγονται
µε κλήρωση από µητρώα που τηρούνται σε κάθε περιφερειακή
ενότητα, µε µέριµνα του Γενικού Γραµµατέα Χωροταξίας και
Αστικού Περιβάλλοντος και του Γενικού Γραµµατέα της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης και συντάσσονται µε τη γνώµη του
ΤΕΕ και του Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Διπλωµατούχων Ανωτάτων
Σχολών – Πανελλήνια Ένωση Αρχιτεκτόνων (ΣΑΔΑΣ ΠΕΑ).

3. Γραµµατέας του Συµβουλίου και αναπληρωτής ορίζεται
υπάλληλος της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, ή, αν δεν

υπάρχει, υπάλληλος της Περιφέρειας.

Άρθρο 23
Προσόντα

Στα µητρώα που δηµιουργούνται µε απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, που τηρούν-
ται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, εγγράφονται όσοι αρχιτέκτονες πληρούν δύο από τις
παρακάτω προϋποθέσεις:

α. Εξαετή αρχιτεκτονική εµπειρία.
β. Διάκριση σε αρχιτεκτονικούς διαγωνισµούς. 
γ. Δηµοσιεύσεις επί αρχιτεκτονικών θεµάτων.
δ. Μεταπτυχιακό ή διδακτορικό σε αρχιτεκτονικές σχολές. 

Άρθρο 24
Θητεία

1. Η θητεία των µελών των ΣΑ είναι διετής. Μετά τη λήξη της
θητείας δεν επιτρέπεται ο ορισµός των ίδιων προσώπων ως
µελών του ΣΑ, εκτός αν παρεµβληθεί διάστηµα µεγαλύτερο των
τεσσάρων ετών.

2. Σε περίπτωση που µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της
οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης διαπιστώνεται ότι δεν υπάρ-
χει επαρκής αριθµός υποψήφιων µελών µε τα προβλεπόµενα
προσόντα, µπορεί να ανανεώνεται η θητεία δύο µελών.

Άρθρο 25
Λειτουργία

1. Ο Πρόεδρος ορίζει τακτές ηµεροµηνίες συνεδριάσεων των
Συµβουλίων. Σε περίπτωση έκτακτης συνεδρίασης ειδοποιούνται
τα µέλη του Συµβουλίου από τον Πρόεδρο ή τον γραµµατέα,
τρεις τουλάχιστον ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση. Το συµβού-
λιο συνεδριάζει τουλάχιστον κάθε δεκαπέντε ηµέρες. Το Συµβού-
λιο εκδίδει την απόφασή του µέσα σε τριάντα ηµέρες από την
ηµεροµηνία υποβολής του φακέλου της µελέτης.

2. Οι ενδιαφερόµενοι έχουν το δικαίωµα να παρίστανται στη
συνεδρίαση των Συµβουλίων για να εκθέσουν τις απόψεις τους,
όχι όµως κατά τη λήψη της απόφασης. Η αρνητική γνωµοδότηση
πρέπει να αιτιολογείται. Η αιτιολογία καταχωρείται µε λεπτοµέ-
ρειες στο σχετικό πρακτικό συνεδρίασης. 

3. Στην περίπτωση ε της παραγράφου 1 του άρθρου 21 για τη
λήψη θετικής γνώµης απαιτείται πλειοψηφία τριών τετάρτων.

4. Κατά των αποφάσεων του Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής που
αφορούν στις περιπτώσεις της περίπτωσης ε της παραγράφου
1 του άρθρου 21, ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ασκήσει ένσταση
µέσα σε προθεσµία τριάντα ηµερών από τη γνώση της. Η έν-
σταση ασκείται ενώπιον του Συµβουλίου το οποίο διαβιβάζει το
σχετικό φάκελο στο Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής. 

Άρθρο 26
Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής (ΚΕΣΑ)

Συγκρότηση

Συγκροτείται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής (ΚΕΣΑ)
µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής.

Άρθρο 27
Αρµοδιότητες

Το Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής έχει τις εξής αρµοδιό-
τητες: 

α. εισηγείται και γνωµοδοτεί στον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής για θέµατα που έχουν σχέση
µε τον αρχιτεκτονικό σχεδιασµό αυτεπαγγέλτως ή ύστερα από
σχετικό ερώτηµα του Υπουργού,

β. γνωµοδοτεί σε ειδικές περιπτώσεις και ύστερα από εµπερι-
στατωµένη αιτιολογία επί των αρχιτεκτονικών µελετών της περί-
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πτωσης ε του άρθρου 21, που διαβιβάζονται σε αυτό από τα Συµ-
βούλια Αρχιτεκτονικής,

γ. αποφασίζει επί των ενστάσεων που υποβάλλονται κατά των
αποφάσεων των Συµβουλίων Αρχιτεκτονικής στην περίπτωση ε
του άρθρου 21. 

Άρθρο 28
Σύνθεση

Το Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής είναι εννεαµελές και
αποτελείται από:

α. τον Γενικό Γραµµατέα Χωροταξίας και Αστικού Περιβάλλον-
τος του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, ως Πρόεδρο,

β. τον Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ο οποίος αναπληρώ-
νεται από άλλο Νοµικό Σύµβουλο ή Πάρεδρο του γραφείου του
Νοµικού Συµβούλου στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής,

γ. δύο αρχιτέκτονες Διευθυντές του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, µε τους αναπληρωτές
τους,

δ. έναν αρχιτέκτονα του υπουργείου Πολιτισµού και Τουρι-
σµού, µε τον αναπληρωτή του,

ε. έναν αρχιτέκτονα µέλος ΔΕΠ Αρχιτεκτονικής Σχολής, µε τον
αναπληρωτή του, 

στ. δύο αρχιτέκτονες, εκπρόσωπους του ΤΕΕ και ΣΑΔΑΣ-ΠΕΑ
αντίστοιχα, µε τους αναπληρωτές τους. Οι εκπρόσωποι του ΤΕΕ
και του ΣΑΔΑΣ-ΠΕΑ επιλέγονται από καταλόγους που υποβάλ-
λουν και πρέπει να έχουν τα προσόντα του άρθρου 24 και ειδί-
κευση ή εµπειρία σε θέµατα βιοκλιµατικής αρχιτεκτονικής ή
αρχιτεκτονικής κληρονοµιάς,

ζ. έναν αρχιτέκτονα µε ειδίκευση ή εµπειρία στο σχεδιασµό το-
πίου.

Με την απόφαση συγκρότησης του Κεντρικού Συµβουλίου Αρ-
χιτεκτονικής ορίζεται και ο αναπληρωτής του Γενικού Γραµµατέα
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής ως Προέδρου του Συµβουλίου.

Γραµµατέας του Συµβουλίου και αναπληρωτής ορίζεται µε την
παραπάνω απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής υπάλληλος του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Άρθρο 29
Λειτουργία

1. Ο Πρόεδρος ορίζει τακτές ηµεροµηνίες συνεδριάσεων του
Συµβουλίου. Σε περίπτωση έκτακτης συνεδρίασης ειδοποιούνται
τα µέλη του Συµβουλίου από τον Πρόεδρο ή τον γραµµατέα,
τρεις τουλάχιστον ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση. Το Συµβού-
λιο εκδίδει την γνωµοδότησή του µέσα σε δεκαπέντε ηµέρες από
την ηµεροµηνία διαβίβασης του φακέλου της µελέτης από το
Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής. 

2. Οι ενδιαφερόµενοι έχουν το δικαίωµα να παρίστανται στη
συνεδρίαση του Συµβουλίου για να εκθέσουν τις απόψεις τους,
όχι όµως κατά τη λήψη της απόφασης. Η αρνητική γνωµοδότηση
πρέπει να αιτιολογείται µε σαφήνεια. Η αιτιολογία καταχωρείται
µε λεπτοµέρειες στο σχετικό πρακτικό συνεδρίασης. 

Άρθρο 30
Συµβούλια Πολεοδοµικών Θεµάτων και 

Αµφισβητήσεων (ΣΥΠΟΘΑ)
Συγκρότηση

Με απόφαση του αρµόδιου Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµέ-
νης Διοίκησης συγκροτούνται «Συµβούλια Πολεοδοµικών Θεµά-
των και Αµφισβητήσεων» (ΣΥΠΟΘΑ) στην έδρα κάθε
περιφερειακής ενότητας.

Στις νησιωτικές περιοχές µπορούν να συγκροτούνται «Συµβού-
λια Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων» µε αρµοδιό-
τητα σε περισσότερες περιφερειακές ενότητες.

Άρθρο 31
Αρµοδιότητες

Τα Συµβούλια Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων
(ΣΥΠΟΘΑ) έχουν τις εξής αρµοδιότητες: 

α. Εξετάζουν τις προσφυγές κατά των πορισµάτων των ελεγ-
κτών δόµησης.

β. Εξετάζουν τις προσφυγές κατά των πράξεων ή παραλεί-
ψεων των οργάνων των Υ.ΔΟΜ., που εκδίδονται κατ’ εφαρµογή
του παρόντος και της νοµοθεσίας περί αυθαιρέτων.

γ. Ασκούν τις αρµοδιότητες των Συµβουλίων Χωροταξίας, Οικι-
σµού και Περιβάλλοντος του άρθρου 4 της υπ’ αριθµ.
75724/1151/1983 κοινής απόφασης των Υπουργών Προεδρίας της
Κυβέρνησης και Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος (Β 767). 

Θέµατα µείζονος σηµασίας µπορεί να παραπέµπονται στο Κεν-
τρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων
του άρθρου 36.

Άρθρο 32
Σύνθεση 

Το Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων
(ΣΥΠΟΘΑ) είναι πενταµελές και αποτελείται από: 

α. Πρόεδρο, τον πάρεδρο του γραφείου του ΝΣΚ στην έδρα
της περιφερειακής ενότητας του Συµβουλίου, µε τον αναπλη-
ρωτή του και, αν δεν υπάρχει πάρεδρος, από δικαστικό αντιπρό-
σωπο. Αν δεν υπάρχει γραφείο του ΝΣΚ στην έδρα του
Συµβουλίου τα παραπάνω µέλη ορίζονται από το γραφείο του
ΝΣΚ της πλησιέστερης περιφερειακής ενότητας ως Πρόεδρο, µε
τον αναπληρωτή του. 

β. Αντιπρόεδρο, µηχανικό προϊστάµενο της αρµόδιας Διεύθυν-
σης για θέµατα πολεοδοµίας και χωροταξίας της οικείας απο-
κεντρωµένης Διοίκησης ή αν δεν υπάρχει, της οικείας
Διεύθυνσης της Περιφέρειας ή, αν δεν υπάρχει, προϊστάµενο
τµήµατος της Περιφέρειας, µε τον αναπληρωτή του. 

γ. Μηχανικό, υπάλληλο µε βαθµό Α, της αρµόδιας Διεύθυνσης
για θέµατα πολεοδοµίας και χωροταξίας της οικείας αποκεντρω-
µένης Διοίκησης ή, αν δεν υπάρχει, υπάλληλο της οικείας Διεύ-
θυνσης της Περιφέρειας ή, αν δεν υπάρχει, υπάλληλο τµήµατος
της Περιφέρειας, µε τον αναπληρωτή του. 

δ. Μηχανικό, εκπρόσωπο του ΤΕΕ, µε εµπειρία σε θέµατα χω-
ροταξίας και πολεοδοµίας, µε τον αναπληρωτή του. Οι εκπρό-
σωποι του ΤΕΕ επιλέγονται από καταλόγους που υποβάλλει το
ΤΕΕ µετά από ηλεκτρονική κλήρωση.

ε. Μηχανικό, εκπρόσωπο της Περιφερειακής Ένωσης Δήµων,
µε εµπειρία σε θέµατα χωροταξίας και πολεοδοµίας, µε τον ανα-
πληρωτή του. 

Γραµµατέας του Συµβουλίου και αναπληρωτής ορίζεται υπάλ-
ληλος της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης ή, αν δεν υπάρχει,
υπάλληλος της Περιφέρειας.

Άρθρο 33
Άσκηση προσφυγών

1. Κατά των πορισµάτων των ελεγκτών δόµησης και των πρά-
ξεων ή παραλείψεων των οργάνων των Υ.ΔΟΜ., που εκδίδονται
κατ’ εφαρµογή του παρόντος και της νοµοθεσίας περί αυθαιρέ-
των, επιτρέπεται η άσκηση προσφυγής για λόγους νοµιµότητας
στο αρµόδιο Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητή-
σεων της περιφερειακής ενότητας. 

2. Η προσφυγή ασκείται µέσα σε τριάντα ηµέρες µε κατάθεση
στο πρωτόκολλο της Υπηρεσίας Δόµησης που κοινοποίησε την
πράξη. Για το παραδεκτό της προσφυγής απαιτείται η καταβολή
παράβολου ύψους πενήντα (50) ευρώ. Αν η προσφυγή γίνει
δεκτή, το παράβολο επιστρέφεται. Τα ποσά των παραβόλων απο-
τελούν έσοδο του Κρατικού Προϋπολογισµού. 

Άρθρο 34
Διαδικασία εξέτασης προσφυγών 

Επιβολή προστίµων

1. Η αρµόδια Υπηρεσία Δόµησης διαβιβάζει στο αρµόδιο για
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την έκδοση απόφασης Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και
Αµφισβητήσεων, το φάκελο της υπόθεσης. Κατά τη συνεδρίαση
του Συµβουλίου καλείται να παραστεί ο προσφεύγων µε την πρό-
σκληση, που του επιδίδεται τουλάχιστον δέκα ηµέρες πριν από
τη συνεδρίαση. 

Η απόφαση λαµβάνεται αφού αποχωρήσει ο προσφεύγων. Η
απόφαση επί της προσφυγής εκδίδεται µέσα σε προθεσµία ενός
µηνός από την άσκησή της.

2. Τα πρόστιµα, τα οποία επιβάλλονται σε περίπτωση αυθαί-
ρετων κατασκευών και για τα οποία είτε δεν έχει ασκηθεί διοικη-
τική προσφυγή είτε έχει ασκηθεί και έχει απορριφθεί,
αποστέλλονται µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε ηµερών από τους
αρµόδιους υπαλλήλους της Υ.ΔΟΜ. στην αρµόδια ΔΟΥ για βε-
βαίωση και είσπραξη. 

Αντίγραφο των παραπάνω πράξεων αποστέλλεται από τους
αρµόδιους υπαλλήλους της Υ.ΔΟΜ., που τις εξέδωσε, στον Πρό-
εδρο του αρµόδιου Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµ-
φισβητήσεων. 

Υπάλληλος που παραβιάζει τις υποχρεώσεις των παραπάνω
διατάξεων τιµωρείται µε παρακράτηση αποδοχών δεκαπέντε
ηµερών µέχρι τριών µηνών. Η πειθαρχική δίωξη ασκείται µέσα
σε προθεσµία δεκαπέντε ηµερών. Με την ίδια ποινή τιµωρείται ο
πειθαρχικός προϊστάµενος που παραλείπει να ασκήσει την πει-
θαρχική δίωξη κατά του ευθυνόµενου υπαλλήλου κατά τα προ-
ηγούµενα εδάφια.

Άρθρο 35
Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων 

και Αµφισβητήσεων (ΚΕΣΥΠΟΘΑ)
Συγκρότηση

Συγκροτείται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής «Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµά-
των και Αµφισβητήσεων (ΚΕΣΥΠΟΘΑ)», µε απόφαση του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Άρθρο 36
Αρµοδιότητες

Το Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβη-
τήσεων ασκεί τις αρµοδιότητες του Κεντρικού Συµβουλίου Χω-
ροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος, του άρθρου 2 της υπ’
αριθµ. 75724/1151/1983 κοινής απόφασης των Υπουργών Προ-
εδρίας της Κυβέρνησης και Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλ-
λοντος (Β 767).

Άρθρο 37
Σύνθεση

Το Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβη-
τήσεων είναι επταµελές, και αποτελείται από:

α. τον Γενικό Γραµµατέα Χωροταξίας και Αστικού Περιβάλλον-
τος του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, ως Πρόεδρο,

β. τον Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, ο οποίος αναπληρώ-
νεται από άλλον Νοµικό Σύµβουλο ή Πάρεδρο του γραφείου του
Νοµικού Συµβούλου στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής,

γ. τον Γενικό Διευθυντή Πολεοδοµίας του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, µε τον αναπλη-
ρωτή του,

δ. δύο Διευθυντές του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, µε τους αναπληρωτές τους,

ε. έναν µηχανικό, εκπρόσωπο του ΤΕΕ, µε εµπειρία σε θέµατα
χωροταξίας και πολεοδοµίας, µε τον αναπληρωτή του,

στ. έναν µηχανικό, εκπρόσωπο της Ένωσης Περιφερειών Ελ-
λάδας, µε εµπειρία σε θέµατα χωροταξίας και πολεοδοµίας, µε
τον αναπληρωτή του.

Με την απόφαση συγκρότησης του Κεντρικού Συµβουλίου Πο-
λεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων ορίζεται και ο αναπλη-

ρωτής του Γενικού Γραµµατέα Χωροταξίας και Αστικού Περιβάλ-
λοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής ως Προέδρου του Συµβουλίου.

Γραµµατέας του Συµβουλίου και αναπληρωτής ορίζεται µε την
παραπάνω απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής υπάλληλος του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

Άρθρο 38
Αναδιάρθρωση Υπηρεσιών του Υπουργείου 

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 
(ΥΠΕΚΑ)

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 1 του π.δ. 51/1988 (Α 19) καταργεί-
ται η περίπτωση ε.

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 1 του π.δ. 51/1988 µετά την περί-
πτωση ιγ προστίθεται περίπτωση ιδ ως ακολούθως: 

«ιδ. Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής».
3. Στο Κεφάλαιο Β του άρθρου 1 του π.δ. 51/1988 καταργείται

η περίπτωση ε.
4. Στο Κεφάλαιο Β του άρθρου 1 του π.δ. 51/1988 µετά την πε-

ρίπτωση η προστίθεται περίπτωση θ ως εξής: 
«θ. Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής».
5. Στην παρ. 1 του άρθρου 5 του π.δ. 51/1988 καταργείται η

περίπτωση γ.
6. Στην παρ. 1 του άρθρου 5 του π.δ. 51/1988 µετά την περί-

πτωση ε προστίθενται περιπτώσεις στ και ζ ως εξής: 
«στ. Τµήµα Οργανωµένης Οικιστικής Ανάπτυξης και Στεγαστι-

κής Πολιτικής.
ζ. Γραφείο Άρσεων Απαλλοτρίωσης».
7. Στην παρ. 2 του άρθρου 5 του π.δ. 51/1988 καταργείται η

περίπτωση γ.
8. Στην παρ. 2 του άρθρου 5 του π.δ. 51/1988 µετά την περί-

πτωση ε προστίθενται περιπτώσεις στ και ζ ως εξής: 
«στ. Τµήµα Οργανωµένης Οικιστικής Ανάπτυξης και Στεγαστι-

κής Πολιτικής, µε τις εξής αρµοδιότητες:
αα) Η χάραξη της στεγαστικής πολιτικής στο πλαίσιο των κα-

τευθύνσεων της αναπτυξιακής και οικονοµικής πολιτικής της
χώρας σε συνεργασία και µε άλλους συναρµόδιους φορείς και
η εισήγηση θεσµικών και άλλων µέτρων (κίνητρα) για την εφαρ-
µογή της πολιτικής γης και στέγασης.

ββ) Η παρακολούθηση και ο συντονισµός της έρευνας στους
παραπάνω τοµείς και η εισήγηση για την ανάθεση µελετών εκ-
πόνησης των ερευνών αυτών.

γγ) Η παρακολούθηση στεγαστικών προγραµµάτων δηµοσίων
φορέων και προγραµµάτων οργανωµένης οικιστικής ανάπτυξης
Οικοδοµικών Συνεταιρισµών και Ιδιωτών και η µέριµνα για την έγ-
κριση των σχετικών πολεοδοµικών µελετών και έργων.

δδ) Η έγκριση και εποπτεία εφαρµογής κοινωνικού προγράµ-
µατος κατασκευής κτιρίων.

εε) Η τήρηση αρχείου µελετών.
ζ) Γραφείο Άρσεων Απαλλοτρίωσης, µε τις εξής αρµοδιότητες:

Η µέριµνα για τον έλεγχο, την παροχή κατευθύνσεων σύνταξης
και την έγκριση πολεοδοµικών ρυθµίσεων και τροποποιήσεων εγ-
κεκριµένων ρυµοτοµικών σχεδίων κατόπιν άρσεων απαλλοτρίω-
σης ή δέσµευσης.»

9. α) Το άρθρο 6 του π.δ. 51/1988 καταργείται.
β) Οι θέσεις, το προσωπικό και οι αρµοδιότητες των Τµηµάτων

Στεγαστικής Πολιτικής και Οργανωµένης Οικιστικής Ανάπτυξης
και Στεγαστικών Προγραµµάτων της Διεύθυνσης Οικιστικής Πο-
λιτικής και Κατοικίας, πλην αυτών για τη διοργάνωση αρχιτεκτο-
νικών διαγωνισµών, µεταφέρονται στη Διεύθυνση Πολεοδοµικού
Σχεδιασµού και ασκούνται από το νέο Τµήµα Οργανωµένης Οι-
κιστικής Ανάπτυξης και Στεγαστικής Πολιτικής.

γ) Οι θέσεις, το προσωπικό και οι αρµοδιότητες του Τµήµατος
Κτιριολογίας και Προτύπων Κατοικίας µεταφέρονται στη Διεύ-
θυνση Αρχιτεκτονικής και ασκούνται από το νέο Τµήµα Σύγχρο-
νης Αρχιτεκτονικής.

δ) Οι θέσεις, το προσωπικό και οι αρµοδιότητες του Τµήµατος
Οικοδοµικών Συνεταιρισµών µεταφέρονται στο Τµήµα Μικρών
Οικισµών και Παραθεριστικής Κατοικίας της Διεύθυνσης Πολεο-
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δοµικού Σχεδιασµού.
10. Οι θέσεις και το προσωπικό του τµήµατος Παραδοσιακών

Οικισµών της Διεύθυνσης Πολεοδοµικού Σχεδιασµού, µεταφέ-
ρονται στο τµήµα Παραδοσιακών Οικισµών της Διεύθυνσης Αρ-
χιτεκτονικής.

11. Στην παρ. 1 του άρθρου 8 του π.δ. 51/1988 καταργείται η
περίπτωση ε.

12. Στην παρ. 2 του άρθρου 8 του π.δ. 51/1988 καταργείται η
περίπτωση ε.

13. Το Γραφείο «Ιστορικού Κέντρου της πόλεως των Αθηνών»
του Τµήµατος Παραδοσιακών Οικισµών της Διεύθυνσης Πολεο-
δοµικού Σχεδιασµού που συστάθηκε µε την υπ' αριθµ.
85782/5435/1996 απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χω-
ροταξίας και Δηµοσίων Έργων        (Β 693) καταργείται. Οι θέσεις
και το προσωπικό του καταργούµενου γραφείου µεταφέρονται
στη Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής και κατανέµονται µεταξύ των τµη-
µάτων µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής.

14. Οι θέσεις και το προσωπικό του Τµήµατος Παραδοσιακών
Οικισµών της Διεύθυνσης Πολεοδοµικού Σχεδιασµού και του
Τµήµατος Μεταφοράς Συντελεστή Δόµησης της Διεύθυνσης Οι-
κοδοµικών και Κτιριοδοµικών Κανονισµών µεταφέρονται στα αν-
τίστοιχα τµήµατα της Διεύθυνσης Αρχιτεκτονικής.

15. Μετά το άρθρο 9 του π.δ. 51/1988 προστίθεται άρθρο 9Α
ως εξής:

«Άρθρο 9Α
Διάρθρωση της Διεύθυνσης Αρχιτεκτονικής

1. Τη Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής απαρτίζουν τα παρακάτω τµή-
µατα: 

α) Τµήµα Ιστορικών Κέντρων (Παραδοσιακών Τµηµάτων Πό-
λεων).

β) Τµήµα Παραδοσιακών Οικισµών.
γ) Τµήµα Διατηρητέων Κτιρίων.
δ) Τµήµα Σύγχρονης Αρχιτεκτονικής.
ε) Τµήµα Μεταφοράς Συντελεστή Δόµησης (Μ.Σ.Δ.).
2. Η αρµοδιότητα της Διεύθυνσης Αρχιτεκτονικής ανάγεται

στα παρακάτω θέµατα που κατανέµονται µεταξύ των τµηµάτων
ως εξής:

α) Τµήµα Ιστορικών Κέντρων (Παραδοσιακών Τµηµάτων Πό-
λεων), µε τις εξής αρµοδιότητες:

αα) Η µελέτη και η µέριµνα για τον χαρακτηρισµό τµηµάτων
πόλεων (Ιστορικών Κέντρων) ως παραδοσιακών και ο καθορι-
σµός ζωνών προστασίας αυτών.

ββ) Η σύνταξη και έγκριση προτύπων, προδιαγραφών, κανονι-
σµών και ειδικών µελετών και προγραµµάτων, τα οποία αναφέ-
ρονται στην πολεοδοµική συγκρότηση, το σχέδιο πόλεως, τους
όρους δόµησης, τις χρήσεις γης και τη µορφολογική κατάσταση
των Ιστορικών Κέντρων και των ζωνών προστασίας αυτών.

β) Τµήµα Παραδοσιακών Οικισµών, µε τις εξής αρµοδιότητες:
αα) Η µελέτη και η µέριµνα για τον χαρακτηρισµό οικισµών ή

τµηµάτων τους ως παραδοσιακών και ο καθορισµός ζωνών προ-
στασίας αυτών.

ββ) Η σύνταξη και έγκριση προτύπων, προδιαγραφών, κανονι-
σµών και ειδικών µελετών και προγραµµάτων, τα οποία αναφέ-
ρονται στην πολεοδοµική συγκρότηση, το σχέδιο πόλεως, τους
όρους δόµησης, τις χρήσεις γης, την µορφολογική κατάσταση,
την ανάδειξη, την αναστήλωση και την ανάπλαση των παραδο-
σιακών οικισµών, των ζωνών προστασίας αυτών ως και των αρ-
χαιολογικών χώρων και ιστορικών τόπων του ν. 3028/2002 (Α
153).

γγ) Η παροχή κατευθύνσεων σε φορείς των ΟΤΑ και άλλων αρ-
µόδιων φορέων σε θέµατα παραδοσιακών οικισµών.

δδ) Η εισήγηση προγραµµάτων για την εφαρµογή της πολιτι-
κής στον τοµέα αυτόν.

γ) Τµήµα Διατηρητέων Κτιρίων, µε τις εξής αρµοδιότητες:
αα) Η µελέτη και η µέριµνα για τον χαρακτηρισµό αρχιτεκτο-

νικών συνόλων, κτιρίων ή τµηµάτων τους και λοιπών στοιχείων
του ανθρωπογενούς περιβάλλοντος ως διατηρητέων, ως και ο
καθορισµός ζωνών προστασίας αυτών.

ββ) Η σύνταξη και έγκριση προτύπων, προδιαγραφών, κανονι-
σµών και ειδικών µελετών και προγραµµάτων, τα οποία αναφέ-
ρονται σε ειδικούς όρους δόµησης, τις χρήσεις, την
µορφολογική κατάσταση και την ανάδειξη διατηρητέων κτιρίων
και λοιπών στοιχείων του ανθρωπογενούς περιβάλλοντος.

γγ) Ο έλεγχος αιτηµάτων κατεδάφισης αξιόλογων κτιρίων.
δδ) Η τήρηση αρχείου των Διατηρητέων Κτιρίων, των Παρα-

δοσιακών Συνόλων και των µελετών της Διεύθυνσης.
εε) Η παροχή κατευθύνσεων σε φορείς των ΟΤΑ και άλλων αρ-

µόδιων φορέων σε θέµατα Αρχιτεκτονικής.
δ) Τµήµα Σύγχρονης Αρχιτεκτονικής, µε τις εξής αρµοδιότη-

τες:
αα) Η σύνταξη και έγκριση προτύπων, προδιαγραφών, κανο-

νισµών και ειδικών µελετών και προγραµµάτων, τα οποία αναφέ-
ρονται στη σύγχρονη κτιριακή αρχιτεκτονική δηµιουργία και τον
αστικό εξοπλισµό του δηµοσίου ελευθέρου χώρου, µε ενσωµά-
τωση νέων τεχνολογιών και υλικών δόµησης φιλικών προς το πε-
ριβάλλον.

ββ) Η µέριµνα για την παρακολούθηση των διεθνών εξελίξεων
στους τοµείς της σύγχρονης αρχιτεκτονικής, της δηµιουργικής
ενσωµάτωσης παραδοσιακών προτύπων, νέων τεχνολογιών και
υλικών δόµησης σε αυτήν και την εν γένει προαγωγή της αρχι-
τεκτονικής µε τη διοργάνωση αρχιτεκτονικών διαγωνισµών, εκ-
θέσεων και άλλων δραστηριοτήτων.

γγ) Η µέριµνα για τις διεθνείς σχέσεις, τις δραστηριότητες και
τις υποχρεώσεις του Υπουργείου όσον αφορά στο αντικείµενο
και τις αρµοδιότητες της Διεύθυνσης.

ε) Τµήµα Μεταφοράς Συντελεστή Δόµησης (Μ.Σ.Δ.), µε αρµο-
διότητα όλα τα θέµατα που αφορούν στη διαδικασία ελέγχου,
έγκρισης και τεκµηρίωσης αιτηµάτων µεταφοράς συντελεστή
δόµησης και παροχής σχετικών οδηγιών.»

16. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 4 προστίθεται περίπτωση
ζ ως εξής: 

«ζ. Τµήµα Ρυθµιστικών Σχεδίων Πόλεως και Οικιστικής Δοµής».
17. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 4 προστίθεται περίπτωση

ζ ως εξής: 
«ζ. Τµήµα Ρυθµιστικών Σχεδίων Πόλεως και Οικιστικής Δοµής,

στο οποίο υπάγονται:
α) Η προώθηση προς έγκριση των Ρυθµιστικών Σχεδίων και

Προγραµµάτων Προστασίας Περιβάλλοντος των αστικών συγ-
κροτηµάτων της χώρας, η εποπτεία και ο συντονισµός µε τους
Οργανισµούς εφαρµογής των σχεδίων αυτών και η παρακολού-
θηση των προγραµµάτων τους.

β) Η εναρµόνιση µε την Ευρωπαϊκή Πολιτική για τον αστικό
χώρο, η παρακολούθηση της αστικής ανάπτυξης µε έλεγχο των
αστικών παρεµβάσεων και των προγραµµάτων αστικής αναγέν-
νησης σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις των Ρυθµιστικών Σχεδίων
και της Ευρωπαϊκής Πολιτικής και η διαµόρφωση δεικτών παρα-
κολούθησης αστικών περιβαλλοντικών παρεµβάσεων µεσαίων
αστικών κέντρων.

γ) Η σύνταξη ετήσιας έκθεσης προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η οποία συνοδεύεται από
τις αντίστοιχες εκθέσεις των Οργανισµών Ρυθµιστικών Σχεδίων
και περιλαµβάνει αξιολόγηση της πορείας δράσης των Οργανι-
σµών και της αστικής ανάπτυξης και τυχόν προτάσεις για νέο
πλαίσιο αστικών παρεµβάσεων στα οικιστικά συγκροτήµατα των
Ρυθµιστικών Σχεδίων.

δ) Η αξιολόγηση, ο έλεγχος και η προώθηση για έγκριση τυχόν
τροποποιήσεων και εξειδικεύσεων των αρχικών προεδρικών δια-
ταγµάτων των Ρυθµιστικών Σχεδίων. 

ε) Ο σχεδιασµός των Γ.Π.Σ. και ΣΧΟΟΑΠ των Δήµων (πρότυπα,
προδιαγραφές, οδηγίες, συντονισµός κ.λπ.).

στ) Η µέριµνα για την παρακολούθηση της εκπόνησης, την πα-
ροχή κατευθύνσεων σύνταξης και την έγκριση µελετών Ρυθµι-
στικών Σχεδίων. 

ζ) Οι αρµοδιότητες του Τµήµατος Οικιστικής Δοµής.
18. Οι θέσεις και το προσωπικό του Τµήµατος Οικιστικής

Δοµής µεταφέρονται στο Τµήµα Ρυθµιστικών Σχεδίων Πόλεως
και Οικιστικής Δοµής.

19. Στην παρ. 1 του άρθρου 8 του π.δ. 51/1988 προστίθεται
περίπτωση στ ως εξής: 
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«στ) Τµήµα Αρχείου Αδειών Δόµησης».
20. Στην παρ. 2 του άρθρου 8 του π.δ. 51/1988 προστίθεται

περίπτωση στ ως εξής: 
«στ) Τµήµα Αρχείου Αδειών Δόµησης στο οποίο υπάγονται η

τήρηση και ενηµέρωση ηλεκτρονικού αρχείου των αδειών δόµη-
σης. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζεται ο τρόπος λειτουργίας και κάθε
άλλη λεπτοµέρεια του τµήµατος.»

21. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής µπορεί να κατανέµονται και να ανακατανέ-
µονται οι ανωτέρω αρµοδιότητες των Διευθύνσεων Πολεοδοµι-
κού Σχεδιασµού και Αρχιτεκτονικής µεταξύ των υποκείµενων
οργανικών µονάδων τους. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται
µε πρόταση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής µπορεί να τροποποιείται ο Οργανισµός του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

22. Στην παρ. 3 του άρθρου 1 του π.δ. 51/1988 προστίθεται
περίπτωση στ ως ακολούθως: 

«στ. Γραφείο Μελετών για άτοµα µε Αναπηρίες (Γρ. ΑµεΑ).
Το Γραφείο ΑµεΑ µε αντικείµενο την αντιµετώπιση των αναγκών
για την αυτόνοµη διακίνηση και διαβίωση των Ατόµων µε Αναπη-
ρίες (ΑµεΑ) στο δοµηµένο περιβάλλον υπάγεται απευθείας στον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και
έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες: 

i. Τη σύνταξη σχετικών προδιαγραφών, οδηγιών σχεδιασµού
και κανονιστικών ρυθµίσεων για θέµατα ασφαλούς και αυτόνο-
µης διαβίωσης και διακίνησης.

ii. Το συντονισµό των Εθνικών, Τεχνικών και Αναπηρικών Φο-
ρέων σε σχετικά θέµατα.

iii. Την παρακολούθηση σχετικών Ευρωπαϊκών Προγραµµάτων
και συµµετοχή σε Κοινοτικά Χρηµατοδοτικά Προγράµµατα.

iv. Την ανταλλαγή τεχνογνωσίας και συνεργασία µε Τοπικούς,
Εθνικούς, Κοινοτικούς και Διεθνείς Φορείς.

v. Τη συστηµατική ενηµέρωση των εµπλεκοµένων στο αντικεί-
µενο των Φορέων και Ατόµων.

vi. Την ανάπτυξη συνεργασίας κάθε µορφής µε άλλες Υπηρε-
σίες του Δηµοσίου, Νοµικά Πρόσωπα Δηµοσίου Δικαίου, επιχει-
ρήσεις του Δηµοσίου, εταιρείες του Δηµοσίου, Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης και άλλους φορείς του δηµόσιου ή ιδιω-
τικού τοµέα, για την προώθηση της αυτόνοµης διακίνησης και
διαβίωσης των Ατόµων µε Αναπηρίες.»

Άρθρο 39
Ρύθµιση θεµάτων Οικοδοµικών Συνεταιρισµών

1. Η εποπτεία των Οικοδοµικών Συνεταιρισµών (Ο.Σ.) ανήκει
στο Υπουργείο Οικονοµικών, σύµφωνα µε το          ν. 1667/1986
(Α 196). Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής ασκεί εποπτεία επί των Ο.Σ. µόνο για θέµατα αρµοδιο-
τήτων του, δηλαδή ιδίως ως προς τις διαδικασίες χωροθέτησης,
πολεοδόµησης, τον καθορισµό όρων και περιορισµών δόµησης,
έγκριση µελετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων και θέµατα ενέρ-
γειας.

2. Απαραίτητη προϋπόθεση για τη σύσταση των Οικοδοµικών
Συνεταιρισµών είναι η έκδοση βεβαίωσης της αρµόδιας Διεύθυν-
σης του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, ότι η προτεινόµενη έκταση είναι µέσα σε περιοχή ειδικά
ρυθµιζόµενης πολεοδόµησης (ΠΕΡΠΟ). 

3. Μέσα σε αποκλειστική προθεσµία δέκα ετών από την έγ-
κριση της πολεοδοµικής µελέτης πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί
τα έργα τεχνικής υποδοµής στις εκτάσεις των Ο.Σ..

4. Οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) στα διοικη-
τικά όρια των οποίων υπάγονται οι εκτάσεις των Ο.Σ. µπορούν
να αναλάβουν να εκτελέσουν ή να ολοκληρώσουν τα έργα τεχνι-
κής υποδοµής, όπως αυτά καθορίζονται στις σχετικές µελέτες
έργων, τις πολεοδοµικές µελέτες και τα αντίστοιχα προγράµ-
µατα ολοκλήρωσης αυτών. Για την εφαρµογή του προηγούµενου
εδαφίου απαιτείται απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των µελών
του Ο.Σ., καθώς και απόφαση του αρµόδιου συµβουλίου του οι-
κείου Ο.Τ.Α..

5. Στην περίπτωση της παραγράφου 4 το αντισταθµιστικό

µέτρο της απαλλαγής των Ο.Σ. από την εισφορά σε χρήµα παύει
να ισχύει. Για την κατασκευή των έργων τεχνικής υποδοµής επι-
βάλλεται υπέρ του οικείου Ο.Τ.Α. η καταβολή χρηµατικού ποσού,
το οποίο βεβαιώνεται από την αρµόδια υπηρεσία του Ο.Τ.Α. και
εισπράττεται µε τη διαδικασία περί είσπραξης δηµοσίων εσόδων.
Υπόχρεοι σε καταβολή του παραπάνω χρηµατικού ποσού είναι
οι ιδιοκτήτες των συνεταιρικών µερίδων, όπως αυτές έχουν υλο-
ποιηθεί από την εφαρµογή του ρυµοτοµικού σχεδίου, καθώς και
οι οικοδοµικοί συνεταιρισµοί που έχουν αδιανέµητες συνεταιρι-
κές µερίδες στην ιδιοκτησία τους. Το ύψος του ποσού αυτού
τελεί σε αναλογία µε την αξία των έργων που θα κατασκευα-
στούν. 

6. Για την εφαρµογή των παραγράφων 4 και 5 απαιτείται οι αρ-
µόδιες υπηρεσίες του οικείου Ο.Τ.Α. να προβούν σε προκαταρ-
κτική εκτίµηση των έργων τεχνικής υποδοµής από
οικονοµοτεχνική άποψη.

Η παραπάνω εκτίµηση επικυρώνεται µε απόφαση του αρµό-
διου συµβουλίου, η οποία επέχει θέση απόφασης ανάληψης των
εν λόγω έργων υποδοµής. 

Η απόφαση ανάληψης των εν λόγω έργων υποδοµής κοινοποι-
είται αµελλητί µε ευθύνη του Ο.Τ.Α. στις αρµόδιες πολεοδοµικές
υπηρεσίες, µε παραγγελία να επιβάλουν την αναστολή έκδοσης
οικοδοµικών αδειών για όσο διάστηµα είναι απαραίτητο στους
Ο.Τ.Α. να προβούν στη σύνταξη µελετών για τα έργα υποδοµής,
προκειµένου να µην παρεµποδίζεται η πραγµατοποίησή τους και
να διασφαλίζεται η καλή εκτέλεση αυτών.

Μετά την ολοκλήρωση της παραπάνω διαδικασίας οι Ο.Τ.Α.
αναλαµβάνουν την εκπόνηση των έργων τεχνικής υποδοµής στις
οικιστικές περιοχές των Ο.Σ. και εντάσσουν αυτά στους προϋπο-
λογισµούς και τα προγράµµατά τους σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις.

7. Κατ’ εξαίρεση των οριζοµένων στις προηγούµενες παρα-
γράφους οι Ο.Σ. µπορούν µέσα σε έξι µήνες από τη δηµοσίευση
του παρόντος, ύστερα από σχετική απόφαση της Γενικής Συνέ-
λευσης των µελών τους, να επιλέξουν τη σύναψη συµβάσεων µε
τους Ο.Τ.Α. για την κατασκευή έργων από κοινού ή µε όποιον
άλλον τρόπο δεσµευτούν συµβατικά. Με τις σχετικές συµβάσεις
καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις κατασκευής των έργων
υποδοµής, η σύναψη τυχόν δανείων, επιβαρύνσεις, καταβολές
εισφορών, ο µηχανισµός είσπραξης και οι κυρώσεις για την επι-
βολή αυτής, η τυχόν από κοινού επιλογή φορέα κατασκευής των
έργων, η ρύθµιση θεµάτων σχετικών µε τις ήδη ανειληµµένες
συµβατικές υποχρεώσεις των Ο.Σ., οι χρόνοι και οι προθεσµίες,
µέτρα και ασφαλιστικές δικλείδες για την τήρηση των συµβατι-
κών υποχρεώσεων, θέµατα εποπτείας και ελέγχου των έργων,
σύµπραξη µε άλλους φορείς δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα, συµ-
βατικές υποκαταστάσεις, επίλυση διαφορών. 

8. Σε κάθε περίπτωση µετά την παρέλευση της προθεσµίας
της παραγράφου 3, η εκτέλεση των έργων υποδοµής υπάγεται
στον οικείο Ο.Τ.Α.. Στην περίπτωση αυτή εφαρµόζονται αναλό-
γως οι διατάξεις της παραγράφου 5.

9. Η αρµοδιότητα ελέγχου και εποπτείας των έργων υποδο-
µής (προϋπολογισµός, καλή κατασκευή, πρόγραµµα ολοκλήρω-
σης) ανήκει στην Περιφέρεια, στην οποία υπάγεται ο Δήµος όπου
ο Ο.Σ. έχει την έκτασή του.

10. Η ολοκλήρωση των έργων υποδοµής αποτελεί αναγκαία
προϋπόθεση για την έκδοση οικοδοµικών αδειών, για τους οικο-
δοµικούς συνεταιρισµούς που συστάθηκαν µετά την έναρξη
ισχύος του π.δ.93/1987 (16.4.1987). Για τους προϋφιστάµενους
της 16.4.1987 οικοδοµικούς συνεταιρισµούς αναγκαία προϋπό-
θεση για την έκδοση οικοδοµικών αδειών αποτελεί η ολοκλή-
ρωση της χάραξης του οδικού δικτύου, σύµφωνα µε την
εγκεκριµένη πολεοδοµική µελέτη.

11. Όταν οι Ο.Σ. επιτελέσουν το σκοπό τους, µπορεί µε από-
φαση της Γενικής Συνέλευσης των µελών τους να λειτουργήσουν
για δέκα κατ’ ανώτατο όριο έτη ως σωµατείο-σύλλογος για την
περαιτέρω διαχείριση των κοινών. Κατόπιν οι εκτάσεις τους και
η ευθύνη συντήρησης των κοινόχρηστων χώρων και τεχνικών
έργων περιέρχονται στους οικείους Δήµους.

12. Για όσους Ο.Σ. δεν εφαρµόσουν τη πολεοδοµική µελέτη
µέσα στην προθεσµία της παραγράφου 3, ανακαλείται η πολεο-
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δοµική τους µελέτη και επέρχεται αυτοδίκαια η διάλυσή τους,
µετά από διαπιστωτική πράξη του αρµόδιου Περιφερειάρχη.
Όσοι Ο.Σ. αναλάβουν την εκτέλεση των έργων υποδοµής στην
έκτασή τους, αλλά η εν λόγω προθεσµία εκπνεύσει άπρακτη, δια-
λύονται κατόπιν σχετικής απόφασης του αρµόδιου δικαστηρίου
µετά από αίτηση της Περιφέρειας και τα έργα αναλαµβάνει ο
Ο.Τ.Α..

13. Οι προϋφιστάµενοι της 16.1.1984 Ο.Σ. µε εγκεκριµένο ρυ-
µοτοµικό σχέδιο διέπονται εφεξής από τις διατάξεις του ν.
1667/1986. Όσοι από αυτούς δεν έχουν ολοκληρώσει µέχρι σή-
µερα τα έργα υποδοµής, οφείλουν να τα ολοκληρώσουν είτε οι
ίδιοι είτε σύµφωνα µε τις διατάξεις των παραγράφων 4 – 7 µέσα
σε δώδεκα µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος. Μετά την
παρέλευση της παραπάνω προθεσµίας την ολοκλήρωση των
έργων αναλαµβάνουν αυτοδίκαια και αποκλειστικά οι οικείοι
Ο.Τ.Α..

14. Παρατείνεται για δύο έτη η διάρκεια των Ο.Σ. προκειµένου
να εναρµονίσουν τα καταστατικά τους σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις
του παρόντος άρθρου και να υποβάλουν χρονοδιάγραµµα –έκ-
θεση έργων υποδοµής προς έγκριση στην Περιφέρεια.

Άρθρο 40
Θέµατα σχετικά µε απόβλητα από εκσκαφές, 

κατασκευές και κατεδαφίσεις (ΑΕΚΚ)

1. Επιτρέπεται η εγκατάσταση µονάδων επεξεργασίας απο-
βλήτων από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις (ΑΕΚΚ) σε
ανενεργά λατοµεία ανεξαρτήτως του ιδιοκτησιακού καθεστώτος
τους, για τους σκοπούς της παραγράφου 2. Στα λατοµεία αυτά
συµπεριλαµβάνονται και τα οριζόµενα στο άρθρο 33 του ν.
3164/2003 (Α 176) ως θέσεις κατάλληλες για εγκαταστάσεις ολο-
κληρωµένης διαχείρισης αποβλήτων (ΟΕΔΑ). Η λειτουργία των
εγκαταστάσεων επεξεργασίας των ΑΕΚΚ σε λατοµεία δεν πρέπει
να παρατείνεται πέραν του χρόνου αποκατάστασης του λατο-
µείου που ορίζεται µε τη σύµβαση ανάθεσης του αναδόχου. 

2. Επιτρέπεται η απόθεση προϊόντων εκσκαφών από την κατα-
σκευή δηµόσιων έργων, στα οποία περιλαµβάνονται και τα έργα
µε σύµβαση παραχώρησης, σε ανενεργά λατοµεία για τη µερική
ή ολική αποκατάστασή τους µετά από εκπόνηση µελέτης αποκα-
τάστασης που περιλαµβάνει και τη φυτοτεχνική µελέτη, καθώς
και έκδοση Απόφασης Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων
(ΑΕΠΟ).

3. Η αποκατάσταση των χώρων που ανήκουν στο Δηµόσιο γί-
νεται µε δαπάνη και µέριµνα των εγκεκριµένων συστηµάτων
εναλλακτικής διαχείρισης ΑΕΚΚ. Για την αποκατάσταση ενός
εκάστου λατοµείου προκηρύσσεται από την Αποκεντρωµένη Δι-
οίκηση διαγωνισµός κατά τις κείµενες διατάξεις, µε προσφορές
που υποβάλλονται στη βάση µελέτης αποκατάστασης. Η επί-
βλεψη της αποκατάστασης πραγµατοποιείται από την αναθέ-
τουσα αρχή σε συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς.

4. Καταργείται η παράγραφος 11 του άρθρου 11 της απόφα-
σης 36259/1757/Ε103/2010 των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Οικονοµίας, Ανταγωνιστι-
κότητας και Ναυτιλίας (Β 1312).

5. Καταργείται η εξαίρεση των αποβλήτων της κατηγορίας 17
05 06 του Ευρωπαϊκού Καταλόγου Αποβλήτων από τους ποσοτι-
κούς στόχους για την αξιοποίηση των αποβλήτων από κατα-
σκευές, εκσκαφές και κατεδαφίσεις του άρθρου 12 της
απόφασης 36259/1757/Ε103/2010 των Υπουργών Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Οικονοµίας, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας.

Άρθρο 41
Συµπληρώσεις του ν. 2742/1999

1. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 2 του ν. 2742/1999 (Α 207),
όπως συµπληρώθηκε µε την παράγραφο 4 του άρθρου 8 του ν.
3851/2010 (Α 85), και µετά την περίπτωση ιβ τίθεται περίπτωση
ιγ ως εξής: 

«ιγ. Η ολοκληρωµένη διαχείριση του θαλάσσιου χώρου σε συ-
νάρτηση µε τις παράκτιες περιοχές, µε το συντονισµό και την

εναρµόνιση των επί µέρους πολιτικών, προγραµµάτων και επεν-
δυτικών σχεδίων για την ανάπτυξη παραγωγικών δραστηριοτή-
των, καθώς και δραστηριοτήτων άθλησης και αναψυχής που
ασκούνται από διάφορους φορείς στην ίδια περιοχή, µε στόχο
την προστασία του θαλάσσιου οικοσυστήµατος και την προ-
ώθηση της ολοκληρωµένης και αειφόρου ανάπτυξης.»

2. Το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 7 του ν.
2742/1999 αντικαθίσταται ως ακολούθως: 

«- ορισµένες ειδικές περιοχές του εθνικού χώρου, όπως ο θα-
λάσσιος χώρος, οι παράκτιες και νησιωτικές περιοχές, οι ορεινές
και προβληµατικές ζώνες, οι περιοχές που υπάγονται σε διεθνείς
ή ευρωπαϊκές συµβάσεις για την προστασία του περιβάλλοντος,
καθώς και άλλες ενότητες του εθνικού χώρου που παρουσιάζουν
κρίσιµα περιβαλλοντικά, αναπτυξιακά και κοινωνικά προβλή-
µατα.»

3. Η περίπτωση α της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 2742/1999 (Α 207)
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«α. Από τον Γενικό Γραµµατέα Χωροταξίας και Αστικού Περι-
βάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής ως Πρόεδρο,».

Άρθρο 42
Λοιπές διατάξεις

1. α. Η παράγραφος 2 του άρθρου 7 του π.δ. της 13.4.1929 (Α
153) αντικαθίσταται ως εξής: 

«2. Η επιτροπή είναι τριµελής και αποτελείται από δύο πολιτι-
κούς µηχανικούς δηµοσίους υπαλλήλους και έναν ιδιώτη αρχιτέ-
κτονα µηχανικό µε ειδίκευση ή εµπερία σε θέµατα συντήρησης
και αποκατάστασης παραδοσιακών κτιρίων. Την επιτροπή διορί-
ζει ο Γενικός Γραµµατέας της Αποκεντρωµένης Διοίκησης.»

β. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, εξειδικεύονται τα
ανωτέρω. 

2. Η διάταξη της παραγράφου 1 του άρθρου 24 εφαρµόζεται
και για τα Συµβούλια Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος
της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής. Από
τη δηµοσίευση του παρόντος λήγει η θητεία των µελών των ανω-
τέρω συµβουλίων. 

3. Η παράγραφος 2 του άρθρου 5 του π.δ. της 24/31.5.1985
(Δ 270) (άρθρο 166 Κώδικα Βασικής Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας)
αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Επιτρέπεται η ανέγερση αµιγούς χρήσεως ειδικών κατα-
στηµάτων (υπεραγορές, καταστήµατα, που προορίζονται για τη
διοργάνωση κοινωνικών εκδηλώσεων) κατά παρέκκλιση των δια-
τάξεων της προηγούµενης παραγράφου, καθώς και του άρθρου
1 που αφορά σε:

α) το ποσοστό καλύψεως που δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει
το 20%,

β) το ύψος που δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τα 9 µέτρα,
γ) τη συνολική επιφάνεια ορόφων που δύναται να υπερβαίνει

τα 600 τ.µ. µε την προϋπόθεση ότι ο συντελεστής δόµησης δεν
υπερβαίνει το 0,2.

Η ανωτέρω παρέκκλιση εγκρίνεται µε απόφαση του Γενικού
Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης και γνώµη του αρµόδιου
οργάνου.»

4. Μετά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 9
του ν. 1337/1983 (Α 33) προστίθενται εδάφια ως ακολούθως:

«Ως τιµή ζώνης του οικοπέδου για την εφαρµογή του προ-
ηγούµενου εδαφίου νοείται:

α) Στις περιοχές όπου ισχύει το αντικειµενικό σύστηµα προσ-
διορισµού της φορολογητέας αξίας των ακινήτων του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, η ανά τετραγωνικό µέτρο αξία του οικοπέδου
η οποία προκύπτει από την «Τιµή οικοπέδου (Τ.Ο.)» συναρτήσει
της Τιµής Ζώνης (Τ.Ζ.) και του Συντελεστή Αξιοποίησης του Οι-
κοπέδου (Σ.Α.Ο.) πολλαπλασιαζόµενης µε το Συντελεστή του Οι-
κοπέδου (Σ.Ο.), όπως καθορίζονται στους πίνακες τιµών των
αποφάσεων του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδονται κατ’
εξουσιοδότηση του άρθρου 41 του ν. 1249/1982.

β) Στις περιοχές όπου δεν ισχύει το αντικειµενικό σύστηµα
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προσδιορισµού της φορολογητέας αξίας των ακινήτων, η ανά τε-
τραγωνικό µέτρο αξία των ακινήτων όπως αυτή προσδιορίζεται
από την επιτροπή του π.δ. 5/1986 (Α 2).»

5. Η παράγραφος 13 του άρθρου 12 του ν. 1337/1983, που
προστέθηκε µε την παράγραφο 3 του άρθρου 11 του ν.
3212/2003 (Α 308), αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«13. Ο προσδιορισµός της αξίας των τµηµάτων που µετατρέ-
πονται σε χρηµατική εισφορά σύµφωνα µε τις διατάξεις της πα-
ραγράφου 7 του άρθρου 8 γίνεται µε ανάλογη εφαρµογή των
διατάξεων του κεφαλαίου Δ του ν. 2882/2001 (Α 17). Τα ποσά
από τη µετατροπή διατίθενται αποκλειστικά για την αποζηµίωση
ρυµοτοµούµενων τµηµάτων ιδιοκτησιών της ίδιας περιοχής.
Κάθε διάθεση των ποσών αυτών για άλλο σκοπό είναι άκυρη.»

6. Η παράγραφος 3 του άρθρου 21 του ν. 1577/1985 (Α 210)
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«3. Οι παραπάνω παρεκκλίσεις εγκρίνονται µε απόφαση του
οικείου Γενικού Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης, ύστερα
από σύµφωνη γνώµη του Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού και
Περιβάλλοντος της Αποκεντρωµένης Διοίκησης και αιτιολογη-
µένη πρόταση του φορέα, στον οποίο υπάγεται από άποψη λει-
τουργίας το συγκεκριµένο κτίριο, ή από την πολεοδοµική
υπηρεσία για τα κτίρια για τα οποία δεν υπάρχει αρµόδιος φο-
ρέας.»

7. Στις διατάξεις της παραγράφου 23 του άρθρου 2 του ν.
2621/1998 (Α 136), όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρά-
γραφο 11 του άρθρου 58 του ν. 4009/2011 (Α 195), υπάγεται και
το Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών και Εξοικονόµησης Ενέργειας
(ΚΑΠΕ) για τις συµβάσεις µίσθωσης έργου του προσωπικού που
συνάπτονται στο πλαίσιο συγκεκριµένου επιδοτούµενου, συγ-
χρηµατοδοτούµενου ή αυτοχρηµατοδοτούµενου προγράµµατος.

8. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 15 του ν.
1561/1985 (Α 148), όπως ισχύει µετά την τροποποίησή του µε την
παράγραφο 5 του άρθρου 13 του  ν. 3212/2003 (Α 308), προστί-
θεται εδάφιο ως ακολούθως:

«Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, που εκδίδεται µετά από γνώµη του Κεντρι-
κού ΣΧΟΠ και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
κατατάσσονται και υπάγονται, σύµφωνα µε τη γενική πολεοδο-
µική ή άλλη ειδική λειτουργία τους, συγκεκριµένες δραστηριό-
τητες και εγκαταστάσεις στις χρήσεις των προεδρικών
διαταγµάτων της παραγράφου αυτής.»

9. Οι προθεσµίες που προβλέπονται στην παράγραφο 5 του
άρθρου 18 του ν. 3208/2003 (Α 303), όπως παρατάθηκαν µε την
παράγραφο 4 του άρθρου 19 του  ν. 3467/2006 (Α 128) και το
άρθρο 24 του ν. 3748/2009 (Α 29), παρατείνονται µέχρι τις
31.12.2013.

10. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 7 του ν. 3889/2010 (Α 182),
µετά το δεύτερο εδάφιο προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ένα µέλος είναι εκπρόσωπος είτε φορέα των µηχανικών είτε
περιβαλλοντικής οργάνωσης εθνικής εµβέλειας και µετά τη λήξη
της θητείας του τοποθετείται ως µέλος εκπρόσωπος του άλλου
από τους προαναφερόµενους φορείς.»

11. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 10 του ν.
3889/2010 (Α 182), προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Η διάρκεια της απόσπασης µπορεί να ορίζεται µέχρι δύο έτη.
Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Πράσινου Ταµείου
και µε τη διαδικασία του προηγούµενου εδαφίου, οι αποσπάσεις
µπορεί να παρατείνονται µια ή περισσότερες φορές ή να διακό-
πτονται. Για το προσωπικό που έχει ήδη διατεθεί ή αποσπασθεί
στο Πράσινο Ταµείο, οι σχετικές αποφάσεις µπορούν να παρα-
ταθούν µία ή περισσότερες φορές σύµφωνα µε τα ως άνω ορι-
ζόµενα.»

12. Στην αρχή της παραγράφου 3 του άρθρου 10 του ν.
3889/2010 προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Η δικαστική εκπροσώπηση του Πράσινου Ταµείου ενώπιον
κάθε αρµόδιου Δικαστηρίου διεξάγεται από το Νοµικό Συµβού-
λιο του Κράτους.»

13. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 12 του
ν. 3889/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων ρυθµίζεται κάθε θέµα που αφορά την κινητή και ακίνητη
περιουσία του νοµικού προσώπου, όπως η απογραφή και κατα-
γραφή της κινητής και ακίνητης περιουσίας και ο επιµερισµός
και η απόδοσή της στο Πράσινο Ταµείο, στο Ταµείο Γεωργίας
και Κτηνοτροφίας, στην Ειδική Γραµµατεία Δασών του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και στις
Αποκεντρωµένες Διοικήσεις της Χώρας.»

14. Η διάταξη της παραγράφου 4 του άρθρου 31 του ν.
3937/2011 (Α 60) δεν εφαρµόζεται για όσες αιτήσεις έχουν υπο-
βληθεί πλήρεις φάκελοι στις αρµόδιες πολεοδοµικές υπηρεσίες
πριν από τη δηµοσίευση του  ν. 3937/2011.

15. Σε επαγγελµατικά εργαστήρια µε δραστηριότητες χαµη-
λής όχλησης (αρτοποιεία, εργαστήρια ζαχαροπλαστικής κ.λπ.)
και συνεργεία οχηµάτων τα οποία λειτουργούσαν καθ’ οιονδή-
ποτε τρόπο πριν τη δηµοσίευση του παρόντος και βρίσκονται σε
περιοχές που εκκρεµούν διαδικασίες τροποποίησης ή αναθεώ-
ρησης ΓΠΣ, εφόσον πληρούν τις ουσιαστικές προϋποθέσεις υγι-
εινής, πυρασφάλειας και αποδεδειγµένης λειτουργίας,
χορηγείται από τις αρµόδιες υπηρεσίες προσωρινή άδεια διάρ-
κειας τριών ετών, δυνάµενη να παραταθεί µε απόφαση των αρ-
µόδιων Υπουργών.

Κατά το διάστηµα προσωρινής λειτουργίας τους, δεν επιτρέ-
πεται η επέκταση των εγκαταστάσεών τους ή η µεταβίβαση της
προσωρινής τους άδειας.

16. Η διαδικασία κύρωσης του δικτύου κοινόχρηστων χώρων
του άρθρου 35 του ν. 3937/2011 µπορεί να περιλάβει και τµήµατα
ακινήτων που είχαν τεθεί, µέχρι τη δηµοσίευση του προαναφερ-
θέντος νόµου, σε κοινή χρήση, ακόµα και αν οι σχετικές πράξεις
παραχώρησης δεν έχουν µεταγραφεί, εφόσον πρόκειται για συµ-
βολαιογραφικές πράξεις που έχουν συνταχθεί πριν την
29.1.2010, τηρουµένων και των λοιπών προϋποθέσεων του άρ-
θρου 35 του ν. 3937/2011.

17. Η περίπτωση α της παραγράφου 1 του άρθρου 2 του π.δ.
31/2009 (Α 49) αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Εντός υφιστάµενων ή ιδρυόµενων κοιµητηρίων ή σε επαφή
µε αυτά.»

18. α) Η έκταση επιφάνειας 38.335,32 τετραγωνικών µέτρων
που κείται στη θέση «Κατσουλιέρη» του Δήµου Πεντέλης, όπως
αποτυπώνεται στο από Μάρτιο 2011 τοπογραφικό διάγραµµα σε
κλίµακα 1:1.000 που έχει θεωρηθεί από τον Προϊστάµενο της Δι-
εύθυνσης Ενιαίας Τεχνικής Υπηρεσίας 1ης Υ.ΠΕ. Αττικής και σε
φωτοσµίκρυνση δηµοσιεύεται µε τον παρόντα νόµο, υπό τα στοι-
χεία 1-2-3-4-5-6-7-8-9-10-11-12-13-14-15-16-17-18-1 παραχωρεί-
ται κατά κυριότητα στο Ν.Π.Δ.Δ. «ΓΕΝΙΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ
ΠΑΙΔΩΝ ΠΕΝΤΕΛΗΣ» για τη δηµιουργία, εγκατάσταση, εκσυγ-
χρονισµό και λειτουργία του Νοσοκοµείου αυτού.

β) Η αναδάσωση της ανωτέρω έκτασης αίρεται.
γ) Οι όροι και περιορισµοί δόµησης του γηπέδου καθορίζονται

ως εξής:
- Μέγιστο ποσοστό κάλυψης 20%.
- Μέγιστος συντελεστής δόµησης 0,40.
- Μέγιστο επιτρεπόµενο ύψος 12,00 µέτρα. Επιπλέον του ως

άνω ύψους επιτρέπεται κατασκευή στέγης µέχρι 2,00 µέτρα.
- Αποστάσεις των κτιρίων µεταξύ τους και από τα όρια του γη-

πέδου 5,00 µέτρα.
- Επιτρέπεται η διάσπαση των κτιρίων.
- Επιτρέπεται η ένταξη χώρων κύριας χρήσης στα υπόγεια.
19.α) Η παράγραφος 1 του άρθρου 20 του ν. 3468/2006 (Α

129) αντικαθίσταται ως ακολούθως: 
«1. Στη Γενική Γραµµατεία Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής

του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής συνιστάται Υπηρεσία Εξυπηρέτησης Επενδυτών για έργα
Α.Π.Ε., στην οποία εντάσσεται το Τµήµα Ανανεώσιµων Πηγών
Ενέργειας της Διεύθυνσης Ανανεώσιµων Πηγών και Εξοικονόµη-
σης Ενέργειας που µετονοµάζεται σε Διεύθυνση Αποδοτικής
Χρήσης και Εξοικονόµησης Ενέργειας. Στην Υπηρεσία Α.Π.Ε. συ-
νιστάται θέση µετακλητού υπαλλήλου µε βαθµό 2ο της κατηγο-
ρίας ειδικών θέσεων, ο οποίος προΐσταται της υπηρεσίας και
λαµβάνει τις αντίστοιχες αποδοχές. Η κάλυψη της ανωτέρω
θέσης γίνεται κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη σχετική διάταξη
είτε µε διορισµό είτε µε τοποθέτηση υπαλλήλου της Γενικής
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Γραµµατείας Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής είτε µε από-
σπαση υπαλλήλου από οποιαδήποτε υπηρεσία του Δηµοσίου, νο-
µικών προσώπων δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου ή ανεξάρτητης
αρχής, ύστερα από γνώµη του αρµόδιου οργάνου διοίκησης της
υπηρεσίας, του νοµικού προσώπου ή της αρχής. Ο µετακλητός
υπάλληλος ορίζεται µε θητεία διάρκειας µέχρι τρία έτη µε δυνα-
τότητα ισόχρονης ανανέωσης. Προσόντα για το διορισµό, την
τοποθέτηση ή την απόσπαση είναι η κατοχή πτυχίου Ανώτατου
Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος και σηµαντική εµπειρία σε έργα Α.Π.Ε..

Η κάλυψη των εισφορών του αποσπώµενου σε φορείς κοινω-
νικής ασφάλισης βαρύνει τον προϋπολογισµό του φορέα από τον
οποίο προέρχεται. Η θητεία του αποσπώµενου στην ανωτέρω
θέση λογίζεται ως πραγµατική υπηρεσία για όλες τις συνέπειες
και κατά τη διάρκειά της δεν διακόπτεται η βαθµολογική και µι-
σθολογική του εξέλιξη. Ο αποσπώµενος επανέρχεται αυτοδι-
καίως µετά τη για οποιονδήποτε λόγο λήξη της θητείας του στη
θέση που κατείχε πριν από το διορισµό του. Αν η θέση που κα-
τείχε ή στην οποία έχει εξελιχθεί δεν είναι κενή ή έχει καταργη-
θεί, επανέρχεται σε τουλάχιστον οµοιόβαθµη ή αντίστοιχη, µε
βάση την εξέλιξη του οργανογράµµατος, θέση του κλάδου του,
η οποία τυχόν είναι κενή ή άλλως συνιστάται προσωποπαγής
θέση µε απόφαση των αρµόδιων Υπουργών και καταργείται µε
την αποχώρησή του από τον φορέα.»

β) Η παράγραφος 4 του άρθρου 20 του ν. 3468/2006 αντικαθί-
σταται ως ακολούθως: 

«4. Μέχρι να πληρωθούν οι θέσεις που συνιστώνται µε το προ-
εδρικό διάταγµα που προβλέπεται στην παράγραφο 3, επιτρέπε-
ται η απόσπαση προσωπικού κατά παρέκκλιση των κειµένων
διατάξεων από υπηρεσίες του Δηµοσίου, νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου και από φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα
ή φορείς που εποπτεύονται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, καθώς και Ανεξάρτητες
Αρχές, µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας. Η διάρκεια της απόσπα-
σης ορίζεται σε τρία έτη µε δυνατότητα ανανέωσης για ίσο χρο-
νικό διάστηµα.»

20. Η παρ. 17 του άρθρου 15 του ν. 3851/2010 (Α 85) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«17.α) Μετά την έναρξη ισχύος του παρόντος, δεν υποβάλλον-
ται αιτήσεις για χορήγηση άδειας παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από θαλάσσιες αιολικές εγκαταστάσεις. Εκκρεµείς αιτήσεις
εξετάζονται από τη ΡΑΕ µε βάση τα κριτήρια της παρ. 1 του άρ-
θρου 3 του ν. 3468/2006. Ειδικότερα για την αξιολόγηση των κρι-
τηρίων (α) και (β) λαµβάνονται υπόψη και οι γνωµοδοτήσεις που
εκδίδονται στο πλαίσιο της διαδικασίας της παραγράφου 2 του
άρθρου 6Α όπως προστέθηκε µε το άρθρο 6. Μετά τη λήψη της
άδειας παραγωγής, η αδειοδότηση των ανωτέρω σταθµών γίνε-
ται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3468/ 2006.

β) Η παραγόµενη ενέργεια των σταθµών της περίπτωσης α τι-
µολογείται µε τιµή βάσης τα 108.30 ευρώ ανά µεγαβατώρα. Η
τιµή αυτή προσαυξάνεται και αναπροσαρµόζεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 13 του ν. 3468/2006 και του άρθρου 5 του
ν. 3851/2010.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, κατόπιν γνώµης της ΡΑΕ, η οποία εκδίδεται
πριν την υπογραφή της οικείας σύµβασης πώλησης, είναι δυνα-
τόν η ανωτέρω τιµή να προσαυξάνεται, για κάθε σταθµό ξεχωρι-
στά, έως και 30% της τιµής βάσης. Η γνώµη της ΡΑΕ λαµβάνει
υπόψη ιδίως τα στοιχεία κόστους επένδυσης τα οποία παρατί-
θενται αναλυτικά σε τεχνο-οικονοµική µελέτη που υποβάλλει ο
κάτοχος της άδειας παραγωγής του σταθµού για την τεκµη-
ρίωση της αναγκαιότητας του αιτούµενου ποσοστού προσαύξη-
σης.»  

21. Το έκτο και τα επόµενα εδάφια της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 3 του ν. 3468/2006, όπως ισχύει, αντικαθίστανται ως ακο-
λούθως:

«Κατά της απόφασης αυτής χωρεί αίτηση αναθεώρησης σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 32 και 33 του ν. 4001/2011.»

22. Το πρώτο και το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 35 του ν.
3734/2009 (Α 8) αντικαθίστανται ως εξής:

«Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµικών και
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής µπορεί να συ-

νιστάται Επιτροπή, σε σχέση µε το έργο «Αγωγός πετρελαίου
Μπουργκάς – Αλεξανδρούπολη» που προβλέπεται από τη διεθνή
Τριµερή Συµφωνία που κυρώθηκε µε το ν. 3558/2007 (Α101), η
οποία αποτελείται από τον Περιφερειάρχη ή τον αρµόδιο Αντι-
περιφερειάρχη της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας - Θρά-
κης, τον Δήµαρχο Αλεξανδρούπολης, από εκπροσώπους της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης Μακεδονίας – Θράκης, καθώς και
από εκπροσώπους Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α βαθ-
µού, επαγγελµατικών και άλλων φορέων του Νοµού Έβρου. 

Για τη συγκρότηση της Επιτροπής εκδίδεται σχετική απόφαση
του Περιφερειάρχη Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης.»

23. α) Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής δύναται να χορηγήσει άδειες προσωρινών ενεργειακών
επιθεωρητών και για περίοδο πλέον της ηµεροµηνίας που ορίζε-
ται στην παράγραφο 1 του άρθρου 7 του π.δ. 100/2010 και η
οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει το ένα έτος. Οι προσωρινές
άδειες της παραγράφου 2 του άρθρου 7 του π.δ. 100/2010 µπο-
ρούν να χορηγηθούν και σε έχοντες αποδεδειγµένη πενταετή
επαγγελµατική ή και επιστηµονική εµπειρία. Η διάρκεια ισχύος
των προσωρινών αδειών ενεργειακών επιθεωρητών που έχουν
εκδοθεί και λήγουν στις 6.10.2011, παρατείνεται έως τις
6.10.2012. 

β) Η ιδιότητα του Ενεργειακού Επιθεωρητή, σύµφωνα µε όσα
ορίζονται στο άρθρο 10 του ν. 3851/2010 (Α 85), είναι ασυµβίβα-
στη µε την ιδιότητα του δηµοσίου υπαλλήλου ή υπαλλήλου
Ν.Π.Δ.Δ. ή υπαλλήλου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα µε σχέση
δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου. 

γ) Η περίπτωση δ της παραγράφου 2 του άρθρου 3 του π.δ.
100/2010 (Α 177) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«(δ) να διαθέτει τουλάχιστον διετή αποδεδειγµένη επαγγελµα-
τική ή/και επιστηµονική εµπειρία, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην
παράγραφο 1 του άρθρου 6, σε θέµατα µελέτης ή/και επίβλεψης
ή/και κατασκευής κτιρίων ή/και συστηµάτων ηλεκτροµηχανολο-
γικών εγκαταστάσεων κτιρίων ή/και ενεργειακού σχεδιασµού κτι-
ρίων και ελέγχων ενεργειακών εγκαταστάσεων ή/και
ενεργειακών επιθεωρήσεων.»

24. Από τη δηµοσίευση του παρόντος επαναφέρεται σε ισχύ η
µε αριθµό 49567/2006 κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλ-
λοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων, Ανάπτυξης, Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και
Νησιωτικής Πολιτικής (Δ 1071) µε εξαίρεση τις διατάξεις του Μέ-
ρους Βπερίπτωση 3 Ζώνη ΙΙΙ υποπερίπτωση 1 µέχρι την έκδοση
του προεδρικού διατάγµατος, που προβλέπεται στο άρθρο 21
του ν. 1650/1986, για τη ρύθµιση των θεµάτων, που ρυθµίζονται
από αυτή, και αν αυτό δεν εκδοθεί, µέχρι πέντε έτη.

25. Η περίπτωση α της παραγράφου 5 του άρθρου 12 του ν.
1337/1983 αντικαθίσταται ως εξής: 

«α. Κατά τη σύνταξη του κτηµατογραφικού διαγράµµατος της
πολεοδοµικής µελέτης, οι κύριοι ή νοµείς ακινήτων υποχρεούν-
ται, κατόπιν προσκλήσεως, να υποβάλουν δήλωση ιδιοκτησίας
στον οικείο Δήµο προσκοµίζοντας συγχρόνως τίτλους κτήσεως,
πιστοποιητικό µεταγραφής, ιδιοκτησίας, βαρών, διεκδικήσεων,
κατασχέσεων και τοπογραφικό διάγραµµα. Η υποχρέωση αυτή
υφίσταται µέχρι την κύρωση της πράξης εφαρµογής, η παρά-
λειψη δε αυτής συνεπάγεται τα εξής: 

α 1. Κάθε δικαιοπραξία εν ζωή είναι άκυρη, εάν δεν επισυνά-
πτεται σε αυτή πιστοποιητικό του οικείου Δήµου, µε το οποίο θα
βεβαιώνεται η υποβολή της δήλωσης ιδιοκτησίας. Η ακυρότητα
αυτή αίρεται µε την υποβολή εκ των υστέρων της σχετικής δή-
λωσης. Στην περίπτωση αυτή, εφόσον ο ιδιοκτήτης είχε προ-
σκληθεί και αµέλησε να υποβάλει εγκαίρως δήλωση υποχρεούται
σε καταβολή εφάπαξ προστίµου καθοριζοµένου από τον οικείο
Ο.Τ.Α..

β 1. Δεν χορηγείται άδεια οικοδοµής στο ακίνητο χωρίς την
υποβολή κυρωµένου αντιγράφου της δήλωσης ιδιοκτησίας και
του ανωτέρω πιστοποιητικού.

Μετά την κύρωση της πράξης εφαρµογής, η προσάρτηση του
ως άνω πιστοποιητικού υποβολής δήλωσης ιδιοκτησίας απαιτείται
να γίνεται στην πρώτη  δικαιοπραξία εν ζωή, η οποία καταρτίζεται
και µεταγράφεται στα οικεία βιβλία του Υποθηκοφυλακείου ή κα-
ταχωρίζεται στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου, µετά τη µε-
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ταγραφή ή την καταχώριση της πράξης εφαρµογής. Σε κάθε επό-
µενη δικαιοπραξία εν ζωή αρκεί να γίνεται η σχετική µνεία της
προσάρτησής του στην αρχική ως άνω δικαιοπραξία.»

Άρθρο 43
Φορολογικά κίνητρα αποκατάστασης κτιρίων στην 
περιοχή Γεράνι στο ιστορικό κέντρο της Αθήνας

Α. Ιδιοκτήτες Ακινήτων 
1. Από το φόρο εισοδήµατος φυσικών ή νοµικών προσώπων

που είναι κύριοι ή συγκύριοι ακινήτων στην περιοχή «Γεράνι», η
οποία ορίζεται από τις οδούς Πειραιώς, Επικούρου, Ευρυπίδου,
Αθηνάς του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας εκπίπτει κατά περί-
πτωση:

α) Ποσό ίσο µε το 80% της συνολικής δαπάνης αποκατάστα-
σης και εκσυγχρονισµού ακινήτου µε χρήση κατοικίας και κό-
στους έργων ύψους έως 600 ευρώ/τ.µ.. Η έκπτωση φόρου ισχύει
έως την απόσβεση της συνολικής δαπάνης και κατ’ ανώτατο όριο
για χρονικό διάστηµα δέκα ετών. 

β) Ποσό ίσο µε το 80% της συνολικής δαπάνης αποκατάστα-
σης και εκσυγχρονισµού ακινήτου µε χρήση γραφείου σε όροφο
κτιρίου εκτός του ισογείου και κόστους έργων ύψους µέχρι 500
ευρώ/τ.µ.. Η έκπτωση φόρου ισχύει έως την απόσβεση της συ-
νολικής δαπάνης και για χρονικό διάστηµα δέκα ετών. Η µείωση
αυτή διενεργείται µε την προϋπόθεση ότι δεν εφαρµόζονται συγ-
χρόνως οι µειώσεις της παραγράφου Β1.

γ) Ποσό ίσο µε το 80% της συνολικής δαπάνης αποκατάστα-
σης και εκσυγχρονισµού του ισογείου ακινήτου µε χρήση του τρι-
τογενούς τοµέα (σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο Δ)
και κόστους έργων έως 300 ευρώ/τ.µ.. Η έκπτωση φόρου ισχύει
έως την απόσβεση της συνολικής δαπάνης και για χρονικό διά-
στηµα δέκα ετών.

δ) Ποσό ίσο µε το 80% της συνολικής δαπάνης αποκατάστα-
σης των όψεων και των κοινόχρηστων χώρων οικοδοµής στην
οποία συστάθηκε οριζόντια ιδιοκτησία και κόστους έργων ύψους
έως 100 ευρώ/τ.µ. το οποίο επιµερίζεται ανάλογα µε τα ποσοστά
συνιδιοκτησίας της κάθε οριζόντιας ιδιοκτησίας. Η έκπτωση
φόρου ισχύει έως την απόσβεση της συνολικής δαπάνης και για
χρονικό διάστηµα δέκα ετών.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την εφαρµογή των πιο πάνω µει-
ώσεων είναι η αποκατάσταση και ο εκσυγχρονισµός του ακινή-
του να υλοποιηθεί µέχρι 31.12.2015.

2. Από το φόρο εισοδήµατος φυσικών ή νοµικών προσώπων
που είναι ιδιοκτήτες διατηρητέων ακινήτων σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 4 του ν. 1577/1985 και της
παρ. 1 του ν. 3028/2002 στην περιοχή του Ιστορικού Κέντρου της
Αθήνας ανεξαρτήτως της χρήσεώς τους, εκπίπτει ποσό ίσο µε
τη δαπάνη αποκατάστασης και εκσυγχρονισµού αυτού και κό-
στους έργων ύψους µέχρι 2.000 ευρώ/τ.µ.. Η έκπτωση φόρου
ισχύει έως την απόσβεση της συνολικής δαπάνης και για χρονικό
διάστηµα δέκα ετών. Σε περίπτωση συνιδιοκτησίας το ποσό της
µείωσης αυτής επιµερίζεται ανάλογα µε τα ποσοστά συνιδιοκτη-
σίας. Επίσης, δικαιούχος της µείωσης αυτής εκτός από τον ιδιο-
κτήτη του ακινήτου, µε τις πιο πάνω προϋποθέσεις, µπορεί να
είναι ο µισθωτής, ο οποίος, µε σύµφωνη γνώµη του ιδιοκτήτη,
προβαίνει στη δαπάνη των έργων αποκατάστασης και εκσυγχρο-
νισµού, καθώς και στις τεχνικές, αρχιτεκτονικές και λειτουργικές
διαµορφώσεις του κτιρίου. Το δικαίωµα έκπτωσης του µισθωτή
διατηρείται ακόµη και µετά την πιθανή εγκατάλειψη του ακινήτου
από αυτόν.

Οι διατάξεις του παρόντος ισχύουν στις περιπτώσεις για κτίρια
στα οποία έχουν κηρυχθεί διατηρητέα οι όψεις τους ή τα κελύφη
τους µέχρι προσαύξησης 15% επί του αρχικού όγκου τους. H
όποια νόµιµη υπέρβαση δεν εµπίπτει στη διάταξη. 

Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής δεν εφαρµόζονται σε πε-
ρίπτωση που έχουν εφαρµογή οι διατάξεις της παραγράφου Α1
και των παραγράφων Β1 και Β2.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την εφαρµογή των πιο πάνω µει-
ώσεων είναι:

α) για την αποκατάσταση των έργων να τηρούνται όλες οι δια-
τάξεις και διαδικασίες των διατηρητέων κτιρίων,

β) οι αιτήσεις για την έκδοση της άδειας αποκατάστασης να
έχουν κατατεθεί στις αρµόδιες υπηρεσίες από τη δηµοσίευση
του παρόντος µέχρι 31.12.2014 και η αποκατάσταση του ακινή-
του να υλοποιηθεί µέσα σε τρία έτη από την έκδοση των σχετι-
κών αδειών.

Τα πρόσωπα της παραγράφου αυτής µπορούν να επιλέξουν
την εφαρµογή των πιο πάνω κινήτρων ή των κινήτρων της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 23 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος
(ν. 2238/1994, Α 151).

3. Αν δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις που ορίζονται στις δια-
τάξεις του παρόντος άρθρου δεν εφαρµόζονται τα οριζόµενα κί-
νητρα για το αντίστοιχο έτος. 

4. Αν µεταβιβαστεί η κυριότητα του ακινήτου δικαιούχος των
εκπτώσεων και µειώσεων της παραγράφου Α καθίσταται ο νέος
κύριος.

Β. Μισθωτές Ακινήτων 
1. Από το φόρο εισοδήµατος φυσικών ή νοµικών προσώπων

που µισθώνουν ακίνητα για χρήση κατοικιών και γραφείων σε
όροφο οικοδοµής στην περιοχή της παραγράφου Α1 του Ιστορι-
κού Κέντρου της Αθήνας εκπίπτει ποσό ίσο µε το 80% της συνο-
λικής δαπάνης αποκατάστασης και εκσυγχρονισµού αυτού και
κόστους έργων ύψους έως 500 ευρώ/τ.µ. για δέκα έτη, εφόσον
η δαπάνη αποκατάστασης και εκσυγχρονισµού υλοποιηθεί µέχρι
31.12.2014. Η παρούσα διάταξη δεν εφαρµόζεται συγχρόνως µε
τις διατάξεις των περιπτώσεων α και β της παραγράφου Α1. 

Για τους µισθωτές ακινήτων ισχύουν ως έχουν τα οριζόµενα
στην παράγραφο Α2. 

2. Για µία πενταετία από το φόρο εισοδήµατος των επιχειρή-
σεων τριτογενούς τοµέα (σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρά-
γραφο Δ που εγκαθίστανται σε κτίρια στην περιοχή της
παραγράφου Α1 του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας εκπίπτει ετη-
σίως ποσό ίσο µε το διπλάσιο του µισθώµατος που καταβάλλεται
για τη χρήση του ακινήτου.

Γ. Επιπλέον κίνητρα 
1. Σε συµβάσεις αγοράς ακινήτων ή εµπραγµάτων δικαιωµάτων

επί ακινήτων που βρίσκονται στην περιοχή της παραγράφου Α1,
επιβάλλεται φόρος µεταβίβασης ακινήτων µε συντελεστή 3% επί
της αντικειµενικής τους αξίας ή επί του τυχόν δηλωθέντος τιµήµα-
τος, αν αυτό είναι µεγαλύτερο της αντικειµενικής αξίας, για χρονικό
διάστηµα δύο ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

2. Για την περιοχή «Γεράνι» που ορίζεται στο άρθρο αυτό, µε
αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών οι τιµές ζώνης που καθο-
ρίζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 41 και 41Α του ν.
1249/1982 (Α 43), µπορούν να ορίζονται µειώσεις για το χρονικό
διάστηµα µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2014.

Δ. Τα ανωτέρω φορολογικά κίνητρα αφορούν σε κτίρια και χώ-
ρους νοµίµως υφιστάµενους, στους οποίους επιτρέπεται από τις
ισχύουσες διατάξεις η εγκατάσταση χρήσεων που προβλέπονται
στο π.δ. της 2/13.7.1994 (Δ 704), µε την εξαίρεση των χρήσεων
εστιατορίων, αναψυκτηρίων, κέντρων διασκεδάσεων, αναψυχής,
χώρων συναθροίσεων κοινού και καταστηµάτων παροχής προ-
σωπικών υπηρεσιών. 

Σε περίπτωση αλλαγής χρήσης και εφόσον η νέα χρήση δεν
περιλαµβάνεται στις επιδοτούµενες, παύει η απόδοση του κινή-
τρου προς τον δικαιούχο. 

Ε. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται οι
αναγκαίες λεπτοµέρειες, οι διαδικασίες, τα δικαιολογητικά και ο
χρόνος υλοποίησης που απαιτούνται, καθώς και κάθε άλλο θέµα
σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 44
Φορολογικά κίνητρα αποκατάστασης κτιρίων 

στην περιοχή Μεταξουργείο 
στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας

Α. Ιδιοκτήτες Ακινήτων 
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1. Από το φόρο εισοδήµατος φυσικών ή νοµικών προσώπων
που είναι κύριοι ή συγκύριοι ακινήτων σε τµήµα της περιοχής
«Μεταξουργείο» το οποίο ορίζεται από τους οδικούς άξονες
Κωνσταντινουπόλεως, Αχιλλέως, Αγίου Κωνσταντίνου, Πειραιώς,
Ιερά Οδός εκπίπτει κατά περίπτωση:

α) Ποσό ίσο µε το 80% της συνολικής δαπάνης αποκατάστα-
σης και εκσυγχρονισµού ακινήτου µε χρήση κατοικίας και κό-
στους έργων ύψους έως 300 ευρώ/τ.µ.. Η έκπτωση φόρου ισχύει
έως την απόσβεση της συνολικής δαπάνης και κατ’ ανώτατο όριο
για χρονικό διάστηµα δέκα ετών. 

β) Ποσό ίσο µε το 80% της συνολικής δαπάνης αποκατάστα-
σης και εκσυγχρονισµού ακινήτου µε χρήση γραφείου σε όροφο
κτιρίου εκτός του ισογείου και κόστους έργων ύψους µέχρι 300
ευρώ/τ.µ.. Η έκπτωση φόρου ισχύει έως την απόσβεση της συ-
νολικής δαπάνης και για χρονικό διάστηµα δέκα ετών. Η µείωση
αυτή διενεργείται µε την προϋπόθεση ότι δεν εφαρµόζεται συγ-
χρόνως η µείωση της παραγράφου Β1.

γ) Ποσό ίσο µε το 80% της συνολικής δαπάνης αποκατάστα-
σης και εκσυγχρονισµού του ισογείου ακινήτου µε χρήση του τρι-
τογενούς τοµέα (σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο Δ
και κόστους έργων έως 300 ευρώ/τ.µ.. Η έκπτωση φόρου ισχύει
έως την απόσβεση της συνολικής δαπάνης και για χρονικό διά-
στηµα δέκα ετών.

δ) Ποσό ίσο µε το 80% της συνολικής δαπάνης αποκατάστα-
σης των όψεων και των κοινοχρήστων χώρων οικοδοµής, στην
οποία συστάθηκε οριζόντια ιδιοκτησία και κόστους έργων ύψους
έως 100 ευρώ/τ.µ. το οποίο επιµερίζεται ανάλογα µε τα ποσοστά
συνιδιοκτησίας κάθε οριζόντιας ιδιοκτησίας. Η έκπτωση φόρου
ισχύει έως την απόσβεση της συνολικής δαπάνης και για χρονικό
διάστηµα δέκα ετών.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την εφαρµογή των πιο πάνω µει-
ώσεων είναι η αποκατάσταση και ο εκσυγχρονισµός του ακινή-
του να υλοποιηθεί µέχρι 31.12.2015.

2. Από το φόρο εισοδήµατος φυσικών ή νοµικών προσώπων
που είναι ιδιοκτήτες διατηρητέων ακινήτων σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 4 του ν. 1577/1985 και του
ν. 3028/2002 στην περιοχή της παραγράφου Α1 του Ιστορικού
Κέντρου της Αθήνας ανεξαρτήτως της χρήσεώς τους, εκπίπτει
ποσό ίσο µε τη δαπάνη αποκατάστασης και εκσυγχρονισµού
αυτού και κόστους έργων ύψους µέχρι 2.000 ευρώ/τ.µ.. Η έκ-
πτωση φόρου ισχύει έως την απόσβεση της συνολικής δαπάνης
και για χρονικό διάστηµα δέκα ετών. Σε περίπτωση συνιδιοκτη-
σίας το ποσό της µείωσης αυτής επιµερίζεται ανάλογα µε τα πο-
σοστά συνιδιοκτησίας. Επίσης, δικαιούχος της µείωσης αυτής
εκτός από τον ιδιοκτήτη του ακινήτου, µε τις πιο πάνω προϋπο-
θέσεις, µπορεί να είναι ο µισθωτής, ο οποίος, µε σύµφωνη γνώµη
του ιδιοκτήτη, προβαίνει στη δαπάνη των έργων αποκατάστασης
και εκσυγχρονισµού, καθώς και στις τεχνικές, αρχιτεκτονικές και
λειτουργικές διαµορφώσεις του κτιρίου. Το δικαίωµα έκπτωσης
του µισθωτή διατηρείται ακόµη και µετά την πιθανή εγκατάλειψη
του ακινήτου από αυτόν.

Οι διατάξεις του παρόντος ισχύουν στις περιπτώσεις για κτίρια
στα οποία έχουν κηρυχθεί διατηρητέα οι όψεις τους ή τα κελύφη
τους µέχρι προσαύξησης 15% επί του αρχικού όγκου τους. Η
όποια νόµιµη υπέρβαση δεν εµπίπτει στη διάταξη. 

Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής δεν εφαρµόζονται σε πε-
ρίπτωση που έχουν εφαρµογή οι διατάξεις των παραγράφων Α1
και Β1.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την εφαρµογή των πιο πάνω µει-
ώσεων είναι:

α) για την αποκατάσταση των έργων να τηρούνται όλες οι δια-
τάξεις και διαδικασίες των διατηρητέων κτιρίων,

β) οι αιτήσεις για την έκδοση της άδειας αποκατάστασης να
έχουν κατατεθεί στις αρµόδιες υπηρεσίες από τη δηµοσίευση
του παρόντος µέχρι 31.12.2014 και η αποκατάσταση του ακινή-
του να υλοποιηθεί µέσα σε τρία έτη από την έκδοση των σχετι-
κών αδειών.

Τα πρόσωπα της παραγράφου αυτής µπορούν να επιλέξουν
την εφαρµογή των πιο πάνω κινήτρων ή των κινήτρων της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 23 του Κ.Φ.Ε..

3. Αν δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις που ορίζονται στις δια-

τάξεις του παρόντος άρθρου δεν εφαρµόζονται τα οριζόµενα κί-
νητρα για το αντίστοιχο έτος. 

4. Αν µεταβιβαστεί η κυριότητα του ακινήτου δικαιούχος των
εκπτώσεων και µειώσεων της παραγράφου Α καθίσταται ο νέος
κύριος.

Β. Μισθωτές Ακινήτων 
1. Από το φόρο εισοδήµατος φυσικών ή νοµικών προσώπων

που µισθώνουν ακίνητα για χρήση κατοικιών και γραφείων σε
όροφο οικοδοµής στην περιοχή της παραγράφου Α1 του Ιστορι-
κού Κέντρου της Αθήνας εκπίπτει ποσό ίσο µε το 80% της συνο-
λικής δαπάνης αποκατάστασης και εκσυγχρονισµού αυτού και
κόστους έργων ύψους έως 300 ευρώ/τ.µ. για δέκα έτη, εφόσον
η δαπάνη αποκατάστασης και εκσυγχρονισµού υλοποιηθεί µέχρι
31.12.2014. Η παρούσα διάταξη δεν εφαρµόζεται συγχρόνως µε
τη µείωση των περιπτώσεων α και β της παραγράφου Α1.

2. Για µία πενταετία από το φόρο εισοδήµατος των επιχειρή-
σεων τριτογενούς τοµέα (σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρά-
γραφο Δ) που εγκαθίστανται σε κτίρια εντός της περιοχής της
παραγράφου Α1 του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας εκπίπτει ετη-
σίως ποσό ίσο µε το διπλάσιο του µισθώµατος που καταβάλλεται
για τη χρήση του ακινήτου.

3. Για τους µισθωτές ακινήτων ισχύουν ως έχουν τα οριζόµενα
στην ως άνω παράγραφο Α2.

Γ. Επιπλέον κίνητρα 
Σε συµβάσεις αγοράς ακινήτων ή εµπραγµάτων δικαιωµάτων

επί ακινήτων που βρίσκονται στην περιοχή της παραγράφου Α1
του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας, επιβάλλεται φόρος µεταβί-
βασης ακινήτων µε συντελεστή 3% επί της αντικειµενικής τους
αξίας ή επί του τυχόν δηλωθέντος τιµήµατος, αν αυτό είναι µε-
γαλύτερο της αντικειµενικής αξίας, για χρονικό διάστηµα δύο
ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

Δ. Τα ανωτέρω φορολογικά κίνητρα αφορούν σε κτίρια και χώ-
ρους νοµίµως υφιστάµενους, στους οποίους επιτρέπεται από τις
ισχύουσες διατάξεις η εγκατάσταση χρήσεων που προβλέπονται
στο π.δ. της 13.7/19.8.1998 (Δ 616), µε την εξαίρεση των χρή-
σεων εστιατορίων, αναψυκτηρίων, κέντρων διασκεδάσεων ανα-
ψυχής, χώρων συναθροίσεων κοινού και καταστηµάτων παροχής
προσωπικών υπηρεσιών. 

Σε περίπτωση αλλαγής χρήσης και εφόσον η νέα χρήση δεν
περιλαµβάνεται στις επιδοτούµενες, παύει η απόδοση του κινή-
τρου προς τον δικαιούχο. 

Ε. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται οι
αναγκαίες λεπτοµέρειες, οι διαδικασίες, τα δικαιολογητικά και ο
χρόνος υλοποίησης που απαιτούνται, καθώς και κάθε άλλο θέµα
σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 45
Τελικές και µεταβατικές διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταργούνται:
α. Τα Συµβούλια Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος

Αποκεντρωµένης Διοίκησης και οι διατάξεις που καθορίζουν την
αρµοδιότητά τους. 

β. Το Ανώτατο Πολεοδοµικό και Αρχιτεκτονικό Συµβούλιο
(Α.Π.Α.Σ.), που θεσπίστηκε στην παράγραφο 3 του άρθρου 2 του
ν. 2831/2000 (Α 140). 

γ. Κάθε διάταξη που αναφέρεται σε θέµα ρυθµιζόµενο από
αυτόν.

2. Με την έκδοση απόφασης συγκρότησης: 
α. του Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής σε κάθε περιφερειακή ενό-

τητα καταργείται η αντίστοιχη ΕΠΑΕ,
β. του Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητή-

σεων σε κάθε περιφερειακή ενότητα, καταργείται το αντίστοιχο
Συµβούλιο Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος,

γ. του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµ-
φισβητήσεων, καταργείται το Κεντρικό Συµβούλιο Χωροταξίας,
Οικισµού και Περιβάλλοντος.

3. Στις διατάξεις του παρόντος υπάγονται όλες οι άδειες δό-
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µησης που εκδίδονται µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος. Οι-
κοδοµικές άδειες για τις οποίες έχουν υποβληθεί πλήρεις φάκε-
λοι στην αρµόδια πολεοδοµική υπηρεσία µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος, εκδίδονται σύµφωνα µε τις προϊσχύουσες
διατάξεις. Για τις οικοδοµικές άδειες που έχουν εκδοθεί µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος, εφαρµόζονται τα άρθρα 6 και
7. Αν µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος έχει υποβληθεί φάκε-
λος για την έκδοση οικοδοµικής άδειας, η προθεσµία έκδοσής
της είναι δύο έτη και αρχίζει από τη δηµοσίευση. 

4. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται οι δια-
τάξεις που προβλέπουν την προσµέτρηση του χρόνου της θη-
τείας των Επιθεωρητών της ΕΥΕΔΕΝ ως χρόνου άσκησης
καθηκόντων Προϊσταµένου Τµήµατος.

5. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, οι πολεοδοµικές υπη-
ρεσίες των δήµων ανασυγκροτούνται, επανακαθορίζονται βάσει
του παρόντος οι αρµοδιότητές τους και ονοµάζονται Υπηρεσίες
Δόµησης.

6. Όπου στην κείµενη πολεοδοµική νοµοθεσία προβλέπεται,
µε πρόταση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής, η έκδοση προεδρικού διατάγµατος µετά από
γνωµοδότηση συµβουλίου, ο όρος αυτός έχει µόνο δυνητική ισχύ
και µπορεί να παραλείπεται.

Άρθρο 46

1. Η περίπτωση β της παραγράφου 3 του άρθρου 12 του ν.
4002/2011 (Α 180) αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Στην αρµοδιότητα του πολεοδοµικού γραφείου του Ε.Ο.Τ.
ανήκει η έκδοση και αναθεώρηση αδειών δόµησης, ο έλεγχος
µελετών για την έκδοσή τους, καθώς και συναφούς χαρακτήρα
πολεοδοµικές αρµοδιότητες για τις τουριστικές εγκαταστάσεις,
που αναφέρονται στην περίπτωση β της προηγούµενης παρα-
γράφου. Το πολεοδοµικό γραφείο του Ε.Ο.Τ. κοινοποιεί την
άδεια δόµησης και αντίγραφα του φακέλου της, καθώς και την
«ταυτότητα» του κτιρίου, µετά την έναρξη ισχύος της, στην αρ-
µόδια υπηρεσία Δόµησης του Δήµου.»

2. Ο έλεγχος των κατασκευών, στις οποίες αφορούν οι παρα-
πάνω άδειες, διενεργείται από τους Ελεγκτές Δόµησης, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 7.

3. Οι διατάξεις του παρόντος αρχίζουν από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 47

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 15 του ν. 2508/1997 (Α 124)
αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Περιοχές εντός σχεδίου πόλεως ή εντός οικισµών προ του
1923, που είναι πολεοδοµικά προβληµατικές και συγκεκριµένα
περιοχές για τις οποίες συντρέχουν οι προϋποθέσεις της περί-
πτωσης α της παραγράφου 3 του άρθρου 8 ή περιοχές που εν-
τάχθηκαν στο σχέδιο µε τις διατάξεις του ν.δ. της 17.7.1923 και
µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος δεν έγινε εφαρµογή του σχε-
δίου στο µεγαλύτερο τµήµα της περιοχής για οποιονδήποτε
λόγο, µπορεί να υπαχθούν στις διατάξεις του παρόντος άρθρου.
Για την εφαρµογή της παραγράφου αυτής, ως εφαρµογή του
σχεδίου νοείται η συντέλεση των σχετικών απαλλοτριώσεων.

Εξαιρούνται από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, οι ιδιο-
κτησίες µε νόµιµα υφιστάµενα κτήρια, που αποτελούν το 30%
τουλάχιστον της επιτρεπόµενης κάλυψής ή δόµησης των ιδιο-
κτησιών αυτών.»

2. Οι διατάξεις του παρόντος αρχίζουν από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 48

1. Οι µελέτες του άρθρου 2Α του ν. 3316/2005 έχουν ως προς
όλες τις έννοµες συνέπειες την ίδια ισχύ µε τις µελέτες που εκ-
πονούνται µε βάση τις κείµενες διατάξεις για τους σκοπούς της
ένταξης των υπό µελέτη έργων σε όλα τα επιδοτούµενα και µη ή
επιχορηγούµενα και µη προγράµµατα του Δηµοσίου και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (ΕΣΠΑ, προγράµµατα δηµοσίων επενδύσεων)

και µπορούν να χρησιµοποιούνται αντ’ αυτών, όπου απαιτείται
τέτοια µελέτη του ν. 3316/2005.

2.Οι διατάξεις του παρόντος αρχίζουν από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 49

1. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 23 του ν.
4014/2011 (Α 209) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Δεν υπάγεται στις εξαιρέσεις της περίπτωσης στ της προ-
ηγούµενης παραγράφου η µεταβίβαση αυτοτελούς ιδιοκτησίας
ή σύσταση εµπράγµατου δικαιώµατος σε ακίνητο στο οποίο έχει
εκτελεστεί αυθαίρετη κατασκευή ή έχει εγκατασταθεί αυθαίρετη
χρήση, άλλη από τις αναφερόµενες στην παράγραφο 2 και εφό-
σον:».

2. Η περίπτωση α της παραγράφου 3 του άρθρου 23 του ν.
4014/2011 αντικαθίσταται ως εξής: 

«α) η αυθαίρετη κατασκευή ή χρήση βρίσκεται».
3. Η περίπτωση στστ της παρ. 3 του άρθρου 23 του ν.

4014/2011 αντικαθίσταται ως εξής:
«στστ) σε παραδοσιακό οικισµό, µε την επιφύλαξη της παρ. 24

του άρθρου 24, και σε οικιστικό σύνολο που έχει χαρακτηριστεί
ως ιστορικό διατηρητέο µνηµείο».

4. Η παράγραφος 4 του άρθρου 23 του ν. 4014/2011 αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«4. Σε κάθε δικαιοπραξία εν ζωή που συντάσσεται µετά τη δη-
µοσίευση του παρόντος και έχει ως αντικείµενο τη µεταβίβαση ή
τη σύσταση εµπράγµατου δικαιώµατος σε κάθε ακίνητο, συµπε-
ριλαµβανοµένων των ακινήτων χωρίς κτίσµα εκτός από τα επισυ-
ναπτόµενα που προβλέπονται στην παράγραφο 12 του άρθρου
17 του ν. 1337/ 1983, επισυνάπτεται υπεύθυνη δήλωση του ιδιο-
κτήτη και βεβαίωση µηχανικού, µε τις οποίες δηλώνεται και βε-
βαιώνεται αντίστοιχα ότι στο ακίνητο δεν υπάρχει κτίσµα ή στη
διακεκριµένη αυτοτελή οριζόντια ή κάθετη ιδιοκτησία, µη συµ-
περιλαµβανοµένων των κοινοκτήτων ή κοινοχρήστων χώρων του
ακινήτου, δεν έχουν εκτελεστεί αυθαίρετες κατασκευές που να
επηρεάζουν τη δόµηση, την κάλυψη και το ύψος της ιδιοκτησίας
και δεν έχουν εγκατασταθεί χρήσεις χωρίς άδεια, ή ότι οι εκτε-
λεσµένες αυθαίρετες κατασκευές ή οι εγκατεστηµένες αυθαίρε-
τες χρήσεις, εµπίπτουν σε µία από τις εξαιρέσεις της
παραγράφου 2 και δεν υπάγονται σε καµία από τις περιπτώσεις
της παραγράφου 3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µπορεί να καθορίζεται το
ειδικότερο περιεχόµενο της δήλωσης και της βεβαίωσης του
προηγούµενου εδαφίου και µπορεί να προβλέπεται ότι η παρα-
πάνω υπεύθυνη δήλωση και βεβαίωση µηχανικού αντικαθίσταν-
ται µε την «Ταυτότητα Κτιρίου» κατά τις διατάξεις του άρθρου 3
του ν. 3843/2010 (Α 62) µετά την έναρξη τήρησής της και ρυθµί-
ζεται κάθε αναγκαίο ζήτηµα για την εφαρµογή της παρούσας πα-
ραγράφου.»

5. Το προτελευταίο εδάφιο της περίπτωσης β της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 24 του ν. 4014/2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η υπεύθυνη δήλωση συνοδεύεται από δηµόσια έγγραφα ή
αεροφωτογραφίες, από τα οποία αποδεικνύεται ο χρόνος ολο-
κλήρωσης της κατασκευής ή εγκατάστασης της χρήσης. Αν δεν
υπάρχουν δηµόσια έγγραφα ή αεροφωτογραφίες, που αποδει-
κνύουν το χρόνο ολοκλήρωσης της κατασκευής ή εγκατάστασης
της χρήσης, αυτός µπορεί να αποδειχτεί και από ιδιωτικά έγ-
γραφα βεβαίας χρονολογίας, κατά την έννοια του άρθρου 446
του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, προ της 31.1.1983.»

6. Στην παρ. 6 του άρθρου 24 του ν. 4014/2011 προστίθεται
εδάφιο δ ως εξής:

«δ. Για παραβάσεις, οι οποίες δεν εµπίπτουν στις κατηγορίες
1 έως και 12 του πίνακα του Παραρτήµατος του παρόντος και
δεν αντιστοιχίζονται σε επιφάνεια χώρου (τ.µ.), καταβάλλεται πα-
ράβολο 500 ευρώ και το ειδικό πρόστιµο υπολογίζεται ανά είδος
παράβασης µε αναλυτικό προϋπολογισµό. Προϋπολογισµός έως
και 5.000 ευρώ θεωρείται µία (1) παράβαση για την οποία κατα-
βάλλεται πρόστιµο 500 ευρώ. Ο αριθµός των παραβάσεων ανά
είδος προκύπτει από το πηλίκον του αναλυτικού προϋπολογι-

1472 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σµού της δια του ποσού των 5.000 ευρώ, στρογγυλοποιούµενο
προς τα άνω. Ο συνολικός αριθµός των παραβάσεων του ακινή-
του σηµειώνεται στο τετραγωνίδιο 13 του πίνακα του Παραρτή-
µατος.»

7. Το στοιχείο α της παρ. 9 του άρθρου 24 του ν.4014/2011 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«α. Έναν αρχιτέκτονα µηχανικό της αρµόδιας πολεοδοµικής
ή τεχνικής υπηρεσίας του Δήµου ως πρόεδρο µε τον αναπλη-
ρωτή του. Σε περίπτωση έλλειψης των παραπάνω ορίζεται ως
πρόεδρος µε τον αναπληρωτή του αρχιτέκτονας µηχανικός
υπάλληλος της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης ή περιφέ-
ρειας ή του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού ή της Γενικής
Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής, για τα νησιά αρ-
µοδιότητάς τους.».

8. Η παράγραφος 7 του άρθρου 24 του ν. 4014/2011 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«7.α. Για τα ακίνητα τα ευρισκόµενα στην ηπειρωτική Ελλάδα
και στα νησιά Κρήτη και Εύβοια, στην περίπτωση που δεν έχει
καθοριστεί τιµή ζώνης σύµφωνα µε το σύστηµα των αντικειµενι-
κών αξιών του Υπουργείου Οικονοµικών στην περιοχή του ακινή-
του, για τον υπολογισµό της αξίας των κτισµάτων λαµβάνεται
υπόψη η ελάχιστη τιµή ζώνης που ισχύει στην τοπική ή δηµοτική
κοινότητα, όπου βρίσκεται το ακίνητο και εάν δεν έχει καθοριστεί
σε αυτή, η ελάχιστη τιµή ζώνης που ισχύει στην περιφερειακή
ενότητα, όπου βρίσκεται το ακίνητο. Ειδικά δε για τα ακίνητα του
προηγούµενου εδαφίου που βρίσκονται σε περιοχές εκτός σχε-
δίου πόλεως και εκτός ορίων οικισµού, που δεν έχει καθοριστεί
τιµή ζώνης, σύµφωνα µε το σύστηµα αντικειµενικών αξιών του
Υπουργείου Οικονοµικών, για τον υπολογισµό των προστίµων
λαµβάνεται υπόψη η ελάχιστη τιµή ζώνης που ισχύει στην περι-
φερειακή ενότητα, εφόσον στην οικεία δηµοτική κοινότητα του
ακινήτου η µέγιστη τιµή ζώνης δεν υπερβαίνει τα 2.200 ευρώ.

β. Για τα υπόλοιπα ακίνητα της Επικράτειας, στην περίπτωση
που δεν έχει καθοριστεί τιµή ζώνης, σύµφωνα µε το σύστηµα των
αντικειµενικών αξιών του Υπουργείου Οικονοµικών στην περιοχή
του ακινήτου, για τον υπολογισµό της αξίας των κτισµάτων λαµ-
βάνεται υπόψη η ελάχιστη τιµή ζώνης που ισχύει στην τοπική ή
δηµοτική κοινότητα, όπου βρίσκεται το ακίνητο και εάν δεν έχει
καθοριστεί σε αυτή, η ελάχιστη τιµή ζώνης που ισχύει στο δήµο
και εάν δεν έχει καθοριστεί σε αυτόν, η ελάχιστη τιµή ζώνης που
ισχύει στην περιφερειακή ενότητα, όπου βρίσκεται το ακίνητο.» 

9. Στο τέλος της παρ. 10 του άρθρου 24 του ν. 4014/ 2011 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Για τη σύνδεση κτιρίων ή αυτοτελών ιδιοκτησιών αυτών µε δί-
κτυα κοινής ωφέλειας και για τη λήψη βεβαίωσης χώρου κύριας
χρήσης υποβάλλεται στον αρµόδιο οργανισµό και στην αρµόδια
πολεοδοµική υπηρεσία βεβαίωση του TEE, µε την οποία πιστο-
ποιείται η καταβολή τουλάχιστον της πρώτης δόσης του ενιαίου
ειδικού προστίµου και περιλαµβάνει τα απαραίτητα στοιχεία ταυ-
τοποίησης της ιδιοκτησίας και του κυρίου αυτής.»

10. Η παράγραφος 17 του άρθρου 24 του ν. 4014/2011 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«17. Στις περιπτώσεις κατασκευών οι οποίες έχουν ενταχθεί
στις ρυθµίσεις του παρόντος άρθρου και έχει περαιωθεί η σχε-
τική διαδικασία, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 5,
επιτρέπεται κατά παρέκκλιση από κάθε ισχύουσα διάταξη η εκτέ-
λεση εργασιών αποπεράτωσης. Επιπλέον επιτρέπεται η εκτέλεση
εργασιών επισκευής, που αποβλέπουν στην υγιεινή, την αισθη-
τική βελτίωση-αποκατάσταση και τη συνήθη συντήρησή τους. Η
εκτέλεση των παραπάνω εργασιών αποπεράτωσης και επισκευής
γίνεται ύστερα από έγκριση που δίνεται από την αρµόδια πολε-
οδοµική υπηρεσία, εφόσον οι εργασίες για τις οποίες ζητείται η
εκτέλεση δεν επαυξάνουν το κτίσµα σε όγκο. Η έγκριση εργα-
σιών γνωστοποιείται αµελλητί στο Ίδρυµα Κοινωνικών Ασφαλί-
σεων-Ενιαίο Ταµείο Ασφάλισης Μισθωτών (Ι.Κ.Α.- Ε.Τ.Α.Μ.). Για
τη χορήγηση της έγκρισης εργασιών υποβάλλονται στις αρµό-
διες πολεοδοµικές υπηρεσίες δικαιολογητικά που καθορίζονται
µε αποφάσεις του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής.»

11. Μετά την παρ. 23 του άρθρου 24 του ν. 4014/2011 προστί-
θεται παράγραφος 24 ως εξής:

«24.α. Στις διατάξεις του παρόντος υπάγονται αυθαίρετες κα-
τασκευές σε παραδοσιακό οικισµό ή τµήµα πόλης, εφόσον αυτές
έχουν ολοκληρωθεί πριν τη δηµοσίευση της διοικητικής πράξης
χαρακτηρισµού του οικισµού ή τµήµατος πόλης ως παραδοσια-
κού.

β. Στις διατάξεις του παρόντος υπάγονται αυθαίρετες κατα-
σκευές που βρίσκονται σε παραδοσιακό οικισµό ή τµήµα πόλης
και έχουν ολοκληρωθεί µετά τη δηµοσίευση της διοικητικής πρά-
ξης χαρακτηρισµού του οικισµού ή τµήµατος πόλης ως παραδο-
σιακού, σύµφωνα µε τα ακόλουθα: 

βα) Μετά την υποβολή των δικαιολογητικών του πρώτου εδα-
φίου της παρ. 3 του άρθρου 24 απαιτείται η υποβολή αίτησης
στην επιτροπή της παρ. 9 του άρθρου 24 η οποία δέχεται ή απορ-
ρίπτει την αίτηση, µε βάση την αισθητική ένταξη της αυθαίρετης
κατασκευής ως προς το σύνολο του τυχόν νοµίµως υφιστάµενου
κτιρίου, το ευρύτερο δοµηµένο περιβάλλον, καθώς και την αρχι-
τεκτονική και µορφολογική τυπολογία του παραδοσιακού οικι-
σµού ή τµήµατος πόλης.

ββ) Η επιτροπή της παρ. 9 του άρθρου 24 µπορεί να επιβάλει
την εκτέλεση εργασιών προσαρµογής του αυθαίρετου κτίσµατος
στους ισχύοντες µορφολογικούς όρους και περιορισµούς του
παραδοσιακού οικισµού ή τµήµατος πόλης κατά τα οριζόµενα
στην παρ. 17 του άρθρου 24. Στην περίπτωση αυτή οι εργασίες
εκτελούνται µετά την κοινοποίηση της θετικής κρίσης του συλ-
λογικού οργάνου στον ιδιοκτήτη. Η προθεσµία εξόφλησης του
ειδικού προστίµου αρχίζει από την κοινοποίηση της θετικής κρί-
σης στον ιδιοκτήτη ή µετά την ολοκλήρωση των εργασιών προ-
σαρµογής της αυθαίρετης κατασκευής που επιβλήθηκαν, η
οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τους τέσσερις (4) µήνες και πι-
στοποιείται από την αρµόδια πολεοδοµική υπηρεσία.

βγ) Ειδικά για παραδοσιακούς οικισµούς µικρότερους των
2.000 κατοίκων, η επιτροπή της παρ. 9 του άρθρου 24 αποφαί-
νεται µετά τη συγκέντρωση όλων των αιτηµάτων υπαγωγής σε
κάθε οικισµό και συνολική αξιολόγηση της διαµορφωµένης κα-
τάστασης σε σχέση µε τα µορφολογικά στοιχεία και το χαρα-
κτήρα του παραδοσιακού οικισµού, ο οποίος δεν πρέπει να
αλλοιώνεται µε την εν λόγω υπαγωγή.

βδ) Η τήρηση της ανωτέρω διαδικασίας δεν είναι απαραίτητη
για αυθαίρετα κτίσµατα που βρίσκονται σε παραδοσιακούς οικι-
σµούς και πόλεις άνω των 5.000 κατοίκων και δεν υπερβαίνουν
ποσοστό 50% των επιτρεπόµενων όρων δόµησης.

γ. Η µεταβίβαση ή η σύσταση εµπραγµάτων δικαιωµάτων σε
ακίνητα µε αυθαίρετες κατασκευές, για τα οποία απαιτείται έγ-
κριση της επιτροπής της παρ. 9 του άρθρου 24, µπορεί να πραγ-
µατοποιηθεί µετά την υποβολή των δικαιολογητικών του πρώτου
εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου 24. Τη δε υποχρέωση ολοκλή-
ρωσης της διαδικασίας αναλαµβάνει ο νέος κύριος µε ειδική
µνεία στο σχετικό συµβολαιογραφικό έγγραφο.

δ. Σε παραδοσιακούς οικισµούς µικρότερους των 2.000 κατοί-
κων δεν επιτρέπεται η υπαγωγή στις διατάξεις του παρόντος αυ-
τοτελών νέων κατασκευών, µετά την κήρυξη του οικισµού ως
παραδοσιακού, οι οποίες έχουν υπέρβαση ύψους µεγαλύτερη
του 5% του επιτρεπόµενου, µετρούµενου από κάθε σηµείο του
διαµορφωµένου εδάφους, ή υπέρβαση µεγαλύτερη του 5% οποι-
ουδήποτε όρου δόµησης.

ε. Σε παραδοσιακούς οικισµούς και παραδοσιακά τµήµατα πό-
λεων δεν επιτρέπεται η υπαγωγή στις διατάξεις του παρόντος
των πρόχειρων κατασκευών της παρ. 9 του άρθρου 24.»

12. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 28 του ν.
4014/2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Η Ε.Υ.Ε.Κ.Α. εκτελεί τις αποφάσεις κατεδάφισης, µε δικά
της µηχανικά µέσα ή µε µέσα ιδιωτικών επιχειρήσεων, µετά από
σύναψη σχετικών συµβάσεων και σε συνεργασία µε τις αρµόδιες
Υπηρεσίες της αποκεντρωµένης διοίκησης.»

13. Η παράγραφος 2 του άρθρου 114 του ν. 1892/1990 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«2.α) Ανεγερθείσες ή ανεγειρόµενες οικοδοµές, κτίσµατα και
πάσης φύσεως εγκαταστάσεις στις ανωτέρω εκτάσεις κατεδα-
φίζονται µετά από απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης.

β) Οι τελεσίδικες αποφάσεις κατεδάφισης που αφορούν σε πε-
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ριοχές της παραγράφου 3 του παρόντος άρθρου, εκτελούνται
από την αρµόδια υπηρεσία της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µε
το συντονισµό, τη συνδροµή και την παρακολούθηση της
Ε.Υ.Ε.Κ.Α., όπου αυτή απαιτείται. Με απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζεται η
ροή των εργασιών µεταξύ των αρµόδιων υπηρεσιών, καθώς και
η διαδικασία ιεράρχησης προτεραιοτήτων για την υλοποίηση των
κατεδαφίσεων.»

14. Στο τέλος του άρθρου 24 του ν. 4014/2011 προστίθεται πα-
ράγραφος 25 ως εξής:

«25. Για τον υπολογισµό του ειδικού προστίµου που αφορά
στην υπέρβαση ύψους (κατηγορία 6 του «φύλλου καταγραφής
αυθαίρετης κατασκευής και υπολογισµού ενιαίου ειδικού προ-
στίµου» του Παραρτήµατος του παρόντος), στην περίπτωση οι-
κοδοµής µε οικοδοµική άδεια δεν προσµετράται το πρόσθετο
ύψος αυτής, που έχει προκύψει από τη µη ολοκλήρωση του πε-
ριβάλλοντος χώρου της ή από εκχωµατώσεις που έχουν εκτελε-
στεί σε αυτόν. Το ειδικό πρόστιµο για το ύψος που έχει προκύψει
από τη µη ολοκλήρωση του περιβάλλοντος χώρου της ή από εκ-
χωµατώσεις υπολογίζεται σύµφωνα µε την κατηγορία 13 του Πα-
ραρτήµατος («Φύλλο καταγραφής αυθαίρετης κατασκευής και
υπολογισµού ενιαίου ειδικού προστίµου»). Ο παραπάνω τρόπος
υπολογισµού δεν εφαρµόζεται για τις αυθαίρετες κατασκευές
της παρ. 24 του άρθρου 24.»

15. Η βεβαίωση του µηχανικού που προβλέπεται στο άρθρο
23 παρ. 4 του ν. 4014/2011 συνοδεύεται από τοπογραφικό διά-
γραµµα, εξαρτηµένο από το κρατικό σύστηµα συντεταγµένων.

16. Οι βεβαιώσεις των µηχανικών που προβλέπονται στο
άρθρο 23 παρ. 4 του ν. 4014/2011 έχουν ισχύ δύο (2) µηνών. Οι
παραπάνω βεβαιώσεις πριν τη σύνταξη των συµβολαίων υποβάλ-
λονται ηλεκτρονικά στο Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος και λαµ-
βάνουν µοναδικό αριθµό, που αφορά το ακίνητο. Στα συµβόλαια
προσαρτάται η βεβαίωση και ο µοναδικός αριθµός του ακινήτου.

Μετά την ενεργοποίηση της δυνατότητας του πληροφοριακού
συστήµατος, που προβλέπεται στο άρθρο 24 παρ. 23 του ν.
4014/2011, να υποδέχεται τα τοπογραφικά διαγράµµατα της
προηγούµενης παραγράφου, υποβάλλονται ηλεκτρονικά και
αυτά, πριν τη σύνταξη των συµβολαίων, στο Τεχνικό Επιµελητή-
ριο Ελλάδος και προσαρτώνται στα συµβόλαια. Για την ενεργο-
ποίηση της παραπάνω δυνατότητας εκδίδεται διαπιστωτική
απόφαση του προέδρου του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος.
Οι διατάξεις του άρθρου 27 παράγραφος 1 του ν. 4014/2011
εφαρµόζονται και για κάθε αυθαίρετη κατασκευή ή χρήση, που
δεν µπορεί να υπαχθεί στις διατάξεις του άρθρου 24 του ν.
4014/2011.

17. Στην περίπτωση β της παραγράφου 8 του άρθρου 24 του
ν. 4014/2011 διαγράφονται οι λέξεις «εντός τριάντα (30) µηνών
για τα ακίνητα κατοικίας και», καθώς και οι λέξεις «για τα ακίνητα
άλλης χρήσης».

18. Οι διατάξεις του παρόντος αρχίζουν από τη δηµοσίευσή
του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 50

1. Τα πετρελαιοκίνητα φορτηγά οχήµατα ιδιωτικής χρήσης µι-
κτού βάρους µέχρι τεσσάρων χιλιάδων (4.000) χιλιογράµµων και
τα πετρελαιοκίνητα επιβατικά οχήµατα ιδιωτικής χρήσης εξαι-
ρούνται των περιορισµών κυκλοφορίας στις περιοχές των Νοµών
Αττικής και Θεσσαλονίκης, που καθορίστηκαν µε τις διατάξεις
του άρθρου 26 του ν.1959/1991 (Α 123), εφόσον η τεχνολογία
τους πληροί εκ κατασκευής τις προδιαγραφές του Κανονισµού
(ΕΚ) 715/2007 της 20ής Ιουνίου 2007 (Euro V και Euro VI) ή µε-
ταγενέστερου.

2. Οι διατάξεις του παρόντος αρχίζουν από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 51

1. Για την εφαρµογή της παρ.1 α του άρθρου 24 του ν.
4014/2011, ως περιοχή του ακινήτου, για τα εντός σχεδίου πό-
λεως ευρισκόµενα ακίνητα, νοείται το οικοδοµικό τετράγωνο

όπου βρίσκεται το ακίνητο.
2. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 4014/ 2011 προ-

στίθεται εδάφιο ως εξής:
«Στην περίπτωση που το ακίνητο ανήκει σε περισσότερους συ-

νιδιοκτήτες και έχει συσταθεί οριζόντια ή κάθετη ιδιοκτησία µέχρι
τη δηµοσίευση του παρόντος, για τον υπολογισµό των πολεοδο-
µικών µεγεθών, που αναλογούν στα ιδανικά µερίδια κάθε συνι-
διοκτήτη δεν λαµβάνονται υπόψη οι κατασκευές που έχουν
εκτελεστεί από άλλο συνιδιοκτήτη.»

3. Στην παρ. 6 του άρθρου 24 του ν. 4014/2011 προστίθεται
εδάφιο ως εξής:

«Σε περιπτώσεις υπέρβασης ύψους νοµίµως υφιστάµενων κτι-
ρίων ή τµηµάτων τους, στις οποίες δεν συντρέχει υπέρβαση δό-
µησης, το πρόστιµο υπολογίζεται χωρίς να πολλαπλασιάζεται ο
συντελεστής της υπέρβασης δόµησης (3α, β, γ, δ), αλλά ο συν-
τελεστής 0,20 για υπερβάσεις αυτών έως 20% του επιτρεπόµε-
νου ύψους και ο συντελεστής 0,40 για υπερβάσεις µεγαλύτερες
του 20% του επιτρεπόµενου ύψους.»

4. Στην παράγραφο 11 του άρθρου 24 του ν. 4014/2011 το
εδάφιο «Καταβληθέντα ποσά προστίµων ανέγερσης και διατήρη-
σης, δυνάµει άλλων διατάξεων, συµψηφίζονται µε το ποσό του
ενιαίου ειδικού προστίµου» αντικαθίσταται ως εξής: 

«Καταβληθέντα ποσά προστίµων ανέγερσης και διατήρησης,
δυνάµει άλλων διατάξεων, καθώς και καταβληθέντα ποσά ειδι-
κών προστίµων διατήρησης, συµψηφίζονται µε το ποσό του ενι-
αίου ειδικού προστίµου.»

5. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 26 του ν. 4014/2011 προστί-
θεται εδάφιο ως εξής: 

«Δεν συνυπολογίζεται στο χρονικό διάστηµα των τριών (3)
ετών ο χρόνος καθυστέρησης έκδοσης της οικοδοµικής άδειας
για λόγους που δεν οφείλονται σε υπαιτιότητα του αιτούντος.»

Άρθρο 52

Οι προθεσµίες υποβολής των δικαιολογητικών της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 5 του ν. 3843/2010 (Α 62) στις πολεοδοµικές
υπηρεσίες για την υπαγωγή ακινήτων στις διατάξεις των διατη-
ρούµενων χώρων του ίδιου ως άνω νόµου παρατείνονται αφότου
έληξαν µέχρι τις 30.11.2011.

Άρθρο 53

1. Οι εκµεταλλευτές των λατοµείων αδρανών υλικών που δρα-
στηριοποιούνταν εντός των ορίων του «Εθνικού Πάρκου Υγρο-
τόπων Κοτυχίου-Στροφυλιάς», οφείλουν να ολοκληρώσουν όλες
τις εργασίες διαµόρφωσης του αναγλύφου και αποκατάστασης
- αναδάσωσης των λατοµικών χώρων µε την προϋπόθεση ότι εξα-
κολουθούν να έχουν δικαιώµατα ιδιοκτησίας ή µίσθωσης, µέχρι
31.12.2014.

2. Για το σκοπό αυτόν εντός δύο (2) µηνών, από τη δηµοσίευση
του παρόντος, υποβάλλουν στη Διεύθυνση Περιβαλλοντικού Σχε-
διασµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (Μ.Π.Ε.)
για τη διαµόρφωση του αναγλύφου και την αποκατάσταση - ανα-
δάσωση των λατοµικών χώρων επί των οποίων εξακολουθούν να
έχουν δικαιώµατα ιδιοκτησίας ή µίσθωσης, η οποία αξιολογείται
και εγκρίνεται σύµφωνα µε τις διαδικασίες της κείµενης περιβαλ-
λοντικής νοµοθεσίας. Στη Μ.Π.Ε. αυτή περιλαµβάνεται εκτός των
άλλων αναλυτική φυτοτεχνική µελέτη και αναλυτικό πρόγραµµα
αναδάσωσης.

3. Μέχρι την έγκριση της προαναφερθείσας µελέτης για τις
εργασίες διαµόρφωσης του αναγλύφου και αποκατάστασης-
αναδάσωσης των λατοµικών χώρων, εφαρµόζονται οι πλέον πρό-
σφατοι εγκεκριµένοι περιβαλλοντικοί όροι που έχουν εκδοθεί για
τα εν λόγω λατοµεία, κατά το µέρος τους που αφορά στη δια-
µόρφωση του αναγλύφου και στην αποκατάσταση - αναδάσωση
των λατοµικών χώρων επί των οποίων εξακολουθούν να έχουν
δικαιώµατα ιδιοκτησίας ή µίσθωσης.

4. Τα εξορυσσόµενα αδρανή υλικά κατά τις ως άνω εργασίες
διαµόρφωσης του αναγλύφου διατίθενται κατά προτεραιότητα
για τις εργασίες αποκατάστασης- αναδάσωσης, για την εκτέλεση
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δηµοσίων έργων ή έργων κατά δηµόσια παραχώρηση και για την
εξόφληση ληξιπρόθεµσων οφειλών των εκµεταλλευτών των λα-
τοµείων προς το Δηµόσιο, Ν.Π.Δ.Δ. και Ο.Τ.Α.. Σε περίπτωση που
µετά τη διάθεση των υλικών για τους παραπάνω σκοπούς προ-
κύπτουν πλεονάζουσες ποσότητες, αυτό διαπιστώνεται µε από-
φαση του Περιφερειάρχη µετά από γνώµη του αρµόδιου
οργάνου, οπότε και διατίθενται ελεύθερα, µετά από επεξεργασία
τους στις υφιστάµενες εντός των λατοµικών χώρων ηλεκτροµη-
χανολογικές εγκαταστάσεις, η άδεια λειτουργίας των οποίων πα-
ρατείνεται αντίστοιχα.

5. Η λειτουργία των λατοµικών χώρων του παρόντος άρθρου
δεν µπορεί να παραταθεί πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2014,
οπότε και παύει οριστικά η λειτουργία τους.

Άρθρο 54

Στο τέλος της παραγράφου 5 του άρθρου 3 του από 16.6.2011
προεδρικού διατάγµατος (Δ 187) προστίθεται εδάφιο εξής:

«Επιτρέπεται η επέκταση υφιστάµενων κοιµητηρίων κατά τις
σχετικές ισχύουσες διατάξεις. Ειδικότερα στην έκταση που βρί-
σκεται στη θέση µε στοιχεία ΑΒΓΔΕΖΗ εµβαδού 22,3 στρεµµά-
των, όπως αυτή αποτυπώνεται µε τις συντεταγµένες των
κορυφών της στο τοπογραφικό διάγραµµα του Οργανισµού Ρυθ-
µιστικού Σχεδίου Αθήνας, που συνοδεύει σε φωτοσµίκρυνση την
παρούσα ρύθµιση, επιτρέπεται η λειτουργία και επέκταση του
υφιστάµενου νεκροταφείου του Δήµου Αργυρούπολης κατά πα-
ρέκκλιση της κείµενης νοµοθεσίας.»

Άρθρο 55

1. Η πρώτη περίοδος της παραγράφου 3 του άρθρου 13 του
ν. 3889/2010 (Α 182) αντικαθίσταται ως εξής:

«Αρµόδια για την κατάρτιση και διόρθωση του δασικού χάρτη,
την παραλαβή, καταχώριση, επεξεργασία και προετοιµασία εξέ-
τασης των αντιρρήσεων σύµφωνα µε τα άρθρα 17 και 18 του πα-
ρόντος νόµου είναι η Διεύθυνση Δασών της Περιφέρειας στο
νοµό.»

2. Η πρώτη περίοδος της παραγράφου 1 του άρθρου 15 του
ν. 3889/2010 τροποποιείται ως εξής:

«Κατά του περιεχοµένου του δασικού χάρτη που αναρτήθηκε
επιτρέπεται η υποβολή αντιρρήσεων µέσα σε αποκλειστική προ-
θεσµία εξήντα (60) ηµερών και σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην
πρόσκληση υποβολής αντιρρήσεων, η οποία αρχίζει από την τε-
λευταία δηµοσίευση της σχετικής πρόσκλησης στον τύπο.»

3. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 16 του ν. 3889/2010 προστί-
θεται περίπτωση γ ως εξής:

«γ. Αντιρρήσεις υποβάλλονται και στην έδρα της αρµόδιας
υπηρεσίας που ενεργεί την ανάρτηση του δασικού χάρτη.»

4. Η δεύτερη περίοδος της παραγράφου 4 του άρθρου 17 του
ν. 3889/2010 αναδιατυπώνεται και στη συνέχεια, προστίθεται
τρίτη περίοδος ως εξής:

«Από την ηµεροµηνία δηµοσίευσής του καθίσταται οριστικός
και έχει πλήρη αποδεικτική ισχύ σε κάθε διοικητική ή δικαστική
αρχή για όλα τα τµήµατα που αποτυπώνονται µε πράσινο περί-
γραµµα και πράσινη διαγράµµιση. Για τα τµήµατα που αποτε-
λούν δασικές περιοχές των παραγράφων 1, 2, 3, 4 και 5 του
άρθρου 3 του ν. 998/ 1979 εφαρµόζονται και ισχύουν οι διατάξεις
της δασικής νοµοθεσίας.»

5. Η πρώτη περίοδος της παραγράφου 1 του άρθρου 18 του
ν. 3889/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι αντιρρήσεις µετά την επεξεργασία τους διαβιβάζονται αµέ-
σως στις τριµελείς Επιτροπές Εξέτασης Αντιρρήσεων (ΕΠ.Ε.Α.),
οι οποίες εξετάζουν τις αντιρρήσεις µέσα σε προθεσµία τεσσά-
ρων (4) µηνών από την διαβίβασή τους.»

6. Μετά το τέλος της πρώτης περιόδου της παραγράφου 5 του
άρθρου 18 του ν. 3889/2010 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Για την επιτάχυνση εξέτασης των αντιρρήσεων, η εργασία
αυτή µπορεί να ανατίθεται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σε ιδιωτικά γραφεία
εκπόνησης δασικών µελετών της κατηγορίας 24 του άρθρου
µόνου του π.δ. 541/1978 (Α 116), όπως τροποποιήθηκε µε την

παρ. 8 του άρθρου 25 του παρόντος. Στην περίπτωση αυτή κατά
την εξέταση των αντιρρήσεων από τις ΕΠ.Ε.Α. πρέπει να παρί-
σταται εκπρόσωπος της Διεύθυνσης Δασών που έλεγξε ή θεώ-
ρησε το δασικό χάρτη.»

7. Η παράγραφος 2 του άρθρου 19 του ν. 3889/2010 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Ο δασικός χάρτης, µε αποτυπωµένες τις περιοχές της αρ-
χικής κύρωσης και όσες συµπληρώθηκαν µε πράσινο περί-
γραµµα και πράσινη διαγράµµιση µετά την εξέταση των
αντιρρήσεων και τη θεώρηση της προηγούµενης παραγράφου,
υποβάλλεται από τη Διεύθυνση Δασών στον Γενικό Γραµµατέα
της Περιφέρειας και κυρώνεται, ως προς τη συµπλήρωση ή τη
διόρθωσή του, µε απόφαση του τελευταίου, που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέ-
ρες από την υποβολή του.»

8. Η παράγραφος 1 του άρθρου 20 του ν. 3889/2010 αναδια-
τυπώνεται ως εξής:

«1.α. Μετά την τµηµατική ή ολική κύρωση του δασικού χάρτη,
δεν επιτρέπεται αναµόρφωσή του, εκτός αν τούτο επιβάλλεται
από αµετάκλητη δικαστική απόφαση. Κατ’ εξαίρεση, επιτρέπεται
η αναµόρφωση µε την προσθήκη ή διαγραφή των εκτάσεων που
θα υπαχθούν ή θα πάψουν να υπάγονται στο δασικό νόµο, σύµ-
φωνα µε πράξεις των αρµοδίων οργάνων, που εκδίδονται κατ’
εφαρµογή της δασικής νοµοθεσίας, είτε µε τις αντίστοιχες πρά-
ξεις που έπρεπε να συµπεριληφθούν ή εσφαλµένα αποτυπώθη-
καν κατά την κατάρτισή του και δεν απεικονίζονται σε αυτόν. Η
κατά τα ανωτέρω αναµόρφωση του δασικού χάρτη κυρώνεται µε
απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης
Διοίκησης, που εκδίδεται ιεραρχικά µετά από εισήγηση της Δι-
εύθυνσης Δασών του οικείου νοµαρχιακού διαµερίσµατος.

β. Επιπλέον, αναµόρφωση του κυρωµένου δασικού χάρτη, επι-
τρέπεται µε την προσθήκη νέων περιοχών που δασώθηκαν, φυ-
σικά ή τεχνητά, ή διαπιστώνεται ότι εσφαλµένα δεν
συµπεριλήφθηκαν στο δασικό χάρτη εκτάσεις δασικού χαρα-
κτήρα, όπως προκύπτουν από αντίστοιχες διοικητικές πράξεις,
µετά την κύρωσή του, µε εφαρµογή αντιστοίχως της διαδικασίας
των άρθρων 13 έως 19, και την κατόπιν τούτου ενηµέρωση και
συµπλήρωση του δασολογίου του άρθρου 3 του ν. 3208/2003.

9. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 23 του ν.
3889/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«Σε περίπτωση παρέλευσης της προθεσµίας αυτής τεκµαίρε-
ται ότι δεν υπάρχουν τέτοια σχέδια.»

10. Η πρώτη περίοδος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου
2 του άρθρου 38 του ν. 1845/1989 (Α 102) αναδιατυπώνεται και
στη συνέχεια προστίθεται νέα φράση ως εξής:

«2. Στα πλαίσια άσκησης της δασικής προστασίας, οι δασικοί
υπάλληλοι της παραγράφου 1 του άρθρου 39 του παρόντος
νόµου, όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει, ως και οι υπάλληλοι
των κλάδων ΥΕ Δασοφυλάκων και ΔΕ Γεωτεχνικών Δασοφυλά-
κων που µετατάχθηκαν από την Ελληνική Αγροφυλακή κατ’
εφαρµογή του άρθρου 21 του ν. 3938/2011 (Α 61), ...».

11. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 10 του ν.
3208/2003 αντικαθίσταται ως εξής:

«Το Δηµόσιο δεν προβάλλει δικαιώµατα κυριότητας σε δάση,
εν γένει δασικές εκτάσεις και στις εκτάσεις των παραγράφων 6β
και 6γ του άρθρου 3 του ν. 998/1979 που:».

12. Στην παρ. 1 του άρθρου 56 του ν. 998/1979 προστίθεται
εδάφιο ως εξής:

«Επίσης στα ως άνω δάση και δασικές εκτάσεις, επιτρέπεται
η µετεγκατάσταση νοµίµως λειτουργούντων ελαιοτριβείων λόγω
ένταξης των περιοχών λειτουργίας τους σε Ζώνες Οικιστικού
Ελέγχου.»

13. Οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 51 του ν. 998/1979 (Α
289) αντικαθίστανται ως ακολούθως:

«3. Η κατά τα ανωτέρω παραχώρηση ενεργείται µε απόφαση
του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής υπό τον όρο της διατηρήσεως της δασικής µορφής των πα-
ραχωρούµενων εκτάσεων, καθοριζοµένων συγχρόνως των
υποχρεώσεων του EOT ή του δια συµβάσεως µε αυτόν αναλαµ-
βάνοντος την τουριστική αξιοποίηση της περιοχής προς διαφύ-
λαξη, προστασία και ενίσχυση της δασικής βλαστήσεως. Σε
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καµία περίπτωση το σύνολο των προς οικοδόµηση διατιθεµένων
χώρων δεν µπορεί να υπερβεί το δέκα τοις εκατό (10%) του δά-
σους ή της δασικής εκτάσεως, η οποία παραχωρείται κατά τα
ανωτέρω προς τουριστική αξιοποίηση ούτε ο συντελεστής δο-
µήσεως, υπολογιζόµενος επί του οικοδοµήσιµου χώρου, να
υπερβεί τη µονάδα. Εάν το δάσος ή η δασική έκταση πρόκειται
να εξυπηρετήσει συγχρόνως µε τους σκοπούς της παραγράφου
1 και αθλητικές χρήσεις, το επιτρεπόµενο συνολικώς ποσοστό
προς δηµιουργία των αθλητικών και τουριστικών εγκαταστάσεων
δεν µπορεί να υπερβεί το είκοσι τοις εκατό (20%) του δάσους ή
της δασικής εκτάσεως, υπό την προϋπόθεση ότι: α) η συνολική
δόµηση δεν υπερβαίνει την προβλεπόµενη στο προηγούµενο
εδάφιο, β) τα ανωτέρω δάση και δασικές εκτάσεις καλύπτονται
από βλάστηση αειφύλλων ή φυλλοβόλων πλατυφύλλων σε πο-
σοστό τουλάχιστον 80%, και γ) η συνολική προς αξιοποίηση
έκταση είναι µεγαλύτερη των 3.000 στρεµµάτων. 

Η κυριότητα των κατ’ εφαρµογή των διατάξεων της παρούσας
παραγράφου δηµιουργούµενων εγκαταστάσεων, κτιρίων κ.λπ.
παραµένει πάντοτε στο Δηµόσιο. Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται η
κατά κυριότητα και µε αντάλλαγµα παραχώρηση σε τρίτους των
χώρων, οι οποίοι σύµφωνα προς την εγκεκριµένη µελέτη της του-
ριστικής αξιοποιήσεως καταλαµβάνονται υπό ξενοδοχείων, ξε-
νώνων ή βοηθητικών τούτων µονίµων εγκαταστάσεων, απαγο-
ρευοµένης της µεταβολής της χρήσεως των παραχωρουµένων
χώρων επί ποινή άρσεως της παραχωρήσεως.

4. Η χρησιµοποίηση ιδιωτικών δασών ή δασικών εκτάσεων για
τους σκοπούς της παραγράφου 1 επιτρέπεται επί τη βάσει της
εκάστοτε ισχύουσας οικιστικής και τουριστικής νοµοθεσίας και
µετά από προηγούµενη έγκριση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής χορηγούµενη υπό τις προϋπο-
θέσεις της παραγράφου 3 του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 56

Στο άρθρο 12 του ν. 3889/2010 «Ρύθµιση θεµάτων του Ειδικού
Φορέα Δασών» προστίθεται παράγραφος 4 ως εξής:

«4. Δαπάνες από πιστώσεις του Ειδικού Φορέα Δασών του
Πράσινου Ταµείου οικονοµικού έτους 2011, που θα προκύψουν
από τα δασικά έργα και εργασίες που ανατέθηκαν και εκτελέστη-
καν από τις Δασικές Υπηρεσίες των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων
στα πλαίσια υλοποίησης σχετικών αποφάσεων του Διοικητικού
Συµβουλίου του Πράσινου Ταµείου εντός του 2011, καταβάλλον-
ται κατά παρέκκλιση του άρθρου 49 του ν. 3986/2011 (Α 152) από
τα Περιφερειακά Ταµεία Ανάπτυξης του άρθρου 190 του ν.
3852/2010 (Α 87) µέχρι την 30ή Ιουνίου 2012 µε τη διαδικασία
της επιχορήγησής τους από το Πράσινο Ταµείο, ύστερα από ει-
σήγηση της Γενικής Διεύθυνσης Ανάπτυξης και Προστασίας
Δασών και Φυσικού Περιβάλλοντος και σύµφωνα µε τις ισχύου-
σες διατάξεις.

Τυχόν αδιάθετα υπόλοιπα που θα προκύψουν µετά την οικο-
νοµική τακτοποίηση και εξόφληση των ανωτέρω δαπανών θα κα-
τατεθούν στον «Ε.Δ. - Υπουργείο Εσωτερικών - Ειδικός Λογα-
ριασµός Αδιάθετων Ποσών των µεταφερόµενων Περιφερειακών
Ταµείων Ανάπτυξης» σε εφαρµογή της κ.υ.α. 33803/25.7.2011
των Υπουργών Εσωτερικών και Οικονοµικών «Άνοιγµα Λογαρια-
σµού Περιφερειακών Ταµείων Ανάπτυξης» (Β 1710) .Ο έλεγχος
της νοµιµότητας και κανονικότητας, η εκκαθάριση, η εντολή πλη-
ρωµής και η πληρωµή των δαπανών πραγµατοποιούνται επίσης
από τα Περιφερειακά Ταµεία Ανάπτυξης.»

Άρθρο 57

Στην παρ. 1 του άρθρου 7 του ν. 2308/1995, όπως αντικατα-

στάθηκε µε την παρ. 13 του άρθρου 1 του ν. 3481/2006 (Α 162)
προστίθεται εδάφιο ε ως εξής:

«ε) Ένσταση που αφορά σε αντικατάσταση (εκτοπισµό) από
τους προσωρινούς κτηµατολογικούς πίνακες εν όλω ή εν µέρει
καταχωρισθέντος δικαιώµατος άλλου προσώπου δεν διαβιβάζε-
ται από το Γραφείο Κτηµατογράφησης στην Επιτροπή προς
κρίση, αλλά διεκπεραιώνεται από αυτό ως αίτηση διορθώσεως
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 6, εφόσον ο τρίτος κατα-
χωρισθείς είτε συγκατατίθεται εγγράφως µε ανάκληση της δή-
λωσής του ή µε σχετική δήλωσή του ενώπιον συµβολαιογράφου
ή µε υπεύθυνη δήλωσή του, επί της οποίας βεβαιώνεται το γνή-
σιο της υπογραφής του είτε έχει ζητήσει, λόγω εσφαλµένης κα-
ταχώρισης στους προσωρινούς κτηµατολογικούς πίνακες, την
ολική ή µερική διαγραφή του δικαιώµατός του επί του ακινήτου
που αφορά η εν λόγω ένσταση.»

Άρθρο 58

Το άρθρο 16 του ν. 3851/2010 τροποποιείται ως εξής:
1. Η παρ. 1β του άρθρου 16 αντικαθίσταται ως εξής:
«β) έχουν ήδη υποβάλλει ή υποβάλλουν αρµοδίως, εντός προ-

θεσµίας δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος:
1. αίτηση έγκρισης επέµβασης ή παραχώρησης σύµφωνα µε

το άρθρο 57 του ν. 998/1979,
2. αίτηση για τη χορήγηση άδειας εκµετάλλευσης,
3. τεχνική µελέτη σύµφωνα µε το άρθρο 9 του ν. 1428/1984 (Α

43),
4. µελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, και
5. αίτηση για τη σύναψη απευθείας σύµβασης µίσθωσης, αν

πρόκειται για δηµόσιο λατοµείο ή αίτηση για αναγνώριση της
έκτασης. Την αίτηση µπορεί να υποβάλουν οι εκµεταλλευτές,
στην περίπτωση που δεν είναι ιδιοκτήτες των εκτάσεων, αλλά
διαθέτουν µισθωτήρια συµβόλαια και εξουσιοδότηση των φερό-
µενων ιδιοκτητών.»

2. Η παράγραφος 2 του άρθρου 16 συµπληρώνεται ως εξής: 
«Λατοµικός χώρος των λατοµείων της παραγράφου 1 του πα-

ρόντος θεωρείται ο αποτυπωµένος στα διαγράµµατα που συνο-
δεύουν την εγκεκριµένη τεχνική µελέτη του άρθρου 9 του ν.
1428/1984. Επί αυτού θα εκδοθούν οι διοικητικές πράξεις της
υποπαραγράφου β της παραγράφου 1 του παρόντος.»

3. Η παράγραφος 5 του άρθρου 16 συµπληρώνεται ως εξής: 
«Πρωτόκολλα διοικητικής αποβολής, αποφάσεις κήρυξης ανα-

δάσωσης, διοικητικές ποινές προστίµων ή ειδικής αποζηµίωσης
και κάθε άλλη διοικητική πράξη που απορρέει από τη δασική νο-
µοθεσία για την προστασία των δασικού χαρακτήρα εκτάσεων
των περιπτώσεων των λατοµείων της παραγράφου 1 του παρόν-
τος, αίρονται υποχρεωτικά µε πράξη του αρµοδίου οργάνου, εάν
έχουν τηρηθεί οι προϋποθέσεις της ίδιας διάταξης. Μέχρι την
ολοκλήρωση της προβλεπόµενης διαδικασίας, δεν εκδίδονται δι-
οικητικές πράξεις προστασίας των δασικού χαρακτήρα εκτά-
σεων, σύµφωνα µε τη δασική νοµοθεσία.»

Άρθρο 59
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από 1ης Μαρτίου 2012,
εκτός από τις διατάξεις της περίπτωσης ε της παραγράφου 4
του άρθρου 6 και των άρθρων 10, 12, 13, 14, 16, 17, 19, 38, 39,
40, 41, 42, 43, 44, 45 παράγραφοι 2, 4, 5 και 6 και 51 έως 58,
καθώς και κάθε άλλη διάταξη µε την οποία παρέχεται εξουσιο-
δότηση για την έκδοση κανονιστικής πράξης, η ισχύς των οποίων
αρχίζει από τη δηµοσίευση του παρόντος.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 18.07’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 10 Νοεµβρίου 2011 και ώρα
9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων. 
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